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 Brazilští politici se měsíce handrkují kvůli úpravě sporného zákona o pralese. Nové regule 

podle ochránců přírody přispějí k obřímu kácení v Amazonii a úniku milionu tun oxidu 

uhličitého. Zemědělci zase věří, že zákon pomůže ekonomice. Senát už změnu schválil, teď 

jsou na řadě poslanci. Konečné slovo bude mít prezidentka.  

 

 Byl to jeden z těch pomalých svátečních dnů těsně před Vánocemi, když Chico Mendes vyšel 

před svou usedlost v severobrazilském Xapuri. Psal se 22. prosinec 1988 a Brazilec, který o 

několik dnů dříve oslavil čtyřiačtyřicáté narozeniny, si chvíli před večeří vyrazil zaplavat do 

nedaleké řeky. Těšil se. Do rodného města v amazonském státě Acre zavítal po dlouhé době a 

dobře věděl, že už brzy bude muset zase zmizet.  

 Ještě nesestoupil ani na poslední schod dřevěné verandy, a vtom se ozval výstřel. Po něm 

další a Mendes padl k zemi.  

 V následujících dnech nebylo v mnohamilionové Brazílii novin, které by smrt Chica 

Mendese zevrubně nepopisovaly. V Xapuri totiž zemřel největší bojovník za ochranu 

amazonského deštného pralesa a budoucí národní hrdina, jenž za boj o pralesy dostal ocenění 

od OSN.  

 Od okamžiku, kdy rančer Darly Alves da Silva namířil zbraň na jeho hrudník a pomstil se za 

to, že na svém pozemku v tropickém pralese nemůže vykácet tuny vzácných stromů, uplynulo 

před pár dny 23 let. To je dlouhá doba, přesto se mnoho nezměnilo. V Amazonii pořád 

umírají ti, kteří "obtěžují" velkostatkáře a majitele dobytčích stád snahou o ochranu pralesa. 

Naposledy v květnu svět oblétla zpráva o vraždě Mendesova pokračovatele Joaa Claudia 

Ribeira da Silvy a jeho manželky Marie a jen o několik dnů později zahynul další aktivista 

Adelino Ramos. Všichni tři byli zastřeleni. A po jejich vrazích se, ostatně jako skoro pokaždé, 

slehla zem.  

 Při pohledu na současné dění v Brazílii se zdá, že snahy Chica Mendese a jeho následovníků 

mohou přijít vniveč. Tamní zákonodárci řeší revizi brazilského zákona o pralese a vypadá to, 

že zatímco ostatní státy regule na ochranu přírody zpřísňují, Brazílie je hodlá zmírnit. A to 



hodně. Dokonce tak, že by země, jak informuje nedávno zveřejněná studie mezinárodní 

organizace na ochranu přírody WWF, mohla v příštích letech ztratit část amazonského pralesa 

o velikosti 175 milionů akrů, což je dohromady rozloha Německa, Itálie a Rakouska.  

 Změny legislativy, která po schválení v Senátu míří do dolní komory brazilského Kongresu a 

pak na stůl prezidentky Brazílie, totiž fandí spíš agrárnické lobby než uchování panenských 

oblastí.  

 Návrh upravit zákon o pralese z roku 1965 rezonoval brazilským Kongresem řadu let. Na 

tom, že je třeba ho změnit, se shodují všichni, jak statkáři a honáci dobytka, tak ekologové a 

vědci. Jen názor na úpravu mají odlišný. Přes půl století stará legislativa patří k 

nejvyspělejším zákonům o ochraně přírody na světě. Stanovuje například tvrdé limity na 

využívání půdy ve vzácných biomech (oblastech s určitými klimatickými a půdními 

charakteristikami – pozn. red.). To znamená, že třeba v Amazonii, kde je zákon nejpřísnější, 

musí vlastník půdy nechat 80 procent svého pozemku v původním stavu. V jiných 

specifických oblastech, třeba v Pantanalu (mokřadu na řece Rio Negro) či v savanách zvaných 

Cerrado, se zemědělsky nevyužívaná plocha, takzvaná zákonná rezerva každého pozemku, 

pohybuje mezi 20 až 35 procenty.  

 Jenže ačkoli na papíře je legislativa jako bič, ve skutečnosti ji dodržuje jen hrstka lidí. 

Odhaduje se, že ji obchází devět z deseti vlastníků půdy. Ono vlastně není divu. Vymáhání 

pokut a tresty za nelegální těžbu či vypalování pralesa se v Brazílii moc nenosí. Svou roli v 

tom hraje korupce, strach a leckdy i nejasné vlastnické poměry. V uplynulých dvou letech se 

situace zlepšila, což do značné míry způsobil dekret odstupujícího prezidenta Luly da Silvy. 

Ten v souvislosti se slibem vlády, že Brazílie do roku 2018 sníží tempo kácení o 70 procent, 

nařídil úřadům přísnější dohled nad děním v Amazonii.  

 Na druhou stranu potřeba hospodářské půdy roste rychlostí přímo závratnou. Nastupující 

jihoamerická velmoc patří k předním vývozcům kávy, cukrové třtiny a sóji. A dlouhodobě se 

drží na naprosté špici v exportu hovězího masa, přičemž tento trend chce do roku 2018 ještě 

zdvojnásobit. Krasořečnění o tragickém globálním dopadu kácení, když v zemi žijí miliony 

lidí pod hranicí chudoby, je podle agrárníků a některých politiků pokrytecké.  

 

 Amnestie pro nelegální těžaře  

 

 Jedním z takových byl i komunistický poslanec Aldo Rebelo. Výřečný politik ze Sao Paula 

před dvěma lety prohlásil v dolní komoře Kongresu, že "zákon o pralese dusí ekonomický 

rozvoj země a z farmářů dělá kriminálníky". Navrhl jeho novelizaci a od prvního okamžiku 

nenechal nikoho na pochybách, čí zájmy bude prosazovat. Zakrátko představil 11 změn, 

mimo jiné:  

 Uvolnění pravidel pro určování takzvaných zón permanentní ochrany. To jsou místa, kde se 

kácet nesmí nikdy, například u břehů řek, na vrcholcích kopců, na stráních. Porost v těchto 

místech brání erozi a při povodních tvoří částečnou přirozenou bariéru.  

 Rozšíření limitů na využívání půdy na soukromých pozemcích, které by nově mohly určovat 

jednotlivé státy brazilské federace (jen v Brazílii se amazonský prales rozprostírá na území 

osmi států). Schválení amnestie pro nelegální těžaře, kteří chráněná území plenili v letech 

1965 až 2008. Rebelo také navrhl, aby těžaři nemuseli znovu zalesnit poničenou plochu, která 

dosahuje zhruba rozlohy Francie.  

 Zatímco agrárnická lobby ve sněmovně, zvaná Ruralistas, byla nadšená, zástupci druhého 

tábora, Environmentalistas, zůstali jako opaření. Asi nejvíc jim vadila možnost osvobodit 

stíhané těžaře. Mnozí tento návrh považovali za "facku do tváře těch poctivých", kteří zákon 

dosud dodržovali.  

 Brazilská vláda poslední dobou navíc už poněkolikáté za sebou slavnostně oznámila, že se 

tempo odlesňování amazonského pralesa snižuje (i kvůli Lulově dekretu). Letos kupříkladu 



pokračovalo nejpomaleji za posledních 23 let. Za 12 měsíců bylo vykáceno přes 6 200 

kilometrů čtverečních pralesa, což je méně než čtvrtinová plocha proti roku 2004, kdy bylo 

vykáceno přes 27 tisíc kilometrů čtverečních.  

 Rebelovy změny vyvolaly mezi poslanci mnohaměsíční debatu. Nakonec byl návrh na jaře 

schválen a předán do Senátu. Tam začala nová horečná diskuse, která vyvrcholila koncem 

listopadu. Senátoři před hlasováním zmírnili některé body. Například odmítli úplnou amnestii 

a rozhodli, že těžaři, kteří v pralese káceli bez povolení, budou muset zalesnit alespoň 24 

milionů hektarů vytěžené plochy. Je to sice skoro o polovinu méně, než stanovuje současný 

zákon, podle senátora Jorge Viany z Dělnické strany to i tak bude "největší program 

znovuzalesnění na světě". "Chtěl bych jen říct, že toto není zákon mých snů. Je to zkrátka to, 

co bylo možné, a věřím, že je to to nejlepší, co jsme mohli získat," řekl podle The Financial 

Times senátor Viana, jenž před lety začínal politickou kariéru po boku Chica Mendese v 

amazonském Acre.  

 

 Jakou paměť má prezidentka?  

 

 Změny odhlasované v Senátu měla v době adventu znovu projednávat dolní komora 

brazilského Kongresu. Prezidentka Dilma Rousseffová totiž před časem prohlásila, že novelu 

chce mít na stole do konce roku. To se nakonec nestane. Zákonodárci rozhodli odložit 

hlasování na březen, aby měli čas "čerstvě provedené změny důkladně zanalyzovat ".  

 Zraky všech se však stejně ze všeho nejvíce upínají k prezidentskému paláci. Bude to právě 

prezidentka Rousseffová, kdo rozhodne a zároveň ukáže, jak dobrou má paměť. V loňské 

předvolební kampani totiž slíbila, že odlesňování ani amnestii nepodpoří.  

 "Dilma osobně slíbila vetovat jakýkoli projekt, který by znamenal nárůst kácení a amnestii 

pro těžaře," připomněla v rozhovoru pro server Blog da Amazonia někdejší ministryně 

životního prostředí Marina Silvová. "Guvernér Serra (José Serra, rival Rousseffové v 2. kole 

prezidentských voleb – pozn. red.) tehdy pouze prostřednictvím svého tajemníka vzkázal, že 

věc pečlivě přezkoumá," dodala členka Strany zelených, která loni v říjnu také usilovala o 

prezidentské křeslo. Silvová v prvním kole překvapivě získala skoro 20 % hlasů a skončila na 

třetím místě za Rousseffovou a Serrou. Svým voličům pak doporučila, aby dali hlas někdejší 

šéfce kabinetu odstupujícího prezidenta Luly da Silvy. "Uvidíme, jestli teď splní svůj slib," 

řekla třiapadesátiletá politička. Nikdo přesně neví, jak Rousseffová rozhodne. Nedávno však 

dala najevo, že zákon v případě schválení v Senátu podepíše. K tomuto rozhodnutí ji žene 

především rychle se rozvíjející brazilská ekonomika. Brazílie pak ale docela určitě nesplní 

svůj závazek snížit do roku 2020 emise skleníkových plynů o 40 procent z průměru let 1996–

2005. Podle WWF může nový zákon časem vést k vykácení až 80 procent pralesa, což by 

znamenalo únik 25 až 31 miliard tun oxidu uhličitého (čtyřikrát víc než stanovují cíle 

Kjótského protokolu na redukci skleníkových plynů). "Schválený zákon ztíží, a to opravdu 

hodně, snahy Brazílie dodržet své emisní cíle," míní Silvová.  

 Většina brazilských zákonodárců to zdaleka nevidí tak černě. Naopak zdůrazňují, že nový 

zákon podpoří finančními příspěvky farmáře a rančery, kteří budou dbát na ochranu přírody 

na svých pozemcích. "Nový zákon výrazně zlepší produkci potravin v oblasti, zajistí práci a 

obživu mnoha lidí," prohlásila senátorka Kátia Abreuová, prezidentka Konfederace 

zemědělců a chovatelů dobytka. V Amazonii jich žije hodně, přes 24 milionů. Mnozí tam 

přišli až ve druhé polovině minulého století, když vláda začala rozdávat půdu. V letech 1994 

až 2002 vzrostl počet lidí, kteří získali nové pozemky, ze 161 500 na 528 571, v roce 2003 

jich bylo 750 000.  

 Finále rozhodování o novém brazilském zákonu se paradoxně děje krátce po klimatické 

konferenci OSN v jihoafrickém Durbanu, na níž se řešila budoucnost Kjótského protokolu. 

Dokument z roku 1997, v němž se většina průmyslových zemí (až na největší znečišťovatele 



USA a Čínu) zavázala snížit do roku 2012 emise skleníkových plynů, vyprší příští rok. 

Delegáti se až v samém závěru konference dohodli, že protokol prodlouží o pět let a mezitím 

budou pracovat na nové dohodě. To je vlastně úspěch. Předchozí jednání v Kodani a Cancúnu 

neskončila ani takovým, pro mnohé vágním výsledkem.  

 

 ---  

 

 Prezidentka Dilma Rousseffová slíbila vetovat vše, co by znamenalo nárůst kácení a amnestii 

pro těžaře. Uvidíme, jestli teď splní slib. Marina Silvová, bývalá ministryně životního 

prostředí »  

 

 FAKTA  

 

 Amazonský prales  

 

 Tropický deštný les na ploše zhruba 5 500 000 kilometrů čtverečních v Jižní Americe. Leží 

na území států Brazílie (více než 60 %), Peru (13 %), Kolumbie, Venezuela, Ekvádor, 

Bolívie, Guyana, Surinam a Francouzská Guyana. Celý amazonský prales dnes představuje 

více než polovinu zbývajících tropických deštných lesů na světě. V brazilské Amazonii žije 

24 milionů lidí. Mnozí tam začali přicházet v 60. až 70. letech minulého století, když vláda 

začala rozdávat půdu. Území celé Brazílie (8 511 965 km čtverečních) bylo původně z 90 

procent pokryto pralesy, dnes je to jen 56 procent.  

 

 Foto: Devastace Nelegální vypalování amazonského pralesa nedaleko města Novo Progresso 

ve státě Pará.  

 Foto: AP  

 

 O autorovi: Leona Šlajchrtová, zahraniční reportérka MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 HRADEC KRÁLOVÉ (zál) Muzikant Dan Bárta, herec a scenárista Zdeněk Svěrák a dalších 

asi patnáct tisíc lidí podepsaných pod peticí za záchranu unikátní přírodní lokality v Hradci 

Králové slaví velký úspěch.  

 Společnost Orco Property Group, která plánovala na bývalém vojenském cvičišti Na Plachtě 

vystavět nové sídliště a ohrozit tím několik přísně chráněných živočišných i rostlinných 

druhů, po mimosoudní dohodě převedla cenné pozemky zpět na stát. "Je to obrovský úspěch, 

ale ještě zdaleka není vyhráno," upozorňuje hradecký zastupitel a sympatizant ekologů Adam 

Záruba na hlasování krajské rady, která bude nejspíš na začátku příštího roku rozhodovat o 

vyhlášení přírodní památky.  

 Po firmě Orco, jež se lukrativních parcel musela vzdát kvůli chybějícímu souhlasu 

ministerstva životního prostředí i dalším nesrovnalostem, se z Plachty stahují i další firmy. "Je 

to konečné rozhodnutí," říká Oldřiška Mencáková ze společnosti Kelcom, která zde chtěla 

stavět administrativní centrum a sklady.  

 Na Plachtě žije 107 kriticky ohrožených druhů rostlin a živočichů, z nichž devatenáct je 

významných i celoevropsky. Boj o jejich zachování v posledních letech pomohl zviditelnit 

právě zpěvák Dan Bárta, který na Plachtu jezdí fotit vážky.  

 

 (zál)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 ÚSTÍ NAD LABEM (hrk) Vláda má jen velmi omezené možnosti, jak zamezit pálení kalů z 

Ostravska v severních Čechách. Premiér Petr Nečas to řekl v rozhovoru pro MF DNES.  

 "Jednám s ministerstvem životního prostředí, aby se tato věc prověřila," řekl Nečas. Ale hned 

dodal, že nemůže zaručit, že dovoz a pálení kalů nebudou pokračovat. "Jsou to velmi často 

právní vztahy mezi soukromými společnostmi, takže vláda samozřejmě má velmi omezený 

způsob, jak zasáhnout," připustil premiér. To, že všechny kaly se budou pálit na jediném 

místě – v Čížkovicích – je podle něho selhání státní správy z poloviny minulého desetiletí.  

 Nečas se vyjádřil skepticky také k prolomení limitů těžby uhlí: jeho vláda to rozhodně 

neudělá, ale to neznamená, že se to nestane někdy v budoucnu.  

 

 Rozhovor na str. B3  

 

 (hrk)  

 

 Foto: premiér Nečas  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 Chystá se zákon, který zakáže starým autům vjezd do center měst. Ostatní budou muset 

jednorázově zaplatit 200 korun  

 

 PRAHA Poslanci začnou tento týden projednávat zákon, který ovlivní život většiny řidičů i 

obyvatel měst. Navrhuje totiž zavedení poplatku za vjezd do centra města.  

 Zákon o ovzduší má radnicím přinést možnost zakázat především starším autům vjezd do 

měst a ulevit tak ovzduší, především při smogu. Jeho projednávání přichází v pravý čas: ve 

chvíli, kdy spoustu lidí trápil před pár týdny smog. Vytvoření nízkoemisních zón kopíruje 

německý model, který funguje už ve zhruba čtyřiceti tamních městech. Pokud chcete vjet do 

jejich centra, musíte si koupit ekologickou známku za pět eur. Ta má různou barvu podle 

toho, jak je vaše auto ekologické. S některými známkami vás pustí třeba až na hlavní náměstí, 

s jinými jen do okrajových čtvrtí. Nejstarší vozy známku nedostanou vůbec a vjezd do města 

mají zakázaný. Která auta budou ještě "v normě", stanoví až prováděcí vyhláška.  

 V Česku by známka opravňující k vjezdu do center měst měla stát 200 Kč a platila by ve 

všech městech, která by vjezd na své území chtěla "hlídat". O pokutách za nedodržení této 

povinnosti se zatím v zákoně nepíše, v Německu jde o 40 eur, což je zhruba 1 000 Kč. Ještě 

před projednáváním zákona poslanci však už ve výborech doznal vládní návrh změn. 

Například Jaroslav Plachý (ODS) do zákona připsal jednu větu, která umožní udělat i ze 

starých aut novější a "ekologičtější". Vláda by podle ní mohla stanovit pravidla pro 

dodatečnou úpravu motorových vozidel za účelem dosažení příslušné emisní kategorie. 

Plachý vysvětluje takovou změnu možností instalace filtru pevných částic hlavně pro starší 

autobusy. "V Rakousku a v Německu takovou možnost také mají. Zvýší se tím o jeden stupeň 

emisní třída a právě pevné částice jsou při zhoršených emisních podmínkách pro ovzduší 

nejhorší," vysvětluje Plachý. Stejné opatření by si mohli udělat i majitelé osobních nebo 

nákladních aut.  



 Podle ředitele Sdružení automobilového průmyslu Antonína Šípka však takové opatření vůz 

nezařadí do lepší emisní třídy. "Filtr sice sníží objem vypouštěných pevných částic, ale emisní 

limity Euro omezují i produkci ostatních znečišťujících látek, zejména oxidů dusíku," 

vysvětlil Šípek. Podle něj je návrh scestný a zbytečný. V zákoně je i řada dalších nejasností: 

například by bylo možné emisní známky používat jen krátkodobě při velkém znečištění 

ovzduší. "Požadujeme, aby systém platil celoročně. Pak může nastat při smogu situace, kdy 

najednou budou muset všechna auta nesplňující požadavky odjet a ještě tím situaci zhorší," 

dodal Šípek. Automobilky přitom zákon obecně podporují: má přinést rychlejší obnovu 

vozového parku a s ním související větší odbyt nových aut.  

 Obce, kterým zákon umožní vyhlásit nízkoemisní zóny, navíc s využitím této možnosti zatím 

příliš nepočítají. S výjimkou Prahy, kde se zónou počítala předchozí koalice ODS a ČSSD. 

Nevylučuje ji ani koalice nová. "Uvážené omezení vjezdu nezpůsobilých aut je jedním z 

kroků, který pomůže," míní radní pro životní prostředí Radek Lohynský. O zónách také 

uvažuje například Kladno.  

 Se zavedením zón váhají zatím třeba v Ostravě, protože městu chybějí obchvaty. "Nevidím 

smysl ani v tom, abychom zaváděli nízkoemisní zóny třeba v úzkém centru Ostravy. Co by 

nám to pomohlo? Když začne inverze, vzduch je špatný. A nepomůže, že stará auta nebudou 

vjíždět do centra," uvedl náměstek primátora Dalibor Madej.  

 Zplodiny z aut omezují města po celém světě různě: kromě v Evropě nejrozšířenějších 

emisních zón vyhlašuje pravidelně například Řím zákaz vjezdu autům buď s lichou, nebo 

sudou registrační značkou.  

 

 (Jan Sůra a zpravodajové MF DNES)  

 

 ---  

 

 Jak stará jezdí v Česku auta  

 

 více než 15 let  

 30,31 %  

 

 Mladší než dva roky  

 7,26 %  

 

 2 – 5 let  

 10,79 %  

 

 11 – 15 let  

 29,83 %  

 

 6 – 10 let  

 21,81 %  

 

 Pozn.: údaje k 30. 6. 2011; v ČR jezdilo 4 552 159 vozů  

 

 Pramen: SAP  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Foto: Moderní komplex Draví ptáci zranění po srážce s autem či popálení elektrickým 

vedením budou nejčastějšími obyvateli záchranné stanice pro handicapovaná zvířata, která je 

součástí nového ekologického centra v Klášterci u Vimperka. Komplex za 15,5 milionu korun 

otvírá Správa Národního parku Šumava. Klášterecká stanice bude sloužit asi pro sto zvířat 

včetně větších šelem, jako je třeba rys. Kromě ní je v centru i multifunkční sál a klubovna pro 

environmentální vzdělávání.  

 Foto: Ladislav Němec, MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 BROUMOV (tů) Těžaři, ekologové, ale i vojenští experti mluví v poslední době o 

břidlicovém plynu. Tato vzácná surovina by totiž mohla zaručit, že Česko nebo i celá Evropa 

nebudou tolik závislé na dodávkách plynu z Ruska. Teď míří zraky odborníků na území, které 

zahrnuje část Broumovska, Náchodska a Trutnovska. Australští těžaři si tuto oblast vytipovali 

jako místo s vydatnými ložisky této suroviny.  

 "Jsou to podobná ložiska břidlic jako například v Polsku nebo v Severní Americe," objevilo 

se v oficiální informaci společnosti Hutton Energy. Australané už požádali o první průzkumné 

vrty, ale ekologové i úřady jsou k jejich aktivitám obezřetní.  

 "Nacházejí se tam velké zásoby podzemní vody. Pokud by jimi vrt procházel, může vodu 

znehodnotit. Měla by pak příchuť plynu," tvrdí vedoucí Správy Chráněné krajinné oblasti 

Broumovsko Hana Heinzelová.  

 

 Více v sešitu B  

 

 (tů)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 ŽLUTÉ, MODRÉ, ZELENÉ, TAK S TĚMITO BARVAMI SE PŘI TŘÍDĚNÍ ODPADŮ 

ZAČÍNALO. TEĎ UŽ MÁME I KONTEJNERY JINÝCH BAREV. PROČ TŘÍDIT 

ODPAD?  

 

 Na zvýšení motivace ke třídění odpadu jsou různé nástroje. Posloužit může třeba i postava 

mystického Šrotonátora, který objíždí republiku a upozorňuje na nebezpečí, že Země bude 

jednou zavalena elektroodpadem.  

 Lidé by ale měli sami od sebe chtít odpad třídit. Není to nic složitého. Na Vysočině se zatím 

vytřídí průměrně kolem 55 kilogramů papíru, plastu, skla, nápojových kartonů a kovů na 

osobu.  

 V celorepublikovém srovnání za loňský rok se náš kraj umístil na šesté příčce ze 14 regionů.  

 Počet kontejnerů narůstá. Síť sběrných míst je zde nejhustší v republice. "Největší podíl tvoří 

nádoby na plasty a kontejnery na sklo," popsal regionální manažer společnosti Eko-kom 

Roman Zouhar. Do systému Eko-kom je v kraji zapojena naprostá většina obcí, celkem 670. 

Třídění odpadů je tak umožněno již téměř všem lidem v kraji.  

 "Lidé by měli odpad třídit především proto, aby si chránili životní prostředí, nezhoršovali 

stav ovzduší a vody. Zároveň je odpad i surovina, která se dá recyklovat a vrátit k dalšímu 

využití," říká Květuše Hejátková ze Zemědělské a ekologické regionální agentury ZERA.  

 Téma odpadů je na úřadech i v domácnostech téměř na denním pořádku. Úřady například 

řeší, zda a kde v kraji vybudovat spalovnu odpadků – ve hře je Jihlava, nebo Žďár nad 

Sázavou.  

 V Jemnici zase na začátku tohoto měsíce otevřeli novou kompostárnu, která zpracuje až 4 

000 tun biologického odpadu. Míří tam tráva, listí a dřevní odpad z městské zeleně, 

gastroodpady, kaly z čistíren odpadních vod a další biologické odpady. Výsledkem je 



kompost, který město využívá na úpravu městských zelených ploch. Kompost si budou moci 

odebrat i občané.  

 V domácnostech zase lidé přemýšlí nad tím, jak třídit odpadky a kam schovávat odpadkové 

koše na různé typy odpadu.  

 Novinkou ve městech jsou v poslední době hnědé a červené kontejnery. Hnědou barvu mají 

nádoby na bioodpad, červené kontejnery jsou určeny na drobné elektrospotřebiče.  

 

 (JAROSLAV PACLÍK, PETR VEČEŘA, PAVLA SEKNIČKOVÁ)  

 

 Foto: STRAŠÍ LIDI ZEMI JEDNOU ZAVALÍ ELEKTROODPAD, VARUJE LIDI 

POSTAVA ŠROTONÁTORA.  

 FOTO: MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 PARDUBICE Spalovnu nebezpečného odpadu v Rybitví na Pardubicku možná zprovozní. 

Tuto větu si teď říkají ekologové a lidé bydlící v těsné blízkosti spalovny, přestože byli 

doposud zvyklí vyhrávat všechny úřední bitvy o to, aby se bývalé spalovně nezačalo opět 

kouřit z komínů. Nejvyšší správní soud totiž zrušil část územního plánu Rybitví a umožnil tím 

česko-rakouské společnosti AVE CZ znovu žádat o všechna potřebná povolení k provozu 

spalovny. "Soud konstatuje, že územním plánem může dojít k omezení vlastníka pozemku či 

staveb," uvedla Petra Lavická, vedoucí kanceláře předsedy soudu.  

 "Je to nepříjemná záležitost. Ale neznamená to, že by tady mohla spalovna do dvou let stát. 

Spíše dostala firma AVE CZ nové možnosti, jak toho dosáhnout," řekl pardubický ekolog 

Miroslav Rubeš.  

 Výrok soudu zmobilizoval nejen aktivisty a ekologická sdružení, ale i město a kraj. "Hned 

jsme se dohodli na společném postupu radnice, kraje i obce Rybitví. Formální chyby, které 

byly v územním plánu, musíme napravit," řekl náměstek pardubické primátorky František 

Brendl, zodpovědný za životní prostředí.  

 Kraj však bude česko-rakouské společnosti silnějším soupeřem. Aby spalovna mohla jet, 

musí jí vydat takzvané integrované povolení, které už jí jednou zamítl.  

 "Pokud společnost AVE CZ požádá o nové integrované povolení, budeme postupovat přesně 

dle zákona. Kraj ale nevytýkal zamítnutému povolení pouze nesoulad s územním plánem obce 

Rybitví," řekl náměstek hejtmana Jan Tichý.  

 Boj o spalovnu se v Pardubicích táhne už několik let. První veřejné projednávání se konalo v 

kulturním domě, muselo však být zrušeno, protože davy lidí se dovnitř nevešly. Nakonec 

muselo dát město k dispozici hokejovou arénu, kam přišlo proti spalovně protestovat kolem 

šesti tisíc lidí.  

 

 (Martin Ťopek)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 



-- 
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 SEVERNÍ ČECHY Přestože množství prachu ve vzduchu klesá, jeho koncentrace v ovzduší 

v Ústeckém kraji byla včera i tak nejhorší v Česku a stále tu platil signál upozornění na smog. 

Nejhůř na tom byly Litoměřice, kde po poledni ukázala měřicí stanice 72 mikrogramů částic 

polétavého prachu (PM10) na metr krychlový. Denní limit je přitom jenom 50 mikrogramů.  

 Období, kdy trvá smogová situace, je navíc nezvykle dlouhé. "Inverze se opakuje každý rok 

na podzim, teď ale je výjimečně dlouhá. Může za to hlavně nedostatek vláhy, v pátek uplyne 

30 dní od posledního deště," říká Radek Tomšů z ústecké pobočky Českého 

hydrometeorologického ústavu. Dodává však, že hned den poté by se nepříjemné ovzduší plné 

prachu mělo konečně zase pročistit. "V sobotu očekáváme déšť a ten pomůže inverzi alespoň 

na chvíli rozptýlit," slibuje Tomšů.  

 Informování se zlepšilo Problémy se smogem se "oficiálně" do kraje vrátily loni, když byla 3. 

prosince poprvé po letech vyhlášena smogová regulace. Nejhorší situace byla v Lomu u 

Litvínova, hodnoty prachu tam překročily limit mnohosetkrát. Do letošního 7. března pak 

musela být regulace vyhlášena ještě dvakrát, pětkrát k tomu meteorologové upozorňovali na 

zvýšené množství prachu v ovzduší. Špinavý vzduch tu byl samozřejmě i v letech předtím. 

Ale do vydání vyhlášky ministerstva životního prostředí o změnách hodnot limitů 

znečišťujících látek v roce 2009 se prach v ovzduší jen měřil a nebyly žádné hranice pro 

vyhlášení upozornění na smog či regulace. Vznikly proto i problémy s tím, jak na smog 

upozorňovat veřejnost, v některých školkách se třeba i za nejhorší situace chodilo s dětmi ven, 

neboť tam informace o špatném ovzduší nedoputovala. Například v Mostě tak obnovili "žluté 

praporky" na autobusech MHD, kterými se na smog upozorňovalo už na přelomu 80. a 90. let 

minulého století. Jen místo praporků je velká výstražná cedule "Pozor, smog" za předním 



oknem. Letos už se informování o smogu zlepšilo, řada měst před ním varuje na webu a lze se 

také zaregistrovat u Ekologického centra Most, které zprávy o stavu ovzduší poskytuje 

mailem či na bezplatné lince 800 195 342.  

 

 " Další informace na str. B4  

 

 (Ondřej Černý, s využitím ČTK)  

 

 Foto: Nedýchatelno Množství prachu v ovzduší je nyní na severu Čech nejhorší v zemi. Il. 

foto: Archiv  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 Máme před očima čin typický pro evropského ducha: Nečas nabízí Merkelové veřejnou 

debatu o dostavbě Jaderné elektrárny Temelín. Slibuje si od toho "další posílení česko-

německých vztahů". Rakouští protijaderní aktivisté chtějí, aby Nečas obdobnou nabídku 

učinil i rakouskému kancléři. Nečas je pro. To je zpráva, která pěkně zní, ale skončit může 

nepěkně. Jaderná energetika bohužel není disciplína odborná, technická, vědecká a 

ekonomická. Je to disciplína politická, tudíž emotivní. Může citelně ovlivňovat volby. Má sílu 

přeshraniční. Střední Evropa má novou merunu, místo sporů o jazyk je tu spor o jádro.  

 Přesto se vyplatí do racionálních argumentů investovat, sem tam se mohou uchytit. Rakušani 

a Němci jádro zakázali, Češi chystají druhé kolo Temelína. To je spor, který si ještě užijeme. 

Výsledkem bude, možná za dlouhý čas, že Němci i Rakušané budou jádro zase chtít. Jiný 

dostatečný zdroj energie pro civilizaci 21. století se nenabízí a nikdo nenabízí, že by se 

pohodlí 21. století vzdal. Klasické zdroje ubývají a ničí přírodu. Alternativní zdroje, slunce, 

voda, vítr a řepka mají charakter doplňkové hračky a jsou zdrojem politických sloganů. Větší 

energii ani v daleké budoucnosti nenabízejí. Jaderná energetika má perspektivy velkého 

rozvoje, je ekologicky neutrální a nabízí satanskou možnost už v blízké budoucnosti: odpad z 

dnešních elektráren bude zdrojem paliva pro ty budoucí. Možná tato danost dojde i politikům 

v Německu. Rakušanům docházet ani nemusí, mají dost energie vodní a zbytek si pokrytecky 

koupí ze zahraničních jaderných zdrojů. Budou ale tvrdit, že je to energie jen ze zeleného 

ekosegmentu, ačkoliv na elektřině nepoznáš, z čeho a jak byla vyrobena. Politici, ať už eko či 

neeko, rádi vzněcují ve voličích traumatické vášně. S vášněmi se veřejnost lépe kormidluje. 

Kdo viděl chladicí věže jaderné elektrárny, musel mít pocit, že je blízko u pekelných bran. 

Jako když nevolník civěl na klenbu katedrály. Přitom pravděpodobnost, že jaderná elektrárna 

exploduje, je mnohokrát menší než pravděpodobnost, že nějaký magor hodí na střední Evropu 

jadernou pumu.  

 Argument pro toto tvrzení je racionální, ale odborně tak složitý, že mu veřejnost uvěří jen 

stěží. Přitom auta, alkohol, kutání horníků v dolech, komunistické experimenty, cigarety, 



tučné maso – tyto vymoženosti modernity zabily mnohem víc lidí než jádro. Přitom o zákaz 

aut, bůčku či komunismu nikdo neusiluje.  

 Středoevropská debata o jaderné energii je potřebná, nutná a beznadějná. O to víc stojí za to 

ji spustit. Nečase chvalme, i když dává hlavu na špalek – debata se lehce zvrhne v 

populistickou rychlopalbu. Ale může se i zvrátit a mezinárodní rozum postoupí dopředu.  

 

 (Karel Steigerwald, komentátor MF DNES)  

 

 Foto: Karel Steigerwald komentátor MF DNES  

 

 Foto: Budoucnost? Alternativní zdroje mají charakter doplňkové hračky. Jadernou energetiku 

čeká velký rozvoj.  

 Foto: Jaroslav Sýbek, MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Je zákaz žárovek rozmarem úředníků? Nikoli. Je to všude se šířící pokus snížit spotřebu 

drahé elektřiny, která nás ještě ke všemu zaplétá do závislosti na nejistých zdrojích a 

nespolehlivých zemích. Světu však chybí politická prozíravost a odvaha nezůstat u zákazů a 

hledat lepší energii.  

 

 Schválně: ze které země může pocházet následující úryvek z novinového článku? "Řeči o 

omezování žárovek jste už pravděpodobně v minulých letech slyšeli. Od 1. ledna 2012 se 

slova stanou skutečností. Je čas, aby země přešla na účinnější svítidla." Pokud si myslíte, že 

autor popisuje situaci v některém evropském státě, který opožděně zavádí pravidla Evropské 

unie zakazující klasické žárovky, mýlíte se. Úryvek je z textu publikovaného minulý pátek v 

nevadském listě Las Vegas Review-Journal. Ano, odmítání zastaralých žárovek dorazilo i do 

Spojených států. Tamní federální zákon požaduje, aby světelné zdroje od příštího roku 

postupně zvyšovaly účinnost tak, že to žárovka prostě nezvládne.  

 A nezůstává jenom u EU a USA. "Obyčejné" žárovky jsou už několik let zakázány v 

Austrálii, Brazílii či na Kubě. Jejich výrobu zastavuje Japonsko. Plán na jejich výměnu do 

roku 2012 přijala Indie. Rusko od letoška zakazuje žárovky od příkonu 100 wattů výš. Od 

příštího roku bude platit zákaz prodeje žárovek v Kanadě. Minulý týden se přidala Čína a 

oznámila, že od října 2012 se tam nebudou prodávat stowattové žárovky, dva roky poté 

šedesátky a v říjnu 2016 si obyvatelé nekoupí ani žárovku patnáctiwattovou.  

 

 Kaviár z podpalubí už nebude  

 

 Češi si celosvětového tažení proti žárovkám příliš nepovšimli. A tak se u nás zákazy žárovek 

považují – i v médiích – za rozmar evropských úředníků, kteří si vymýšlejí nesmysly. Jenže 

stížnosti na hloupé byrokraty připomínají salonní společnost na Titaniku, která se rozčiluje, že 



posádka přestala nosit z podpalubí kaviár. Příčiny jsou složitější. Ukažme si to na americkém 

"protižárovkovém" zákoně. Přijaly jej už v roce 2007 obě komory Kongresu a podepsal 

tehdejší prezident George W. Bush. Obsahuje také požadavky na snížení spotřeby 

automobilů, zvýšení energetické úspornosti budov i zlepšení energetické účinnosti v 

průmyslu. Nařízení se výmluvně jmenuje Zákon o energetické nezávislosti a bezpečnosti. 

Navazuje na zprávu o stavu Unie, v níž v roce 2006 George W. Bush dramaticky varoval, že 

jeho země "propadla závislosti na ropě", která je často "dovážena z nestabilních částí světa", a 

že se to musí změnit.  

 Závislosti na dovážených fosilních palivech propadla také Evropa – připomínáme si to nejen 

u čerpacích stanic s drahým benzinem, ale pokaždé, když dojde na hrozbu utahování 

východních ropovodních či plynovodních kohoutků. Zákazy zastaralých žárovek jsou zcela 

nepochybně omezením svobodného přání lidí svítit, čím chtějí. Ideální by bylo, kdyby se 

spotřebitelé pro používání úsporných zářivek rozhodli sami a dobrovolně. Přesto spousta zemí 

světa usoudila, že jejich energetická a následně i státní bezpečnost je v takovém ohrožení, 

které ospravedlňuje mimořádná opatření. Včetně zákazů zastaralých žárovek a pak i dalších 

plýtvavých spotřebičů. K tomu se samozřejmě přidává argument, že když se vyplýtvá méně 

energie, bude to mít menší dopad na životní prostředí.  

 Když je tedy energeticko-bezpečnostní situace takto mimořádná, nemohou na ni zákazy 

žárovek stačit. Je potřebné najít lepší energetické zdroje. Smutným faktem je, že v jejich 

hledání je svět podstatně méně úspěšný než při prostém zakazování zastaralých svítidel.  

 Začněme třeba nápadem nahradit fosilní paliva obnovitelnými biopalivy. V principu je to 

myšlenka zajímavá. Palivo se vyrobí z plodin vypěstovaných na polích, jako je řepka olejka 

nebo kukuřice, což prospěje domácím zemědělcům. Sníží se nutnost dovozu z nestabilních 

končin a ještě se nepřidá do atmosféry nový oxid uhličitý uvolněný z fosilních paliv.  

 Realita? Daří se to jenom v Brazílii. Tamní líh z cukrové třtiny používaný ve spalovacích 

motorech dává ekonomický smysl. Jinde však zemědělci při obdělávání plodin na biopaliva 

spotřebují tolik energie, že je reálný přínos nepatrný. A to se ještě dějí takové úlety, jako že 

Američané dovážejí mexickou kukuřici, aby si z ní vyrobili biolíh, čímž zvyšují ceny potravin 

v Mexiku... Nadějnější, ekonomicky výhodná biopaliva by mohla pocházet z upravených 

mořských řas. Jejich výzkum financují velké ropné společnosti Exxon Mobil a BP, ale určitě 

by jej urychlila i rozumná státní podpora.  

 

 "Nebezpečné" jádro  

 

 Ještě šílenější věci se dějí kolem jaderných elektráren. Německo se rozhodlo odstavit své 

reaktory do roku 2022, Belgie do roku 2025, Švýcarsko do roku 2034, Italové odmítli plány 

návratu k jaderné energetice.  

 Argumentovat bezpečností je scestné. Srovnejme: v přímém důsledku letošní jaderné havárie 

ve Fukušimě nezahynul žádný pracovník, při nehodě v americkém Three Mile Island v roce 

1979 také nikdo. Nehoda v Černobylu v roce 1986, což byl neskutečný a snad i těžko 

opakovatelný bezpečnostní exces, si vyžádala pět desítek obětí mezi lidmi, kteří jí přímo 

čelili, a podle odhadů Mezinárodní agentury pro atomovou energii možná až čtyři tisíce 

dalších životů osob zasažených radioaktivitou v širokém okolí.  

 Zní to cynicky, ale i pokud jsou tato čísla platná, pořád je to tolik obětí, kolik každý rok až 

dva roky zahyne v Číně horníků při dolování uhlí. Kdybychom tedy opravdu chtěli touto 

optikou něco odmítat jako nebezpečné, měla by to být uhelná energetika...  

 V roce 2000 začal vývoj nových jaderných reaktorů takzvané generace IV, na němž se 

podílejí EU i USA. Měly by být účinnější, bezpečnější, schopné vyrábět energii i z odpadu ze 

současných jaderných elektráren a ještě by se mohla jejich provozní teplota využít pro 

finančně dostupnou výrobu vodíku, o němž se někdy hovoří jako o čistém palivu budoucnosti.  



 Výsledek se bohužel čeká až někdy za čtvrt století – a kdoví jestli, když uvážíme momentální 

protijadernou náladu ve světě.  

 To už rychlejší úspěch slibuje projekt Desertec, při němž chtějí zejména německé koncerny a 

finanční giganty postavit na Sahaře sluneční a větrné elektrárny, které by pak elektřinou 

zásobovaly Evropu. Technicky je úkol zvládnutelný (přenos elektřiny na velké vzdálenosti i 

její skladování jsou už možné). Ekonomický smysl závisí na tom, jak podraží fosilní paliva. 

Desertec však nepřispěje ke spolehlivému energetickému zásobování – bude to jeden 

gigantický zdroj ve vzdálené poušti na ne zrovna stabilním kontinentě.  

 Vrcholem nadějí na získání prakticky nevyčerpatelného zdroje energie je jaderná fúze – 

slučování jader vodíku v reakci podobné té, která probíhá ve Slunci. Pokusný fúzní reaktor 

ITER vzniká ve francouzském středisku Cadarache. V tomto případě se pochlapila Evropská 

unie, která platí největší část nákladů a v případě úspěchu projektu získá také největší 

technické a ekonomické benefity. O další náklady se dělí USA, Rusko, Indie, Japonsko, Čína 

a Jižní Korea. ITER by měl začít pracovat v roce 2019. Podle nynějších předpokladů náklady 

na jeho výstavbu dosáhnou 16 miliard eur. Suma to je vysoká. Na druhou stranu se na ni 

skládají země, v nichž žije polovina lidstva a jejichž energetickou budoucnost by mohl reaktor 

vyřešit.  

 Ale i tak politikové "ušetřili". Projekt schválili v omezené podobě – ITER dokáže pouze 

ověřit, zda jde se současnými fyzikálními znalostmi získat jadernou fúzí dostatek energie, ale 

nebude už schopen najít postupy pro její komerční výrobu. Kvůli tomu se bude muset stavět 

ještě reaktor další, pracovat má za dvacet let (ale už má název – DEMO). Takže fúzní energie 

z vodíku by se mohla na komerční bázi běžně získávat až někdy ve druhé polovině století. 

Dost pozdě.  

 

 Chaotická budoucnost  

 

 Takže si to shrňme: státy světa si připadají natolik ohroženy nedostatkem dostupné energie, 

že zakazují svým občanům používat plýtvavé spotřebiče. No dobře. Avšak zaráží, že k 

zákazům nepřidávají také něco, co směřuje do budoucnosti.  

 Podpora vývoje nových energetických zdrojů je totiž v praxi chaotická nebo nedostatečná. 

Dá se to přirovnat k situaci za války, kdy země, jíž hrozí letecké nálety, sice nařídí 

zatemňování oken, ale nestará se o rychlou výrobu protileteckých děl a nechává jen spontánně 

vznikat izolované jednotky místní domobrany.  

 

 (Josef Tuček, redaktor MF DNES)  

 

 ---  

 

 FAKTA  

 Konec žárovek po 130 letech  

 

 Mnoho vynálezců se snažilo zkonstruovat baňku, v níž vlákno rozžhavené elektrickým 

proudem vydává světlo. Uspěl až Thomas Alva Edison. V jeho žárovce svítilo uhlíkové 

vlákno ze zuhelnatělého bambusu rozžhavené v dostatečně účinném vakuu. Žárovka nahradila 

plynová svítidla i obloukové lampy.  

 Přes všechna další vylepšení (například žhavicí vlákno je nyní z wolframu) však je 

Edisonova žárovka z dnešního pohledu neefektivní. Jen 5 až 8 procent zaplacené elektřiny 

promění ve světlo, většinu změní v nechtěné teplo. Záměna za účinnější svítidlo se tedy 

vyplatí. Výrobce svítidel OSRAM spočítal, že tomu, kdo v Česku 1. září 2010 nahradil 

žárovku 75W(se životností tisíc hodin svícení, tedy asi rok používání) za úspornější 



kompaktní zářivku 14 Ws životností 15 000 hodin, se náklady (asi 280 Kč) vrátily letos v 

červenci. Za dobu životnosti zářivky pak ušetří za elektřinu téměř čtyři tisíce korun.  

 

 ---  

 

 Když je tedy energeticko-bezpečnostní situace takto mimořádná, nemohou na ni zákazy 

žárovek stačit. Je třeba najít lepší energetické zdroje. Svět je v jejich hledání méně zdatný  

 

 Foto: Josef Tuček redaktor MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Tento způsob podzimu zdá se mi poněkud nešťastným. Tedy, abych objasnil parafrázi 

slavného výroku z filmu Rozmarné léto – nemám nic proti tomu, že nepřišly (tedy zatím) 

podzimní plískanice. Babí léto, které jako kdyby nebralo konce, je fajn. Nicméně inverze a s 

nimi spojený smog ulehne v údolích obvykle o něco později.  

 Letos kouřová poklice zasáhla Česko dříve, a to s velkou razancí. Prachem tak není zamořen 

vzduch jen v Moravskoslezském kraji, kde už to lidé berou bohužel jako jakýsi místní kolorit. 

O tom, že je tam situace opravdu zlá, svědčí typický český rys – začínají vznikat vtipy. Jeden 

takový zní: Ostravák se vrátí z dovolené v Tatrách a praví kámošům na šichtě: "Chlapi, to 

neuvěříte, v tych Tatrách mají zvláštní vzduch. On není vidět!" Tentokrát smog pokryl v 

podstatě celou zemi (Prahu nevyjímaje), takže jde o problém celorepublikový. Zprávy o 

dusícím se Česku se stávají tématem těchto dní. Zní to cynicky, ale právě v tom, že přibývá 

lidí, kteří si prachu v plicích všímají nebo kterým ovzduší opravdu vadí, je šance, že se 

konečně začnou věci měnit.  

 

 Tlak na čistý vzduch sílí  

 

 Málokterý rozhovor lidí, kteří se náhodně potkají na ulici, se obejde bez připomínky, jak se 

nedá dýchat. Výletníci si při horských túrách nefotí "fádní" potůčky, ale smogovou vrstvu 

dole ve městě a tyto fotky posílají známým. O tom, že situace je špatná, mluví politici, 

podnikatelé, rodiče věčně nemocných dětí, lékaři...  

 I tak bude trvat dalších několik let, než budeme moci říci, že jsme udělali vše pro modré nebe 

nad městy. Mluví se o pěti, deseti letech. Znamená to, že s prachem a nebezpečným benzo(a) 

pyrenem tak vyroste jedna celá generace. Podle lékařů je to vážný problém do budoucna, 

protože až ve středním či starším věku se projeví, v čem žijí dnešní děti. Nechci nikoho 

strašit, ale je prokázáno, že zmíněné nečistoty se mimo jiné podílejí na nemožnosti mužů 

zplodit dítě a neschopnosti žen donosit dítě běžné porodní váhy.  



 

 Stále hledáme příčinu  

 

 Jeden z důvodů, proč se ještě dlouho zlepšení nedočkáme, je i v tom, že zatím nikdo s 

jistotou neumí říct ani to, co je hlavním zdrojem škodlivin v té které oblasti země – zda 

průmysl, doprava, rodinné domky, nebo vítr ze zahraničí. Minimálně tady jsme už mohli být 

dál. Takže ani v Moravskoslezském kraji není jasné, co řešit prioritně. Místní hutě tak svádějí 

vinu na polské konkurenty, domkaři nevidí důvod, proč netopit odpadem, když "můj komín je 

nesrovnatelný s komínem fabriky, u které celý život bydlím". Výsledek je, že se dlouho 

neřešilo ani jedno z toho.  

 "Máme dost debat, chceme konečně dýchat." Tuto větu poslal divák esemeskou do studia 

České televize, kde v pondělí probíhala debata o ovzduší v zemi.  

 Vystihl tak přání mnoha lidí, aby se konečně začalo něco dít. A naštěstí se opravdu děje. 

Ministr životního prostředí na jaře letošního roku představil akční tým. Právníci se dokonce 

zabývají možností, jak prolomit nedotknutelnost soukromého majetku a umožnit kontrolám 

podívat se, čím kdo doma topí. Tým vede muž, který životnímu prostředí rozumí. Jen malá, 

bezplatná rada – lidé by měli o práci této skupiny více vědět – minimálně proto, že je vždy 

příjemné vidět světlo na konci tunelu. Jeden z největších znečišťovatelů, huť ArcelorMittal, 

uvedl do provozu obří filtry za miliardu korun a je logické, že brzy se Mittal zeptá: "A co jste 

udělali vy ostatní?" U soudu leží žaloba města Ostravy na stát, což je věc nevídaná. Jen 

málokterý právník si dovolí tipovat, jak tato kauza dopadne. Skupina odborníků z Akademie 

věd České republiky lidem na besedách vysvětluje, jak ovzduší ovlivňuje délku života a 

zdraví. Vznikají nová občanská sdružení a spojují síly s těmi "tradičními".  

 

 Na jaře nezapomeňte!  

 

 Pravdu mají politici, když uvádějí, že špatné rozptylové podmínky vládnou i na mnoha jiných 

místech Evropy. Je to však jen část pravdy. Druhá je, že například tolik zmiňovaný Londýn 

měl problém hlavně v padesátých letech, kdy tam vlivem topení nekvalitním palivem umírali 

ve smogových situacích lidé. Dnes Londýňany trápí především vliv automobilové dopravy.  

 Ke smogu nad hlavami se lidská mysl staví podobně jako ke všemu nepříjemnému. Jakmile 

leží nad městy poklice nedýchatelného vzduchu, řešíme to. Když přijde jaro, vytěsníme špatné 

myšlenky a rychle zapomeneme, že ještě včera jsme chrchlali a kýchali. Letos se však 

ukazuje, že ovzduší je špatné na mnoha místech Česka po většinu roku. Smog nám nedopřeje, 

abychom na něj zapomněli. I v tom vidím (opět trochu cynicky) šanci na zlepšení.  

 

 (Petr Žižka, publicista)  

 

 Foto: Petr Žižka publicista  

 

 Foto: Oči nevidí A plíce nestíhají.  

 foto: Radek Kalhous, MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 OSTRAVA (iDNES.cz) Byla to jen souhra náhod, přesto měla téměř magický rozměr: 

meteorologové odvolali 11. 11. 2011 v 11:11 po 11 dnech smogu signál regulace platící pro 

Moravskoslezský kraj. Koncentrace v předchozích 24 hodinách totiž nikde nepřekr11111očily 

povolený limit padesáti mikrogramů na metr krychlový.  

 Nejvyšší hodnota zůstávala podle včerejších dopoledních výsledků v Opavě, kde byla rovna 

právě tomuto limitu, následoval Třinec se 49 mikrogramy a Ostrava-Přívoz, kde byla hodnota 

o šest mikrogramů nižší.  

 Signál regulace meteorologové vyhlásili 1. listopadu. Podniky, které nejvíce znečišťují 

ovzduší a mají platné regulační řády, proto musely dodržovat ekologická opatření.  

 

 (iDNES.cz)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 MLADÁ BOLESLAV Nové škodovky v Mladé Boleslavi začnou od půlky listopadu vznikat 

i díky ořechům z Afriky.  

 Není to apríl, ale realita české energetiky. Tuzemské elektrárny a teplárny nemají ke 

spalování dostatek biomasy z Česka, a tak experimentují s velmi netradičními palivy. 

Společnost Ško-Energo, která dodává teplo a proud automobilce Škoda Auto a Mladé 

Boleslavi, začne v polovině listopadu zkoušet k hnědému uhlí spalovat drcené slupky z 

palmových ořechů z Afriky. "Důvod je jediný, na trhu není biomasa. Rádi bychom nakupovali 

z místních zdrojů, ale není co. Menší tuzemští producenti vyvážejí hodně do Německa, větší 

již mají smlouvy s velkými teplárnami a elektrárnami," vysvětlil jednatel Ško-Energo 

Miroslav Žďánský.  

 Uhelným teplárnám se vyplatí při spalování uhlí přidávat do kotle i biomasu. Stát garantuje 

za takto vyrobenou elektřinu lepší výkupní ceny, které víceméně smazávají rozdíl za to, že je 

spalování biomasy dražší než například uhlí. Navíc i jeho cena rychle roste. Spoluspalováním 

biomasy navíc firmy nemusí utrácet tolik za emisní povolenky. "Nebudeme asi jediní. S 

nabídkou na palmové ořechy chodí i obchodníci s uhlím," řekl Žďánský.  

 Podle mluvčího Teplárenského sdružení Pavla Kaufmanna české teplárny spalují i jiné 

netradiční materiály. Třeba v Plzni končí v kotlích pivovarské mláto, tedy zbytky po filtraci 

piva. V teplárnách spalují i zbytky po lisování řepky nebo masokostní moučku. Ekologickou 

cenu Energy Global Award dostal loni majitel pálenice, který využil pecky z vypáleného 

ovoce k topení. Je ekologické vozit tisíce kilometrů biomasu ke spalování? "Vozit ji více než 

řádově desítky kilometrů vidím věcně i ekologicky jako velmi problematické," říká exministr 

životního prostředí Martin Bursík.  



 Ceny biomasy však i přes nedostatek na českém trhu nerostou příliš rychle, velkým 

odběratelům se totiž její spalování vyplatí, jen když jim státní dotace kompenzuje její vyšší 

cenu. Proto je pro ně jen doplňkem. "Obecný trend je, že biomasa zdražuje," řekl Kaufmann. 

Pociťují to i domácnosti, které topí dřevem, podle Českého statistického úřadu stoupla cena 

palivového dřeva meziročně o 7,5 procenta. Malí zákazníci tak doplácejí na hlad velkých 

uhelných elektráren.  

 Podle Jana Habarta, šéfa českého sdružení pro biomasu CZ Biom způsobuje nedostatek 

biomasy hlavně skutečnost, že se hromadně spaluje v elektrárnách ČEZ. "Je to neefektivní, 

mají nízkou účinnost a pak chybí biomasa například malým teplárnám, které spalují jen ji," 

řekl Habart. Výkupní ceny elektřiny vyráběné spoluspalováním biomasy zůstanou podle 

rozhodnutí Energetického regulačního úřadu stejné jako letos. Stát už loni začal mluvit o tom, 

že začne brzdit rychlý rozvoj biomasy, který začal lákat podobně jako solární elektrárny také 

spekulanty. Včera v třetím čtení schválený zákon o podpoře obnovitelných zdrojů energie 

počítá s tím, že už nebude stát dotovat formou výhodnějších cen za elektřinu vyrobenou 

spoluspalováním uhlí a biomasy. Omezení by mělo platit od roku 2015. Podle Bursíka mohou 

do té doby ceny biomasy prudce stoupnout. Návrh, aby mohly elektrárny spalovat jen 

biomasu z účelově pěstovaných plodin, neprošel.  

 

 (Jan Sůra)  

 

 ---  

 

 FAKTA  

 Zelená pod dohledem  

 

 Sněmovna včera schválila ve třetím čtení nový zákon o podporovaných zdrojích energie.  

 Nelíbí se především zastáncům obnovitelných zdrojů, podle exministra životního prostředí 

Martina Bursíka je šitý na míru ČEZ. Zelená energie bude podléhat mnohem větší regulaci 

přes Národní akční plán, který stanoví limity pro obnovitelné zdroje energie do roku 2020. 

Podle nich už například nejsou potřeba žádné solární elektrárny. Zákon ale umožní postavit si 

elektrárnu jen pro vlastní potřebu.  

 Ani elektřina z jiných obnovitelných zdrojů nemá podle zákona garantované ceny, což podle 

kritiků zabrzdí investice. Návrh musí ještě schválit Senát.  

 

 Foto: Cena palivového dřeva (v Kč za 100 kg)  

 

 Foto: Se slupkami do Česka České elektrárny na biomasu hledají palivo v Ghaně.  

 Foto: Profimedia.cz  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ - Je to smogový paradox. Ostravsko už čtvrtý den sužují špatné 

rozptylové podmínky a dětem s dýchacími potížemi se přitížilo. Ale například čtyři 

krkonošské dětské ozdravovny kvůli nezájmu přerušují provoz a jejich zaměstnanci odcházejí 

na nucenou dovolenou.  

 

 (iDNES.cz)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Koncentrace škodlivého smogu se v Brně díky větru snížily natolik, že meteorologové už 

situaci ve městě nehodnotí jako špatnou. Na některých místech jsou pouze zvýšené zjištěné 

hodnoty, informoval Český hydrometeorologický ústav.  

 I přesto ale nadále platí signál upozornění. To je varování před tím, že smogu přibývá a je 

nutné se připravit na signál regulace – to by znečišťovatelé museli dodržovat ekologická 

opatření.  

 

 (ČTK)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ - Nadlimitní koncentrace polétavého prachu naměřili i včera 

meteorologové v Přerově, Prostějově a v Olomouci. Situace se podle meteorologů nezlepší.  

 

 (ČTK)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 Jihomoravské obce podle ekologů lidi málo motivují k třídění odpadů. Podle posledních 

dostupných statistik se v kraji vytřídí 28 procent komunálního odpadu, jeho zbývající část 

končí v brněnské spalovně nebo na skládkách.  

 

 (ČTK)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 

 

 



19 - 626. Dotace na zateplení: kontroly chodí až domů     Skóre:   0.84  

 Název:   Dotace na zateplení: kontroly chodí až domů  

 Zdroj:   Mladá fronta Dnes  

 Datum:   26.10.2011  

 Str.:   4  

 Mutace:   Brno; Jižní Morava; Moravskoslezský; Olomoucký; Vysočina; Zlínský  

 Pořadí:   6  

 Zpracováno:   26.10.2011 04:42:25  

 Náklad:   246620  

 Ročník:   22  

 Číslo:   251  

 Podtitulek:   Krátce  

 Rubrika:   z domova  

 Autor:   ČTK  

 Odkaz:   http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

 ISSN:  1210-1168  

 Jazyk:   cz  

 Oblast:   Celostátní deníky  

 Zkratka oblasti:   DC  

 Zkratka zdroje:   DCMF  

 Identifikace:   DCMF20111026040007  

 Čtenost-Sled.:   892000  

 Klíčová slova:   PROSTŘEDÍ (2), ŽIVOTNÍ, životního  

 

 

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ - Státní fond životního prostředí zkontroloval stovky rekonstrukcí či 

novostaveb, na něž šly dotace z programu Zelená úsporám. Do konce září kontroloři obešli 

600 domácností, které zateplovaly, měnily okna či kotel. Kromě drobných pochybení kontroly 

odhalily i některé stavební projekty, které vykazují známky podvodu. S kontrolou může 

počítat přes 3 000 domácností.  

 

 (ČTK)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 Soutěže na odstraňování ekologických škod ukazují, že stát nejvíce šetří na menších 

zakázkách. V některých případech je konečná cena i třetinová proti očekávané. U 

miliardových soutěží se cena takřka nemění.  

 

 PRAHA Ministerstvem financí odhadované ceny za likvidaci některých ekologických škod 

jsou podstatně vyšší, než je realita. Ukazují to výsledky otevřených veřejných soutěží na 

takové zakázky, které byly zadány během posledního roku.  

 V některých případech přesáhla úspora i sedmdesát procent. Týká se to však jen části 

zakázek – především těch za méně než sto milionů korun, u nichž byla vypsána otevřená 

soutěž.  

 Většina velkých tendrů si dál drží prakticky stejnou cenu, jakou ministerstvo odhaduje. 

Výsledky malých soutěží však naznačují, že i vysoutěžená cena v obřím ekotendru mohla být 

skutečně ještě podstatně nižší než nejnižší nabídka ve výši 56,8 miliard korun.  

 Zatím poslední velkou úsporu zaznamenalo ministerstvo financí, které ekologické zakázky 

vypisuje, u soutěže na odstranění ekologické zátěže po společnosti Paramo ve Zdechovicích. 

Namísto odhadovaných 53 milionů korun ji vítězné sdružení firem provede za třetinovou cenu 

17 milionů. Podle mluvčího ministerstva Ondřeje Jakoba ceny odhaduje autorizovaná 

projektová firma a ministerstvo "nemá žádný důvod takto stanovenou a schválenou cenu 

zpochybňovat". Velký pokles ceny v případě Zdechovic vysvětluje i optimalizací postupu 

sanace vítězným uchazečem. "Ta umožnila spolu se snižováním cen ve stavebnictví, 

souvisejícím s probíhající recesí, ocenit danou zakázku pro zadavatele takto výhodně," 

vysvětlil Jakob.  

 Taková úspora je však v množství zakázek na odstraňování ekologických škod každoročně 

zadaných ministerstvem financí jen zlomkem toho, kolik stát ročně na zátěže z minulosti 

dává. U většiny soutěží k takovým úsporám ovšem nedochází. Například u největší zakázky z 

oboru v letošním roce – odstraňování škod po sondách z těžby ropy a zemního plynu podél 



řeky Moravy – byla odhadovaná cena jen o 23 milionů vyšší, než byla skutečně vysoutěžená. 

Největší úspory stát dosáhl ve Vítkovicích, kde nakonec ušetřil 71 procent. Je to dané i 

počtem soutěžících: nabídku podalo 11 firem, většinou jsou u ekologických soutěží 

maximálně čtyři firmy. Podle Davida Ondračky z Transparency International jsou takové 

výsledky důkazem toho, že obří ekotendr byl zbytečný a lepší je soutěžit pomenších 

zakázkách. "Je otázkou, zda i následně menší zakázky nerozdělit do ještě menších, mohlo by 

to přinést další úspory," přemítá Ondračka. Ministerstvo financí za poslední rok vysoutěžilo 

ekologické zakázky za více než pět miliard.  

 Přes tři sta milionů z této částky připadá na jednací řízení, kde je počet soutěžících omezen. 

Ministerstvo takovou formu používá u mimořádných opatření, kdy je už ekologická škoda 

neodkladná a potřebuje být řešena, případně u dodatečných prací na již vysoutěžené zakázce. 

Letos už podle Jakoba počítá s maximálně jednou soutěží: na sanaci prostoru v hangáru F na 

Letišti Praha.  

 Většinu zakázek na odstraňování ekologických škod měly provést firmy, které by vzešly z 

obřího ekotendru. Vláda ho však nakonec minulý týden definitivně odpískala a odmítla i 

nejnižší nabídku za 56,8 miliardy korun. Ministerstvo životního prostředí už dříve samotné 

sanační práce ocenilo na 25 až 31 miliard, také další expertní studie mluvila o maximálně 26 

miliardách.  

 

 (Jan Sůra)  

 

 ---  

 

 Jak ovlivňuje hodnota zakázky její výslednou cenu  

 

 Likvidace sond po těžbě, sektor V CHOPAV  

 odhadovaná cena 593,38  

 konečná cena 590,8  

 rozdíl v % -0,4  

 

 Revitalizace rybníka Volný  

 odhadovaná cena 9,28  

 konečná cena 4,12  

 rozdíl v % -55,6  

 

 Sanace skluzů u lomu Chabařovice  

 odhadovaná cena 113,00  

 konečná cena 109,20  

 rozdíl v % -3,4  

 

 Likvidace sond po těžbě, sektor III CHOPAV  

 odhadovaná cena 385,24  

 konečná cena 437,70  

 rozdíl v % 13,6  

 

 Náprava zátěží Zdechovice, Paramo  

 odhadovaná cena 53,68  

 konečná cena 17,37  

 rozdíl v % -67,6  

 



 Sanace štěrkové koleje, Vítkovice  

 odhadovaná cena 61,41  

 konečná cena 17,89  

 rozdíl v % -70,9  

 

 Pozn.: údaje v milionech Kč.  

 Pramen: ISVZ  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

– 
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 KRNOV (ama) Vysadit co nejvíce stromů v jednom dni, aby vznikl nový český rekord, chce 

Nadace Partnerství. Pomoci ji v tom mohou i Krnované. V pátek 28. října se mohou vypravit 

do blízkosti Horního hájnického rybníka, kde se bude sázet. Aby se dostali na místo, musí 

odbočit ze silnice Krnov – Úvalno doprava směrem na Hájnické rybníky. Zaparkovat mohou 

u hájenky, dál musí pěšky po lesní cestě. "Akce začne v 9 hodin. Skončí nejpozději ve 14 

hodin," řekl Josef Chrástecký z odboru životního prostředí krnovské radnice.  

 Upřesnil, že sázet se budou buky.  

 

 Více z Bruntálska na str. B4  

 

 (ama)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 OSTRAVA (ama) Lidem v Ostravě by se mělo o něco lépe dýchat. Huť ArcelorMittal 

Ostrava včera představila nové tkaninové filtry na jednom z nejprašnějších provozů – 

takzvané aglomeraci Sever. Stálymiliardu korun.  

 Firmu k jejich instalaci přiměl kraj: ten nařídil, aby od začátku roku 2012 snížila množství 

vypouštěného prachu téměř o polovinu.  

 Tyto moderní filtry sníží celkové množství emisí prachu jen zčásti. Zástupci huti budou 

muset udělat další opatření i v druhém provozu. Nevylučují přitom ani jeho zastavení. 

"Odprášení aglomerace je první krok na dlouhé cestě. V budoucnu bude třeba provést 

ekologická opatření i v dalších provozech huti," řekl v Ostravě ministr Tomáš Chalupa. " Více 

v sešitu B  

 

 (ama)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 Na adresu ekologického supertendru se sneslo už tolik ošklivostí a nadávek, že je člověku až 

trapné psát zase další porci.  

 Jenže těžko si pomoct – co se na této zakázce století dá najít dobrého? Maximálně tři věci: 

samotný fakt, že se premiér Petr Nečas pochlapil a supertendr ukončil. Potom to, že se proti 

tendru postavil i jeho duchovní otec, ministr financí Miroslav Kalousek. (Obojímá však 

podmínky, a totiž že s ukončením ekotendru není spojena nějaká zákulisní dohoda, o které 

zatím nevíme.) A nakonec, že na začátku teoreticky, ale opravdu teoreticky mohla být jakási 

šance, že by zakázku na odstranění starých ekologických škod pro stát někdo opravdu udělal 

levně a rychle.  

 

 Původně to byl dobrý nápad...  

 

 Zakázka na odstranění starých ekologických škod vznikla, jak to bývá, na celkem rozumné 

myšlence. Stát s sebou v účtech táhne od 90. let stamiliardovou garanci za to, že se ve 

zprivatizovaných podnicích postará (za své peníze) o vyčištění pozemků zamořených různými 

socialistickými jedy. A tohoto "dluhu", který se zmenšuje jen postupně, by se dalo zbavit v 

jednom balíku. Sanační firmy se o něj poperou a stát na všem jenom vydělá.  

 No, nestalo se. Možná i proto, že takto velkou zakázku, navíc na neurčité množství jedů kdesi 

v podzemí, možná ani nelze úplně dobře vypsat. Hlavní však spíš bude, že jsme v Česku, a tak 

se veřejný tendr prostě tak nějak zvrtnul.  

 

 ... ale pak se to zvrtlo  

 



 První špatná věc byla, že ho ministerstvo financí v listopadu 2008 vypsalo, aniž mělo v ruce 

svůj reálný odhad, kolik by sanace a další finanční náklady na tak rozsáhlý projekt měly stát. 

Úřad pouze vystřelil, že maximální strop je celková výše garancí, které stát na podniky vydal, 

což bylo tehdy 114 miliard korun. Jenže to bylo hausnumero. Garance za sanaci ekologických 

škod se totiž při privatizaci vydávaly až do výše kupní ceny podniku a až na pár výjimek byly 

skutečné náklady na vyčištění půdy jen zlomkem kupní ceny, a tedy i garance. Jinak by ani 

celá privatizace nedávala smysl.  

 Problém číslo dvě byl, že tato státní garance hrála ve stanovení celkové ceny za balík velkou 

roli. Odvedená práce na lokalitách se totiž měla vybrané firmě platit jako podíl nabídnuté 

ceny a vydané garance. Vítězná nabídka firmy Marius Pedersen zněla na 57 miliard a celkové 

garance byly zhruba 114 miliard, koeficient by tedy byl 0,5. Například za dočištění areálu 

Škody Auto, na kterou byla státní garance přes osm miliard, by si mohla vítězná firma od 

státu vyúčtovat zhruba čtyři miliardy korun. Skutečné náklady však expertní studie spočítala 

maximálně na sto milionů. A ještě jeden příklad pro ilustraci, zmíněný expertní odhad na 

sanaci 25 nejproblémovějších firem, u nichž byly vydané garance celkem za 70 miliard, 

dosahoval výše jen šesti miliard korun... Vítěz by si však za ně mohl vyúčtovat 35 miliard. 

Kromě ceny měla zakázka od počátku ještě další obecný problém, a to špatnou reputaci a 

různá podezření. Vezměme to opět konkrétně. Problém číslo tři byly tvrdé kvalifikační 

podmínky pro uchazeče, což opět přidalo celému projektu punc podezřelé záležitosti. 

Například podmínka mít zajištěnou skládku o kapacitě, která je v zemi jen jedna, jaksi 

předurčovala, kdo ji může splnit. Touto metodou tak odpadla velká část zájemců, až nakonec 

zbyli jen tři. Samozřejmě se mluvilo o tom, že vlastně měli podmínky tendru ušity na míru. 

Ke spekulacím přispěl i fakt, že celou zakázku měl na ministerstvu financí na starosti úředník, 

který byl dobrý kamarád se zástupcem jednoho z finalistů.  

 

 Nebezpečí kartelu  

 

 Za zmínku stojí ještě další problém – podezření, že celá věc míří ke kartelu. Proč by se totiž 

jen tři firmy mezi sebou nedomluvily, že si tak obří a neopakovatelnou zakázku mezi sebe 

nějak rozdělí? Obzvláště, když dva ze tří finalistů spolu už dříve pracovali? Nabídky ve výši 

57, 58 a 65 miliard korun leccos napovídají...  

 Kvůli všem pochybnostem se z ekotendru stalo velmi záhy politikum a soutěž tak udržely ve 

hře především dvě hrozby. Jednak to, že vybrané firmy podají na stát arbitráž kvůli zmařené 

příležitosti, jednak že smlouvy na vyčištění areálů obsahují jakési magické datum roku 2015, 

dokdy musí být vše hotovo. Dnes můžeme říct, že obojí byl víceméně strašák. Je totiž konec 

roku 2012 a mimořádná urychlující opatření se nechystají. A arbitráže? Vzhledem k tomu, že 

všichni tři finalisté, tedy Marius Pedersen, Geosan Group i J&T, spolupracují často se státní či 

veřejnou správou, lze jen těžko čekat, že by se proti nim pouštěly do arbitráží.  

 Třetím důvodem, proč se tak dlouho držela ekozakázka při životě, mohly být i spekulace, že 

se politici těší na provize z vyplácených miliard. Potvrdit se to nedá, ale vyloučit také ne.  

 Zakázka století padla a teď je důležité, co bude dál. Cesty jsou v podstatě dvě. Buď se bude 

soutěžit čištění jednotlivých zamořených areálů, anebo se rozdělí do několika balíků. V 

principu jde však pořád o stejnou věc – udělat soutěž tak, aby se nekradlo a nenapáchaly se 

nevratné škody na přírodě.  

 

 (Jana, Klímová, redaktorka, MF DNES)  

 

 ---  

 

 Soutěž mohlo držet tak dlouho při životě i čekání politiků na provize z vyplácených miliard.  



 

 Foto: Jana Klímová redaktorka MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

– 
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 ŠUMAVA (vj) Spor, zda je správné kácet kůrovcem napadené stromy na Šumavě, či nikoliv, 

se stal přetahovanou vědců. Zatímco za ekologickými aktivisty stojí přírodovědci, správa 

parku teď vytahuje jednoho vědce-lesníka za druhým.  

 Někteří z nich však Šumavu podrobně neznají. Přesto vydávají doporučení, ať správa parku 

kácí.  

 Ve Stožci se včera sešli vědci z České akademie zemědělských věd, konkrétně z její 

ekonomické komise. Jejich prací tak není zkoumat, jak se příroda pere s kůrovcovou 

kalamitou, ale finanční dopad fungování parku na region. Přesto se vědci pustili do 

doporučování, co je potřeba v lesích udělat. "Lesy se na mnoha místech zmlazují, ale vyrostou 

tam zase jen nepůvodní smrky, které za šedesát či sedmdesát let čeká stejný osud. To, že 

došlo k rozpadu horního stromového patra Šumavy, zapříčinil ne kůrovec, ale konkrétní lidé a 

jejich konkrétní rozhodnutí. A za to by měli být zodpovědní," hřímal například vědec Luděk 

Šišák. Přiznal, že v lese se vědci byli podívat jen krátce – u Českých Žlebů na Prachaticku. To 

správa parku ráda slyší. Slova vědců obhajují zásahy, které nové vedení rezervace dělá – tedy 

boj s kůrovcem i pomocí pil. Vědci, kteří mají jiný názor, jako třeba bývalý předseda vědecké 

sekce rady parku Jakub Hruška, tvrdí, že správa parku se snaží prezentováním lesnických 

názorů ospravedlnit své kroky: "Chtějí vybojovat válku s kůrovcem, proto padají jen tyto 

jednostranné argumenty."  

 

 (vj)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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 Kontroverzní zakázku hodil přes palubu i její tvůrce – ministr financí Miroslav Kalousek. 

Ceny zájemců ho zklamaly. Podle něj se nemá ekotendr ani porcovat na menší balíky.  

 

 PRAHA Obří "stomiliardová" zakázka na odstranění starých ekologických škod v tuzemsku 

je po třech letech tahanic na lopatkách. "Vítěz tendru nebude vládou vybrán a tímto tento 

projekt končí," řekl včera premiér Petr Nečas. Reagoval tak na smrtící úder, který 

kontroverznímu ekotendru, často přezdívanému tunel století, včera zasadil jako první 

paradoxně její otec zakladatel,ministr financí Miroslav Kalousek. Ten ekotendr vymyslel a 

vypsal už v roce 2008 a celou dobu ho hájil jako výhodný pro stát. A to navzdory názorům 

expertů, kteří horní hranici sta miliard považovali za pětkrát přemrštěnou. Včera Kalousek 

zveřejnil, že vládě nedoporučí, aby vítěznou nabídku ve výši 56,8miliardy Kč přijala, protože 

ho "nepřesvědčila". Do závěrečného kola se dostaly tři firmy: Marius Pedersen Engineering, 

Geosan Group a Environmental Services. Ty své cenové nabídky dodaly ministerské komisi 

minulý měsíc. Nejnižší z nich zněla na uvedených 56,8 miliardy korun a předložila ji firma 

Marius Pedersen Engineering. Komise včera nejlevnější nabídku oficiálně vybrala a Kalousek 

ji nyní ponese do vlády – s palcem dolů. Pro uzavření smlouvy na sanace škod nyní ve vládě 

není už nikdo. Kromě Nečase včera přijetí nabídky vyloučil i šéf Věcí Veřejných Radek John. 

"Cena by musela být šokujícím způsobem nízká, aby se o zakázce dalo uvažovat. VV jsou 

přesvědčeny, že to jde pořídit o desítky miliard levněji," řekl John.  

 Proč ministr Kalousek po letech vlastně "otočil"? Nečas si myslí, že si ministr spočítal, že 

nemá pro svůj projekt ve vládě podporu, a "ekonomicky realisticky vyhodnotil nabídnutou 

cenu zakázky".  

 Sám Kalousek tvrdí: "Strašně jsem stál o to dotáhnout tendr do konce, ten pokus za to stál. 

Firmy měly možnost předložit nám nabídky, které by nás přesvědčily. To se ale nestalo." 

Podle něj ho hlavně nemile překvapila ta část ceny, kde firma ohodnocovala rizika, tedy že 



lokality budou špinavější, a tedy nákladnější oproti původní dokumentaci. Marius Pedersen 

Engineering je ocenil na více než pět miliard korun z celkové ceny. "Stát už nikdy tyto práce 

nenakoupí za takhle výhodnou cenu," reagoval obchodní ředitel Marius Pedersenu Pavel 

Borůvka. Nabídka byla podle něj dobrá ve všech složkách, tedy jak v ohodnocení rizik, tak 

hlavně pokud jde o náklady na samotné sanační práce. Ty firma ocenila na 35 miliard korun. 

Zbytek ceny tvořilo pojištění, úroky a inflace a zisk firmy.  

 Jenže ministerstvo životního prostředí už dříve samotné sanační práce ocenilo na 25 až 31 

miliard, také další expertní studie mluvila o maximálně 26 miliardách. "Je skvělé, že ekotendr 

končí. Jednoznačně to nebyly výhodné nabídky," uvedla včera bývalá šéfka České inspekce 

životního prostředí Eva Tylová.  

 Jak bude stát dál postupovat při sanaci ekologických škod, za něž se zaručil? Podle některých 

názorů by se mělo udělat více balíků a ty nechat zájemce vysoutěžit. "Nemyslím si, že 

bychom to teď dávali do nějakých balíků," uvedl však Kalousek. Podle něj by měl stát dále 

vypisovat tendry na jednotlivé areály, podle naléhavosti situace amožností státního rozpočtu. 

Nikdo z finalistů podle dostupných informací neuvažuje o arbitráži vůči státu. Například 

Marius Pedersen vyčíslil jen své náklady na tendr na 40 milionů Kč. "Bereme to jako 

zkušenost," uvedl Borůvka.  

 

 (Jana Klímová, Jitka Vlková)  

 

 ---  

 

 Superzakázka v číslech  

 

 Původní strop ministerstva financí 114,5 mld.  

 Pozn.: suma všech státem poskytnutých garancí, že škody budou odstraněny.  

 

 Kolik za zakázku nabízejí firmy v soutěži  

 

 Marius Pedersen Engineering (vítězná nabídka) 56,8 mld.  

 Geosan Group 57,8 mld.  

 Environmental Services 65,5 mld.  

 

 Hodnota zakázky podle odborníků  

 

 výpočet ministerstva životního prostředí 25,4–31,7 mld.  

 další expertní posudky 25,0–27,0 mld.  

 

 Pozn.: Další možná rizika a finanční náklady by pak podle analýz mohly přidat 6,6 až 8,2 

miliardy korun.  

 

 Sanace se týkají např. lokalit firem:  

 OKD  

 Vítkovice  

 Spolana  

 Synthesia  

 Unipetrol  

 Benzina, s. r. o.  

 Arcelor  

 Mittal Ostrava  



 Paramo  

 Evraz Vítkovice  

 Steel  

 Královopolská  

 ČEZ  

 E. ON  

 Diamo  

 Avia  

 Škoda Auto  

 

 Foto: Profimedia.cz  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Voda podraží, protože čističky nezaplatí Evropská unie, ale spotřebitelé vody. Špatná zpráva 

z Bruselu by neměla nikoho moc překvapovat. Přístupová smlouva k Evropské unii byla v 

oblasti životního prostředí natolik zpackaná, že by bylo naopak překvapením, kdyby všechno 

proběhlo hladce.  

 Jistě lze lamentovat nad provozními smlouvami městských vodovodních společností se 

soukromými investory, kteří dnes provozují sítě. Infrastruktura však zůstává v majetku měst a 

obcí, a tudíž města a obce musí investovat do obnovy a rozvoje ze svého, a často na to nemají 

peníze. Není třeba si dělat iluze o tom, jakým způsobem a s jakou výhodností pro obce byly 

tyto smlouvy uzavírány. Úroveň korupce v komunální sféře není rozhodně zanedbatelná a ví o 

tom každý, kdo čte noviny a kouká na televizi.  

 

 Co jsme si vyjednali, to teď máme  

 

 Na druhou stranu je realitou, že tyto smlouvy byly uzavírány před naším vstupem do 

Evropské unie. Při vyjednávání klíčové přístupové smlouvy k Evropské unii, kdy jsme si sami 

měli stanovit rozsah území, které je tak citlivé, že vyžaduje to nejpřísnější čištění odpadních 

vod, byly tyto smlouvy obcí a měst k dispozici jak úředníkům ministerstva životního 

prostředí, tak úřadům v Bruselu. Přesto bylo přislíbeno, že peníze na čističky budou, a 

Špidlova vláda pak kývla na závazek nesmírně rozsáhlého a tvrdého omezení pro vypouštění 

odpadních vod, který výrazně přesahuje v Evropě obvyklé standardy. Za socialistického 

ministra životního prostředí Miloše Kužvarta tak Česká republika přijala velmi tvrdý závazek, 

že všechny obce nad dva tisíce obyvatel budou mít nejmodernější čištění odpadních vod do 

roku 2010, proti vágnímu příslibu velkolepých desítek miliard korun.  



 Žádná další vláda a žádný další ministr pak nedokázali Brusel přinutit, aby tento slib bral 

jako slib a splnil ho. Argumentace korupcí a nevýhodnými smlouvami je přitom hodně 

chucpe, protože tvrdit, že komunální hospodaření v České republice je horší než třeba v jižní 

Itálii, lze opravdu jen velmi těžko.  

 

 Přehnané ekologické požadavky dusí lidi  

 

 Podstatou problému však není ani to, zda jsou provozní smlouvy měst s vodárenskými 

firmami v pořádku, či nikoli. Je to totiž o tom jak nepřiměřené ekologické požadavky 

dopadají na ekonomiku a životní úroveň lidí.  

 Česko již před vstupem do Evropské unie patřilo k zemím, kde byl mimořádně vysoký podíl 

odkanalizovaných a v čističkách čištěných vod i ve srovnání s nejvyspělejší částí staré 

Evropy. Měli jsme spoustu času na to, pokračovat nastaveným tempem v souladu s vývojem 

ekonomických možností státu, měst i obcí. Eurohujerství a zelený aktivismus nás nahnaly do 

situace, kdy se domácnosti pořádně prohnou.  

 

 Zelenému zdražování nebude konec  

 

 A přidá se k tomu další zelené zdražování, kdy podle posledních expertiz v příštích 

desetiletích podraží elektrická energie na dvojnásobek kvůli podpoře obnovitelných zdrojů 

energie. Nehledě na to, jak nám všem podražilo svícení kvůli zákazu klasických žárovek a 

jejich nahrazení úspornými variantami, které jsou výrazně dražší, a skutečné úspory zdaleka 

zaostávají za nadšeneckými prognózami.  

 Věc je o to citlivější, že problém zásadně zhoršuje dluhová krize, kdy státy nemají prostředky 

na dosavadní velkorysé podpory snílkovských projektů a náklady padají přímo na 

obyvatelstvo. Domácnosti kvůli této politice reálně a neodvratitelně chudnou. Tohle že je ta 

zelená cesta ke konkurenceschopnosti evropských ekonomik? Samozřejmě, že je to jen a 

pouze cesta do chudoby a bezvýznamnosti jako každá cesta založená na přesvědčení, že 

poručíme větru dešti, a na víře v nějakou jedinou správnou cestu ke spasení lidstva.  

 

 (Pavel, Páral, šéfredaktor, týdeníku Euro)  

 

 Foto: Pavel Páral šéfredaktor týdeníku Euro  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 V Hustopečích nad Bečvou vyprodukují méně než 100 kg směsného odpadu ročně na hlavu. 

Funguje tam systém svozu založený na barevných pytlích a finanční motivaci  

 

 Třídím, protože je to správné. Zároveň mě také dost hřeje fakt, že díky tomu ušetřím.  

 Tajemník radnice v Hustopečích nad Bečvou Václav Vomáčka touto větou zřejmě vystihl 

postoj většiny svých sousedů ke třídění odpadu. Z městyse v Olomouckém kraji, kde žije 1 

750 obyvatel, vyvezou popelářská auta za rok jen 170 tun nevytříděného odpadu. To znamená 

pod sto kilogramů na hlavu, což je třikrát méně než republikový průměr. Hustopeče díky 

tomu dávají za vzor ostatním obcím i ekologická sdružení. O to více překvapí, že zde 

nenarazíte ani na jeden žlutý, modrý či zelený kontejner na tříděný odpad. "Dřív jsme je tu 

měli, ale byly s tím problémy. Zhruba před deseti lety jsme upravili systém svozu a postupně 

jsme je téměř všechny stáhli," vysvětluje Vomáčka. Tajemství "hustopečského zázraku" 

spočívá právě ve zmíněném systému svozu. Lidé zde za odvoz takzvaného směsného odpadu 

platí podle toho, kolik ho skutečně nechají vyvézt na skládku.  

 Za jednu vyvezenou popelnici platí 68 korun. "Kupujeme si od radnice žetony, když se 

trochu snažíme, stačí nám, když se popelnice odveze jednou za měsíc," říká Zdeňka Šteclová, 

která žije s rodinou na náměstí.  

 A jak je to tady s tříděním? Plasty, sklo, kovy a nápojové kartony se odvážejí přímo od domů. 

Místní je dávají do barevně odlišených pytlů, které stojí dvacet korun. "Každý si lehce 

spočítá, že když nevyhodí plastové lahve do obyčejné popelnice, ale nacpe je do žlutého pytle, 

vyjde ho to čtyřikrát až pětkrát levněji," říká šéf hustopečského odboru životního prostředí 

Miroslav Hýža. V průměru platí obyvatel Hustopečí za odpad kolem 2 350 korun ročně.  

 

 Komposty a kamna  

 



 Obyvatelé Hustopečí nejsou žádní zapřisáhlí ekologové. Snaží se toho vyhodit co nejméně, 

aby ušetřili. Když se z městyse jednou za čtrnáct dní odpad vyváží, stojí popelnice opatřená 

modrým žetonkem zhruba jen před každým třetím stavením.  

 Ani tady však není všechno ideální. Vedení radnice ví, že v zimě zde nemalá část odpadu 

skončí v kamnech. "Pálí se hlavně papír, ten se u nás netřídí, vyjma pravidelného sběru 

starých novin, který pořádá místní škola," přiznává Hýža. Problémy s pálením plastů nebo 

černými skládkami zde však nejsou větší než jinde.  

 Na úřadu plánují další novinky. Městys usiluje o dotaci na sto kompostérů, jež by si lidé 

mohli koupit se slevou a vyhazovali by pak méně biologicky rozložitelného odpadu. Plánují 

také stavbu nového sběrného dvora s menší obecní kompostárnou. "Všechno už je k tomu 

připravené, teď už jenom sehnat prostředky, protože náš rozpočet na to nestačí," plánuje 

starostka Mária Vozníková.  

 Podle ekologických sdružení je svoz tříděného odpadu přímo z místa bydliště a finanční 

motivace obyvatel tou nejsprávnější cestou, jak přimět Čechy k pečlivějšímu třídění. Do 

Hustopečí už kvůli tomu jezdí pro radu starostové z celé Moravy.  

 Pytlový sběr plastů a papíru zavedli před třemi roky také v Novém Boru. Třídění se lidem 

vyplatí, získají za to slevu z poplatku za odpad: 1,50 koruny za každý kilogram plastu, 

čtyřicet haléřů za kilo papíru. Město dostává za vytříděné plasty pětkrát větší částku než před 

třemi roky. Podobně to už funguje třeba v Mladé Boleslavi nebo Uherském Hradišti.  

 Systém, který už přes dvacet let provozují v Hustopečích, se však nedá přenést kamkoli. 

"Musí se kontrolovat, zda si každý koupí aspoň jeden žeton, což je povinné množství. Je 

kolem toho velká práce s evidencí. Myslím, že se to dá zvládnout jen v obcích a městech do 

pěti tisíc obyvatel," odhaduje Vomáčka.  

 

 (Antonín Viktora)  

 

 Foto: Tady končí Hustopeče dávají ekologové za příklad hospodaření s odpadem. Ten 

recyklovatelný se dál zpracovává v třídírnách.  

 Foto: EKO-KOM  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 TEPLICE (vik) V Česku sotva najdete lidi, kteří by měli k třídění odpadu lepší podmínky než 

obyvatelé vilové čtvrti Bílá cesta v Teplicích. Každý dům má k dispozici vlastní modrožlutý 

kontejner s vnitřní přepážkou, do něhož se může vyhazovat plast a papír. Před většinou vil 

stojí ještě hnědá nádoba na bioodpad. Ke kontejneru na sklo to je nejdál sto metrů.  

 K tomu všemu je nutné připočíst další výhodu. Tepličané už patnáct let neplatí za svoz 

odpadu ani korunu. Veškeré náklady hradí magistrát z rozpočtu. Teplice byly vůbec prvním 

městem, které takovou vymoženost zavedlo a drží ji i v době krize a úsporných opatření. 

"Mám přátele v místním ekologickém sdružení Šťovík, i kvůli nim chci životní prostředí 

šetřit. Teď, když máme ty barevné kontejnery, musel bych být naprostý ignorant, abych 

netřídil. Snažím se to dělat pečlivě a vedu k tomu i svou rodinu," vypráví Zdeněk Rusín, který 

bydlí v prvorepublikové vile v Bulharské ulici. Souhlasil s tím, že MF DNES zkontroluje jeho 

šedou popelnici na běžný odpad. Ukázalo se, že ani v nadstandardně vybavené čtvrti nejsou 

lidé dokonalí. Vytříditelného odpadu bylo v běžné popelnici sice méně než jinde, přesto se v 

ní daly najít nějaké ty papírové letáky a kelímky od jogurtů. "Já je běžně vymývám a házím 

vedle. Že by manželka?" zarazil se pan Rusín. Vlastní kontejnery na tříděný odpad rozvezlo 

město do čtvrti letos v zimě. U místních se to nesetkalo jen s přívětivými ohlasy. Úřad zde 

totiž zároveň vyměnil stávající dvousetčtyřicetilitrové popelnice na běžný odpad za poloviční. 

To se mnohým nelíbilo a stěžovali si. Magistrát proto vyslal do čtvrti na kontrolu svou 

úřednici. Ta se prohrabávala popelnicemi stěžovatelů. "Při místním šetření v zimě, které se 

konalo v den svozu, byla vaše nádoba naplněna z jedné čtvrtiny. Dnes byla sice plná, ale řekla 

bych, že by se z ní dalo ještě více vytřídit. Naším cílem je, aby lidé co nejvíce třídili, zároveň 

však nechceme, aby se odpad povaloval mimo nádobu," zdůvodnila pak jednomu z nich 

nekompromisně, proč nedostane větší popelnici.  

 

 (vik)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 



 

 

-- 
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 OSTRAVA Dalších sedm měsíců a stovky milionů korun chtějí po státu zástupci Sdružení 

Čistá Ostrava, které od roku 2008 těží ropné kaly z areálu bývalé firmy Ostramo. Těžba kalů, 

které se namístě míchají s uhlím a vápnem se v posledních týdnech stala žhavým 

ekologickým tématem, zápach síry a ropných výrobků totiž obtěžuje obyvatele nejen 

nedalekého sídliště na Fifejdách, ale i lidi ze vzdálenějších oblastí.  

 "V posledních týdnech je to stále horší. Kolikrát raději ani nejdu s dcerou ven na procházku, 

aby to nemusela dýchat," popsala situaci na Fifejdách dvaatřicetiletá Lenka Raková.  

 A podle vyjádření zástupců Sdružení Čistá Ostrava to hned tak neskončí. Naopak. Chtějí 

prodloužení doby těžby a navýšení částky, kterou by od státu měli za likvidaci ekologického 

problému od státu dostat.  

 "Laguny obsahují o sedmdesát tisíc tun ropných kalů více, než se čekalo, a než na kolik má 

Sdružení Čistá Ostrava smlouvu. Práce se mohou protáhnout až o sedm měsíců a zapotřebí 

budou i další finanční prostředky v řádech stovek milionů korun," řekl Jiří Šalda, výrobní 

ředitel společnosti Geosan Group, která je členem Sdružení Čistá Ostrava.  

 Není to poprvé, co Čistá Ostrava žádá prodloužení termínu těžby. Původně měla být první 

etapa odstraňování ropných lagun hotova už na konci minulého roku, sdružení si ale na 

ministerstvu vymohlo dvanáctiměsíční prodloužení.  

 "Zatím nemůžeme snahu Sdružení Čistá Ostrava o další prodloužení termínu, ani o navýšení 

částky na sanaci lagun, nijak komentovat. Žádnou oficiální žádost jsme totiž ještě neobdrželi," 



řekl vedoucí tiskového střediska ministerstva průmyslu a obchodu Jiří Sochor. "Pokud by ale 

mělo dojít ke změně harmonogramu nebo celkové částky za sanaci lagun, musela by o tom 

rozhodovat na svém zasedání vláda. V pravomoci ministerstva to není," dodal.  

 K současným více než třem miliardám korun, které se stát za sanaci lagun zavázal zaplatit, 

tak mohou v brzké době přibýt další stovky milionů. Nebylo by to poprvé.  

 

 Pokračování na str. B2  

 Pokračování ze str. B1  

 

 "Když se připravovala smlouva, byl do ní zahrnut pouze odhad, kolik kalů bude potřeba z 

lagun vytěžit," přibližuje mluvčí společnosti Geosan Vlasta Končelová důvod, proč chce 

Sdružení Čistá Ostrava prodloužit dobu těžby a navýšit částku za sanaci.  

 "V dohodě bylo na základě předběžných odhadů podepsáno, že z lagun vytěžíme 200 tisíc 

tun kalů. Teprve v okamžiku, když jsme se dostali hlouběji do lagun, jsme zjistili, že je tam 

daleko více materiálu, než se původně odhadovalo," vysvětlila. Třetinové navýšení množství 

kalů, které je třeba odtěžit, je ale stále jen odhadem. Přesnější čísla budou jasná až později. 

"Kolik je kalů skutečně, budeme vědět až v okamžiku, kdy se ke spodním vrstvám dostaneme. 

Dříve to zjistit nešlo," dokončila Vlasta Končelová.  

 

 Proti prodlužování doby, kdy se budou laguny těžit, se ohradil i ostravský magistrát, který 

požaduje zachování původního termínu.  

 Ten už byl totiž v minulosti měněn, podle původního plánu měla být podstatná část lagun 

vytěžena už na konci minulého roku. Na jaře roku 2010 ministerstvo prodloužilo termín první 

etapy o jeden rok, Sdružení Čistá Ostrava ještě v srpnu slibovala, že při těžbě lagun zbývá 

vytěžit posledních 100 tisíc tun a vše se stihne v termínu. Poslední informace o navýšení 

odhadovaného množství kalů ale opět vše mění.  

 Sdružení Čistá Ostrava alespoň slibuje, že se pokusí minimalizovat dopady těžby na životní 

prostředí. "Do čtrnácti dnů by měly být na lagunách instalovány měřiče SO2, díky kterým 

budeme moci přerušit práce, když bude potřeba," řekl Jiří Šalda.  

 

 (Darek Štalmach)  

 

 ---  

 

 FAKTA  

 

 Jaké jsou dosud platné termíny těžby lagun  

 

 31.12.2011 Odtěžení odpadů z lagun R1, R2 a R3.  

 31. 12. 2014 Odtěžení odpadů z lagun R0 a části R1 a hornin v okolí.  

 31. 12. 2016 Odstranění podloží lagun R0 – R3 a v jejich okolí.  

 31. 12. 2017 Vyčištění podz. vod.  

 31. 12. 2018 Dokončení rekultivace.  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 PRAHA Letní strkanice ekologických aktivistů s policisty v šumavských lesích a spory o to, 

jestli kácet, či nekácet stromy napadené kůrovcem, zajímají české důchodce. Ti se překvapivě 

postavili za mládež, která se poutala řetězy ke kmenům napadených stromů, aby je ubránila 

před dřevorubci. Vyplývá to ze sociologického průzkumu agentury Focus. Důchodci jsou totiž 

názorům mladých tradičně dosti vzdálení.  

 Na straně ochránců přírody stojí také opačná věková skupina obyvatel – studenti.  

 Naopak nemohou ekologové hledat sympatie u top manažerů a vysoce kvalifikovaných 

odborníků střední generace. Ti obhajují razantní postup vedení parku.  

 

 Průzkum z "kůrovcové" Šumavy  

 

 Zásah policie proti ekologickým aktivistům považuje za správný necelá polovina dotázaných. 

Většina respondentů se pak shoduje na tom, že blokáda ochránců přírody pozitivně urychlila 

diskuse na "kůrovcové" téma.  

 Pokud by si však vedení parku chtělo nechat od veřejnosti poradit, jak s kůrovcem bojovat, 

pak by mělo smůlu. Dotazovaní se rozdělili na dva téměř stejně silné tábory. Jeden navrhuje 

kácení, druhý věří přírodě, že si poradí sama. Podle zjištění MF DNES si průzkum objednalo 

ekologické Hnutí Duha, které stojí za blokádou na Šumavě. Analytik agentury Focus Zdeněk 

Dytrt však uvedl, že tato skutečnost v žádném případě nezpochybňuje nezávislost šetření.  

 "To můžeme odpřisáhnout. Nejsme na nikoho napojeni," řekl. "Tázající ani dotazovaní 

nevěděli, kdo je zadavatelem průzkumu," dodal.  

 

 (Radka Římanová, s přispěním Miroslavy Vejvodové)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 



 

 

-- 
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 Středeční seminář Centra pro ekonomiku a politiku přinesl debatu o kůrovci, kterou 

moderoval prezident republiky a kde za velkého zájmu publika i médií vystoupili ministr 

životního prostředí Tomáš Chalupa, publicista a ekolog Ivan Brezina, šéf šumavského parku 

Jan Stráský a docent Milan Lstibůrek z České zemědělské univerzity v Praze.  

 Nechci příliš hodnotit včerejší článek MF DNES na toto téma, ale dvě věci v něm pokládám 

za velmi hrubou novinářskou nepozornost. MF DNES uvedla: "Mezi svými věrnými si ještě 

prezident v žertu zkontroloval, zda všichni četli jeho publikaci Zelená apokalypsa. Ministr 

Chalupa se nepřiznal, zato předal svému učiteli Václavu Klausovi dárek, dřevěný koláč z 559 

let starého smrku, údajně druhého nejstaršího na Šumavě. ‚Tento strom porazili 

Schwarzenbergové,' dál se Chalupa vlichocoval Klausovi." Vzhledem k tomu, že jsem na akci 

byl přítomen, dovolím si tyto dvě "nepozornosti" uvést na pravou míru. Prezident republiky si 

v publiku rozhodně nekontroloval mezi svými věrnými, jestli všichni četli jeho publikaci 

Zelená apokalypsa. Žádnou takovou knihu totiž nikdy nenapsal. Zmiňovaná kniha je dílem 

přednášejícího středečního semináře Ivana Breziny.  

 Druhá zkratka, která se do úsměvnějšího podání článku měla více hodit, patří také do 

kategorie velkých nepozorností. Ministr Chalupa spolu s ředitelem Šumavského národního 

parku totiž předali hlavě státu řez druhým nejstarším smrkem, který byl poražen před sedmi 

lety, nikoli řez stromu, který nechala porazit rodina Schwarzenbergů. Lesníci tohoto rodu se 

postarali o poražení nejstaršího stromu na Šumavě už v roce 1864. Takto správně to pan 

ministr na samotné akci i řekl. Autor článku tedy bohužel ve večerních hodinách na akci 



nebyl příliš pozorný. Zaměnil autora knihy a také pro větší poutavost textu dva "nevinné" 

stromy. Mám bohužel silný pocit, že nechtěl čtenáře informovat, ale lacině se pošklebovat.  

 

 (Radim Ochvat, tiskový mluvčí prezidenta republiky)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

– 
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 JINDŘICHOVICE (bz) Výšky 186 metrů má dosahovat sedm nových obřích větrných 

elektráren u Jindřichovic na Sokolovsku, které by doplnily čtyři menší, postavené vloni. Tyto 

nové elektrárny by tak byly nejvyšší v České republice. "Má to své výhody. Velké, 

výkonnější rotory jsou pomalejší a tišší," říká Rudolf Kreisinger, prokurista firmy 

Windenergie, která má stavbu na starosti. Souhlasit ovšem ještě musí odborníci na životní 

prostředí a okolní obce.  

 Proti prvním větrným elektrárnám lidé z Jindřichovic protestovali, jejich postoj se už však 

změnil. Nejenže nejbližší stožár je tak daleko, že na něj obyvatelé prakticky nevidí. Ale 

hlavně – obec si díky penězům od provozovatele elektrárny může dovolit vybudovat 

kanalizaci a vodovod: nyní staví poslední, třetí etapu přivaděče z nedaleké Rotavy, díky 

kterému skončí potíže s nedostatkem vody. "Úvěr na vodovod splatíme penězi z větrných 

elektráren," řekla starostka Jindřichovic Anna Polívková.  

 

 Více na str. B3  

 

 (bz)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Prezident Václav Klaus zavítal na seminář o kůrovci. Při debatě bez oponentů chválil 

zastánce kácení napadených stromů a ministra životního prostředí Tomáše Chalupu  

 

 PRAHA Václav Klaus má dar naznačit, že problému opravdu rozumí nebo se ho nějak týká, 

prožil ho, vyzkoušel. Když se objeví na oslavách Pražského povstání, připomene, že jako 

čtyřletý pomáhal stavět barikády v ulicích. Podobně "zářil" včera na semináři v jeho Centru 

pro politiku a ekonomiku nazvaném Argumenty zastánců zdravého rozumu. Mluvilo se o 

lýkožroutu smrkovém a o tom, že kvůli němu je potřeba kácet napadené šumavské stromy.  

 "Můj strýček byl na Šumavě polesným, já si tam v Povydří přivydělával jako středoškolák a 

různě se pletl do kácení a znovuzasazování stromů. Bytostně se mě to týká," uvedl při 

moderování diskuse, v níž však vystoupili jen vybraní hosté. V nabitém sále byli v drtivé 

většině příznivci kácení kůrovcem napadených stromů. Hned na úvod prezident Klaus 

naznačil, jaké názory tady zazní. "Ti, co se poutají ke stromům na Šumavě, ať si dělají 

semináře tohoto typu sami a jinde. Pro ně tento určen není." "Kdo si hraje na Gándhího, ale 

není připraven nastavit tvář obušku, není občanský aktivista, ale obyčejný zbabělec," přitvrdil 

publicista Ivan Brezina další poznámku k účastníkům blokády na Šumavě, kteří si nyní stěžují 

na tvrdý zásah policie.  

 Několik mladých "rebelů", jejichž dredy ve vlasech prozrazovaly, že zastávají oponentní 

názor, se na seminář přece jen dostalo. Seděli nahoře na balkoně. Nepískali, nehučeli. Jen si 

zapisovali.  

 Mezi svými věrnými si ještě prezident v žertu zkontroloval, zda všichni četli jeho publikaci 

Zelená apokalypsa. Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa z ODS se nepřiznal, zato 

předal svému učiteli Václavu Klausovi dárek. Dřevěný koláč z 559 let starého smrku, údajně 

druhého nejstaršího na Šumavě, prožraného kůrovcem.  



 "Ten strom porazili Schwarzenbergové," dál se Chalupa vlichocoval Klausovi, tentokrát 

narážkou na předky ministra zahraničí Karla Schwarzenberga, s nímž se prezident opravdu 

nemá rád.  

 Chalupa řekl hlavní argument tohoto křídla – kůrovec je přirozenou součástí lesa, s níž si 

přirozený les poradí, nikoliv ovšem člověkem vysázená monokultura. Ministr ve svém 

vystoupení stručně shrnul historii boje s kůrovcem na Šumavě a navrch si posteskl, proč jeho 

oponentem není nějaký stínový ministr, ale "různá ekologická sdružení automaticky 

akceptovaná jako etablovaná opozice". Václav Klaus mu lichotky vrátil: "Kdybychom tak 

mohli každý měsíc sem na seminář zvát vždy jednoho ministra z vlády, jenž by byl schopen 

takto racionální úvahy. Ale to je jen přání," chválil Klaus.  

 

 (Václav Dolejší)  

 

 Foto: Pozdrav ze Šumavy Šéf šumavského národního parku Jan Stráský daroval včera svému 

dlouholetému příteli, prezidentu Václavu Klausovi, řez 559 let starým smrkem.  

 Foto: Michal Sváček, MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 PRAHA (maš) Soutěž Energy Globe Award, která je často označována jako udílení 

"ekologických Oscarů" a jež probíhá na celostátní úrovni ve více než 100 zemích světa, se 

včera potřetí završila v Česku. Jde v ní o ocenění projektů, které jsou nejvýznamnějšími 

počiny v ochraně životního prostředí. A o půl milionu korun pro vítěze. V Česku je 

iniciátorem soutěže energetická společnost E.ON. Vítězem je letos Lukáš Čejna z Kruplova 

na Jindřichohradecku. Postavil totiž nízkoenergetický dům z přírodních materiálů – slámy, 

hlíny, kamení a dřeva.  

 Inspiroval se tím, jak se domy stavěly kdysi. Například střechumá z rákosu. Lukáš Čejna je 

tesař, dům si navrhl sám.  

 Do klání bylo přihlášeno 221 projektů, z nichž třináctičlenná porota složená z odborníků na 

úspory energie či akademiků vybrala 21 počinů, které pak rozdělila do sedmi kategorií: Země, 

Oheň, Voda, Vzduch, Mládež, Obec a Kutil. Jejich vítězové se včera utkali o post absolutního 

vítěze letošního ročníku.  

 Porota již před slavnostním večerem udělila dvě speciální ceny, a to Zvláštní cenu poroty za 

nejlepší průmyslové řešení vedoucí k úsporám energie, kterou získala společnost Madeta za 

projekt Zahušťování syrovátky, a Cenu energetické společnosti E.ON za rozšiřování 

povědomí o tématu energetické efektivity mezi mládeží pro Střední školu obchodu a služeb 

Jihlava.  

 

 (maš)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Politici a další osobnosti z kraje se vyjadřují ke kvalitě vzduchu, který dýchají společně s 

obyvateli.  

 

 Josef Sklenář biozemědelec z Jihlavy  

 

 "Nejvíce mi vadí projekt spalovny Uvažovaná výstavba spalovny v Jihlavě je pro ovzduší 

největší problém. Je to aktuální problém. O nás bez nás se rozhoduje, zda ve městě budeme 

mít druhý čoudící komín, jako je ten od Kronospanu.  

 

 Zdeněk Ryšavý radní Kraje Vysočina pro životní prostředí  

 

 "Chceme si udělat obrázek z 24 míst v kraji Ovzduší na Vysočině je ve srovnání s jinými 

kraji pozitivní. Nejhorším zdrojem znečištění je doprava, která narůstá, a také domácí kotle. 

Připravujeme projekt pro monitoring ovzduší 24 míst, abychom si udělali obrázek.  

 

 Lubomír Slavíček primář onkologie v jihlavské nemocnici  

 

 "Dýchá se mi dobře, Vysočina má čistý vzduch Já považuji ovzduší v kraji za čisté a 

významný problém nevidím. O souvislosti výskytu zhoubného nádoru a přítomnosti 

formaldehydu v ovzduší nic nevím a myslím, že ani žádná studie na Vysočině nebyla dělána.  

 

 Jaroslav Vymazal primátor města Jihlavy  

 

 "Někteří lidé pálí vše, co jim přijde pod ruku Největším problémem ovzduší na Vysočině, tak 

jak nám to prokázal monitoring, je polétavý prach u nejvytíženějších silničních tahů. Potíží 

jsou také lidé, kteří spalují ve svých kamnech vše, co jim přijde pod ruku.  



 

 Foto: Josef Sklenář biozemědelec z Jihlavy  

 

 Foto: Zdeněk Ryšavý radní Kraje Vysočina pro životní prostředí  

 

 Foto: Lubomír Slavíček primář onkologie v jihlavské nemocnici  

 

 Foto: Jaroslav Vymazal primátor města Jihlavy  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 PLZEŇ Sto padesát ekologických aktivistů, kteří na Šumavě blokovali kácení smrků 

napadených kůrovcem, hodlá podat žalobu na západočeského policejního ředitele Jaromíra 

Knížete.  

 "Chceme, aby se nám tento plukovník omluvil za brutální zákrok, při němž bylo zraněno 

mnoho lidí, kteří nikoho neohrožovali," vysvětluje mluvčí blokády Vratislav Vozník. Zranění 

podle něho museli po úderech a kopech policistů vyhledat lékařské ošetření.  

 

Ekologičtí aktivisté se opírají o verdikt plzeňského soudu z minulého týdne, podle něhož 

zásahová jednotka, kterou plukovník Kníže na Šumavu proti aktivistům vyslal, zákrok 

přehnala. "Vybočila ze svých pravomocí," uvedl při vynesení rozsudku místopředseda 

krajského soudu Václav Roučka.  

 Aktivisty nejvíce šokoval bojový úder jednoho z policistů, po němž se Radovan Čáp zhroutil 

k zemi jako podťatý.  

 "Nikoho neatakoval. Stál na okraji silnice a chtěl jen, aby mu policisté řekli, co hodlají udělat 

s jeho dcerou, kterou naložili do antonu," popisuje Vozník jeden z mnoha incidentů, který je 

zaznamenán na videu.  

 

 Policie: Bylo to v pořádku  

 

 Plzeňská policie trvá i po včerejšku na tom, že její zásah na Šumavě byl v souladu se 

zákonem. "Další kroky zvážíme až po obdržení písemného rozhodnutí soudu," uvedla 

policejní mluvčí Hana Jehlíková. Nikdo z oslovených expertů s ní však nesouhlasí. Psycholog 



Slavomil Hubálek, jenž se specializuje na násilné trestné činy, se kupříkladu domnívá, že 

speciální zásahové jednotky nemají být nasazovány proti pokojným protestům. "Je mi líto, že 

elitní policisté poslechli tak nesmyslné rozkazy, které vyústily v policejní brutalitu," míní 

psycholog.  

 S Hubálkem se shoduje i exministr životního prostředí Bedřich Moldan: "Policie dala 

přednost mlácení před domluvou s lidmi, kteří protestovali proti porušování zákona při kácení 

stromů." Omluva je podle Vozníka to nejmenší, co mohou aktivisté po plukovníkovi Knížeti 

požadovat. A protože nic nenasvědčuje tomu, že by se k podobnému kroku chystal, hodlají ho 

aktivisté k omluvě donutit žalobou. V tuto chvíli se už jen domlouvají, zda ji podají 

hromadně, anebo každý zvlášť.  

 Plukovník Kníže není neznámou osobou. Dal o sobě vědět jako okresní ředitel policie v 

Tachově, když v roce 2005 velel spornému zásahu proti účastníkům technoparty CzechTek v 

Mlýnci. Letos se často objevoval v médiích kvůli zásahům při pochodech neonacistů v Plzni.  

 

 (Jan Gazdík)  

 

 Foto: Ven z lesa! Při blokádě na Šumavě zadrželi policisté desítky aktivistů, kteří bránili 

kácení. Ti nyní žádají omluvu.  

 FOTO: Ladislav Němec, MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 JIHLAVA Množství formaldehydu, který produkuje jihlavský dřevozpracující závod 

Kronospan, se snížilo zhruba o dvě desítky tun. Vyplývá to ze srovnání let 2009 a 2010. Ještě 

v roce 2009 vykazoval produkci 46 tun formaldehydu. Za minulý rok to podle technického 

ředitele firmy Michala Diviše bylo 27 tun.  

 Přesto v tomto ohledu zůstává Kronospan i nadále republikovým "lídrem". V produkci této 

látky vede s výrazným odstupem na ostravský Dukol, jenž v roce 2010 produkoval asi tři tuny 

formaldehydu. Podnikové údaje se ale rozcházejí s těmi v republikovém registru.  

 Podle informací z Integrovaného registru znečišťování (IRZ), který spravuje ministerstvo 

životního prostředí, jihlavský výrobce dřevotřískových desek do ovzduší vypustil 

formaldehydu jen 11,5 tuny.  

 "Chyba v údajích v registru vznikla zřejmě administrativním přepisem hodnot ve 

formulářích," sdělil k rozdílným hodnotám Diviš. Zmatky v datech registru jsou ale třeba i v 

údajích o znečištění ovzduší formaldehydem u dřevozpracujícího závodu v Lukavci na 

Pelhřimovsku.  

 Ten se neumístil, a to údajně kvůli chybně nahlášeným datům.  

 Emise formaldehydu vykazuje jinak tato firma vysoké – přes devět tun ročně.  

 Mnohem pozitivnější čísla z ministerského registru pak převzalo i ekologické sdružení 

Arnika, které s nimi dále pracuje. "Stává se, že firmy nahlásí údaje, které po zpracování 

registru změní. Za takové chyby pro firmy nejsou žádné sankce," uvedla Jana Altunkaya ze 

sdružení Arnika.  

 Přitom ale nejde o lecjaké hrátky s čísly. Zmiňovaný formaldehyd zařadila Mezinárodní 

agentura pro výzkum rakoviny IARC mezi látky prokazatelně karcinogenní pro člověka. 

Podle údajů ekologického sdružení Arnika je to rovněž látka mutagenní, vyvolávající alergie, 



poškozující horní cesty dýchací a dráždící oči. Co se týče právě mutagenních látek, je 

Kronospan se svým množstvím formaldehydu na celorepublikovém druhém místě za 

Spolanou Neratovice. Ta do ovzduší vypustila loni přes 40 tun mutagenních látek.  

 "Určitě máme stále trvalou snahu náš výstup zlepšovat," ujistil ředitel jihlavského 

Kronospanu Jan Rudolf. "Ekologie je v podniku na vysoké úrovni a firma vyvíjí velké úsilí, 

aby měla provoz v pořádku," zhodnotil Kronospan Jiří Lacina z České inspekce životního 

prostředí. Ta závod kontroluje jednou za čtvrt roku.  

 Snížení emisí formaldehydu oproti roku 2009 není náhodné.  

 Firma uvedla do provozu na jednom z komínů speciální filtr, který měl zbavit výrobu 

nadměrné prašnosti a formaldehydu a také zavedla bezformaldehydovou výrobu OSB desek. 

"Vývoj emisí nesouvisí s objemy výroby," ujistil Diviš s tím, že firma další snižování emisí 

neplánuje. "Nepřineslo by to žádný měřitelný efekt pro zlepšení kvality ovzduší," vysvětlil. 

"Kronospan už pro kvalitu technologie udělal dost. Problém se přesouvá na komunální zdroje 

vytápění, kdy se spaluje všechno možné," upozornil Jiří Kos z krajské hygieny.  

 V žebříčcích top znečišťovatelů figuruje i přibyslavský závod ACO s téměř šestitunovou 

produkcí také rakovinotvorného styrenu.  

 "Kdybychom chtěli snižovat zatížení styrenem,museli bychom investovat do dopalování 

emisí nebo do biologického filtru, který je velmi náročný na provoz," uvedl za společnost 

ACO Miroslav Prokop s tím, že styren je, podobně jako formaldehyd, v přírodě přirozeně 

odbouratelný. Michal Kolařík  

 " Více v rozhovoru na str. B2  

 

 (Michal Kolařík)  

 

 ---  

 

 Napište nám. Jaké je ovzduší na Vysočině? Vadí vám kouř z továren?  

 Pište redaktoru Michalu Kolaříkovi na e-mail: michal.kolarik@mfdnes.cz.  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

– 
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 PRAHA Obchodní řetězec Tesco, který je co do tržeb největší sítí prodejen v Česku, přestane 

od zítřka rozdávat igelitky zdarma ke každému nákupu. Posledním velkým řetězcem, který od 

této praxe dosud neupustil, tak zůstane Globus.  

 Tesco si tímto krokem může vylepšit obraz u části veřejnosti, zároveň také ušetří. Donedávna 

přitom firma tvrdila, že tašky zdarma rozhodně rušit nehodlá.  

 "Bezplatné nákupní tašky byly pro zákazníky dlouhodobě jednou z priorit, podle kterých 

hodnotili pohodlnost nákupu," citoval ještě na konci srpna Respekt mluvčí Teska Evu 

Karasovou.  

 Ve včerejší tiskové zprávě už firma uvádí, že tašky zdarma tak důležité nejsou. "Nyní si 

naopak díky vyšší informovanosti lidé uvědomují nutnost ochrany životního prostředí a jsou 

ochotni se uskromnit a pomoci přírodě," prohlásil Vesselin Barliev, manažer zodpovědný za 

ekologické projekty Tesco.  

 Za každou tašku v Tesku zaplatíte od středy korunu, výnos z prodejů má jít do ekologických 

projektů. Stejnou cenu má například Albert. Zadarmo získáte tašku dál jen v Globusu.  

 "Myslím, že z jejich strany je to spíše ekonomická záležitost," myslí si Ivo Kropáček z Hnutí 

Duha. Tašky totiž nejsou pro obchody zrovna levnou záležitostí.  

 Podle Pavla Nekvapila z firmy Van Gillern, který vyrábí obaly včetně igelitových tašek, 

může jedna taška rozdávaná v řetězcích přijít na 50 až 80 haléřů. Kolik tašek rozdá, Tesco 

neříká. Týdně ho však podle výroční zprávy navštíví tři miliony lidí. Kdyby si vzal každý jen 

jednu tašku, jde o 150 milionů igelitek ročně. Zrušením tašek zdarma tak řetězec ušetří 

nejméně desítky milionů korun za rok.  

 Zastánci tašek argumentují tím, že konec rozdávání zdarma stejně přírodu neušetří, protože 

lidé tašky používali současně jako pytle do odpadkových košů. Tento postup však nebyl úplně 

správný. "V případě rozložitelných tašek nastal problém, když je někdo třídil do plastů, do 

nichž nepatřily," upozorňuje Kropáček. Odborníci navíc už dříve upozornili na fakt, že 

"zelené" tašky nejsou tak zelené, jak se tvrdí.  



 

 Úřední zákaz igelitek vyřešily úspory řetězců  

 Přesná čísla o tom, kolik tašek se u nás takto zbytečně spotřebuje, neexistují. Někdejší 

ministr životního prostředí Martin Bursík, který je chtěl zakázat, odhadoval, že i včetně 

mikrotenových sáčků jde až o tři miliardy kusů ročně. Spotřeba však od roku 2009 citelně 

klesla poté, co se většina řetězců odhodlala igelitky zpoplatnit. To na lidi zabírá: v Albertu 

například po zpoplatnění klesla spotřeba tašek o polovinu.  

 Z velkých obchodních řetězců zůstávají tašky zcela zdarma nadále v Globusu, který zatím 

nehodlá tuto svoji konkurenční výhodu zrušit. "Nenazýval bych je ani igelitkami, jsou plně 

rozložitelné," uvedl jednatel Globusu Boris Malý. Zdarma jsou například i v dm-drogerie 

markt, ale jen na vyžádání. Naopak některé obchody s oblečením či obuví tašky účtují – třeba 

Hervis sport za ni chce pětikorunu.  

 Konec igelitek zdarma otvírá nový byznys pro výrobce trvanlivějších tašek na více použití a 

také šanci na vyšší odbyt sáčků do koše. Tašky zdarma se pokoušejí v různých zemích méně 

či více úspěšně regulovat i vlády. Například v Irsku na ně uvalili speciální daň, zakázat je 

chce i Evropská komise. V Česku nakonec nebylo zákona třeba, většina tašek zdarma zmizela 

díky snaze obchodníků šetřit.  

 

 (Jan Sůra)  

 

 ---  

 

 "Myslím, že ze strany Teska je to spíše ekonomická záležitost."  

 Ivo Kropáček  

 Hnutí Duha  

 

 ---  

 

 GRAF  

 

 Jaké obchody má Tesco u nás  

 

 Hypermarkety 73  

 Obchodní centra a domy 12  

 Supermarkety 60  

 Express 60  

 

 Pramen: Tesco  

 

 ---  

 

 Jak se daří Tesku v Česku  

 

 (údaje v mil. Kč) Tržby Čistý zisk /ztráta Počet prodejen Počet zaměstnanců  

 

 2006 25 356 93 35 8 700  

 2007 34 726 -156 84 12 800  

 2008 40 957 816 96 12 957  

 2009 39 658 138 113 12 878  

 2010 39 920 60 136 13 013  



 2011 42 067 227 205 12 853  

 

 Pozn.: společnost má finanční rok od března předchozího do února uvedeného roku Pramen: 

výroční zprávy.  

 

 Foto: ČTK  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

– 
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 ŠUMAVA (vj) Aktivisté, kteří v létě blokovali těžbu kůrovcem napadených stromů na 

Šumavě, mohou žádat od policie omluvu a uhrazení vzniklých škod. Krajský soud v Plzni 

totiž rozhodl, že policisté proti aktivistům zasáhli neoprávněně. "Blokáda na Šumavě byla 

shromážděním a to nebylo rozpuštěno v souladu se zákonem. Rozpustit jej měl Obecní úřad 

Modrava," komentoval rozhodnutí Krajského soudu v Plzni místopředseda Václav Roučka.  

 Policisté se k verdiktu příliš vyjadřovat nechtějí, vyčkávají, až nabude právní moci a 

dostanou jej písemně. "Trváme na tom, že náš zásah na Šumavě byl v souladu se zákonem," 

řekl krajský šéf policie v Plzni Jaromír Kníže. Na stranu policistů se postavil i starosta 

Modravy Antonín Schubert. "Věřím, že proti jakémukoliv špatnému soudnímu rozhodnutí je 

možné odvolání. Toto rozhodnutí je špatné a legalizuje tak činnost proti zákonu. To je 

společensky nebezpečné, soud povýšil právo na protest nad povinnost dodržovat zákon," řekl 

Schubert.  

Ekologičtí aktivisté nyní zvažují další kroky. Jeden z organizátorů měsíční blokády lesů u 

Modravy Mojmír Vlašín, který žalobu k soudu podal, už včera řekl, že bude požadovat po 

policii omluvu. "To je pro mě důležitější než třeba zaplacení nějakého roztrhaného trika," 

uvedl.  

Ekologičtí aktivisté včera vyzvali policejního prezidenta, aby za zásah na Šumavě potrestal 

policisty, kteří za něj zodpovídali. Tedy hlavně krajského ředitele Knížete, kterého už jednou 

vyzvali k rezignaci. Tehdy to odmítl.  

 Blokáda kácení stromů trvala letos o prázdninách déle než měsíc. Nepřetržitá akce policistů, 

kteří desítky aktivistů zadrželi, stála poplatníky milion korun.  

 

 (vj)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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 Premiér Nečas odvolal ministra zemědělství Fuksu a chce jej nahradit Petrem Bendlem. 

Přitom Fuksa dokázal sjednotit celou zemědělskou veřejnost, což se před ním nikomu 

nepovedlo.  

 

 Budeme-li úspěšnost manažerů či politiků v této zemi měřit pouze podle vnějších efektů, jako 

je četnost jejich vystoupení v médiích či míra povědomí o nich u veřejnosti, nebyl odvolaný 

ministr zemědělství Ivan Fuksa zcela jistě na předních příčkách takových žebříčků. 

Viditelnost v médiích však není zrovna nejsprávnějším měřítkem – ke zvýšení její četnosti 

totiž obvykle dochází při konfliktech, problémech či při podezření z různých nekalých 

praktik.  

 

 Úspěch na evropském poli  

 

 Fuksa však svůj resort konfliktně nevedl. Kupodivu to, zdá se, nebylo hodné ocenění. 

Zejména ve vztahu k obhajobě zájmů českého zemědělství a potravinářství v rámci Evropské 

unie přitom dokázal exministr Fuksa sjednotit celou zemědělskou veřejnost, což se před ním 

nikomu nepovedlo. Výsledkem je, že v diskusích o budoucí reformě evropského zemědělství 

obhájilo Česko za období Ivana Fuksy řadu opatření ve prospěch našich podnikatelů a díky 

jednotnému hlasu (který je v jiných zemích na rozdíl od nás zcela běžný) si v evropské 

zemědělské diplomacii vysloužilo nějaký respekt.  

 Fuksovi se například podařilo vytvořit blokační minoritu zemí, které nesouhlasí s 

omezováním dotací pro velké zemědělské podniky, na což mohlo Česko doplatit nejvíce z 



členských států. Stejně tak se podařilo vytvořit uskupení vnitrozemských států s cílem využít 

více peněz na sladkovodní rybářství ze zdrojů, které byly v minulosti určeny jen pro země 

provozující mořský rybolov. Jedním z posledních úspěchů je notifikace (souhlas) Bruselu s 

možností navýšit podpory tuzemským producentům prasat a kuřat.  

 Personální změna na postu nejvyššího zástupce naší země v diskusích o reformě zemědělství 

však všechny tyto úspěchy relativizuje a vysílá signál, že leccos může být třeba zase jinak. V 

Unii tak opět budeme za zemi, která nemá jasno, co vlastně chce. A podle toho se k nám bude 

přistupovat.  

 Odvolaný ministr byl také první, který se velmi aktivně přihlásil k politické podpoře 

propagace a výroby českých potravin, což mu vysloužilo přízeň zemědělců a potravinářů. 

Všichni předchozí ministři (na rozdíl od svých kolegů z jiných zemí Evropské unie) zdaleka 

tak jako Fuksa k podpoře tuzemských potravin nepřistupovali. Pokud je tedy někomu 

podezřelé, že obvykle spíše levicověji laděná agropotravinářská podnikatelská veřejnost 

ministra za ODS chválí, neměl by v tom hledat důvody ideologické, ale spíše skutečnost, že 

zemědělci a potravináři oceňují, že je poprvé za dvacet let někdo bere vážně, tak jak je to 

zvykem za hranicemi. A měl by přemýšlet o tom, proč si jich nevšímali Fuksovi předchůdci.  

 

 Kde udělal chybu?  

 

 Pro celou českou veřejnost významný krok učinilo ministerstvo zemědělství v oblasti 

prevence proti vodní a větrné erozi, když rozšířilo povinnost správně obhospodařovat erozí 

středně ohrožené pozemky. Navíc jde o nejúčelnější protipovodňovou prevenci, takže toto 

opatření omezuje poškození privátního, obecního i státního majetku při povodňových 

škodách. Společně s ministerstvem životního prostředí prosadil Fuksa také novelu zákona 

zvyšující poplatky při vyjímání pozemků z půdního fondu. Struktura nových poplatků přitom 

chrání zejména kvalitní půdu v okolí větších měst. Tím lze přenést některé současné 

podnikatelské aktivity do regionů, kde není příliš pracovních příležitostí, což napomáhá 

rozvoji venkova jako takového.  

 Nikdo samozřejmě není dokonalý, takže v práci ministerstva lze nepochybně najít rezervy. 

Mnoho se například zatím neudělalo pro revizi zákonů a vyhlášek, které omezují práva 

vlastníků půdy ve prospěch jejích nájemců. Fuksa také váhal s potřebnou novelou 

mysliveckého zákona či s pokračováním procesu transformace státní správy spadající pod 

ministerstvo zemědělství.  

 Reálně nejviditelnějším činem exministra Fuksy bylo nicméně prosazení ekonomické 

strategie Lesů České republiky při zadávání veřejných zakázek na lesnické práce obsažené v 

takzvané "Dřevěné knize". Ministr zvládl zdrcující kritiku ekologů a asi patnácti procent 

podnikatelů v lesním hospodářství, přestože kritici dostali v médiích nejméně desetinásobně 

větší prostor než zastánci Fuksova řešení. Skutečností ale je, že výsledkem je nárůst zisku 

Lesů ČR z někdejší necelé miliardy korun na pět až šest miliard předpokládaných v letošním 

roce. Zpřísnění kontrol navíc snížilo riziko nekontrolovatelného pohybu dřeva v lese, jediným 

problémem je tak celkové posílení dominance LČR vůči podnikatelům v oboru. Každopádně 

byl po dlouhých letech neexistence "kuchařky" pro zakázky Lesů České republiky přijat 

nějaký, podle všeho ekonomicky správný rámec, neboť se v praxi zatím nepotvrdily dřívější 

výhrady jeho kritiků. K těm patřil i sám premiér – a tato skutečnost také mohla být jediným 

relevantním důvodem k odvolání Fuksy, které požadovaly i Věci veřejné. To bylo v dubnu – a 

tehdy premiér k odvolání nepřistoupil. Nyní k tomu relevantní důvody neměl.  

 

 (Petr, Havel, agrární analytik)  

 Foto: Petr Havel agrární analytik  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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 Stovky tun toxických odpadů, které jsou zakopány ve vojenském prostoru Libavá na 

Olomoucku, mohou ohrozit studně, říčky i spodní vody. Armáda se sice ekologický problém 

snaží řešit, ale navenek ho před veřejností zlehčuje.  

 

 OLOMOUC Do své střelnice si vojáci nechali zakopat jedy, teď vedou s veřejností 

zákopovou válku. Velení armády o skandálu přizná jenom to, co už prasklo a nedá se to 

zapřít.  

 Na jedné straně si generalita dává záležet, aby lidi ujistila, že z gigantické skládky toxických 

odpadů v Libavé neprosakují do okolních obcí jedovaté látky. Na straně druhé armáda lidem 

zatajuje znepokojivé informace o kontaminaci oblasti v okolí střelnice. Náčelník generálního 

štábu Vlastimil Picek před dvěma týdny ubezpečil hejtmana Olomouckého kraje i starosty z 

okolí Libavé, že její ekosystém není ohrožen. Z 18 sond překročila podle generála pouze 

jedna povolené hranice arzenu o dvojnásobek. U dalších pěti pak byl prý limit překročen o 

minimální množství. O jiných jedech ani slovo.  

 Možná i proto hejtman se starosty odcházeli z jednání s velením armády spokojeni.  

 Ze studie, kterou má MF DNES k dispozici, však vyplývá, že experti uskutečnili na střelnici, 

kolem níž byly z toxických odpadů vybudovány ochranné valy, 66 sond.  

 A všechny sondy – až na dvě – ukázaly nadlimitní koncentrace zdraví nebezpečných látek. 

Nejčastěji rakovinotvorných polycyklických aromatických uhlovodíků, ale i těžkých kovů.  

 

 Jedy zřejmě pili vojáci  

 



 Z interních dokumentů generálního štábu přitom jasně vyplývá, "že valy obsahují jedy... a že 

stavba vážně ohrožuje životní prostředí". Podle expertů ministerstva životního prostředí hrozí 

značné riziko kontaminace spodních vod. Jedy byly ostatně už zjištěny ve studni na střelnici. 

A je dokonce velmi pravděpodobné, že z ní vojáci léta pili vodu.  

 Odborníci varují před dalším nebezpečím: kolem zamořených valů je příkop, který odvádí 

vodu do blízkého potoka. Okolí valů je zamokřeno a odvodňovací systém střelnice míří do 

říčky Vrtůvka. Mluvčí generálního štábu Jana Růžičková odmítá, že štáb informace o 

nebezpečných jedech na Libavé zatajuje. "Nezastíráme, že jde o velký průšvih. Stále k němu 

ale dostáváme nové informace. Zabývá se tím i policie amy nemůžeme narušovat 

vyšetřování," tvrdí Růžičková.  

 Dvě trestní oznámení, která již podalo velení armády, rozšíří navíc z podnětu inspekce 

ministra obrany série dalších.  

 Ochranné valy napěchované toxickými látkami musí být odstraněny.  

 A mluvčí Růžičková to ani nepopírá: "Rozhodnutí Újezdního úřadu o odstranění valů nabylo 

již právní moci." Nyní se údajně zkoumají technologické možnosti, jak jedy z Oderských 

vrchů zlikvidovat. Přikrytí geotextilií a zeminou experti vylučují. Do valů se totiž střílí. 

Vzhledem k množství léta navážených toxických odpadů – jedná se o stovky tun – se náklady 

na jejich odvoz blíží ke 450 milionům korun. A najít peníze může být problém.  

 

 Vondra: Jde o zločinné spolčení  

 

 Generální štáb až po opakovaných dotazech přiznal, že vybudování ochranných valů nebylo 

nikdy v žádném plánu. Přesněji – vznikly podvodem. Nezákonně je schválil Stavební úřad v 

Olomouci, ačkoliv k tomu nebyl oprávněn. Ministr obrany Alexandr Vondra mluví o 

zločinném spolčení.  

 Z informací MF DNES vyplývá, že si stavbu vymyslela skupina podnikatelů a vojáků, aby 

mohla bezplatně zlikvidovat toxické látky. Jde o propletenec příbuzných a kamarádů na 

Olomoucku, kteří se pak podělili o zisk.  

 

 (Jan Gazdík)  

 

 ---  

 

 FAKTA  

 Co dokážou toxické látky ze střelnice  

 

 - Polycyklické aromatické uhlovodíky: v mikroskopických částečkách způsobují rakovinu, 

neplodnost a degenerativní změny.  

 - Arsen: v organismu se mění na toxické látky. Akutní otrava se projeví zvracením, průjmy, 

křečemi, ochrnutím a zástavou srdce.  

 - Kadmium: mimořádně kumulativní jed. Koncentruje se především v ledvinách a játrech.  

 - Azbest: v plicích se zabodává do plicních sklípků. Postupně okolo nich může vzniknout 

rakovinné bujení. Silně karcinogenní látka.  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 STŘEDNÍ ČECHY Před pěti lety se začaly masivně kácet stromy podél silnic. Silničáři se 

shodli, že jsou příliš nebezpečné pro řidiče. Od té doby zmizelo mnoho alejí, jež řidiči ze 

svých cest dobře znali.  

 Jenže v poslední době se na mnohých místech začala objevovat stromořadí nová. Zejména u 

vesnických silnic ve středních Čechách. Proč? Mladé stromy už nejsou pro šoféry, kteří 

sjedou z vozovky, rizikem?  

 "Alej stromů řidiče vede, pak také zlepšuje životní prostředí v okolí. A lidem se to líbí," 

poznamenal Pavel Čihák, šéf středočeské Správy a údržby silnic. A to přes to, že právě 

středočeští cestáři poslali před pár lety dělníky s motorovými pilami třeba na letitou alej podél 

rušné silnice mezi Prahou a Jesenicí a zcela změnili vzhled celého okolí. Podle Čiháka jsou 

nová stromořadí bezpečnější než ta, co vysázeli naši předci. Pokud do nových stromů auto 

narazí, kmen prý praskne. Navíc se stromky musí sázet podle určitých pravidel. Nesmějí být 

blízko silnice, minimálně 2,5 metru. Podle Čiháka jsou nebezpečné právě staré stromy, které 

hrozí pádem.  

 

 Sázet? Až 10 metrů od silnice  

 

 O tom, zda jsou kmeny u silnic pro řidiče rizikem, nebo naopak bezpečnostní výhodou, se 

vedou dlouhé spory. Jiný názor mají policisté, silničáři, ekologové.  

 Stromy chrání jedoucí auta před nepříjemným bočním větrem, v zimě omezují tvorbu 

sněhových jazyků. Řidiči se podle nich lépe orientují. Na druhou stranu, když do stromu vrazí 

auto, je to pro jeho posádku zpravidla fatální střet. Každý pátý mrtvý na české silnici zemře 



právě po nárazu do kmene stromu. Přitom je takových nehod jen málo – tři procenta ze všech 

havárek.  

 Právě kvůli těmto číslům mají jasno policisté. Aleje nesázet. A pokud ano, tak jedině v 

mnohem větší vzdálenosti od vozovky. Podle výzkumů amerických odborníků se drtivá 

většina aut, jejichž řidiči nezvládnou řízení a sjedou z asfaltu, zastaví do deseti metrů od 

silnice. Takže nejméně v takové vzdálenosti by prý mohly být vysázeny řady stromů. To je 

čtyřnásobně dál, než jak nyní postupují středočeští cestáři.  

 

 (Petr Švec, Markéta Zikmundová)  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Spotřebitelé elektřiny spolu se státem letos přispějí na podporu výroby elektřiny z 

obnovitelných zdrojů více než 32 miliardami korun. A čtyři miliardy budete ještě muset 

doplatit, varuje zákazníky Energetický regulační úřad.  

 Tuto informaci přinesla tuzemská média v týž den jako zprávu o "nástřelech" nové, tentokrát 

snad už závazné energetické koncepce na příštích padesát let. Lásce veřejnosti k senzacím 

vyšla média vstříc tím, že vypíchla jedinou variantu – postavit až deset jaderných bloků. 

Komentáře je vesměs označily za nesmyslnou megalomanii, čímž překvapivě předčily i naše 

německé sousedy. Pokud o této možnosti referovali, jako například Süddeutsche Zeitung, pak 

v ryze informační rovině, bez jakékoli hysterie.  

 

 Hodně nejistá budoucnost  

 

 Nevím, co bude za padesát let, a netuším, zda se zbytek Evropy včetně východní připojí k 

Němcům (slibujícím likvidaci atomové energetiky do deseti let), Švýcarům (do 25 let) a 

Italům, kteří návrat k ní zcela odmítli. Nemám nejmenšího zdání, zda skutečně budeme i za 

půl století vyrábět současných 80 terawatthodin elektřiny ročně, z níž nějakou pětinu 

vyvážíme.  

 A žádný prognostik si dnes netroufne odhadnout, zda v té době bude zájem o českou 

elektřinu. Mimochodem, podle německého spolkového energetického svazu BDEW se v 

letošním prvním pololetí v porovnání se stejným obdobím loňského roku zvýšil německý 

dovoz české elektřiny na bezmála sedminásobek a dosáhl 5,6 terawatthodiny. Z Česka (a 

Francie) se do Německa, které v březnu odstavilo osm atomových bloků, importoval 

především jaderný proud, připomněl svaz.  



 Beru tedy "uniklý návrh" z dílny ministerstva průmyslu jen jako nástřel – a musím se smát 

rozhořčeným komentářům v médiích i z dílny "energetických expertů" ekologických iniciativ. 

V energetice se přijímají investiční rozhodnutí na desítky let a firmy počítají se stabilitou 

státní politiky. Pravda, v Německu na to doplatily koncerny provozující jaderné elektrárny, 

když jim vláda svými piruetami obrátila podnikatelské plány v trosky, podle všeho bez 

jakékoli náhrady.  

 

 Česko příliš na výběr nemá  

 

 Budoucnost české energetiky nemá reálně příliš na výběr. Chceme být nezávislí na zahraničí? 

Chceme mít bezpečné dodávky elektřiny, tepla a pohonných hmot v dopravě a dalších 

odvětvích? Chceme si nadále užívat vymožeností současné civilizace? Počítat můžeme jen s 

tuzemským uhlím a uranem, v míře menší než malé s obnovitelnými zdroji a úsporami, 

zbytek, především ropu a zemní plyn, musíme dovážet, případně nahradit – třeba elektřinou.  

 Souhlasím s tím, že nejlevnější energie je taková, která se nespotřebuje. Leč i zde jsou limity 

a také do úspor se musí vkládat energie – a samozřejmě peníze, hodně peněz.  

 Tuzemský úsporný potenciál čtyřiceti procent spotřeby (energie celkem, nebo jen elektřiny?), 

jak ho spočítali zahraniční přátelé našich energetických revolucionářů, navíc zůstává pouhým 

potenciálem. Stejně jako zhruba deset terawatthodin elektřiny ročně "ukrytých" ve větrnících 

či 15,6 terawatthodin ve fotovoltaice – a to jen v případě, že bychom celé, ale úplně celé 

Česko zastavěli solárními panely.  

 Těžební limity v severních Čechách neprolomíme, zemní plyn nás vrhne do nového, ještě 

většího područí Ruska. A jaderné zdroje? Také fuj!  

 

 Nadpoloviční závislost škodí  

 

 Tak co ponecháme našim potomkům? Budeme spoléhat na to, že se vše "nějak" vyřeší? Že se 

třeba uspoříme, pokud ještě vůbec dokážeme šetřit, k hospodářskému a sociálnímu kolapsu? 

Možná do té doby zažijeme průlom nejen energetický a Česko nebude potřebovat ani tolik co 

dnes! Třeba…  

 Zkusme se zbavit ideologických předsudků a buďme realisty. Více než poloviční závislost na 

jednom zdroji elektrické energie považuji za nerozumnou. Máme ji v Česku už nyní a víme, 

že ani polovina elektřiny z uhlí není dlouhodobě udržitelná. A jak bude vypadat druhá 

polovina? Mix uranu, zemního plynu, vody, slunce a větru? Nebo prohození role uranu a uhlí?  

 Stojíme, stejně jako naši němečtí sousedé, před energetickou revolucí. Ať zvolíme jakýkoli 

projekt, bude hodně, hodně drahá. Ostatně jen letos už kvůli razantnímu startu solární 

revoluce podpoříme my odběratelé, jak jsme se dočetli v úvodu, obnovitelné zdroje 36 

miliardami korun. Za dvacet let si tak připlatíme tři čtvrtě bilionu – jeden každý Čech tedy 75 

tisíc.  

 Chceme to tak? Nebo si přejeme něco jiného?  

 

 (Daneš, Burket, prezident, České nukleární, společnosti)  

 

 Foto: Drahé slunce Během příštích 20 let přispěje každý Čech na sluneční elektrárny částkou 

75 tisíc korun.  

 Foto: Jan Karásek, MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 

 

-- 
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 Neberme to na lehkou váhu. Řekl to před měsícem bývalý viceprezident Spojených států 

amerických, laureát Nobelovy ceny míru, televizní ceny Emmy, ceny Grammy za nejlépe 

namluvený zvukový záznam, ceny Webby za rozvoj internetu, protagonista filmového 

dokumentu oceněného Oscarem, zakladatel a předseda Aliance na ochranu prostředí, dvou 

investičních manažerských firem a jedné televizní stanice, člen správní rady počítačové 

korporace Apple, poradce internetové korporace Google a hostující profesor čtyř amerických 

univerzit, Albert Arnold Gore. Velekněz velkolepé náboženské víry v apokalyptický konec 

planety následkem existence lidstva a jeho nešvaru snažit se uživit. (Ekonomická činnost se 

tomu odborně říká.) On sice, pravda, Klause přímo nejmenoval, ale každý, kdo o obou něco 

ví, bere jako samozřejmé, že jeho konkrétně, jako nejzavilejšího klimaskeptika na celé 

planetě, Gore myslel svým výrokem, že "na klimaskeptiky se jednou bude pohlížet jako dnes 

na rasisty". Nobelovu cenu dostal Al Gore za "aktivismus v ochraně životního prostředí".  

 Ten od té doby řada vědců označila za přinejmenším vědecky nepodložený. A jeho 

nobelovskou slávu mezitím zastínil prezident Obama, který cenu za mír dostal za nejlepší 

heslo roku. Na Gora se už pomalu zapomínalo. Tak se potřeboval připomenout. Jak se jím 

Nobelova cena za mír vysoce morálně zhodnotila (a taky co se dnes cení jako mírová 

činnost), si uvědomíme, když se podíváme, nad jakými protikandidáty Al Gore vyhrál. Vedle 

barmských mnichů nás jako Středoevropany bude nejvíc zajímat Irena Sendlerowa, navržená 

polskou vládou za záchranu 2 500 židovských dětí z varšavského ghetta v roce 1943. Ve 

funkci městské hygieničky je tajnými východy propašovávala do sousedních kostelů, kde jim 

faráři vystavovali katolické doklady a s pomocí polské odbojové organizace Źegota je 

předávali křesťanským rodinám, sirotčincům a klášterům. Spolupracovali s ní i polští úředníci 

varšavského úřadu kontroly epidemie a pomáhali vydávat nové doklady totožnosti. Všem 



osobám tohoto záchranného řetězu hrozil trest smrti. Nikdo z nich nikoho nikdy nevyzradil. 

Nikdo neodmítl od ní děti přijmout. Ona sama nikoho neprozradila ani po zatčení a krutém 

mučení. Po útěku z vězení strávila zbytek války v podzemním odboji. Její archiv pravých 

jmen dětí s novými identitami zůstal ukryt v zavařovacích sklenicích pod zemí. Po skončení 

války podle něho pomáhala vyhledat pravé rodiče, pokud ještě byli naživu.  

 "Každé dítě zachráněné s mou pomocí je obhájením mé existence na této Zemi a ne titul na 

slávu," řekla, když po dávné poctě od izraelského památníku Jad Vašem přijímala v roce 2003 

od prezidenta Kaczynského i polské státní vyznamenání Bílého orla. "Mohla jsem udělat víc. 

Tato lítost mě bude pronásledovat do smrti." Škoda, že ji nedostala ona. Svět by si mohl 

poopravit představu o Polácích (byly jich tisíce) i o Nobelově ceně. Takto si ji poopraví o 

Norech a Švédech, dnes ze všech Evropanů největších odpůrcích Izraele. Logiku to však má. 

Oni totiž z těch zachráněných dětí vyrostli samí sionisté, kteří jsou přece největší hrozbou 

míru. Tak jakoupak cenu. Divný nápad od Poláků.  

 

 (Benjamin Kuras)  

 

 Foto: kresba Benjamina Kurase  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

-- 
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 Premiér Petr Nečas chce, aby ČEZ zapomněl na sluneční elektrárny a postavil další dva 

atomové reaktory v Temelíně. Kvůli tomu musel skončit Martin Roman v čele firmy a naopak 

více pravomocí dostal jeho rival, vládní zmocněnec, jenž má projekt tlačit.  

 

 Václav Bartuška, bývalý studentský vůdce, má dnes na starosti přípravu nákladné akce, proti 

níž propíraná zakázka na likvidaci ekologických škod nebo církevní restituce vypadají jako 

drobnosti. Rozšíření Temelína bude stát stovky miliard korun.  

 

 Co to vlastně obnáší, být vládním zmocněncem pro dostavbu Temelína?  

 

 Nic víc a nic míň než právo a povinnost informovat vládu bez příkras o všech přednostech, 

ale i nedostatcích a nevýhodách tohoto projektu a stavu tendru.  

 

 Cítíte se jako mocný muž – máte v rukou jediný aktuální tendr na stavbu atomové elektrárny 

na světě, stamiliardovou zakázku?  

 

 Měl jsem to štěstí, že zdaleka nejvíc moci v životě jsem měl v listopadu 1989. Bylo mi 21 let, 

vyzkoušel jsem si to a neprahnu po ničem takovém znovu. Proboha, vždyť my jsme řekli, že 

bychom jako prezidenta chtěli Václava Havla, a za tři týdny seděl na Hradě. Tehdy nám ani 

nedošlo, jak velkou moc vlastně máme. Dnešní situaci v žádném případě nepovažuji ani za 

odlesk. Je to hezká práce, baví mě, ale mocní jsou jiní.  

 

 Nepomohl jste konci jednoho z nich, šéfa ČEZ Martina Romana?  

 



 Třeba tím, že jste premiéra Petra Nečase informoval, že s Romanem firma Temelín 

nedostaví?  

 

 Jednak nehraji žádné zákulisní hry a jednak umím mlčet. Já jen informuji vládu o všech 

problémech, které vidím, ale rozhodně nejsem nějakým hybatelem věcí. To, co řekl pan 

premiér k odchodu Martina Romana, bylo samo o sobě výmluvné a nevidím důvod to dál 

komentovat.  

 

 Prospěje urychlení dostavby Temelína Romanův odchod, jak je přesvědčen premiér?  

 

 To nedokážu posoudit, to je hypotetická otázka.  

 

 Petr Nečas mu přece vytýkal, že šéfové ČEZ dávají přednost "pohodlnému a bezpracnému" 

podnikání v obnovitelných dotovaných zdrojích, než aby šli do dlouhodobého a riskantního 

projektu typu Temelín.  

 

 Vidím širší, celoevropskou souvislost, která je upřímně řečeno hrozivá.  

 

 Dneska vám v podstatě všechny energetické firmy v Evropě řeknou, že své velké projekty 

buď utlumují, nebo úplně zastavují a čekají, co bude dál. Evropa nechce stavět žádné stavby, 

které jsou nepříjemné.  

 

 Všichni chceme jezdit rychlými auty, ale nikdo nechce za barákem dálnici. Všichni chtějí 

elektřinu, ale už nemít za domem elektrárny nebo elektrické vedení. To je trend, jenž potká 

každou bohatou společnost. V nějakém okamžiku zbohatne natolik, že už si řekne: A víc 

nepotřebuji. Lidé nechtějí slyšet, že většina evropských elektráren je stará čtyřicet padesát let.  

 

 Evropa je prostě bohatý kontinent, který má mimořádně pohodlnou populaci, jež nechce 

žádné problémy.  

 

 Nechce o tom vůbec vědět.  

 

 Nebude Česko s rozšiřováním Temelína "nepřizpůsobivým" ostrůvkem?  

 

 Němci s jádrem končí, Švýcaři ho odmítli v referendu, a podobné úvahy se už objevují 

dokonce i v atomové Francii.  

 

 Myslím, že je to jinak. V Evropě jsou dva typy zemí. Jedny, které o budoucnosti energetiky 

uvažují a zodpovědně přemýšlejí – to jsme například my, Německo i Francie.  

 

 Německý odchod od atomu rozhodně není nezodpovědný, protože oni neudělali jen A, ale i 

B. Říkají, jakými technologiemi chtějí atom nahradit.  

 

 Nemusí jim to vyjít, ale jestli na to někdo má know-how, peníze, schopné firmy a politický 

konsenzus, tak je to Německo. Je rozdíl mezi touto skupinou zemí a státy, které o tom 

nepřemýšlejí vůbec a jen čekají, co bude dál. Třeba Itálie, čtvrtá největší ekonomika Unie, už 

desetiletí elektřinu dováží.  

 

 I nám podobní techničtí Němci hledají alternativu jinde. Jak si vlastně vysvětlujete lásku 

Čechů ke štěpení atomu, kterou neohrozila ani japonská Fukušima?  



 

 Myslím, že nemilujeme jádro, tedy já rozhodně nemiluji atom. Máme rádi komfort a jsme si 

vědomi, že nějak musí vzniknout. Nemáme ani ropná pole, ani naleziště zemního plynu. S 

Němci sdílíme obrovskou technickou a strojírenskou tradici, to je přednost v dnešní Evropě.  

 

 Díky tomu je tady důvěra v techniky a jejich řešení. Navíc, v Československu bylo vyrobeno 

24 reaktorů, to je také unikum. Dokončením dvou reaktorů v Temelíně u nás de facto jaderný 

program zanikl. I když je nutno říct, že nikdy jsme nebyli schopni reaktory sami designovat, 

to dělali Rusové, vyráběli jsme je v Plzni v licenci.  

 

 Může tato historie nahrávat ruskému Rosatomu před americkým Westinghousem a 

francouzskou Arevou, které se ucházejí o rozšíření Temelína?  

 

 Rusové sami říkají, že reaktory pro Temelín 3 a 4 v plzeňské Škodovce by v případě vítězství 

stejně nevyráběli, protože obnovovat výrobu kvůli dvěma reaktorům nedává ekonomický 

smysl. Opravdu je to otevřené pole. Nevšiml jsem si, že by byl jednotný názor v ČEZ nebo 

mezi politiky, koho preferují.  

 

 Jste nezávislý? Předtím než jste dostal "temelínskou" funkci, jste byl pro vyloučení 

Rosatomu, abychom v energetice nebyli stoprocentně závislí jen na Rusku.  

 

 Byl jsem jediný, kdo chtěl Rusy vyloučit.  

 

 Vláda mě potrestala jmenováním do postu vládního zmocněnce pro dostavbu Temelína.  

 

 Potrestala? Spíše tím vyslala jasný signál, že s vámi souhlasí.  

 

 Ne, já jsem se den po jmenování setkal s představiteli všech tří firem.  

 

 Američanům a Francouzům jsem řekl, že jim nijak nepomůžu, a Rusům, že jim nebudu nijak 

škodit.  

 

 A myslím to naprosto vážně. Stav všech tří firem je totiž takový, že žádná z nich mě doposud 

nepřesvědčila o tom, že je schopna postavit Temelín III a IV řádně a včas v termínu a za cenu, 

která bude ve smlouvě. Projekty všech tří mají velké problémy.  

 

 Jaké?  

 

 Zpoždění. Vedle schopnosti koordinovat velké projekty jim chybějí dodavatelé, protože všem 

třem se rozpadly dodavatelské řetězce.  

 

 Což je pochopitelné, léta se vůbec nestavělo – v Americe třicet let, v Evropě dvacet let. 

Takže se bavíte s průmyslem, který má za sebou 20 až 30 velmi těžkých let.  

 

 A když už začal doufat, že všechno bude lepší, tak přišla havárie ve Fukušimě. Řada firem, 

která uvažovala o atomu, od něj zase odešla. Viz naposledy německý Siemens.  

 

 A nejsou tohle všechno argumenty proti? Nikdo už atomovou elektrárnu pořádně neumí, 

firmy nemají zkušené pracovníky? Není to bezpečnostní riziko?  

 



 Stále zdůrazňuji, že v roce 2013 padne naše definitivní rozhodnutí.  

 

 To může také znít: nestavět. Jednak to používáme jako velmi dobrý argument vůči 

uchazečům, aby věděli, že máme možnost odejít.  

 

 Jsme si vědomi své ceny a svého významu, neboť jsme jediní na světě, kdo má tendr na 

stavbu atomové elektrárny. Pokud nás nikdo z těch tří nepřesvědčí, tak se prostě stavět 

nebude. Nejprve budou muset přesvědčit inženýry v ČEZ, že to zvládnou postavit. Pak budou 

jednání o ceně, která ještě bude únosná. Nakonec debata na úrovni vlády. Tlak všech tří 

uchazečů bude silný, ale vzájemně se vyruší. Nemůžeme totiž současně vyhovět Putinovi, 

Obamovi i Sarkozymu.  

 

 Tito pánové se také zajímají o Temelín?  

 

 Mohu-li soudit z dosavadního zájmu jejich ministrů, velvyslanců, šéfů těch firem, tak ano. 

Jaderný průmysl je obrovsky prestižní a je jedním z tahounů v oblasti výzkumu a vědy. 

Přináší nové, průlomové technologie. Třeba world wide web se narodil ve švýcarském CERN 

při jaderném výzkumu.  

 

 V tomhle je role jaderného programu neocenitelná.  

 

 Obáváte se protitemelínského tlaku z Berlína? Němcům se asi nebude líbit, že odstavili své 

skvělé reaktory a za hranicemi jim v Česku vyrostly nové.  

 

 Neobávám se tlaku ani z Německa, ani z Rakouska, ani odjinud. Pokud budeme schopni sami 

sobě vysvětlit, proč jsou reaktory v Temelíně a Dukovanech bezpečné a proč je chceme 

stavět. Ve finále je tohle pro mne jediné kritérium: zda většina české veřejnosti bude 

přesvědčena, že Temelín 3 a 4 má smysl.  

 

 Jsme sice členy EU, ale rozhodnutí nepadne v Bruselu. Německo je sice náš důležitý partner, 

ale rozhodnutí o Temelínu nepadne v Berlíně. Padne v Praze.  

 

 Zároveň asi nemůžeme bydlet v jednom činžáku, se sousedy přátelsky sdílet řadu věcí, a 

jednu dělat v rozporu a navzdory jim.  

 

 V Unii máme jasnou dohodu, že energetický mix – to, z čeho vyrábíte elektřinu – je národní 

kompetencí každého státu. Z 27 členských zemí Unie čtrnáct vyrábí elektřinu mimo jiné z 

atomu. Vůbec se nemusíme cítit osamoceni. Je pravda, že kredibilita nových členských zemí 

v očích Západu je malá, to sahá od ekonomiky po atom. My máme výhodu věrohodného 

jaderného dozoru, v němž jsou světově známí a uznávaní experti.  

 

 Předsedkyně úřadu Dana Drábová přednáší v Japonsku nebo v Oxfordu. Těch profíků je celá 

řada, díky jim máme respekt.  

 

 Proč vlastně stavět další dva reaktory?  

 

 Zvlášť když tu vyrostly, byť za strašlivou cenu, fotovoltaické elektrárny dohromady o 

výkonu jednoho Temelína...  

 

 Jenže ten fotovoltaický Temelín nevyrábí elektřinu například v noci.  



 

 Problém slunečních nebo větrných elektráren bude do doby, než se vymyslí technologie, jak 

skladovat elektřinu ve velkém. Pokud se to povede, bude to revoluce v energetice.  

 

 Kdo to vynalezne, bude bohatší než Bill Gates. My dnes navíc předpokládáme, že nové 

reaktory nahradí zčásti uhelné elektrárny. A také jsme po Francii dnes jediným velkým 

vývozcem elektřiny, což nám dává jistou silnou pozici.  

 

 Což není nic tak zvláštního, exportovat ničení přírody.  

 

 Jistě, neměli bychom vyvážet vytěžené severní Čechy. Já bych byl mnohem radši, 

kdybychom vyváželi počítačové čipy nebo úžasné vynálezy. Už 20 let poslouchám od 

českých vlád, jak budeme vzdělanostní ekonomika exportující nápady a patenty. Ve 

skutečnosti ve vývozu nejvíc zabírají polotovary.  

 

 Z čeho budeme žít za 15 let, až všechny ty montovny odejdou?  

 

 Ze štěpení atomu?  

 

 Postavit dva bloky v Temelíně je dnes na hranicích možnosti naší země, nemá smysl plánovat 

další reaktory. Ale máme tu silné atomové know-how. Buď budeme lázeňskou a turistickou 

zónou, nebo si řekneme, že jediná šance celé Evropy je s opravdu hi-tech technologiemi.  

 

 A jedna z nich klidně může být atom.  

 

 (Sobotní, rozhovor vedl:, Václav Dolejší, reportér, MF DNES)  

 

 ---  

 

 Zatím mě žádný z uchazečů nepřesvědčil, že je schopen Temelín postavit. Vždyť to přes 20 

let nedělali.  

 

 ---  

 

 Až někdo vynalezne, jak ve velkém skladovat elektřinu, bude to revoluce slunečních a také 

větrných elektráren.  

 ---  

 Václav Bartuška  

 

 Narodil se v červenci 1968, je ženatý, má dceru. Jako student žurnalistiky na UK patřil k 

vůdcům sametové revoluce v roce 1989. O zkušenostech v komisi pro vyšetřování událostí 

17. listopadu napsal knihu Polojasno. Pracoval jako reportér MF DNES, pak coby komisař 

české účasti na světové výstavě Expo 2000. Od roku 2007 je zvláštním velvyslancem pro 

energetickou bezpečnost, od roku 2010 též zmocněncem pro dostavbu Temelína.  

 

 Foto: Václav Bartuška, vládní zmocněnec pro dostavbu Temelína  

 Foto: David Neff, MF DNES  

 

 Foto: Sobotní rozhovor vedl: Václav Dolejší reportér MF DNES  

 Zpracovatel: Anopress IT a.s. 
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V Ostopovicích u Brna zmodernizovali školu podle ekologických trendů. Vytápění nově 

zabezpečuje tepelné čerpadlo a ke splachování na toaletách se používá nachytaná dešťová 

voda. Budova s pěti třídami základní školy a dvěma třídami mateřské školy je postavená jako 

energeticky úsporná. V neděli si školu šetrnou k životnímu prostředí může prohlédnout 

veřejnost.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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1. Platy na Pražském hradě nikomu neprozradíme Pražský hrad zůstává jednou z mála bašt 

veřejné správy, které se sveřepě brání odtajnění platů svých vrcholných představitelů. Lidé 

však mají podle zákona na tuto informaci právo. U všech ostatních pracovníků ve veřejné 

správě to vědí. Hrad mlčí. Tajemník prezidenta Klause Ladislav Jakl se chce dokonce i soudit, 

pokud hrad jeho plat zveřejní.  

 

2. Ekotendr za desítky miliard Závazek státu zlikvidovat ekologické zátěže vznikl v 90. 

letech v době privatizace podniků. Navržený způsob řešení jedinou "superzakázkou" 

zpochybnili odborníci, Transparency International i prakticky všichni politici. Kromě 

ministra financí Miroslava Kalouska. Zadávací podmínky jsou konstruovány tak, že je 

mohly splnit jen tři konkrétní firmy. A ty také postoupily do druhého kola.  

Nevýhodou je i to, že vítězi nebudou hrazeny náklady spojené se sanací jednotlivých 

lokalit, ale poměrná část podle výše záruk. Hrozí tedy, že v prvních letech si bude vítěz 

vybírat lokality s vysokými zárukami, ale nízkými náklady sanací.  

Jakmile se mu přestane projekt vyplácet, může zkrachovat a ty skutečně nejtěžší lokality 

zůstanou zamořené.  

 

3. Pražská koalice – spojenectví zdánlivých rivalů V historii není moc případů, kdy si úhlavní 

nepřátelé po bitvě padnou do náruče a skončí spolu v nekonečném přátelství. Toto se stalo v 

Praze, kde rivalové z ODS a ČSSD zjistili, že u moci je může udržet jen spojenectví. Ani 

několik demonstrací občanů nic nezměnilo.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


4. Diskuse nad zákonem o třetím odboji Zarážející je diskuse nad zákonem o třetím odboji v 

parlamentu a zejména rétorika členů poslaneckého klubu KSČM. Komunisté prohlašovali, že 

lidé, kteří se postavili totalitnímu režimu, byli vlastizrádci a že sabotáže či emigrace byly boj 

proti vlastnímu lidu. Že by se měli naopak ocenit třeba pohraničníci, kteří bránili naše hranice.  

 

5. Kauza Drobil Šéf Státního fondu životního prostředí Libor Michálek se pokusil natočit 

korupčníka při práci a byl za tento čin potrestán vyhozením z práce. Zdokumentoval, jak na 

něj tlačil poradce ministra životního prostředí Pavla Drobila Martin Knetig, aby pomohl 

financovat politickou budoucnost Drobila z peněz fondu.  

 

6. Radnice dávají peníze do péče pochybné firmy Tři pražské městské části investovaly své 

peníze prostřednictvím firmy Key Investments. Jenže firma přišla o licenci obchodování s 

cennými papíry a radnicím hrozilo, že své peníze už neuvidí. Šlo přitom dohromady skoro o 

miliardu korun. Jak je možné, že radnice investují přes firmu, která dostala od Komise pro 

cenné papíry několik pokut a jejíž vlastnická struktura je neprůhledná?  

 

7. Spor o šumavského škůdce. Kácet, či nekácet?  

Většina odborníků se staví proti kácení stromů napadených kůrovcem v šumavském 

národním parku. Vedení parku však zastává názor, že boj se škůdcem může být úspěšný 

jen tehdy, pokud napadené stromy půjdou k zemi. Kvůli tomu se střetávali dřevorubci s 

aktivisty.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ČESKÝ TĚŠÍN (ama) Ulevíme Slezsku od jedů v ovzduší, slíbili včera ministři životního 

prostředí Česka a Polska Tomáš Chalupa a Andrzej Kraszewski.  

Na důkaz, že to myslí vážně, podepsali memorandum o snížení emisí v příhraničí. Dokument 

má vést k úlevě hlavně v Moravskoslezském kraji a Slezském vojvodství.  

"Tato místa jsou nejvíc zkoušené oblasti našich zemí. Česko i Polsko mají velký zájem o 

zlepšení jejich kvality ovzduší," řekl ministr Chalupa. V memorandu politici přislíbili, že obě 

země zmodernizují průmysl s podporou peněz z EU nebo že například zmapují přenos 

škodlivin v ovzduší Slezska. Zatímco například zástupci českotěšínské radnice memorandum 

vítají, ekologové z Moravskoslezského kraje se nevyhýbají kritice. Brzké zlepšení prý 

nepřijde.  

" Více v sešitu B  

 

(ama)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PŘÍBRAM (rok) Stovky mrtvých raků říčních, kriticky ohroženého korýše, se našly v 

příbramském lesoparku. Na středočeské řece Litavce byl zaznamenán asi nejvýznamnější 

případ nákazy račím morem z poslední doby. Je pravděpodobné, že raky v Litavce zachránit 

nepůjde, odborníci však chtějí ochránit její přítoky.  

"Nákaza byla zjištěna vysoko na řece, neodvratně se tak zřejmě dostane do celého níže 

ležícího toku," říká mluvčí ministerstva životního prostředí Michaela Jendeková. "Pokud raci 

vyhynou v celém povodí, bude to největší průšvih od přelomu 19. a 20. století, kdy se sem 

mor dostal," dodává zoolog David Fischer. Račí mor se šíří na původní druhy – raka říčního a 

raka kamenáče – od amerických druhů raků, kteří se v české přírodě rozmnožili a vůči nákaze 

jsou imunní. Nemoc není nakažlivá pro lidi či jiná zvířata, mohou však být jejími přenašeči. 

Spory může přenést třeba pes v srsti, ale i rybář v mokrých holínkách. Lidé by se neměli 

snažit raky zachraňovat. Pokud je přenesou do nezasažené vody, jen do ní nemoc rozšíří.  

 

(rok)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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OSTRAVA Devětašedesátiletý Bohumír Sládek z Ostravy-Fifejd vstal včera ve čtyři ráno a 

chystal se tak jako každý den rozdávat ranním chodcům deník Metro.  

"Otevřel jsem okno, abych vyvětral, ale okamžitě jsem ho musel znovu zavřít. Ucítil jsem 

smrad podobný zkaženým vejcím. Myslel jsem, že je tu zase smog jako loni v zimě," líčil 

muž a dodával, že podobný zápach, ale ne tak silný, cítil, i v předešlých dvou dnech. "Já to 

jakž tak snáším, ale moje kolegyně je astmatička a ta nemůže dýchat. Nejspíš jde o zápach z 

lagun. Vím, že je likvidují, ale pomalu. Asi čekají, až budou lidi otrávení," zlobil se muž.  

Silný zápach souvisel s nebývale vysokými koncentracemi oxidů síry. Ty v noci ze čtvrtku na 

pátek na některých místech Ostravy vystoupaly do extrémních hodnot.  

Místo povolených 350 mikrogramů na metr krychlový dosahovaly v Ostravě-Přívoze, 

Mariánských Horách či třeba na Fifejdách mnohonásobně víc. V Přívoze vystoupaly až nad 4 

000 mikrogramů na metr krychlový vzduchu. Vysoké množství oxidů síry uniklo do vzduchu 

při odstraňování ropných lagun. Potvrdil to Lubomír Zabavík, mluvčí Čisté Ostravy, která 

sdružuje trojici firem, jež se na likvidaci lagun podílejí. "Vlivem prací, které probíhaly v 

areálu lagun Ostramo, a kvůli nepříznivým klimatickým podmínkám došlo ke kulminaci 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


oxidu síry," sdělil mluvčí. Jedné ze společností, firmě Geosan Group, která vysoké 

koncentrace oxidů síry zřejmě způsobila, teď hrozí až sedm milionů pokuty. Odborníci se 

shodují, že podobně vysoké koncentrace oxidů síry jako ty, které některé části Ostravy 

postihly v noci na pátek, nepamatují v Česku dobrých dvacet let – od doby, kdy se v zemi 

odsířily elektrárny. "Vysoké koncentrace oxidů síry působí na lidský organismus dráždivě," 

řekl Jiří Bílek ze Zdravotního ústavu v Ostravě.  

 

Pokračování na str. B2  

Pokračování ze str. B1  

 

Podle ředitele oblastního inspektorátu České inspekce životního prostředí v Ostravě Karla 

Kozubka byl nárůst koncentrací oxidů síry, které včera ráno opět poklesly, důsledkem 

porušení provozního řádu.  

"V této věci se povede správní řízení," řekl Kozubek.  

Pracovníci firem, které se na sanaci lagun podílejí, dosud při pracích v noci nezískávali 

informace o nárůstu koncentrací škodlivin v ovzduší. Od nynějška se má informační systém 

rozšířit na nepřetržitý režim. Ostravané, které zápach z lagun obtěžuje už delší dobu, jsou 

naštvaní a nejčastěji to dávají najevo starostům městských obvodů či zástupcům města. Ti 

jsou ale dle svých slov bezmocní. "Taky mi to vadí. Musím to dýchat, navíc mi volá spousta 

lidí a nadává. Chtějí, ať s tím obvod něco dělá, ale my nemáme žádné zákonné páky. Můžeme 

jen tlačit na město a město na stát...", líčí starostka Mariánských Hor a Hulvák Liana 

Janáčková.  

Ropné kaly by z lagun podle dohody se státem měly být vytěženy do konce roku.  

 

(Markéta Radová, Ivana Lesková)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Oxidy síry  

 

Vznikají při spalování fosilních paliv a jsou hlavními látkami, které znečišťují ovzduší v 

městských oblastech na celém světě. Vysoké koncentrace mohou vyvolat vážné poškození 

dýchacích cest, hlavně záněty průdušek a průdušnic. U kuřáků cigaret mohou vést k výskytu 

chronické bronchitidy.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (red, ČTK) Důslední milovníci životního prostředí budou mít více koníčků i 

povinností. V celém Česku se už brzy objeví speciální značky na odpadkových koších, kam se 

budou vhazovat nepotřebná CD a DVD.  

Půjde tedy o další druh odpadu – po papíru, plastech, sklu, kartonech a elektronice – který se 

bude třídit. Důvod je ten, že nepotřebné disky na skládkách ničí životní prostředí – příroda je 

rozkládá velmi pomalu.  

Od začátku října bude možné CD a DVD vhazovat do nádob na elektroodpad s logem Zelená 

firma, kterých je už více než 1 300. Jejich ekologickou likvidaci bude zajišťovat společnost 

Rema Systém. Podle výkonného ředitele společnosti Petra Kubernáta jsou CD a DVD pro 

životní prostředí velmi zatěžující. Jsou vyrobena z polykarbonátu a tenké vrstvy, která 

obsahuje například titan, slitinu platiny a zlata. Po jejich uložení na skládku hrozí nebezpečí, 

že se z této vrstvičky začnou do okolí uvolňovat těžké kovy. Doba rozložení CD na skládce se 

navíc odhaduje na milion let, uvedl výkonný ředitel.  

V tuzemsku se ročně objeví několik desítek milionů kusů nepotřebných CD a DVD. Jejich 

celková hmotnost dosahuje kolem tří set tun.  

Projekt Zelená firma byl spuštěn v roce 2008 a v průměru do něj přibývá každý den jedna 

firma. Celkem se už v Zelených firmách vybralo více než 2 500 tun elektroodpadu.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(red, ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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OLOMOUC Gigantické ochranné valy střelnice Daskabát v Oderských vrších jsou sice 

napěchované jedovatými odpady, ale armáda cvičiště přesto dál čile využívá. A zdůvodňuje to 

i tím, že zdraví vojáků není při hodinovém pobytu v blízkosti zamořených ochranných valů 

ohroženo. Horší to mají obyvatelé půl kilometru vzdálené stejnojmenné vesničky Daskabát, 

kteří pobývají v blízkosti kontaminovaných valů čtyřiadvacet hodin denně. MF DNES 

poukázala na skandál tuto středu.  

Zohledňování bezpečnosti vojáků a opomíjení zdraví občanů z Dalskabátu považuje za 

nepochopitelné Jindřich Petrlík – expert na toxické látky z ekosdružení Arnika. "To, že se 

střílí do ochranných valů, o nichž armáda říká, že při jejich vršení bylo poškozeno životní 

prostředí, je paradoxní. Dochází tím k dalšímu šíření škodlivin. Vzduchem i pod povrchem 

země," varuje Petrlík.  

O osudu střelnice bude dnes při návštěvě armádního prostoru Libavá jednat s hejtmany 

Olomouckého a Moravskoslezského kraje ministr obrany Alexandr Vondra i šéf generálního 

štábu Vlastimil Picek. Z expertních posudků, které má MF DNES k dispozici, vyplývá, že 

valy střelnice obsahují arzen, kadmium či vanad. A střely podle Petrlíka tříští škodliviny na 

menší částice, které tak mohou snadněji pronikat do spodních vod.  

"Podnikáme všechny kroky, abychom minimalizovali rizika," ujišťuje mluvčí generálního 

štábu Jana Růžičková.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Vojenská policie navíc prověřuje podezření, zda bylo rozšiřování ochranných valů, v nichž 

civilní firmy zakopaly ten nejhorší odpad, vůbec nutné. S výstavbou valů totiž nikdo původně 

nepočítal a ani se přesně neví, kdo ji povolil. Možné je tedy i to, že valy vznikly hlavně proto, 

aby se v nich škodliviny mohly v tichosti zakopat. "I tuto variantu prošetřujeme," říká šéf 

vojenské policie Vladimír Ložek.  

Picek podal kvůli záhadným okolnostem při rozšíření střelnice Daskabát trestní oznámení na 

neznámého pachatele a jeho inspekce se skandálu intenzivně věnuje. Už nyní generál 

považuje mnohá rozhodnutí o rozšíření cvičiště za nekompetentní.  

 

(Jan Gazdík)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Společnost ČEZ by měla více spolupracovat na energetické strategii země, slibuje nový 

ředitel Daniel Beneš. Vzhledem k jeho názorům je otázka, zda to zní spíše jako příslib, nebo 

jako hrozba.  

Je jistě dobré, že Beneš slibuje odklon od zahraničních investic. Horší už to je s plánem 

budování dalších zdrojů energie a "vývozu tuzemského životního prostředí" za zisk, z nějž 

nemá stát adekvátní podíl a který už svou pouhou "gravitační silou" korumpuje. A vysloveně 

špatná je takřka manifestační rezignace na obnovitelné zdroje. Výrok "Když prohrajeme 

jádro, vydáme se do spárů ruského plynu. Třetí cesta není. Obnovitelné zdroje nepokryjí 

energetickou potřebu republiky" považuji za hotové neštěstí. ČEZ je firma. Proto samozřejmě 

usiluje o zisk; to je v pořádku. Jeho většinovým akcionářem je stát, proto se na ČEZ alespoň 

do jisté míry vztahuje povinnost hospodařit ve veřejném zájmu, jak to ukládá zákon o státním 

podniku. Veřejný zájem musí definovat stát, nikoli jeho firma. Už proto bychom měli mít z 

"názorového souznění" Daniela Beneše s Petrem Nečasem obavy.  

 

Co způsobí jaderné vyděšení  

 

Využití jaderné energie je v podmínkách střední Evropy prozatím realistické. Rizika z 

Fukušimy je nutné hodnotit podle kontextu. Postavit jadernou elektrárnu v místě, kde hrozí 

tsunami, s kalkulací na maximální výšku její vlny bylo hrubým zanedbáním principu 

předběžné opatrnosti. Nejhorší smrt je z vyděšení: rizikem pro jadernou elektrárnu uprostřed 

kontinentu není tsunami, ale úplně jiná informace z Japonska: je nutné znovu důkladně 

analyzovat funkci a bezpečnost náhradních zdrojů elektřiny pro vlastní provoz elektrárny v 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


havarijní situaci, a to včetně zajištění paliva pro agregáty a bezpečnosti přístupových cest až 

po akci teroristů. Slib o uzavírání znečišťujících uhelných elektráren díky elektřině z jádra 

jsme slyšeli mnohokrát;místo toho ČEZ razantně a trvale expandoval na evropské trhy 

elektřiny. Kde je záruka, že tento scénář nepotrvá? Závislost na Rusku je nebezpečím. Po 

ztrátě politického vlivu Ruska je samozřejmě o to důležitější obávat se tlaků ekonomických.  

 

Co zmůžou moudré úspory  

 

"Třetí cesta" však existuje. Nejsou jí (jen) obnovitelné zdroje, ale především úspory. Skutečné 

nezávislosti se nedosahuje orientací na jiný zdroj. Prvním stupněm je diverzifikace zdrojů 

včetně obnovitelných; především však doma, ne v cizině, jak plánuje ČEZ. Druhým a lepším 

je řešení, kdy nepotřebuji žádný zdroj – tedy úspory. O nich Beneš mlčí.  

Největší možnost úspor, skutečně v řádu Temelínů, však skýtá obor, který Beneš pokládá za 

třetí prioritu: teplárenství. Energetické bezpečnosti státu se nedosáhne firemním rozvojem 

teplárenství či růstem energetiky, ale jejich řízeným útlumem. Odborníci už dávno obrovské 

možnosti úspor vyčíslili a díky stále promyšlenějším systémům pasivních budov tyto 

možnosti rostou rychleji než jakýkoli potenciál výroby energie; uhlí nemusíme potřebovat.  

Jestliže se Německo hodlá (trochu panikářsky, nebo naopak vizionářsky, nehodící se škrtněte) 

okamžitě orientovat místo velkých jaderných na malé obnovitelné zdroje, zatímco Česko 

odmítá slyšet argumenty o diverzifikaci, "chytrých sítích" a nové koncepci energetiky 

založené na úsporách, budeme díky Temelínu (snad) méně závislí na Rusku, ale vinou 

orientace na "Temelíny" izolovaní v Evropě.  

 

Souznění Nečase a Beneše  

 

Gravitační sílu ČEZ danou prostým faktem ekonomické síly jsem zmínil v úvodu. Nyní už 

obě strany, stát i ČEZ, manifestují spolupráci otevřeně. Bylo by to částečně v pořádku, kdyby 

byl ČEZ menší, zdroje diverzifikované a stát by srovnatelně naslouchal i jiným koncepcím a 

jejich nositelům včetně specializovaných nevládních organizací.  

V českém prostředí se však opakovaně stává, že se i dobrý úmysl zvrtne v pravý opak. 

Fotovoltaika, která měla osvobodit domácnosti od výrobců energie v podobě panelu na střeše 

vlastníka domku, se manipulací zákona ve Sněmovně stala prostředkem zisku výrobců 

energie (včetně ČEZ) v podobě devastace krajiny a závislost jednotlivce zvýšila, nikoli 

snížila.  

Proto se bojím, že i záhadná "optimalizace uhelného portfolia", druhá Benešova priorita, se 

brzy promění v prolomení těžebních limitů, vyhnání lidí, plýtvání cenným chemickým 

přírodním zdrojem, uhlím, k výrobě zbytečné energie v poničené krajině, jejíž obnova si 

vyžádá další náklady umělou revitalizací. Souznění premiéra a ředitele s sebou všechny tyto 

problémy nese.  

ČEZ pod přísnou knutou může být dobrý sluha státu; obávám se však, že se stává a do značné 

míry už dávno je jeho zlým pánem.  

 

(Ivan Rynda, autor je sociální a kulturní ekolog, učí na FHS UK)  

 

Foto: Ivan Rynda autor je sociální a kulturní ekolog, učí na FHS UK  

 

Foto: Bude hůř? Bát se Temelínu kvůli Fukušimě je nesmysl. Přesto se ČEZ vydává na cestu, 

která má svá velká rizika.  

Foto: archiv  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PRAHA Někteří řidiči možná příští rok ušetří za nákup dálniční známky. Avšak jen ti, kteří 

dálnici používají jen pro krátké cesty kolem velkých měst. Po roce se znovu vrací do hry 

možnost, že na některých úsecích dálnic a rychlostních silnic zmizí povinnost za jejich použití 

platit.  

Dálniční známky na vybraných trasách navrhuje zrušit ministr životního prostředí Tomáš 

Chalupa (ODS).  

Argumentuje přitom znečištěním ovzduší ve velkých městech. Neexistují však žádné 

průzkumy, které by prokazovaly, že by lidé v těchto oblastech kvůli poplatku začali jezdit 

raději přes města mimo tyto silnice. Také ministerstvo dopravy zatím takový návrh odmítá.  

"Hlavním cílem ministerstva životního prostředí je snížit emise ve městech a zlepšit tak 

kvalitu životního prostředí a zdraví obyvatel," uvedl ministr životního prostředí Tomáš 

Chalupa.  

Ten kvůli tomu napsal ministrovi během krátké doby už podruhé, pokaždé jako připomínku k 

navrhované vyhlášce.  

V návrhu, o kterém chce jednat v září s ministrem dopravy Pavlem Dobešem, vyškrtl ze 

seznamu zpoplatněných úseků dálnice kolem Brna, Berouna, napříč Ostravou a také Pražský 

okruh. Lidé by podle Chalupy neměli platit ani na rychlostních silnicích kolem Mladé 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Boleslavi a Olomouce.  

"Pokud se řidiči naučí více využívat neosídlené oblasti a budou naopak co nejméně jezdit přes 

centra měst, zlepší se nejen kvalita ovzduší, ale dojde i ke snížení hluku," dodal Chalupa.  

Na vyjmenovaných úsecích nemuseli řidiči až do letošního roku platit, tehdejší ministr 

dopravy Vít Bárta však výjimky zrušil. "Chceme jít dál cestou bez výjimek," řekl mluvčí 

ministerstva dopravy Martin Novák. "Výjimky byly nespravedlivé. Některá města ji měla, 

některá ne. Šlo o narovnání podmínek," řekl pověřený šéf Státního fondu dopravní 

infrastruktury (SFDI) Tomáš Čoček.  

Právě u SFDI peníze ze známek končí. Příjmy z prodeje zatím letos meziročně i bez zdražení 

stouply o pět procent. Jen ročních známek se letos prodalo o devadesát tisíc více než loni. 

Řidiči za ně utratili už 2,8miliardy korun.  

Chalupův návrh má podporu hlavně v těch oblastech, kterých by se úleva týkala. 

"Dlouhodobě za tuto výjimku bojujeme, vznikla tu kvůli tomu i petice," říká středočeský 

náměstek Robin Povšík. Ani on však nemá čísla o tom, jak v Mladé Boleslavi zhoustla kvůli 

zrušení výjimky doprava.  

Dálniční známky mají od příštího roku podražit z 1 200 korun na 1 500 korun. Takovou výši 

bude vládě navrhovat ministr dopravy Pavel Dobeš. Zdražení má přinést dalších 700 milionů 

korun do rozpočtu SFDI.  

Čtvrtinové zdražení se chystá i u známek s kratší platností. Měsíční bude namísto 350 korun 

stát 440 korun, desetidenní podraží z 250 na 310 korun.  

 

(Jan Sůra)  

 

---  

 

FAKTA  

Navrhované úseky bez dálniční známky  

 

R10 kolem Mladé Boleslavi  

D1 kolem Brna  

průtah Ostravou  

R35 kolem Olomouce  

 

Foto: D1  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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SLAVIČÍN (vm) Paniku z toho, jaké je vlastně složení řeky Říky protékající městem, 

vzbuzují u obyvatel Slavičína svědectví, podle kterých vypouští místní skládka komunálního 

odpadu znečištěnou vodu. Na skládce jsou přitom uložené nebezpečné látky jako rtuť, 

kadmium nebo olovo, které mohou vyvolat těžké nervové problémy, ohrozit ledviny, trávení 

či krvetvorbu. Tvrdí to alespoň webová stránka slavicin.unas.cz, kterou tvoří anonymní autor. 

Na fotografiích je tam vidět, jak z hadice vytéká hnědá zpěněná voda z jímky, kde se voda ze 

skládky hromadí.  

Slavičínskou skládku včera a předevčírem kontrolovali pracovníci České inspekce životního 

prostředí, výsledky však budou známé až později. Ve společnosti Skládka odpadů Slavičín má 

padesátiprocentní podíl místní radnice. "Tuto záležitost jsme řešili s jednatelem společnosti 

Gabryšem už na jaře. On nám řekl, že nic takového nevypouštěl, protože to nepovoluje 

provozní řád," reagoval starosta Jaroslav Končický.  

" Více na str. B1  

 

(vm)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

– 
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ŠUMAVA (vj) Správa šumavského parku propustila čtrnáct lidí. Mezi nimi klíčové úředníky, 

kteří rozhodují o tom, co se v parku bude stavět. Propuštění nyní tvrdí, že jde o čistku, aby 

podnikatelé a developeři mohli prosadit své projekty či zlegalizovali černé stavby, se kterými 

úředníci nesouhlasili. "Je to ochromení státní správy posuzující stavby a investiční záměry. 

Zůstává jediný člověk, který bude muset stíhat jednání na šesti stavebních úřadech," varuje 

dosavadní šéf státní správy Tomáš Hlavatý. Jeden z propuštěných.  

Ředitel správy parku Jan Stráský ale propouštění tak dramaticky nevidí. Tvrdí, že už spolu s 

ministerstvem chystá kroky, jak agendu zjednodušit. Pravomoci propuštěných si rozdělí 

zbývající úředníci. "Musíme ušetřit podle pokynů ministerstva životního prostředí deset 

procent mzdových nákladů ročně až na celkovou úsporu třicet procent," vysvětluje Stráský. 

Podle úředníků jde o cílenou likvidaci nepohodlných zaměstnanců, aby se park mohl více 

otevřít developerům. To správa parku odmítá.  

Seznam zaměstnanců, které šumavský park propustí, sestavil nový personalista Jiří Milička. 

Toho nyní ředitel parku odvolal, protože Milička byl v minulosti agentem Státní bezpečnosti 

(StB). Jeho personální audit však ředitel použil.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Milý mladý muž, který má za sebou tvrdou školu. Na politickém žebříčku stoupá trpělivě od 

roku 1992. Před osmi měsíci dostoupal k židli ministra životního prostředí. Tomáš Chalupa.  

 

Jak budete ve vládě hlasovat v případě obří ekozakázky?  

 

Musíme se všichni ve vládě poradit. Stále opakuji, že nejsem přesvědčen, že systém jedné 

obří zakázky je nejideálnější. A i ceny jsem čekal nižší.  

 

Premiér už vyšel s tím, že není nadšen.  

 

V takovém případě nejsou nadšeni všichni ministři z ODS?  

 

Myslím, že budeme jednotní. S názory premiéra zcela souhlasím.  

 

Takže to vypadá, že ekozakázka nebude?  

 

Tendence je asi taková.  

 

Kolega Kalousek bude zřejmě naštvaný, že?  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Nevidím do jeho duše a netuším, bude-li naštvaný více, či méně.  

 

Nemusíte vidět do jeho duše, abyste zaznamenal, s jakou vehemencí zakázku prosazuje.  

 

Po pravdě řečeno taky vidím intenzitu jeho slov v čase za poslední půlrok. Ta intenzita se 

vyvíjí, slyším, jak slabší či silnější jeho věty v čase jsou, a myslím, že to taky něco naznačuje.  

 

Abychom se ještě tak dočkali toho, že kolega Kalousek bude hlasovat proti ekotendru!  

 

To se nemůžete ptát mě.  

 

Studoval jste mimo jiné žurnalistiku na UK, sám jste novinářem byl –máte jako většina 

ostatních politiků dojem, že za vše mohou novináři?  

 

Neee. To krátké novinářské období, které mámza sebou, bylo jedno z nejhezčích období mého 

života. Bylo to období nejrychlejší, nejhektičtější, skvělé. Na to, jak noviny chtějí toho a toho 

zničit, moc nevěřím.  

 

Kdykoliv politik udělá chybu...  

 

... tak za to mohou novináři. To je asi normální, ne? Běžná lidská vlastnost, že si navenek 

hledáte nepřítele. A jestli tendence politiků házet to na novináře vzrůstá, nevím, tak zblízka to 

nesleduji.  

 

Ale svůj mediální obraz sledujete?  

 

Samozřejmě, že každý politik sleduje svůj obraz. Navíc každý politik je ješitný včetně mě. 

Teď doufám, že si moc nefandím, ale snažím se rozlišovat případy, kdy si za to mohu sám, 

kdy udělám pitomost. A pak jsou taky okamžiky, kdy si řeknu: Hele, tohle není fér, to jsem si 

nezasloužil.  

 

Jakou největší pitomost jste udělal?  

 

Jéžíši kriste... strašně moc. Každý někdy vybral spolupracovníky, se kterými pak už pracovat 

nechtěl. Každý někdy věřil lidem, kterým neměl, nebo naopak nevěřil těm, kterým věřit měl.  

 

To jsou chyby v personální politice, zajímají mě chyby politické.  

 

Od toho jste vy, novináři, abyste je hledali.  

 

Už třetí rok tu čekám na politika, který řekne: Udělal jsem tuto chybu a omlouvám se za ni. 

Novináři mi za ni správně dali co proto, neměl jsem to dělat. Těm politikům by to nutně 

pomohlo.  

 

Myslím, že jo.  

 

V ODS jste byl od roku 1992 a od roku 1993 jste komentoval politiku pro noviny – nebyl to 

trochu střet zájmů?  

 



Držel jsem se striktně zásady, že po dobu, kdy jsem byl v médiích, jsem byl řadový člen 

strany. Řekl bych, že my všichni známe spoustu novinářů, kteří jsou členy politických stran.  

 

Já ne.  

 

Já jo. A řekl bych, že to není něco, co by diskvalifikovalo.  

 

Každý z novinářů je volič a má svůj názor.  

 

To jistě. Ale člověk – novinář – člen politické strany nejspíš nechce dopustit, aby jeho straně 

bylo ublíženo, ne?  

 

Ano i ne. Myslím, že je to vždy v hledání té rozumné hranice a v tom, že jsou věci, za které tu 

partaj budete kritizovat, protože zkrátka dělá hlouposti.  

 

V době, kdy jste psal do novin, jste už věděl, že vás politika láká?  

 

Ne. Můj zlom byla v podstatě náhoda. V roce 1996 jsem dostal první nabídku od Václava 

Klause dělat mu mluvčího, a tu jsem odmítl.  

 

A v roce 1997 došlo ke změně vlastníka Telegrafu, kde jsem pracoval, a atmosféra tam byla 

taková, že jsem řekl, aby mě propustili. Nabídka od Václava Klause se zopakovala a já si řekl, 

že to zkusím.  

 

Byly okamžiky, kdy jste spolu ostře nesouhlasili?  

 

Ano, debaty byly někdy hodně vzrušené, šlo spíš o organizační věci. Někdy měl představu, že 

jsme udělali málo, a my jsme si mysleli, že jsme pro předsedu vlády vytřískali ten nejlepší 

prostor, jaký byl. Nepochybně Václav Klaus je člověk, který dává ostře najevo své názory, a 

myslím si, že spolupracovníci, kteří k tomu nedokážou říct svoje, pozici v týmu ztrácejí.  

 

Co vám dalo nejvíc zabrat za osm měsíců v židli ministra?  

 

Evropská agenda. Je nesmírně složitá, a navíc v řeči, které normální člověk nerozumí.  

 

Sedět a studovat, co každou větičkou chtěli ti bruselští úředníci říci, zabere nejvíc času. Což je 

dáno tím – a málokdo si to uvědomuje – že agenda životního prostředí je nejvíce 

harmonizovaná oblast.  

 

Jinými slovy jste nejvíc ze všech ministrů vázán tím, co rozhodla Evropská unie.  

 

Tak je to.  

 

Kolik dosud dala EU na boj s globálním oteplováním?  

 

Nejde tolik o to, kolik dala, jako že stanovuje pravidla regulace. Dáváme si závazky, o kolik 

desítek procent snížíme emise skleníkových plynů, přitom země EU jsou spolu s Ruskem 

jediné, kterým tyto emise dlouhodobě klesají. A vesele rostou třeba Číně, která je dnes 

největším producentem skleníkových plynů na celém světě.  

 



Zdá se, že tohle Evropskou komisi moc netrápí.  

 

To je to, co říkám té komisi: Proboha, my tady sedíme a čekáme. Máme problém s 

konkurenceschopností, evropské podniky si stěžují na to, že třeba Čína nebo Indie ohrožují 

jejich zaměstnanost, firmy raději investují do neregulovaných podniků tam než tady. A my 

proti tomu jdeme s hujerskými závazky, které pozici našich podniků ještě zhorší, zatímco 

ostatní země toho krásně využijí.  

 

Jak to komentují "soudruzi" v EU?  

 

Tam sedí ti vědci, kteří vám popisují, jak špatný vliv skleníkové plyny na ovzduší mají a jak 

se všichni musíme snažit. No to je pravda. Ale svazujeme se tím jen my. Navíc v okamžiku, 

kdy vám z nich nikdo není schopen říct, jaký vůbec má člověk na produkci skleníkových 

plynů vliv.  

 

Ale je přece báječné z pozice evropských politiků chtít stále víc regulovat právě emise, 

protože nikdo z jejich voličů se nedožije toho, aby se dozvěděl výsledek.  

 

Máme představu, kolik jsme tímto směrem museli už investovat?  

 

Miliardy. Součet za dvacet let jsem nikdy neudělal, potřebuji se udržet v optimistické tvořivé 

náladě. Na přelomu října a listopadu svolám visegrádskou čtyřku a před přijetím dalších 

závazků ze strany EU budeme tvrdě diskutovat. Všichni víme, že dobré je nesmrdět, ale dobré 

je k tomu taky počítat.  

 

Dáme si pauzu ve formě testu na bázi biomasy.  

 

Co jsou to skleníkové plyny?  

 

Plyny, které jsou vypouštěny do vzduchu ve formě CO2, což má vliv na celkovou strukturu 

atmosféry. Existují teorie, které říkají, že kvůli tomu se atmosféra ohřívá, a k tomu dochází ke 

změně globálního počasí.  

 

Svým náměstkům jste dal odměny v průměrné výši 137 tisíc. Považujete to za standardní 

odměnu ve státní správě?  

 

Ta odměna je v průměru trochu nižší, protože jsme celkovou částku rozdělili nikoliv mezi 

čtyři, ale mezi pět lidí. Ale jinak nejsem příznivcem metody, že všichni zaměstnanci státní 

správy by měli být odměňováni stejně. Naopak razím, že lidi pode mnou by měli být 

zaplaceni co nejlépe a mělo by jich být co nejméně.  

 

Pět náměstků?  

 

Ale taky jaká agenda. Musím posuzovat i to, jaká je jejich cena na trhu práce.  

 

To už jsme slyšeli, když praskl plat Petra Fejka.  

 

To není fér. Mezi tím je rozdíl. Já nechci, aby na moji instituci šlo víc peněz. Po tom já vůbec 

nevolám. Budu pokračovat v politice celkového snížení mzdových prostředků a zvýšení 

odměn těm, pro které to bude znamenat víc práce.  



 

Má být nadcházející kongres ODS volební?  

 

Myslím, že ne. Nic by to nevyřešilo.  

 

Nevím, co potřebujete řešit, ale potřebujete dodržovat své vlastní stanovy.  

 

To ale nesouvisí s tímto kongresem. To stačí příští rok, ten musí být určitě volební.  

 

Jasně, ale vy chcete volební kongres posunout až po krajských volbách, a tam už přetahujete 

mandát.  

 

Jsou tu dva pohledy: jedna strana říká, že jsme konzervativci a naše stanovy jsou Bible, druhá 

říká, že naše řešení musí být taky praktická. Dělat stranické volby pár měsíců před volbami je 

něco jiného než dělat stranické volby až po volbách a taky zhodnotit výsledek těch voleb.  

 

Takovému rozhodování byste se právě vyhnuli, kdyby váš letošní kongres byl volební, ne? Do 

voleb daleko a nepřekročili byste dvouletý mandát pro vedení.  

 

Ale lidé ve vedení byli na dva roky zvoleni a nemáme právo jim ten mandát krátit z 

technických důvodů.  

 

A prodloužit z technických důvodů se jim může?  

 

Já přece neříkám, že je to řešení, které preferuji.  

 

Budeme to vážit. Zatím jsem se nerozhodl.  

 

---  

 

Tomáš Chalupa  

 

Narodil se 3. července 1974 v Praze Studoval žurnalistiku, politologii a práva na Univerzitě 

Karlově. V deníku Denní Telegraf to – už jako člen ODS – dotáhl na zástupce šéfredaktora.  

V letech 1997–1998 byl tiskovým mluvčím Úřadu vlády.  

V roce 1998 pracoval v tiskovém odboru hlavní kanceláře ODS. V roce 2002 se stal starostou 

Městské části Praha 6, od roku 2010 poslancem Sněmovny. Počátkem roku 2011 se stal 

ministrem životního prostředí. Ještě jako starosta Prahy 6 svěřil stovky milionů z pokladny 

městské části firmě Key Investments, která obchodovala s cennými papíry, ale přišla o licenci 

České národní banky.  

 

PŘÍMO K VĚCI  

s Barborou Tachecí  

 

Jejíma očima  

 

"To myslíte mne, sběratele židovských vtipů?" pronesl tiše ministr s údivem v očích na moji 

poznámku, že je suchar. Polehčující okolností mu byla těžká nemoc: smrkal, prskal, kašlal a 

měl být v posteli.  

Jenže on, sběratel židovských vtipů, dodržel slib a dorazil přesně ve stanovenou hodinu do 



studia iDNES.cz. S krásnou modrou kravatou, absolutně ladícím kapesníčkem a štosem 

neladících kapesníčků papírových byl připraven přinést oběti.  

Kombinace té těžké nemoci a vystupování takzvaného absolutního slušňáka mě dostala do 

kolen. Což byl asi záměr. Příštího ministra žádám zcela zdravého a přiměřeně agresivního, to 

podávám lepší výkony.  

 

Foto: Tomáš Chalupa  

Foto: Dan Materna, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Obyvatelé obcí v okolí armádního cvičiště Libavá na Olomoucku jsou zvyklí na hluk z 

manévrů a střeleb. Ale nikdy by je nenapadlo, že Oderské vrchy se změní v ekologickou 

časovanou pumu. Jenomže – stalo se.  

 

OLOMOUC Původně to měla být pro armádu výhra, když se jí několik firem nabídlo, že jí 

zadarmo postaví mohutné ochranné valy střelnice Daskabát ve výcvikovém prostoru Libavá 

na Olomoucku. S generálním štábem se dohodly, že valy postaví z materiálu, jehož se jiné 

stavební firmy chtěly zbavit. A výsledek šetření inspekce generálního štábu? Původní valy s 

kvalitním kamenem (byl výhodně prodán stavebním firmám) zmizely a místo nich vyrostla 

návrší plná toxického odpadu, který měl být ekologicky zlikvidován.  

Skandál nebývalého rozsahu je přikryt množstvím pro armádu nevýhodných a většinou již 

kvůli protiprávnosti zrušených smluv. A jasné není ani to, proč se armáda obrátila právě na 

firmu Kohout invest, za níž se táhne množství vysokých pokut od inspekce životního 

prostředí za nepovolenou likvidaci odpadu.  

 

Zločinné spolčení?  

 

Firma Kohout napálila armádu už před čtyřmi lety. Uzavřela s ní tehdy smlouvu, že zadarmo 

zrekultivuje cvičiště Závrbek u Lipníku nad Bečvou. Ve skutečnosti zde vytěžila a odvezla 

280 000 tun kvalitního štěrku, který následně prodala stavebním firmám za téměř 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


sedmadvacet milionů korun. Obžaloba tvrdí, že jde o krádež. Jednatel firmy Jaromír Kohout 

se hájí tím, že štěrk byl stavebním odpadem, který podle smlouvy patřil jeho firmě. "Ani v 

případě cvičiště Libavá jsme se ničeho nedopustili. Námi navážený odpad nebyl toxický," 

dušuje se Kohout. Armáda by se prý měla zaměřit na firmy, jež na Libavou vyvážely materiál 

ještě předtím, než jeho firma uzavřela s vojskem smlouvu.  

Vojenská policie nyní podle jejího šéfa Vladimíra Ložka prověřuje, proč a jak podivné 

smlouvy vznikaly. Shromážděná fakta už teď na ministra obrany Alexandra Vondru působí 

dojmem zločinného spolčení. "Pro nás z toho v každém případě vznikla škoda velkého 

rozsahu. Jediný potěšitelný fakt je, že na to přišli naši lidé. Výsledky šetření nebudeme 

veřejnosti utajovat," ujišťuje ministr. Jen půl kilometru od střelnice Daskabát je stejnojmenná 

vesnice. Její starosta Antonín Venclík ví zatím o nebezpečných odpadech jen z doslechu. 

"Uzavíral jsem smlouvu ohledně průjezdu nákladních aut s tou navážkou přes naši obec. Vím 

jen to, že asanace střelnice bude velmi drahá," říká starosta. Ke konci týdne se má Venclík 

setkat s ministrem Vondrou a chce od něj slyšet, zda mohou nebezpečné látky zasypané v 

ochranných valech střelnice proniknout i do spodních vod, a ohrozit tak zdraví občanů 

vesnice Daskabát. Podle informací, které má MF DNES k dispozici, je riziko reálné. "Valy 

jsou kontaminované. Vyváželo se tam úplně všechno," píše se v expertních stanoviscích.  

Na skandál zatím doplatil bývalý přednosta vojenského újezdu Libavá Vladimír Kubisa. Šéf 

generálního štábu Vlastimil Picek ho postavil mimo službu, do vyšetření případu.  

"Nikdy bych nedovolil, aby se na Libavou vyvážely jedy. Smlouvu uzavřeli lidé z generálního 

štábu," hájí se plukovník. Tito lidé podle mluvčí armády Jany Růžičkové odešli mezitím do 

zálohy.  

 

(Jan Gazdík, Michal Poláček)  

 

---  

 

"Vznikla nám tím škoda velkého rozsahu. Jediný potěšitelný fakt je, že na to přišli naši lidé. 

Šetření nebudeme veřejnosti utajovat.  

 

Alexandr Vondra, ministr obrany  

 

---  

 

FAKTA  

 

Vojenský újezd Libavá  

 

Libavá (Oderské vrchy) leží na východ od Olomouce. Skládka je v blízkosti obce Daskabát.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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OLOMOUC (gag, mip) Stovky tun jedovatých odpadů jsou zakopány pod Oderskými vrchy, 

kde pramení několik řek. Při stavbě střelnice ve vojenském prostoru Libavá je do ochranných 

valů tajně schovaly soukromé firmy. Levně se tak zbavily toxického odpadu, jehož likvidace 

je jinak velmi drahá.  

Nákladní tatrovky tam jedy navážely minimálně od roku 2005.  

Nyní hrozí, že těžké kovy a další rakovinotvorné chemikálie (arzen, kadmium nebo vanad) 

zamoří i vrchní tok řeky Odry.  

Jak mohl být toxický odpad léta nepozorovaně zahrabáván na vojenském území? Právě proto, 

že prostor je "civilistům" nepřístupný, nemohli ho sledovat inspektoři životního prostředí. A 

kontrola ze strany armády zcela selhala. Vše prasklo nejspíš náhodou, když nový šéf 

vojenského újezdu uviděl obsah korby jednoho z náklaďáků. Velení armády přiznává, že jde o 

velký průšvih. Ministr obrany Alexandr Vondra dokonce říká, že letité a tajné navážení jedů 

do Libavé i okolnosti výběru firem a dohledu na ně nesou všechny znaky zločinného spolčení. 

Armáda proto podala několik trestních oznámení na neznámého pachatele kvůli ohrožení 

životního prostředí, zneužití pravomoci při správě cizího majetku, podvodu a také krádeži. "Je 

to velmi vážné. Budeme trvat na vypátrání konkrétních viníků a určení míry jejich 

odpovědnosti," slibuje náčelník generálního štábu Vlastimil Picek. Za asanaci zamořené 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


krajiny bude muset ministerstvo podle kvalifikovaných odhadů zaplatit až půl miliardy korun. 

"Tuhle částku musí firmy, které to tam navezly, v maximální možné míře uhradit," říká 

armádní inspektor František Malenínský.  

 

Více na str. A2  

 

Jedinou konkrétní společností, o níž se v této kauze mluví, je Kohout invest z Přerovska. Není 

to první kontroverzní případ, v němž figuruje. Letos v únoru jí například olomoucká inspekce 

životního prostředí uložila milionovou pokutu.  

Firmu potrestala za to, že do prostoru dřívější těžby hlíny na cihly u obce Haňovice na 

Olomoucku navezla bez povolení na 12 400 tun odpadu z bývalé komunální skládky. Kohout 

invest nesouhlasí a napadla tento verdikt žalobou.  

V tomto případě se jednatel firmy Radovan Kohout hájí tím, že jimi ukládaný materiál vždy 

prošel zkouškami podle zákona. "U Libavé je otázkou, co tam v naší nepřítomnosti třeba 

navážela armáda či kdo tam pracoval před námi."  

(gag, mip)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Po šesti letech fungování zákona o odpadech se chystá speciální zákon, který má 

upravit život po životě starých lednic, počítačů, televizí či fénů. Mělo by jít o to, jak 

vysloužilých elektrospotřebičů co nejvíce sebrat a co nejkvalitněji je recyklovat, ale jde i to, 

ne-li především, kdo tento trh ovládne.  

Nejde o žádné drobné. Ve sběrných dvorech ročně skončí desítky tisíc tun starých 

elektrospotřebičů, z kterých lze správným postupem vrátit do oběhu gramy i desítky tun 

cenných surovin od platiny, stříbra, hliníku, mědi až třeba po železo a plasty. A to vše jsou 

suroviny, jejichž cena v posledních dvou letech strmě rostla a které vzhledem k jejich 

přírodním limitům budou ceněné stále více. Kromě toho na svoz a recyklaci vyberou dnes 

kolektivní systémy, společnosti, které se o zmrtvýchvstání lednic a televizí mají starat, od 

dovozců a výrobců (a ti zase od zákazníků v obchodech) stovky milionů korun ročně na 

recyklačních poplatcích. Ty platí každý při koupi nového výrobku.  

Například u nové lednice je dnes poplatek 217 korun na likvidaci takzvaného historického 

elektroodpadu. To jsou výrobky uvedené na trh do 13. srpna 2005, tedy před vznikem 

současného systému. A právě na jejich svoz a recyklaci donedávna měly – a fakticky dosud 

mají kvůli rozdělenému trhu –monopol kolektivní systémy společností Elektrowin a Asekol. 

Pokud projde zákon v nyní navrhované podobě od ministerstva životního prostředí, budou mít 

svůj byznys jistý i nadále. Podmínky pro vstup nové společnosti na tento trh jsou nastaveny 

přísně a těžko je splní někdo nový. Navíc se zavře cesta i pro zájemce o svoz spotřebičů 

přímo z obcí, protože o tom, komu obec od občanů sebrané lednice svěří, bude moci 

rozhodnout jen výrobce, respektive kolektivní systém, který jej zastupuje. Mezi zastánci 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


současných systémů, recyklačními společnostmi a obchodníky se surovinami, kteří jsou pro 

otevření trhu, už začalo zákulisní přetahování o podobu nového zákona. Naposledy se 

úředníci a zástupci dotčených stran sdružených v Radě pro odpadové hospodářství, která se na 

tvorbě zákona podílí, sešli včera. "Každá monopolizace v této oblasti má negativní dopady jak 

na občana, který platí recyklační poplatky, tak na města a obce v podobě zvyšování výdajů za 

svozy elektrozařízení," míní Jiří Horák, mluvící za firmy sdružené ve Svazu průmyslu 

druhotných surovin. Těm jde o to, dostat se k co největšímu přísunu starých lednic a televizí 

na zpracování. Nicméně pokud dnes nezískají smlouvu s kolektivním systémem, což je zcela 

na rozhodnutí dvou dominantních společností, shánějí byznys jen těžko. S novým zákonem by 

o přístup k vyřazeným spotřebičům v Česku a tím i o práci přišly úplně. Ministerstvo 

životního prostředí, které je hlavním tvůrcem nového zákona, to vidí jinak. "Rostoucí 

požadavky na jednotlivé subjekty nejsou neodůvodněné a odráží rostoucí požadavky kladené 

nejen na ČR ze strany Evropské unie, ať už se jedná o oblast narůstajících cílů sběru a využití 

jednotlivých komodit nebo o standardy pro nakládání s těmito toky," reagovala mluvčí úřadu 

Michaela Jendeková. Jak bude konečný návrh vypadat, není jisté. Proti sobě stojí dvě skupiny 

zastoupené ministerstvem životního prostředí (utužující trvání faktického monopolu) a 

ministerstvem průmyslu a obchodu, lobbujícím za firmy, a tedy liberálnější úpravu.  

"V zájmu obou předkladatelů (ministerstvo životního prostředí a jako spolupředkladatel 

ministerstvo průmyslu) by mělo být předložení návrhu věcného záměru zákona do vlády bez 

rozporů. Za tímto účelem budou probíhat v následujícím období další společná jednání," říká 

Pavel Vlček za ministerstvo průmyslu.  

Času na doladění kdo s koho je podle úředníků relativně dost. Ministerstvo životního 

prostředí chce první hrubý návrh zákona o vysloužilých spotřebičích na vládu poslat do 

března příštího roku.  

 

(Martina Patočková)  

 

---  

 

"Každá monopolizace má negativní dopady na občana a obce."  

 

Jiří Horák Svaz průmyslu druhotných surovin  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

 

– 
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ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ - Saské a české ministerstvo životního prostředí se dohodly na 

společném řešení problému s odpadky, které připlavuje Labe z Česka. Na české straně mají 

být u řeky rozestavěny kontejnery, které mají lidem zabránit, aby házeli odpadky do řeky. Jen 

město Bad Schandau muselo prý letos nechat odstranit 140 tun odpadu.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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JESENÍK (jim) Medvěd se v Rychlebských horách, okolí Králického Sněžníku či v 

Jeseníkách natrvalo neusadil více než sto let. Dnes největší šelmu tuzemské volné přírody 

připomínají jen názvy jako medvědí kámen či medvědí vrch. Mohlo by se to změnit. O 

vrácení medvěda do těchto oblastí usiluje králické sdružení Patriot CZ. Už v roce 2013 by v 

ideálním případě chtělo v Rychlebských horách vypustit tři medvědí samice a jednoho samce.  

Na autory nápadu ovšem čeká tvrdý oříšek – nadchnout místní. "Nehodláme jít proti mínění 

obyvatel a samospráv. Chceme je v připravované kampani přesvědčit, že toto zvíře bude 

naopak přidanou hodnotou daných území," řekl předseda sdružení Jan Králík. Pokud by se 

jim zdařilo lidi i úřady pro věc získat, uvažují o dvou možnostech, jak medvědy na Moravě 

rozšířit. Prvním jemigrace přirozenou cestu, takzvaným biokoridorem z Beskyd, kde se tyto 

šelmy vyskytují. Pokud by se je nepodařilo nalákat tímto způsobem, přivezli by členové 

sdružení medvědy odchycené na Slovensku, kde žije poměrně silná populace.  

Správa Chráněné krajinné oblasti Jeseníky, pod kterou spadá i Králický Sněžník, však dnes s 

podobnou "repatriací" medvěda nepočítá. Zatím je její prioritou obnovení populace jiné 

šelmy, rysa.  

Medvědi potřebují klid  

 

Navíc takový projekt by u chráněného živočicha, jakým je medvěd hnědý, muselo schválit 

ministerstvo životního prostředí. Od něj zatím iniciátoři povolení nemají. Snaha má i další 

limity. Příroda je totiž podle odborníků schopná pojmout jen určitý počet těchto zvířat. 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


"Medvědi jsou plaché šelmy. Vyhledávají neobydlené oblasti. A takových míst je už málo," 

vysvětlil Luděk Králíček z ústředí Českomoravské myslivecké jednoty.  

 

(jim)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Zrušit! Zničit! Zastavit! Ze všech stran je teď slyšet kritiky superekologického tendru. Tři 

vybraní šťastlivci na začátku týdne po třech letech doklopýtali až k osudnému dni, kdy 

odevzdali obálky s cenou. U dvou byla pod 60 miliard, u jednoho přes 65. A to se mnohým 

včetně premiéra Nečase prostě zdá moc.  

Podivný tendr na sanaci starých ekologických škod v podnicích, k čemuž se před lety zavázal 

stát, je opravdu nejlepší zastavit. Ale ne proto, že se teď ukázalo, že zájemci chtějí vyčistit 

zamořené lokality moc draho. O tom se ostatně mluvilo celé tři roky a důvodem byla sama 

problematická konstrukce superzakázky. Spíš proto, že téměř nikdo nevěří regulérnosti tendru 

ani tomu, v čem je vlastně jeho výhoda. Zaprvé: Stát – respektive ministerstvo financí a 

životního prostředí – doposud jasně nevysvětlil, jak vlastně bude sanace na 500 lokalitách, 

vedené jedním vítězem tendru, kontrolovat. Jediným kritériem výběru totiž byla cena. Jak se 

např. teď zajistí, že se vítěz tendru vrhne nejdříve na největší průšvihy třeba v Synthesii nebo 

Unipetrolu, když z nich zdaleka nekouká takový "vývar" jako třeba z "čištění" některých 

lokalit v ČEZ nebo Škodě Auto? Ale důležité jsou i zmíněné pochybnosti ohledně 

regulérnosti tendru. Stát tendr vypsal, aniž měl vlastní představu o ceně. Když mu ocenění v 

hodnotě do 40 miliard předložilo ministerstvo životního prostředí, zadalo si ministerstvo 

financí krátce před otevřením obálek studii u daňových poradců Deloitte. A ti došli k vyšší 

ceně, do níž se pak zájemci zázračně strefili. Ne, to prostě není normální. A i když má možná 
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superzakázka v něčem výhody, nemělo by se v ní pokračovat.  

 

(Jana Klímová)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



64 - 1247. A vítězem se stává.... Kritici přesně trefili scénář ekotendru    

Skóre:  1.00  

Název:  A vítězem se stává.... Kritici přesně trefili scénář ekotendru  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  14.09.2011  

Str.:  3  

Mutace:  Brno; Jižní Morava; Moravskoslezský; Olomoucký; Vysočina; Zlínský  

Pořadí:  1  

Zpracováno:  14.09.2011 03:41:33  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  216  

Podtitulek:  

Po sérii reforem možná až teď přichází rozhodující okamžik existence vlády. 

Vyhraje odpůrce obří ekologické zakázky, premiér Petr Nečas, nebo její 

zastánce, ministr financí Miroslav Kalousek?  

Rubrika:  z domova  

Autor:  Václav Dolejší  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

ISSN:  1210-1168  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka 

oblasti:  
DC  

Zkratka 

zdroje:  
DCMF  

Identifikace:  DCMF20110914130000  

Čtenost-Sled.:  892000  

Klíčová slova:  životního (2), prostředí (2), ekologické, ekologických  

PRAHA Scénář, jejž doposud předvídali kritici ekologické superzakázky, se včera beze 

zbytku uskutečnil. Poté, co se včera otevřely obálky s nabídkou firem na vyčištění zhruba 500 

starých areálů zamořených nebezpečnými látkami, si tendr přeje už jen TOP 09. ODS a Věci 

veřejné jej chtějí zrušit.  

 

1. Vítězem bude...  

 

Oponenti tipovali, že vyhraje společnost Marius Pedersen. Stalo se, firma nabídla služby 

nejlevněji, žádá za ně 56,8 miliardy korun. Dánové byli podle kritiků favoritem proto, že se 

spojili s rakouskou investiční skupinou Vienna Capital Partners (VCP).  

A ta to v Česku se získáváním velkých veřejných zakázek opravdu umí. VCP drží necelou 

polovinu ve firmě Kapsch, jež vyhrála jiný, taktéž kontroverzní tendr na vybírání mýta. Firma 

včera měla radost z vítězství a odmítá označení tendru za "tunel století".  

"Vyjadřujeme své znepokojení nad celkovou interpretací této bezpochyby potřebné zakázky," 

řekl včera Pavel Borůvka, obchodní šéf společnosti Marius Pedersen.  

 

2. A cena bude...  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Kouzlení s cenou je podivné. "Měl jsem a nadále mám u této zakázky celou řadu námitek a 

pochybností. Zveřejněné ceny je nejenže nerozptýlily, ale posílily," reagoval včera premiér 

Petr Nečas. Stát dal garance dohromady za 114 miliard korun, že podnikům uhradí likvidaci 

ekologických škod z komunistické éry. Podleministerstva životního prostředí lze vyčištění 

zvládnout za 40 miliard. A podle odhadů nevládních organizací dokonce jen za 25 miliard 

korun.  

Vítěznou cenu trefil nejvýznamnější kritik tendru – premiér a šéf ODS Nečas. Už dříve 

označil sumu 114 miliard za "mlhu", aby mohla nabídnutá cena "55 až 60 miliard" po otevření 

obálek vypadat dobře, prostě jako velká úspora.  

"Pak se statečným vyjednáváním sníží cena ještě na padesát miliard. A vytvoří se tlak, v němž 

padesát miliard bude ve společenství naprosto vymyšlených čísel vypadat dobře. I když to 

třeba pořád bude o patnáct miliard víc, než by byla reálná cena," předvídal premiér už před 

deseti dny vývoj v LN. Včera ráno, ještě než se jeho předpověď naplnila, zopakoval Nečas na 

schůzi nejužšího vedení ODS svým stranickým kolegům, že "rozhodně nebude stát v čele 

vlády, která by na sobě měla cejch, že připustila neprůhlednou a zmanipulovanou zakázku".  

 

3. A co kartel – také bude ?  

 

Verdikt vláda vynese v říjnu. Nečasova ODS nechce vybrat žádného vítěze, tedy vlastně 

zakázku zrušit. A pak ji udělat jinak, rozložením do několika menších tendrů. Kalouskova 

TOP 09 upřednostňuje jeden velký tendr. "Je realita, že u tak velké zakázky bude hodně tlaků 

jak na pokračování, tak na její zastavení," tuší ministr kultury Jiří Besser z topky.  

Kromě vítěze a ceny kritici předvídají další nekalost. Nevládní organizace Transparency 

International, ale třeba i státní instituce (Nejvyšší kontrolní úřad či antimonopolní úřad) 

varovaly, že firmy se mohou domluvit na cenách. Jde o neopakovatelný kšeft s požadavky, jež 

splnily jen tři firmy.  

"Konkurenční prostředí pro posuzování výše nabídkové ceny není dostačující. Při tak malém 

počtu uchazečů se zvyšuje riziko předložení nabídky na základě jejich dohody," varoval 

NKÚ.  

Minimální rozdíl mezi vítěznou firmou Marius Pedersen a druhým Geosanem svádí k tomu, 

že se tak stalo. "Nabízené ceny jsou zklamáním, mám silné pochybnosti. Čekal jsem v 

souladu s odhady škod z dílnyministerstva životního prostředí poloviční částky," řekl 

místopředseda ODS Alexandr Vondra.  

 

(Václav Dolejší)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Cenové nabídky  

 

1. Marius Pedersen Engineering 56,8 miliardy korun Ve společném podniku je i rakouská 

VCP, jež drží také více než třetinu ve firmě Kapsch (mýtné).  

 

2. Geosan Group 57,8 miliardy korun V boji o dosavadní zakázky dosud nejúspěšnější firma – 

dělala sanace ostravské laguny či ve Škodě Plzeň.  

 



3. Environmental Services 65,5 miliardy korun Firmu ovládá finanční skupina J&T, ale 

musela se spojit do konsorcia se skládkařskou společností SITA.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Skoro každý zná mnoho detailů o nejznámější státní zakázce. Že se může vyšplhat až 

na 114 miliard korun. Že jí odpůrci hanlivě říkají tunel století. Že ji navzdory ministru financí 

Miroslavu Kalouskovi (TOP 09) odmítá premiér Petr Nečas (ODS) a hrozí rezignací, pokud 

by prošla.  

V přehršli informací o studiích a oponentních posudcích zcela zapadá to hlavní – co se vlastně 

za ty ohromné peníze má udělat? Dlouhý seznam zahrnuje vyčištění zhruba 500 zamořených 

areálů a lokalit po celé zemi, jež patří asi stovce firem. Nejvíce znečištěné podniky si na velký 

ekologický tendr vypsaný v listopadu 2008 stěžují. Od té doby totiž sanace stojí.  

"To, že to není dosud dořešeno, nám významně komplikuje život. Máme zpracovány všechny 

projekty, stavební povolení i demoliční výměry. Ale realizace stojí a hrozí, že povolení 

propadnou," říká mluvčí strojírenského holdingu Vítkovice Eva Kijonková. Došlo k 

paradoxní situaci – holding už si sehnal evropské dotace na stavbu interaktivního muzea nebo 

golfového hřiště na bývalé nebezpečné haldě. Teď však musí čekat, až stát zaplatí vytěžení 

zamořené půdy v areálu, jak slíbil.  

Podobně to vidí pardubická Synthesia, nebezpečnou chemií zamořená.  

Plánovaný termín vyčištění povrchových území i podzemních vod do roku 2012 za celkem tři 

miliardy korun už nestihne.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


"Z devíti lokalit je dokončena sanace v jediné, ve druhé nyní probíhá. Na zbylých sedmi 

nebyly práce dosud zahájeny, příčinou je kromě jiného hlavně probíhající supertendr, který 

utlumil veškerou aktivitu ministerstva financí při vyhlašování nových sanačních projektů," 

míní personální ředitelka Synthesie Jaroslava Doležalová.  

Kouzlení: 114, 40 nebo 25 miliard Stát se k tomu zavázal při privatizaci podniků v 90. letech, 

kdy slíbil uhradit odstranění ekologických škod. Sanace se do roku 2008 dělaly postupně, teď 

se mají sloučit do jediné superzakázky.  

Astronomická suma 114 miliard je čistý souhrn všech státem poskytnutých garancí, že škody 

budou odstraněny. Podle ministerstva životního prostředí je reálná suma kolem 40 miliard a 

podle nevládních expertů dokonce "jen" 25 miliard korun. Proč takové rozdíly? Dnešní 

skutečné náklady na vyčištění areálů se v některých případech výrazně liší od státních garancí 

z 90. let. I podle uchazečů o tendr jsou u některých společností garance naprosto přestřelené. 

Jde například o 25 miliard pro ostravské OKK Koksovny, patnáct miliard pro společnost ČEZ 

Distribuce nebo osm miliard pro mladoboleslavskou Škodu Auto.  

"Areál koksovny byl kontaminován před několika desítkami let. V minulosti byly normy 

týkající se dopadů výroby na životní prostředí výrazně benevolentnější než v současnosti," 

odůvodňuje cenu Vladimír Sobol, mluvčí společnosti OKD, pod niž Koksovny spadají. 

Naopak jinde může být likvidace dražší, než kolik stát slibuje. To jsou třeba zmíněné tři 

miliardy korun pro pardubickou Synthesii nebo 1,5 miliardy na sanaci uranových provozů v 

podniku Diamo.  

Je možné, že po dnešním otevření obálek Nečasova vláda celý ekotendr zavrhne a po třech 

letech zpoždění se bude dál sanovat podnik po podniku.  

 

(Václav Dolejší)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Nej ekologické zátěže  

 

1. OKK Koksovny Ostrava státní garance: 25,1 miliardy korun Lokality po starých 

koksovnách.  

2. Unipetrol Litvínov státní garance: 6,4 miliardy korun Skládka Radešín, hlavní závod 

Chemopetrolu, laguny Růžodol.  

3. Vítkovice státní garance: 4,5 miliardy korun Vysloužilé vysoké pece, koksovna a halda s 

nebezpečnými odpady.  

4. Synthesia Pardubice státní garance: 3,1 miliardy korun Laguny železitých kalů, betasmoly, 

sedimenty z vod, laguna sádry.  

5. Spolana Neratovice státní garance: 2,7 miliardy korun Toxická skládka, půda poblíž řeky 

Labe kontaminovaná dioxiny.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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JANOVICE (ČTK) V letošním ročníku ankety o nejsympatičtější dřevinu republiky si zatím 

skvěle vede lípa z Janovic. Lépe než strom z Vysočiny je na tom už jen dub známý jako 

Strom svatebčanů z Terezina údolí v Novohradských horách. Na třetím místě je zatím 

Skalický platan z jihuMoravy. "O vítězi rozhodne hlasováním veřejnost. Končí 10. října," 

řekla včera koordinátorka ankety Hana Rambousková z Nadace Partnerství. Zájemci mohou 

hlasovat pro některý z 12 stromů. Finalisté známé ekologické soutěže jsou na 

www.stromzivota.cz i se snímky a podrobnými popisy.  

 

Více zpráv ze Žďárska na str. B4  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

– 
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STARÉ MĚSTO POD SNĚŽNÍKEM Martin Hutař a Karel Matěj se upsali výrobě potravin v 

bio kvalitě. V oboru, který zaznamenal rychlý rozvoj, patřili k průkopníkům. Společnost 

PRO-BIO ve Starém Městě pod Sněžníkem založili v roce 1992 a dirigují ji už devatenáct let. 

Ze skromných začátků vybudovali prosperující podnik s osmdesáti zaměstnanci, takže dnes 

jsou v oblasti postižené dvacetiprocentní nezaměstnaností největším zaměstnavatelem. 

"Někdo může považovat za zázrak, že dva společníci vydrží spolu podnikat tak dlouho. 

Přičítám to tomu, že jsme si od první chvíle, kdy jsme se poznali, sedli jak lidsky, tak 

názorově a později taky v pohledu na podnikání. To nám vydrželo do současnosti a doufám, 

že vydrží i v budoucnu," řekl ředitel společnosti Martin Hutař.  

 

Kam spadají vaše počátky v ekozemědělství a biopotravinách?  

 

Martin Hutař: O ekozemědělství jsem přemýšlel už v době, kdy jsem pracoval na tehdejším 

státním statku. Jenže vedení tomu nepřálo. Když jsem na vedení přišel s tím, že bychom 

mohli vyrábět bez chemických postřiků a hnojiv, tak o tom ředitel nechtěl slyšet. Údajně 

neděláme špatné a závadné potraviny, tak proč vyrábět jinak. Po revoluci jsme se dali 

dohromady a v roce 1992 jsme založili firmu a v roce 1994 spustili mlýn na výrobu mouky v 

bio kvalitě.  

Karel Matěj: Já jsem povoláním strojař a obor přístrojová, regulační a automatizační technika, 

který jsem vystudoval, je někde jinde než ekologické zemědělství a výroba biopotravin. Taky 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


jsem se nejdřív hlásil do zaměstnání v přerovské Meoptě a už mě i přijali. Jenže já jsem měl 

vždycky blízko k přírodě, tak jsem se rozhodl odejít do Starého Města pod Sněžníkem – práce 

tehdy byla na státním statku ve dřevovýrobě. Když jsme se po revoluci rozhodli podnikat v 

ekozemědělství a biopotravinách, bylo to naše nejlepší profesní rozhodnutí. Zkrátka dělat 

něco skutečně užitečného pro přírodu, planetu, lidi.  

 

Pokračování na straně B3  

Pokračování ze strany B1  

 

Co byl váš první výrobek a jak jste vůbec začínali?  

 

Karel Matěj: Ten začátek byl hodně těžký. Byli jsme vlastně tři, takže jsme rozjížděli výrobu 

dva společníci plus jeden zaměstnanec.  

Začínali jsme s loupáním pohanky a špaldy a se špaldovou moukou (špalda je velmi starý 

druh pšenice obsahující zdraví prospěšné látky – pozn. red.).  

 

Jak se vůbec dařilo prodávat?  

 

Karel Matěj: Tehdy jsme neměli ani ponětí o marketingu. Já jako šéf obchodu jsem sedl do 

staré dodávky, kterou nám daroval kamarád Jirka Urban –mimo jiné zakladatel ekologického 

zemědělství v Česku – a objížděl jsem obchody se zdravou výživou. Někdy se ani nepodařilo 

všechno prodat, takže jsem přivezl hodně věcí zpátky. Martin Hutař: Naštěstí se nám podařilo 

dobře se chytit na západě, hlavně v Německu, Rakousku a Holandsku. Dá se říct, že v prvních 

letech nás držel nad vodou hlavně export. Domácí trh se rozvinul až později. Jenže ani export 

nebyl bez problémů.  

 

V čem spočívaly?  

 

Martin Hutař: Do Holandska jsme dodávali špaldu a pohanku. Mysleli jsme, že to půjde bez 

potíží, tak jsme nasmlouvali od našich farmářů víc špaldy, než jsme nakonec mohli v 

zahraničí prodat. Jenže špaldy se urodilo dost nejen u nás, ale taky v Holandsku, takže oni od 

nás už víc nechtěli. Naši zemědělci ale potřebovali zaplatit, jenže nebylo čím. Nechtěli jsme 

jim dělat problémy, tak jsme si vzali úvěr. Potom jsme měli špaldu na hodně dlouho. V té 

době také přišel "Klausův balíček", takže jsme platili až 27 procent úroků z úvěru.  

 

Všechno zlé je k něčemu dobré. Potvrdilo se to i v tomto případě?  

 

Karel Matěj: Myslím, že ano. Tu špaldu jsme potřebovali zpracovat a prodat, protože bylo 

potřeba splácet úvěr a na skladě by nám byla k ničemu. Takže to nás vlastně donutilo 

vymyslet celý špaldový program spočívající v řadě různých výrobků. Vedle mouky to je 

například špaldové kafe nebo špaldová obdoba rizota – špaldoto houbové a zeleninové. Ten 

program je mimochodem velmi úspěšný do současné doby.  

 

Pořád jsou slyšet časté pochybnosti lidí o kvalitě bioptravin.  

Jak je vnímáte?  

 

Martin Hutař: Ty pochyby se s námi táhnou jako nit už od spuštění výroby. Najdou se lidé, 

kteří bez jakýchkoli argumentů budou kvalitu biopotravin zpochybňovat už z principu. Pro 

nás je podstatné přesvědčit zákazníka o tom, že biopotraviny jsou to správné rozhodnutí.  

Nejde jen o to, že obsahují o několik procent té či oné prospěšné látky více, ale i to, že 



rostliny pěstujeme a zvířata chováme v přirozeném prostředí, že je nestresujeme, "nenutíme" 

k maximálním výnosům a přírůstkům. Odměnou je jednak kvalita, chuť produktů a v 

neposlední řadě pestrá a nezničená příroda, krajina, voda.  

 

Jak hledáte zaměstnance?  

 

Martin Hutař: V pohraničí je to složité. Pořád je ale problém sehnat kvalifikované lidi – bylo 

hodně těžké najít třeba mlynáře. Ti jsou skutečně úzkoprofilové zboží. Jsou naštěstí lidé, kteří 

uvažují alternativně, takže k nám přicházejí z celé republiky. Když děláme výběrové řízení, 

zdůrazňujeme, že jde o Staré Město pod Králickým Sněžníkem a že tady v zimě je fakt hodně 

sněhu. Přesto se stává, že si lidé zadají StaréMěsto, dojedou na jižní Moravu a pak volají, že 

nestihnou přijet.  

 

Nepřemýšleli jste o přesunu někam víc do centra republiky?  

 

Karel Matěj: Oblast Staroměstska je pro nás srdeční záležitost. Chceme tu být a chceme firmu 

rozvíjet. Zvažovali jsme založit velkoobchod ve středních Čechách, kancelář v Praze, ale 

zůstáváme ve Starém Městě. Nechci přesouvat ty činnosti někam jinam, protože bychom vzali 

práci řadě místních lidí.  

Marin Hutař: Já tu vidím naopak výhodu. Máme blízko do polských aglomerací s velkým 

počtem obyvatel, Polsko je pro nás velmi zajímavý trh. Spíše mě trápí infrastruktura města, 

kde se v minulosti hodně věcí zanedbalo a těžko se dohání. Jde o kvalitní základní školu, 

volnočasové aktivity dětí, nabídku kvalitního bydlení, služby. To má negativní vliv na firmu a 

zaměstnance.  

 

Máte vůbec čas na koníčky a jak relaxujete?  

 

Martin Hutař: Už jsem se naučil udělat si čas na cestování a focení. Tím relaxuji. Fotím různá 

témata podle toho, kde zrovna jsem. V přírodě zvířata, zajímají mě různá zátiší, krajina. Mám 

rád hudbu. Baví mě jak akusticky, tak vizuálně, takže rád fotím muzikanty, protože v hudbě 

jsou velké emoce. Bez focení mě muzika nebaví. (Martin Hutař má za sebou už několik 

výstav – pozn. red).  

Karel Matěj: Mámrád stará řemesla. Umím třeba plést košíky. Doma taky pěstuji orchideje. 

Další můj velký koníček je cestování. Jenže na koníčky není dost času. Orchideje se nedají 

ošidit, takže už dlouho jsem neupletl žádný koš.  

 

Kam se firma může posunut?  

 

Karel Matěj: S kolegou jsme si mysleli, že budeme mít malou firmu, která nás bude živit. 

Jenže tak to nefunguje. Okolnosti nás začaly tlačit něco vymýšlet, vyvíjet a vyrábět nové 

výrobky. Teď už je to samozřejmé, že přicházíme pořád s novými produkty. Proto taky stále 

rosteme a už dlouho není PRO-BIO malá firma. Je to tak správné. Možností dalšího rozvoje je 

pořád hodně. Odhalovat je teď ale nechceme, konkurence nespí. Martin Hutař: Před 

nedávnem jsme si s kolegy definovali poslání firmy. Těší mne, že se od počátku nic 

nezměnilo. Pořád se ubírá stejným směrem a stojí na stejných principech: udržet dobrou 

kvalitu potravin, chovat se ekologicky a používat zdravý selský rozum. To jsou body, které 

vedou k trvalému rozvoji.  

 

(Rostislav Hányš)  

 



---  

 

DOTAZNÍK  

 

Karel Matěj  

 

Spolu s Martinem Hutařem spoluzakladatel a spolumajitel firmy PRO-BIO ve Starém Městě 

pod Sněžníkem. V managementu zastává pozici obchodního ředitele.  

 

Datum a místo narození  

11. 10. 1963, Zábřeh na Moravě  

 

Stav a rodina  

Ženatý, manželka Kateřina a děti Martin (19) a Veronika (15)  

 

Vzdělání  

Střední průmyslová škola strojní Uničov, Vysoké učení technické Brno, obor přístrojová, 

regulační a automatizační technika  

 

Kde žiji a kde bych chtěl žít  

Ve Starém Městě a neměnil bych.  

 

Životní motto  

Dělat věci vyváženě, aby vše bylo v rovnováze. Asi proto, že jsem narozený ve znamení Vah.  

 

První setkání s výrobou potravin a zdravou výživou  

Jsem sice strojař, ale v dětství mě bavilo vařit. Taky jsem vždycky chodil rád po horách, takže 

jsem hodně jedl ovesné vločky a přemýšlel, jak je ochutit.  

 

Nejlepší podnikatelské rozhodnutí  

Asi když jsme se rozhodli do toho vůbec jít.  

 

A to nejhorší?  

Spíš to je nerozhodnutí, nedokázal jsem striktně oddělit podnikatelský a rodinný život.  

 

Co nemám rád  

Nepřístupnost k názorům jiných lidí.  

 

Co mám naopak rád  

Když jsou lidé spokojení a práce je baví.  

 

Kdy chodím do práce a z práce  

Přicházím mezi osmou a devátou ráno a odcházím mezi osmnáctou a dvacátou hodinou.  

 

DOTAZNÍK  

 

Martin Hutař  

 

Spolu s Karlem Matějem spoluzakladatel a spolumajitel firmy PRO-BIO ve Starém Městě 

pod Sněžníkem, ředitel společnosti  



 

Datum a místo narození  

1. 10. 1959, Šumperk  

 

Stav a rodina  

Ženatý, manželka Pavla a děti Martin (25) a Jan (29)  

 

Vzdělání  

Střední zemědělská škola Šumperk, Vysoká škola zemědělská Brno  

 

Kde žiji a kde bych chtěl žít  

Ve Starém Městě pod Sněžníkem  

 

Životní motto  

K přírodě je třeba mít respekt.  

 

První setkání se zemědělstvím a potravinářstvím  

Prarodiče měli hospodářství, druhý dědeček byl panský zahradník, strýc byl mlynář. Takže 

proto jsem si zvolil zemědělství a udělal jsem dobře.  

 

Nejlepší a nejhorší rozhodnutí v podnikání  

Za každé rozhodnutí sklízím úspěch, nebo nesu ztrátu. Hlavní je, že firmu stále posouváme 

dopředu.  

 

Co nemám rád  

Když někdo řekne, že to nejde a hledá důvody, proč to nejde, místo aby hledal způsoby 

řešení.  

 

Co mám rád  

Pocit volnosti, jenže ten je výjimečný, protože člověka pořád něco svazuje.  

 

V kolik chodím do práce a z práce  

Přicházím okolo osmé hodiny ráno a odcházím v podvečer.  

 

Foto: 19 let v čele Martin Hutař (vpravo) a Karel Matěj dirigují firmu PRO-BIO už dlouho. 

"Sedli jsme si názorově i lidsky," říkají.  

4x foto: Luděk Peřina, MF DNES  

 

Foto: A špaldoto znáte? Vedle mouky existuje špaldové kafe nebo špaldová obdoba rizota – 

špaldoto houbové a zeleninové. Tyto výrobky jsou mezi lidmi oblíbené.  

 

Foto: Na Staroměstsku zůstaneme Zvažovali kanceláře v Praze a přesun do Čech, ale 

zůstávají na Staroměstsku. "Je to pro nás srdeční záležitost, navíc Polsko je pro nás velmi 

zajímavý trh," svěřují se společníci.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Občerstvení v toxických barvách a planeta Země v podobě aquazorbingové koule s mužem v 

chemickém obleku uvnitř byly včera k vidění u jedovaté laguny v areálu pardubické chemičky 

Synthesia. Hnutí Greenpeace tak chtělo poukázat na váhavost vlády při odstraňování starých 

ekologických škod.  

 

(mat)  

 

Foto: Aquazorbing na laguně plné odpadů z chemické výroby  

Foto: Radek Kalhous, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Musím reagovat na slova bývalého ministra životního prostředí Martina Bursíka, který 

pronesl v rozhovoru pro magazín MF DNES názor, že mé působení v úřadu ministra "pozici 

ministerstva životního prostředí oslabuje, nebo ministerstvo svým konáním dokonce 

likviduji". Toto tvrzení nelze jednoduše přejít a ponechat je na úrovni vedlejší hlášky v 

rozsáhlejším rozhovoru. Na toto obvinění je potřeba reagovat a uvést souvislosti na pravou 

míru. Stačí se vrátit o pár let zpět do historie ministerstva životního prostředí, do období 2006 

až 2009, kdy pan Bursík na ministerstvu životního prostředí působil. Tehdy se totiž za velmi 

intenzivní účasti ministerstva (a tedy i pana Bursíka) rozbíhala výstavba fotovoltaických 

elektráren. Ano, jde o ten samý projekt, který ještě v loňském roce ohrožoval peněženky 

všech daňových poplatníků extrémním navýšením cen elektřiny. Musela jej minutu před 

dvanáctou řešit vláda Petra Nečase a parlament po zásadním vstupu do daňové úpravy.  

Další z "excelentních" událostí zeleného (či Bursíkova) ministerstva životního prostředí byla 

problematika Operačního programu Životní prostředí, konkrétně rekonstrukce 

vodohospodářské infrastruktury ve městech a obcích.  

Byl to Martin Bursík, který v roce 2008 přistoupil na podmínky Evropské komise, na základě 

kterých byla vydána Metodika pro žadatele vystavující obce a města podmínce rozvázání 

dosavadních smluv s partnery. V důsledku neřešení tohoto problému s Evropskou komisí 

hrozí, že Česká republika zřejmě o 10 miliard korun pro tyto vodohospodářské projekty 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


přijde. Obce a města budou rekonstrukce realizovat z vlastních prostředků a náklady přenesou 

na odběratele ve formě zvýšení cen vodného a stočného.  

Mohl bych pokračovat s projektem Zelená úsporám, u jehož vzniku Martin Bursík stál a který 

loni vygradoval až do stadia ohrožení státního rozpočtu osmimiliardovou ztrátou. A jsou zde 

další a další kostlivci, které jsem převzal na ministerstvu životního prostředí po svém 

příchodu v lednu 2011 a které datují svůj vznik do doby působení Martina Bursíka v úřadu 

ministerstva životního prostředí.  

Nikdy jsem po nástupu do úřadu veřejně na adresu svých předchůdců neřekl špatného slova. 

Vždy jsem se já i celý tým především snažil problémy řešit (což se nám celkem dobře daří). 

Dával jsem přednost činům před populismem a zbytečnou kritikou přes média.  

Pokud nicméně chce pan Bursík bilancovat, měl by začít především u sebe. Řada kostlivců, 

které jsem výše vyjmenoval, vznikala za jeho ministrování. Je tedy otázkou, zda to jsou 

ministři ODS, kteří oslabují pozici ministerstva nebo je snad likvidují. Fakta v této souvislosti 

mluví spíše o Straně zelených a jejich vládě na ministerstvu v letech 2006–2009. Tento fakt 

by si měl pan Bursík uvědomit.  

 

(Tomáš Chalupa, ministr životního prostředí)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (ČTK) Nabídku v miliardovém tendru na odstranění starých ekologických škod 

podali všichni tři uchazeči, kteří postoupili do druhého kola.  

Jsou jimi společnosti Geosan Group, Marius Pedersen Engineering a Environmental Services 

ze skupiny J&T. Včera to bez dalších podrobností uvedli zástupci jednotlivých firem.  

Obálky s nabídkami teď budou ležet v trezoru na ministerstvu financí a otevřeny budou až 

příští úterý, tedy 13. září. Hodnota garancí za neodstraněné ekologické závazky státu, které 

vznikly před rokem 1992, je asi 114 miliard korun.  

Obří ekologickou zakázku vláda schválila v červnu 2008. Ministerstvo financí ji ale muselo 

pozastavit kvůli Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže, který přezkoumával stížnosti 

některých účastníků tendru. Do tendru se původně přihlásilo šest uchazečů, ministerstvo v 

prvním kole tři z nich vyřadilo.  

Kalouskův úřad nyní nechává hodnotu zakázky prověřit. Mimo jiné i proto, že zakázka se 

stala terčem kritiky z řad politiků, ekologů i z Nejvyššího kontrolního úřadu. K likvidaci škod 

by podle kritiků mohla stačit třetinová částka namísto zmiňovaných 114 miliard korun. K jaké 

"reálné" ceně se ministerstvo dostalo, však zatím nechce zveřejnit.  

Tendr na odstranění starých ekologických škod se týká 510 lokalit po celém Česku. Jejich 

seznam počátkem letošního dubna zveřejnilo ministerstvo financí s tím, že tak chce zvýšit 

transparentnost celé zakázky. Zájemci o zakázku měli navíc přístup do takzvaného 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


dataroomu, který obsahuje informace nezbytné pro ocenění nabídek.  

Tendr se týká například areálu Kovošrotu Praha v Kolíně, Českých Budějovicích nebo Praze.  

Dále seznam uvádí třeba Papírny Jindřichov, areály společností Paramo, Unipetrol, Spolana, 

Mora Moravia, Velamos, Škoda Auto, OKD, Benzina nebo Avia. Vláda v minulém týdnu 

schválila nové složení devítičlenné hodnotící komise, která posoudí jednotlivé nabídky. Je 

složena ze zástupců ministerstev.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ŠUMAVA (vj) Správa šumavského parku může dostat až dvoumilionovou pokutu. Tedy 

pokud Česká inspekce životního prostředí prokáže, že pokácením stromů napadených 

kůrovcem poškodili správci parku cennou přírodu a ohrozili život chráněných živočichů. 

Inspektoři nezkoumají, zda zásah dřevorubců byl nezákonný, což tvrdili ekologičtí aktivisté. 

Zajímají se o to, co způsobil.  

"Ke kácení stromů napadených kůrovcem u Modravy, kde byla měsíc blokáda ekologických 

aktivistů, správa parku povolení nepotřebovala. Ale otázkou je rozsah zásahu a jeho následky. 

Pokud bychom prokázali, že zásah poškodil přírodu, pak by správa parku dostala pokutu," 

řekl ředitel českobudějovické inspekce Vladimír Jiráček. Správa parku má týden na vysvětlení 

svých zásahů. Jaromír Bláha z ekologického Hnutí Duha už se vyjádřil, že inspektoři vlastně 

potvrdili ilegálnost kácení u Modravy.  

To ale odmítla inspekce i správa parku. "Odhadovat jakýkoliv výsledek předem, jak to činí 

nedočkaví kritikové vedení správy parku, je zavádějící a nepoctivé," řekl mluvčí správy 

Šumavy Pavel Pechoušek.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Zakázka snů. Stomiliardový supertendr. Tunel století. Přívlastky, které dostala obří 

objednávka ministerstva financí na odstranění starých ekologických škod v desítkách podniků 

z dob před jejich privatizací. Obálky s nabídkou tří finalistů soutěže o zakázku – považovanou 

za neprůhlednou – se otevřou v pondělí 5. září.  

 

Už několikrát to vypadalo, že kontroverzní zakázka vypsaná v listopadu 2008, tedy ještě za 

vlády premiéra Mirka Topolánka, skončí v propadlišti dějin. Nejvíce nahnuto měla zhruba 

před rokem, když se sestavila vláda premiéra Petra Nečase. Ten totiž prohlásil: "Považuji za 

vyloučené, abych stál v čele vlády, která by na sobě měla cejch, že připustila zakázku 

považovanou za neprůhlednou a případně zmanipulovanou." Všechno však vyšumělo a v 

pondělí 5. září otevře ministerská komise nabídky tří finalistů tendru. Obsahovat mají jedinou 

věc. Cenu, jakou za sanaci všech zamořených pozemků a spodních vod na stovkách lokalit 

bude zájemce inkasovat od státu. Nabídky pak posoudí vláda, která teprve rozhodne, zda byla 

soutěž v pořádku a cena je výhodná, anebo celou věc definitivně smete ze stolu.  

 

Kolik je posudků?  

 

Od začátku obří zakázka vyvolávala vášně, protože se kolem jejího zadání objevila spousta 

pochybností. Tou nejdůležitější je způsob stanovení ceny, kolik vlastně mají sanace v areálech 

firem stát. V době, kdy stát šetří doslova každou korunu, totiž v případě ekotendru vzduchem 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


létají desítky miliard korun, o nichž vůbec není jasné, zda opravdu musí být proplaceny či 

nikoliv. Ministerstvo financí původně určilo jako cenový strop sanací astronomických 114,5 

miliardy korun, což je suma všech státem poskytnutých garancí, že škody budou odstraněny. 

Od té doby také ekotendr získal přívlastek "stomiliardový". Jenže pak ministerstvo životního 

prostředí a jeho inspekce upozornily, že reálná cena je na základě dosavadních zkušeností s 

čerpáním garancí úplně někde jinde: pohybuje se kolem 40 miliard korun.  

Obě instituce loni na podzim pro vládu spočítaly ještě přesnější odhad. Kabinet ho sice 

především na žádost ministra financí a architekta celé zakázky Miroslava Kalouska utajil, ale 

později se dostal ven. Ocenění úřadů, které MFDNES získala, došlo k sumě mezi 25,4 až 31,7 

miliardy korun za samotnou sanaci. Další možná rizika a finanční náklady by pak podle jejich 

analýzy mohly přidat 6,6 až 8,2 miliardy korun. Celkem by tedy cena opět neměla být vyšší 

než 40 miliard. Existují ale ještě nižší expertní odhady. MF DNES získala v minulých dnech 

další expertní propočet, jehož zdroj si však přeje zůstat v anonymitě. Výsledek zní: 25 až 27 

miliard se vším všudy, tedy i s finančními náklady a se ziskem. Ministerstvo financí po celou 

dobu žádné vlastní ocenění – kromě zmíněných garancí kdysi vydaných státem – paradoxně 

nemělo, což jako jasnou chybu při vypsání veřejného tendru konstatoval například i Nejvyšší 

kontrolní úřad. Když vznikl odhad ministerstva životního prostředí, vláda uložila financím, 

aby společně s resortem životního prostředí zajistily oponentní posudek. Výsledek byl, že se 

nejprve nic nedělo a až na začátku června ministerstvo financí zadalo zakázku na ocenění 

všech sanací poradenské firmě Deloitte Advisory. Ta přitom s ekologickými škodami a jejich 

likvidací nemá žádné zkušenosti a navíc na celý výpočet dostala jen dva měsíce. K jakému 

ocenění Deloitte došel, není dosud oficiálně známo. Ministerstvo financí obálku dostalo na 

začátku srpna a nerozlepenou ji odeslalo k oponentuře dalšímu, předem vybranému poradci – 

Ernst&Young. Ten doručil svůj výsledek ministerstvu už včera, takže na celou analýzu dostal 

jen tři týdny. "Obě obálky budou otevřeny, jakmile budou známy nabídkové ceny uchazečů 

na počátku září. Oba posudky byly zpracovány, aby ministři měli relevantní podklady pro 

rozhodnutí a pro srovnání s vítěznou, nejnižší nabídkovou cenou," popisuje tajnosti kolem 

hodnoty veřejné zakázky mluvčí ministerstva financí Jakub Haas.  

Podle zdroje z Ernst&Young je zavádějící, že by firma měla dělat druhý posudek. Podle něj 

jde v podstatě o audit postupu Deloitte, zda při ocenění postupovali správně. "Nic jiného se 

ani stihnout nedá," uvedl.  

Zveřejnit jakoukoliv reálnou cenu zakázky ministr Kalousek odmítá s tím, že by to soutěž 

poškodilo. "Rozhodovat bude jen cena, nemůžeme jejím zveřejněním soutěž narušit," uvedl. 

Například Jan Pavel z katedry veřejných financí Vysoké školy ekonomické to zpochybňuje: 

"To, že nebyl k dispozici odhad ceny ekozakázky hned na začátku, považuji za nešťastné a 

velmi nestandardní. Současné tajení odhadu ceny vlastně ukazuje na to, že se stát velmi bojí 

možného kartelu zájemců. Dává tím najevo, že předpokládá, že firmy nebudou cenově 

soutěžit mezi sebou, ale budou se snažit trefit do toho, co bude stát ochoten dát. To je z mého 

pohledu popření logiky soutěže o veřejnou zakázku."  

 

Kouzelný koeficient  

 

Netradiční je i způsob, jakým bude vybraná firma státu svou cenu za sanace postupně 

fakturovat. Proplácet se totiž nebudou skutečně odvedené práce na jednotlivých lokalitách. 

Cena se bude určovat podle koeficientu, který bude vedle celkové částky za zakázku součástí 

nabídek zájemců. Podívejme se na konkrétní příklad. Zájemce se, dejme tomu, bude držet při 

zemi a nabídne "nízkou" cenu 26 miliard korun. Tuto částku vydělí sumou vydaných garancí 

(ke konci roku 2009 byla místo 114,5 už jen 109 miliard korun) a vyjde koeficient. V našem 

případě je to 0,23. Státu se bude účtovat částka, která vyjde po vynásobení výše garance 

vydané na danou lokalitu tímto koeficientem. Opět příklad: na vyčištění areálů firmy Škoda 



Auto činí zbývající státní garance 8,85 miliardy korun. Expertní odhad ceny sanace dosahuje 

ovšem jen 100 milionů korun a podle informací z ministerstva životního prostředí je areál už 

v podstatě vyčištěn a reálné náklady nebudou daleko od nuly. Vybraná firma z ekotendru 

nedostane od státu ani nulu, ani sto milionů, ale 8,85 miliardy krát koeficient 0,23, tedy přes 2 

miliardy korun. Zisk tak zní jako pohádka. Ministerstvo financí zdůvodňovalo výhodnost této 

konstrukce tím, že se vydělané peníze z jedné lokality použijí na jiné, které budou ztrátové. 

Tedy že výše státní garance u nich nebude stačit na pokrytí ceny všech čisticích prací. 

Takových areálů by přitom podle ministerstva mělo být mnoho, zhruba půl na půl.  

Jenže ve skutečnosti takových lokalit je v expertním propočtu, z něhož MF DNES čerpá, v 

podstatě jen pět. Jde o zbytkový podnik Benzina, Evraz Vítkovice Steel a Královopolská.  

U nich odhadovaná cena prací zhruba odpovídá státní garanci. Vyloženě ztrátové jsou 

dokonce jen dvě firmy – Arcelor Mittal Ostrava a Paramo. Na nich by vítěz zakázky (pokud 

by nabízel koeficient jen 0,23) prodělal necelé dvě miliardy korun. Jak je ale vidět, ty by měl 

díky lukrativnosti ostatních areálů celkem rychle doma. "Je to prostě dosud největší vypsaná 

zakázka v historii České republiky s obří možností předražení," upozorňuje šéf společnosti 

Transparency International David Ondračka.  

Způsob ocenění navíc představuje i riziko, že vítězná firma bude nejnáročnější a nejméně 

výdělečné zakázky logicky odsouvat na co nejpozdější dobu. Protože nejdřív bude chtít 

vydělat. To může paradoxně hrozit zhoršením ekologické situace.  

 

Kdo je kdo  

 

Vedle hodnoty zakázky je pochybností číslo dvě výběr tří zmíněných finalistů. Z původních 

desítek zájemců zbyly nakonec tyto společnosti: Environmental Services v konsorciu se 

skládkařskou firmou SITA, Marius Pedersen Engineering a Geosan Group.  

O účast v tomto výběru až do jara letošního roku bojovalo ještě konsorcium vedené finanční 

skupinou PPF, které ministerstvo financí vyřadilo kvůli různým chybám v dokumentech hned 

dvakrát. Antimonopolní úřad je sice jednou vrátil do hry, skupina PPF ale nakonec letos v 

lednu ze soutěže překvapivě sama odstoupila. Tři firmy byly do finále vybrány na základě 

požadavků, které někteří zájemci včetně PPF kritizovali. Jde například o to, že účastník musí 

mít k dispozici spalovnu s kapacitou 15 tisíc tun nebezpečných odpadů ročně, což v tuzemsku 

splňuje fakticky pouze SITA, která je v konsorciu s Environmental Services. Tu ovládá 

finanční skupina J&T, která má velmi blízko k dnes již bývalému úředníku ministerstva 

financí Tomáši Uvírovi, jenž měl přípravu zakázky na starosti. Dalším silně omezujícím 

kritériem pro účast bylo vlastnictví linky na výrobu alternativních paliv s kapacitou 20 tisíc 

tun ročně, která je v tuzemsku také jen jedna, navíc definice alternativních paliv neodpovídá 

platným normám.  

A do třetice se pod palbu kritiky dostala povinnost mít k dispozici skládku s kapacitou 4 

miliardy kubíků ročně. Právě takovou v tuzemsku vlastní Marius Pedersen. Navíc jde o 

skládku komunální, nikoliv na nebezpečné odpady, které jsou přitom běžné při sanacích 

zamořených pozemků. Marius Pedersen Engineering (MPE), což je nově založený společný 

podnik firmy Marius Pedersen, rakouské VCP a České inženýrské, má navíc z minulosti 

blízko ke Geosanu – společně čistily za miliardy korun areál plzeňské Škody. To vede ke 

spekulacím, že by si firmy mohly vyjít v tendru vstříc. Obchodní ředitel firmy Marius 

Pedersen Pavel Borůvka už dříve jakýkoliv bližší vztah odmítl. Zajímavý je i pětinový podíl 

VCP. Tato společnost drží také více než třetinu ve firmě Kapsch Telematic Services, jež 

získala v rovněž kontroverzním tendru státní zakázku na vybírání elektronického mýta.  

U Geosanu existují také otazníky. Firma má v poslední době vážné problémy s ekologickou 

zakázkou v ostravském Ostramu. A 65 % akcií firmy má anonymní majitele na Kypru a v 

Británii. Vláda tak bude mít při hodnocení vítězné nabídky v rukou velkou zodpovědnost – 



jak pokud jde o miliardy, tak o její reputaci. Při případném uzavírání smlouvy s vítězem by se 

tedy měla hodně snažit všechna podezření kolem transparentnosti firem či předražení zakázky 

rozptýlit.  

 

(Jana, Klímová, investigativní, reportérka MF DNES)  

 

---  

 

"Je to prostě dosud největší vypsaná zakázka v historii České republiky s obří možností 

předražení."  

 

David Ondračka, šéf Transparency International  

 

---  

 

FAKTA  

Co se bude čistit  

 

Při privatizaci podniků v 90. letech podepsal stát s jejich kupci ekologické smlouvy. V nich 

garantoval, že uhradí odstranění ekologických škod, které vznikly do doby prodeje podniku, a 

to až do výše kupní ceny.  

Jde o vyčištění zamořené půdy, budov či spodních vod jedy.  

Sanace se do roku 2008 dělaly postupně, specializované firmy vysoutěžily vždy určité 

lokality. Pak se ministerstvo financí rozhodlo vytvořit na zbytek jednu velkou zakázku. 

Areálů zbývá celkem asi 500 a garance státu jsou kolem 100 miliard korun.  

Mezi největší patří lokality firem OKD, Vítkovice, Spolana, Synthesia, Unipetrol, Benzina, s. 

r. o., Arcelor Mittal Ostrava, Paramo, Evraz Vítkovice Steel, Královopolská, ČEZ, E.ON, 

Diamo, Avia či Škoda Auto.  

 

Foto: Ropáci Oscarový film režiséra Jana Svěráka – mystifikace o novém živočišném druhu, 

jemuž vyhovují podmínky, které jsou pro člověka smrtelné – byl natočen v roce 1988. Na 

tehdejší dobu celkem odvážně popisoval komunisty zničené životní prostředí.  

Foto: PRESSDATA  

 

Foto: Jana Klímová investigativní reportérka MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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ŠUMAVA  

 

Vláda odmítla návrh zákona o Národním parku Šumava, který připravil Plzeňský kraj. 

Nelíbilo se jí zmírnění ochrany přírody. Ministerstvo životního prostředí spolu s vědci chystá 

vlastní návrh zákona o Šumavě, kde v létě spory o kůrovce vyústily v blokády těžby 

napadených stromů u Modravy.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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NOVÉ HEŘMINOVY Domy jim má zalít voda. Tak se stěhují pryč. Z Nových Heřminov se 

kvůli chystané stavbě přehrady stěhují pryč první starousedlíci. "Za pět let (v době, kdy by se 

měla začít stavět přehrada – pozn. red.) nám bude skoro sedmdesát. Třeba už nebudeme ani 

chodit. Neměli jsme čas na dlouhé rozmýšlení," říká Antonín Cimbál, který obec s rodinou 

opustil jako první. Jeho dům by měla zalít voda. Stejně jako několik desítek dalších. 

Představitelé obce, místní aktivisté či třeba ekologové jsou ale proti přehradě.  

 

Více na str. B4  

 

(ama, ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PRAHA (jaf) Tři roky byl čas, vše bylo v pořádku a nic nebylo třeba. A teď, dva týdny před 

odevzdáním nabídek, si ministerstvo financí nechává horečně zpracovávat oponentské 

posudky, jaká je vlastně maximální hodnota jeho obřího ekologického tendru, zvaného též 

zakázka století.  

V červnu si úřad vedený Miroslavem Kalouskem zadal odhad ocenění u poradenské firmy 

Deloitte. Obálku s cenou dostal podle mluvčího ministerstva Jakuba Haase 2. srpna. "Tato 

neotevřená obálka byla dne 9. 8. 2011 předána společnosti Ernst & Young ke zpracování 

oponentního posudku, a to v termínu do 1. 9. 2011," reagoval Haas na dotaz MF DNES, k 

jaké ceně Deloitte dospěl. Obě obálky podle Haase budou otevřeny, až se otevřou i nabídky 

od uchazečů. Tři finalisté tendru na odstranění starých ekologických škod, k němuž se stát 

zavázal při privatizaci firem, mají své obálky předat komisi 5. září. Vítěze musí ještě potvrdit 

vláda.  

Ministerstvo v minulosti prohlásilo, že maximální hranice ceny zakázky je 114 miliard korun, 

což je výše státních garancí, které sahají až do výše kupní ceny firem. Proti tomu stojí odhad 

ministerstva životního prostředí, které vidí cenu zbývajících sanací ve firmách ve výši 

maximálně 33 miliard korun. Zadání zakázky už dříve zpochybnili ekologové, Transparency 

International i Nejvyšší kontrolní úřad.  

Ten došel k závěru, že ministerstvo zakázku zadalo, aniž mělo v ruce podklady ke stanovení 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


její reálné ceny.  

Posudky od Deloitte a Ernst & Young dostanou podle Haase ministři, aby měli relevantní 

podklady pro rozhodnutí a srovnání s vítěznou (nejnižší) nabídkou. "Stále platí, že vláda má 

možnost nevybrat žádného uchazeče," dodal.  

 

(jaf)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA (ČTK) Zhruba čtyři stovky lidí z dvacítky šumavských obcí se včera sešly na 

Modravě poblíž lokality, kde v minulých dnech ekologičtí aktivisté blokovali těžbu kůrovcem 

napadeného dřeva.  

Chtěli tím podpořit vedení národního parku v boji proti tomuto škůdci. Navíc se podle nich 

situaci na Šumavě dostatečně nevěnují politici.  

"V situaci, v jaké jsme se ocitli, je veřejnost poslední nadějí, která může rozhodnout tento 

velký spor. Absolutně není možné, abychom očekávali, že se domluví naše vědecká fronta. 

Bude velmi složité, aby se domluvila naše politická reprezentace. Aby tomu tak nastalo 

alespoň zčásti, musí jasně slyšet stanovisko veřejnosti," poděkoval za podporu ředitel parku 

Jan Stráský.  

 

Parodovali aktivisty  

 

V rámci akce někteří sympatizanti kácení parodovali aktivisty, již se v uplynulých týdnech 

poutali k napadeným stromům řetězy (na snímku), aby zabránili dřevorubcům v kácení.  

Stovky lidí také vyrazily na téměř tříhodinový průvod, který směřoval do kůrovcových holin 

na Starobřeznické cestě, kde je nyní podle Stráského "neles".  

Ekologičtí aktivisté na happening na Modravu nedorazili.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(ČTK)  

 

Foto: Parodie aktivistů Happening spojený s malým divadelním představením ukázal, jak 

místní vnímají ekologické aktivisty.  

 

Foto: Bojujte dál Obyvatelé Šumavy jsou spíše pro kácení nemocných stromů.  

foto 2x Ladislav Němec, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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POVOLENKY - Energetická společnost ČEZ dostane v období 2013 až 2020 zhruba 77,6 

milionu emisních povolenek zdarma. Uvedla to agentura Reuters, která se odvolává na návrh 

ministerstva životního prostředí. Návrh také předpokládá, že celkový počet povolenek, které 

budou v průběhu zmíněného období zdarma vydány všem výrobcům elektřiny v Česku, 

dosáhne 108,2 milionu.  

 

(ČTK)  

 

Foto: ČEZ  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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MODRAVA Soupeření ekologických aktivistů se Správou Národního parku Šumava o kácení 

či nekácení kůrovcem napadených stromů má jeden pozoruhodný vedlejší efekt.  

Za správci parku nyní chodí nejrůznější podivíni, kutilové, šarlatáni, ale i dealeři chemických 

přípravků a všichni nabízejí "zaručený" recept na to, jak žravého brouka ze šumavských 

hvozdů vystrnadit. Na dveře kanceláře ředitele parku Jana Stráského zaklepal například 

obchodník nabízející biohnojiva. Má prý preparát, který kůrovce zahubí. "Údajně to bylo z 

rozemletých žížal. Dá se to do lesů a stromy budou vitálnější a samy si s kůrovcem poradí," 

směje se specialista na ochranu lesa Petr Kahuda.  

A co když to nebude fungovat? I na to měl dealer odpověď: Pokud se lýkožrout ve stromech 

přece jen zabydlí, vyžene ho prý zápach, který se z hnojiva line.  

 

Tisíce plastových budek  

 

Snad ještě bizarnější byl návod muže, který přišel do ústředí parku s uříznutým plastovým 

kanystrem v ruce. Prý dokonalý patent. "Pověsí se to na větev skrz hrdlo a bude to fungovat 

jako budka. Ptáci se v ní uhnízdí a budou klovat kůrovce," vysvětloval svůj patent.  

Prototyp ptačí kanystrové budky řediteli věnoval a poradil, aby si jich správa parku pořídila 

tisíce. Stráský se nad podobnými nápady většinou usmívá. Přiznává však, že některé stojí za 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


to vyzkoušet. Zejména různé přípravky. Jeden z nich údajně funguje tak, že když se rozstříká 

po parku, přiměje stromy produkovat více smůly. Když do nich nalétají brouci, smrky je 

smůlou zalijí a zahubí.  

"Chceme některé metody vyzkoušet, zda by nebyly nápomocny v boji proti kůrovci. Otázkou 

však je, jestli budou fungovat, většina je odzkoušena v jiných podmínkách, než jsou smrkové 

šumavské lesy, třeba na ovocných stromech," dodal Stráský.  

 

Kůrovec je terčem vtipů  

 

Lidé si už z kůrovcového problému dělají i legraci na internetu. Parodují různá hesla či 

vymýšlejí slogany jako třeba "I já mám svá práva. Kůrovec".  

Také radí, co by bylo nejlepší udělat. "Stačí broukům vysvětlit, že ze zpolitizované Šumavy je 

nejlepší utéct, tedy vzít nohy na ramena a jít. Když mu to vysvětlíme, opustí lesy sám," píše 

například jeden z diskutujících, Jakub.  

 

(Václav Janouš)  

 

Foto: Na něj! Kůrovce prý může z lesa vyhnat i smrad z rozemletých žížal.  

Foto: archiv  
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PRAHA (ČTK) Počátkem září, kdy vyprší dvoutýdenní pauza v kácení stromů, se ekologičtí 

aktivisté chtějí vrátit na Šumavu a dál blokovat práci dřevorubců.  

Organizátoři blokády, která začala na Modravě v polovině července a skončila před minulým 

víkendem, včera oznámili, že namístě zůstávají pěti- až desetičlenné hlídky, které dohlížejí na 

to, že se opravdu nekácí, a monitorují výsledky třítýdenního kácení, kterému ani svými těly 

nezabránili. Označeno ke kácení zůstává 1 000 až 2 000 stromů, což aktivisté považují za své 

vítězství.  

"Celkem se na blokádě vystřídalo asi 500 lidí, šlo o výkvět národa, většinou studenty, nejen 

přírodovědeckých oborů," řekl mluvčí blokády Mojmír Vlašín. Je přesvědčen, že aktivisté 

budou opět v případě nutnosti schopni stromy bránit, i když v září začne škola.  

Dvoutýdenní pauzu v kácení oznámila správa parku, aktivisté jí však nedůvěřují, proto situaci 

stále kontrolují na místě.  

Celkem podle statistiky Hnutí Duha bylo v lokalitě Ptačího potoka o rozloze 280 hektarů 

pokáceno 32,2 hektaru lesa.  

Další postup aktivistů bude záviset na rozhodnutí správy parku. Zastánci bezzásahového 

režimu v nejcennějších partiích Šumavy se chtějí zúčastnit příští týden diskuse, kterou na 

téma nového zákona o parku svolal ministr životního prostředí Tomáš Chalupa.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Pokrokem se v haiku zabýváme často, protože pokrok je věc vítaná. Všude kolem nás je ho 

spousta. Předpisy, nařízení, pokyny, zákazy a výstrahy, samý pokrok.  

Už Jaroslav Hašek psal, že když se lidé dají do pokroku, nevědí, kdy přestat. A co teprve, 

když se do pokroku pustí stát, ne-li celá Evropská unie. Pokrok je, že se lidi už nesmějí 

zabíjet. To se týká nejen lidí. Též mravenců, havranů, sršňů a jiných živočichů. Podobně jako 

lidi jsou u nás chráněni. Žijí veseleji, nic jim už nehrozí. Chránit havrany je důležité, jsou to 

tvorové jako my, země jim patří jako nám,mají stejnou duši a stejnou inteligenci jako většina 

lidí. Dokonce krákají mnohem lépe než lidé. Chráněn je i kůrovec, jak všichni víte. Dřív chtěli 

lidé kůrovce vybít, dnes nesmějí, protože i kůrovec je dítě přírody. Samu přírodu už chráníme, 

i to je pokrok. Dřív každý zahodil v přírodě, co chtěl a kde chtěl, dnes se odpad přemisťuje z 

místa namísto organizovaně. O pokrok v přírodě se starají ekologičtí aktivisté. Obkličují 

stromy, aby je nepokáceli zlí dřevolidé, protože ty stromy musí sežrat ekokůrovec, aby za pět 

set let vznikl prales. Prosadili fotovoltaické kravíny a elektrické větrníky. Zavedli tepelné 

ohřívání zeměkoule. Chrání sršně, kdo je zabije, dostane rok vězení. Země se změnila. Je to 

vlídné a rozumné prostředí, plné ochrany. I sex, ta příjemná ekočinnost, je samá ochrana. 

Řekové mají pěkné platy, protože je to pokrokové. Banky rády půjčují lidem, kteří nemají na 

splátky, protože i takoví lidé mají právo na dluhy. Zavádí se odškodnění z počasí, příplatek za 

horko a příplatek za sníh, chrání se deště a sucha. Ochranu má i Evropská unie, protože si ji 

zaslouží stejně jako kůrovec. Žere Evropu a my vědci budeme pozorovat, co z toho vznikne. 

Ohromně zajímavá situace je v tom Řecku. Berou půjčky, které nikdy nezaplatí. To je pro nás 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


velký výzkumný terén. Co bude dál? Musíme to nechat být, Evropa si podobně jako smrky 

poradí sama. Lidi nesmějí už do lidských věcí zasahovat, to by bylo porušení pokroku. Rodí 

se prales rostlin, bude i prales finanční. Ony si ty bankovní produkty, dluhy i půjčky samy 

poradí, jako si poradí křoviska a stromiska na Šumavě. Vyrostou z toho chaosu přirozenou 

cestou ekofinance opylené blanokřídlákem, jak to bylo dřív, když ještě nežili na planetě lidi, 

kteří vynalezli inflaci. Pokrok je hůl, která má i druhý konec. Nejlépe je to vidět na 

havranech. Všichni havrani Evropy se nastěhovali na psychiatrii do Opavy. Tam krákají, 

perou se, narážejí do oken, zastiňují slunce. Děsí lidi, vysmívají se biozákonům na ochranu 

pacientů. Klofou jim do oken, neurotickým a depresivním pacientům působí ohromné potíže. 

Z domluv lékařů si nic nedělají, primářům se pošklebují a napodobují jejich hlasy. Za námi 

stojí zákon, krákají bujaře. Zástupce léčebny jen marně rozhazuje rukama. Jsou chránění, 

parchanti. Nemůžeme tu holotu vybít. Spotřeba léků na nervy stoupá. Někdo radí, podřežte 

jim stromy. Ale stromy jsou chráněné.  

Chráněni jsou i Řekové. Mají pokrokové zákony, s těmi nikdo nehne. Kůrovec sežere stromy, 

dluhy sežerou Řeky, Řekové nás. Do benzinu se jako ochrana přírody dávají pokrokové 

výtažky z rostlin, které ničí přírodu. Evropská unie sjednocuje Evropu. To platí až do příští 

války. Vypukne zanedlouho, protože europokrokáři už nevydrží posměšky eurovyžírků. 

Začne to přepadáním a ubíjením Řeků v západoevropských luxusních centrech, kam si 

Řekové jezdí odpočinout od pobírání dávek. Euro se mezitím rozdělí na dvě, euro plus a euro 

minus. Plusáci a minusáci se servou, každý ví, na které je už dnes straně.  

Ilegální skupiny budou zabíjet havrany. Dojde k útokům na fotovoltaiku. Jedovaté kovy z 

panelů se vysypou do země. Začnou hubit vážky a sršně. Zákon na jejich ochranu se přitvrdí. 

Pokrok se bude hroutit pod tlakem pokroku. A tomu se dá čelit zas jen ještě větším pokrokem.  

 

(Karel Steigerwald)  

 

Foto: kresba Karla Steigerwalda  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA, MODRAVA (vik, vj) Zhruba padesát aktivistů, kteří v minulých týdnech bránili 

kácení stromů napadených lýkožroutem, žádalo včera ráno v Praze odvolání šéfa šumavského 

národního parku. "Pokácejte ředitele Stráského," stálo na jednom z transparentů.  

Demonstranti odmítli kávu, kterou jim připravil ministr životního prostředí Tomáš Chalupa 

(ODS). Ten pak zase odmítl jejich požadavky. Nepřesvědčila ho ani lahev oleje do motorové 

pily, kterou údajně uprostřed cenných hvozdů zapomněli bezohlední dělníci. "Má stále mou 

důvěru a boduje i v průzkumech veřejného mínění," hájil Chalupa sedmdesátiletého 

Stráského. "Obávám se, že tato akce musí nepříznivě ovlivnit atmosféru, smysl i výsledek 

jednání," reagoval na dálku Stráský. Večer se totiž v Modravě konala diskuse mezi vedením 

parku, aktivisty, vědci a místními starosty. Ta situaci skutečně neuklidnila, spíše naopak. Po 

hodině místnost opustil starosta Modravy Antonín Schubert. "Jsem znechucen," řekl. 

Nespokojeni byli i aktivisté. "Je to spíše začátek jednání," řekl jejich mluvčí Vratislav 

Vozník. Proti kácení v lesích u Modravy se včera protestovalo i v zahraničí. V Bratislavě se 

kvůli tomu sešlo čtyřicet demonstrantů.  

 

(vik, vj)  

 

Foto: Z lesa před ministerstvo Odpůrci kácení stromů na Šumavě tentokrát demonstrovali 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


před ministerstvem životního prostředí.  

Foto: Yan Renelt, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Lidé žijící ve městě Dalian v čínské provincii Liaoning včera protestovali s transparenty v 

rukou proti petrochemickému závodu Fujia Chemical Plant, ze kterého měly unikat 

nebezpečné toxické látky. "Vraťte nám náš překrásný domov," stálo na jednom z 

transparentů. Na dvanáct tisíc lidí vyšlo do ulic poté, co minulý týden vlna protrhla hráz 

chemičky. I přesto, že úředníci ujišťovali, že k žádným nebezpečným únikům do okolí 

nedošlo, ve městě vypukla panika. Tamní vláda se nakonec rozhodla továrnu uzavřít, 

přislíbila také její přemístění. Kam ji přemístí, však neuvedla. Reakce vlády tak dokazuje, jak 

se čínská komunistická strana obává rostoucího odporu lidí proti znečišťování životního 

prostředí.  

 

(pan)  

 

Foto: Demonstrace ve městě Dalian  

Foto: Reuters  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ŠUMAVA (vj, ČTK) Ticho. V lese Na Ztraceném se během víkendu poprvé po třech týdnech 

neozýval hluk motorových pil. Aktivisté, kteří zde po celou dobu bránili těžbě smrků 

napadených lýkožroutem, však na místě zůstávají, i když kácení skončilo. Blokáda oficiálně 

stále neskončila.  

"Počítali stromy pokácené v uplynulých týdnech, aby určili přesný rozsah holin, které tu po 

zásahu proti kůrovci vznikly. Poblíž Ptačího potoka potom objevili parazity, viry a plísně, 

kteří na jiných místech v parku kůrovce zahubili. Jestli se skutečně jedná o totožné zabijáky 

brouka, stanoví rozbory," řekl mluvčí blokády Vratislav Vozník. Část aktivistů se přesunula k 

lesům okolo Poledníku u Prášil, Jezerního hřbetu, lokality na Smrčině u Nové Pece a k údolí 

řeky Křemelné, kde se zásah proti kůrovci rovněž zvažuje. O tom, zda budou blokády 

pokračovat i v těchto místech, se rozhodne dnes večer.  

Vůbec poprvé od začátku protestů se sejdou u jednoho stolu starostové, ředitel parku Jan 

Stráský, vědci a aktivisté. Ekologové chtějí znát pokud možno co nejpřesnější velikost holin 

ještě před setkáním. Proto pokácené kmeny zaměřují s pomocí GPS zařízení.  

O tom, zda jednání přinese nějaký výsledek v podobě kompromisu přijatelného pro všechny, 

se však dá předem spíše pochybovat. Aktivisté v minulých dnech dávali hlasitě najevo, že 

současné vedení správy parku nepovažují za partnera pro diskusi. Dnes ráno budou někteří z 

nich před ministerstvem životního prostředí demonstrovat za odvolání ředitele Stráského. 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


"Jednání nemá žádný program a nemyslím si, že může dospět v nějaký kompromis či dohodu. 

Působí to na mě, že je svolané jen proto, že to pan ředitel dostal za úkol od ministra," vidí to 

skepticky i Jakub Hruška, který se dnešní debaty zúčastní jako zástupce stínové vědecké 

sekce rady parku.  

 

(vj, ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA (vj) Včera, v poslední den kácení kůrovcem napadených stromů u Modravy na 

Šumavě, se vážně zranil motorovou pilou jeden z dřevorubců. Při ořezávání větví okolo 

stromu se pořezal běžícím řetězem pily na noze. Jeho zranění se hned stalo součástí sporu o 

kůrovce. V lokalitě už tři týdny blokují kácení stromů ekologičtí aktivisté.  

Podle správy parku se blízko těžaře pohybovali nejméně dva aktivisté. "Nešťastná událost je 

přímým důsledkem nepřehledné situace, která kvůli blokádě vznikla," řekl mluvčí parku 

Pavel Pechoušek. To, že by za zranění dřevorubce mohli aktivisté, naopak odmítl mluvčí 

blokády Vratislav Vozník. "Nikdo z blokádníků nehrál v tomto incidentu žádnou roli," řekl 

Vozník. Podle něj byly asi třicet metrů od dělníka dvě dívky, které jen sledovaly kácení. 

Lesník prý porazil strom, který se zavěsil o další dva. Dělník údajně chvíli ořezával větve, pak 

odešel a aktivistky jej už neviděly. Později na místo přiběhli strážci parku. "Když odcházel, 

nekulhal a nejevil žádné známky zranění," dodal Vozník.  

Podle šéfa strážců šumavského parku Petra Šraila není dvaačtyřicetiletý dělník v ohrožení 

života. "Řezná rána byla zhruba pět centimetrů dlouhá, ale do hloubky až na stehenní kost," 

popsal Petr Šrail. Záchranka převezla zraněného do nemocnice v Sušici.  

Případ a okolnosti nyní vyšetřují klatovští policisté.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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STŘEDNÍ ČECHY (iDNES.cz) Brdy se pravděpodobně stanou chráněnou krajinnou oblastí. 

A to ještě předtím než zdejší vojenský prostor opustí armáda. Ministr obrany Alexandr 

Vondra slíbil, že vojáci ještě před svým odchodem lokalitu kompletně odminují. Armáda chce 

újezd opustit do roku 2015. Rozhodnutí prohlásit Brdy za chráněné území vyplynulo ze 

společného jednání ministrů obrany a životního prostředí se starosty dotčených obcí.  

"V tuto chvíli se kloníme k tvorbě chráněné krajinné oblasti. Existuje i možnost vzniku 

národního parku, ale pro tuto variantu nesplňují Brdy potřebné parametry," uvedl ministr 

životního prostředí Tomáš Chalupa. Podle něj by vyhlášení chráněné oblasti představovalo 

pro tuto lokalitu nejlepší řešení. Zabrání totiž devastaci přírody a nechtěné výstavbě. Než k 

vyhlášení dojde, mohou uplynout i tři roky – tolik zabere příprava dokumentace. Ministerstvo 

obrany má v plánu opustit málo využívaný prostor Brd do roku 2015. Zůstat tam má pouze 

dělostřelecká posádka.  

 

(iDNES.cz)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Bioplynové elektrárny by mohly příliš zvýšit ceny proudu, ministerstva proto zastavila jejich 

dotování. Nově se chystá podpora biometanu  

 

PRAHA Bioplynové stanice jsou obdobně jako solární elektrárny hrozba pro peněženky lidí. 

Nárůst těchto projektů, kdy se z kejdy, dalších zbytků rostlinného a živočišného původu či 

biomasy vyrábí bioplyn a z něj dotovaná elektřina a teplo, je v poslední době tak rychlý, že se 

stát rozhodl stopnout jejich podporu. Už v červenci zastavilo investiční dotace pro bioplynové 

stanice ministerstvo zemědělství, včera pak zrušil všechny dotační programy jak na výstavbu 

bioplynek, tak i zdrojů na biomasu ministr průmyslu Martin Kocourek. Podpory se přehodnotí 

a budou pokračovat nejdříve příští rok.  

Kdyby dotace bioplynek, která znamená úhradu až třetiny investičních nákladů, pokračovala, 

hrozil by podle něj nekontrolovatelný růst jejich počtu a s ním i cen elektřiny, podobně jak 

tomu bylo u solárních elektráren. Elektřina, kterou vyrábějí, má totiž ještě navíc stanovenou 

dvouapůlnásobně vyšší výkupní cenu, než je u elektřiny běžné, a tuto dotaci pak platí všichni 

spotřebitelé ve svých účtech za proud.  

Do konce roku 2012 už mají připojení do sítě rezervovány stanice o výkonu 424 megawattů, 

přitom takový objem chtělo mít Česko až v roce 2020. Ministerstvo tak doufá, že bez 

investičních dotací bude připojených bioplynek nakonec podstatně méně. Pokud by se to 

nepodařilo, odhaduje ministerstvo průmyslu růst cen elektřiny o 1,7 procenta pro domácnosti 

a 2,5 procenta pro podniky v příštím roce.  

 

Na scénu přichází biometan  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Otázkou ovšem je, zda zastavení investičních dotací nenahradí jiný program, kdy by se 

bioplynové stanice opět vyplatily. Ve Sněmovně totiž leží od konce července pozměňovací 

návrh k zákonu o podpoře obnovitelných zdrojů, který přichází s novou věcí – podporou 

biometanu. Návrh předložil poslanec ČSSD Milan Urban, jde ale hlavně o dílo společnosti 

SEVEn, zabývající se poradenstvím v energetice. Biometan se vyrábí stejně jako bioplyn, 

ovšem místo aby se spálil v kogenerační jednotce, vyčistí se a vznikne energie srovnatelná se 

zemním plynem.  

Po úpravě tlaku se může pouštět do běžných plynovodů.  

Návrh počítá s tím, že by se na biometan stanovila opět dotovaná výkupní cena, výrobci by 

navíc měli nárok na tzv. zelené bonusy. Tak, jak je návrh napsán, není ani vyloučeno, že by 

mohlo docházet k dalšímu zdvojení podpory – jednou formou výkupní ceny za biometan a 

podruhé, když se z tohoto plynu vyrobí dotovaná "zelená" elektřina.  

"Vidíme to zatím jako problém, že hrozí dvojitá dotace," uvedl místopředseda Energetického 

regulačního úřadu Blahoslav Němeček. Kdyby se navíc obnovily i dotace na výstavbu stanic, 

byla by podpora trojitá. Podle něj se budou nyní dělat příslušné propočty, jakou dotaci by si 

biometan vůbec vlastně vyžádal. Podporu biometanu nevyloučil ani Kocourek. "Je to jedna z 

možností, jak nadále rozvíjet bioplynové stanice. Ukazuje se, že nepotřebujeme z 

obnovitelných zdrojů jen elektřinu, ale i plyn," řekl Kocourek. Biometan by se dal vedle 

výroby elektřiny používat i k výrobě CNG (stlačeného plynu), který se prodává jako 

ekologické palivo místo benzinu či nafty. Podle Tomáše Voříška z firmy SEVEn je cílem 

podpořit biometan jako efektivnější energii. "V Německu je těchto zařízení už více než 150," 

dodává.  

Zatím jsou investoři do bioplynek na úřady naštvaní. Projekty je už stály miliony a nyní byly 

dotace – nastavené samotnými úřady – bez varování zrušeny. Bioplynky jsou doménou 

zemědělců, kteří si tak vylepšují příjmy.  

 

(Jana Klímová, Jan Brož)  

 

---  

 

Jak funguje výroba elektřiny v bioplynové stanici  

 

kogenerační jednotka  

teplo  

teplo  

automatický dávkovač  

vstup biomasy  

hlavní fermentor  

čerpadlo  

recirkulace  

koncový sklad  

separace  

tuhý substrát  

 

(Existuje plán, že by se v budoucnu takto vyrobený plyn už nepoužíval k výrobě elektřiny, ale 

pouště do plynové soustavy.)  

 

Používá se substrát z kejdy, odpadů z potravinářského průmyslu a rostlinných produktů, jako 

je silážovaná kukuřice. Ten putuje do takzvaných fermentorů, kde se zahřívá na 40 stupňů 



Celsia. Při tom se tvoří bioplyn, složený ze 70 procent z metanu. Z něj se vyrábí elektřina, 

která putuje do sítě. Zároveň vzniká teplo k vytápění domácností. Třetím produktem je 

kvalitní hnojivo, které na rozdíl od klasického hnoje nezapáchá.  

 

---  

 

Počet bioplynových stanic a jejich výkon  

 

počet  

 

01/02 08/11 01/13  

6 221  

 

výkon v MWe  

 

01/02 08/11 01/13  

3 133 424  

 

Pramen: ERÚ, budoucí vývoj je odhadem MPO  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



87 - 1644. Zbytečný boj o kůrovce? Brouka zahubilo počasí    

Skóre:  1.00  

Název:  Zbytečný boj o kůrovce? Brouka zahubilo počasí  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  12.08.2011  

Str.:  1  

Mutace:  

Brno; Hradecký; Jižní Čechy; Jižní Morava; Karlovarský; Liberecký; 

Moravskoslezský; Olomoucký; Pardubický; Plzeňský; Slovensko; Střední 

Čechy; Vysočina; Zlínský  

Pořadí:  6  

Zpracováno:  12.08.2011 04:32:05  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  188  

Rubrika:  Titulní strana  

Autor:  vj  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

ISSN:  1210-1168  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka 

oblasti:  
DC  

Zkratka 

zdroje:  
DCMF  

Identifikace:  DCMF20110812420000  

Čtenost-Sled.:  892000  

Klíčová slova:  Ekologičtí  

 

ŠUMAVA (vj) Už třetí týden se nahánějí po šumavských lesích. Ekologičtí aktivisté 

dřevorubce, policisté zase aktivisty.  

Nekonečný spor o to, zda zachránit národní park před lýkožroutem smrkovým kácením 

napadených stromů, nebo to nechat na přírodě, nejspíš vyřeší příroda sama. Odborníci totiž 

nyní zjistili, že brouk pod kůrou stromů hyne.  

Chladné a deštivé počasí vyhovuje plísním a houbám, které kůrovce napadly.  

Tisíce stromů, jež měly být pokáceny, tak zůstanou ušetřeny. "Stromy jsou samozřejmě 

mrtvé, ale živý brouk už z nich nevyletí, a nehrozí tak, že by napadl další stromy," řekl 

náměstek správy šumavského parku Jiří Mánek.  

 

Více na str. A2  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PLZEŇ Ekologičtí aktivisté bránící kácení kůrovcem napadených stromů v šumavském 

národním parku přišli včera s tvrdým důkazem podivných praktik dřevorubců a policie.  

Zveřejnili videa, na nichž je vidět, jak dělníci za přihlížení policistů kácejí stromy, i když v 

jejich blízkosti jsou lidé.  

To zakazují pravidla bezpečnosti práce. Policisté naopak tvrdí, že nic takového se na Šumavě 

nedělo, sami však zveřejnili jen záběry, jak rozmlouvají s aktivisty, případně je vyvádějí z 

lesa.  

"Do současné doby žádné zákroky z těch, které jsme vyhodnotili, nebyly protizákonné a 

použití hmatů a chvatů a použití pout bylo adekvátní. Při kácení stromů nebyl nikdo ohrožen 

na životě a nebyla porušena pravidla bezpečnosti práce," oznámil včera krajský ředitel policie 

v Plzni Jaromír Kníže.  

 

Dělník si námitek nevšímal  

 

Ekologičtí aktivisté se s jeho tvrzením nechtějí smířit. Tvrdí, že některé zákroky policistů byly 

brutální a že policisté nechali dřevorubce kácet stromy, i když v okolí byli aktivisté přivázaní 

u stromů či na sedátkách v korunách nebo se pohybovali po lese. Podle pravidel bezpečnosti 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


práce nesmějí být v okruhu dvojnásobku výšky stromu žádní lidé.  

"Máme zdokumentované případy, kdy policie nechala dělníky kácet, i když se v prostoru 

kolem nacházeli lidé. Policisté tak nejenže selhávají při ochraně zdraví a životů lidí, ale snaží 

se tvrdit, že k tomuto jednání vůbec nedochází," komentoval to ředitel Hnutí Duha Petr 

Machálek. Na důkaz svých slov promítl dvě videa, která kácení v blízkosti lidí skutečně 

ukazují. Na jednom z nich stojí kameramanka zhruba dva metry vedle dřevorubce, který 

poráží strom a jejích výzev, aby přestal, si vůbec nevšímá.  

 

Duha: Ať odstoupí krajský ředitel  

 

Na postup policie si už stěžují desítky lidí. Třeba na policejní služebně v Kašperských 

Horách, kam bylo odvezeno sto osmdesát zadržených. "Čtyři oznámení podali zranění lidé, 

čtyři stížnosti byly na adekvátnost zásahu a zhruba deset na bezpečnost práce a poškozování 

životního prostředí," řekl šéf oddělení Jaromír Vaněk. Hnutí Duha vyzvalo krajského 

policejního šéfa Knížete k rezignaci.  

Ten se jen pousmál. "Je věcí mých nadřízených, aby vyhodnotili mou činnost a reagovali. 

Pokud aktivisté předloží materiál, kde bude doloženo, že akce policistů byla brutální, 

okamžitě to budu řešit," řekl Kníže. Policisté začali hlídkovat v lesích před dvěma týdny. Od 

té doby bylo na Modravě, kde aktivisté blokovali kácení stromů, od čtyřiceti do stovky 

policistů. Podle nich spáchalo 216 lidí přestupek tím, že vnikli do míst, kde se mělo kácet, 

osmdesát z nich skončilo na policejních služebnách v Kašperských Horách nebo v Sušici a 

dvaadevadesát lidí vyvedli z lesa násilím.  

 

(Václav Janouš)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Sleduji záležitost s kůrovcem a kácením lesů na Šumavě. Překvapuje mne, že v médiích je 

málo kladen důraz na to, proč tato kalamita vlastně vznikla. Je důležité znát historii, abychom 

se z ní mohli poučit a abychom neopakovali staré chyby.  

 

Stromky z mírného podnebí  

 

Přeměna Šumavy k horšímu se započala v roce 1870, kdy stoletá vichřice zničila celou 

centrální část Šumavy a kůrovec v následujících letech vážně poškodil další velké plochy lesa.  

Původní šumavský les byl smíšený, rostl v něm především buk, smrk a jedle. Listnaté stromy 

chránily smrk před větrem, a navíc nepodléhaly kůrovci. Původní šumavský smrk byl odolný 

vůči drsnému šumavskému klimatu, byl životnější i odolnější proti kůrovci.  

Lesy se skládaly ze stromů různého věku, což zvyšuje odolnost lesa proti kalamitám.  

Les nově vysázený koncem 19. století byl smrkovou monokulturou. Protože nebylo dost 

sazenic, dováželi tehdejší majitelé velké části Šumavy – rod Schwarzenbergů – smrčky ze 

zahraničí. Dovezené sazenice nebyly adaptované na drsné klima a nadmořskou výšku 

Šumavy. Tyto smrky pocházely z nížin a byly vyšlechtěny za účelem rychlého růstu, aby 

dosáhly co nejvyšší užitkovosti za co nejkratší dobu. Cenou za takovýto les je nízká odolnost 

proti větru a proti kůrovci. Došlo tak k přeměně původního lesa na hospodářský les s úplně 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


jinými vlastnostmi. Navíc jde o stejnověké stromy, což neodpovídá přirozenému vývoji lesa.  

 

Nejlepší ochrana? Rozmanitost  

 

Dodnes jsou na Šumavě místa, kde se dosud vyskytuje původní šumavský smrk, což bylo 

před několika lety prokázáno genetickými testy. Tento smrk obsahuje určité geny, které se ve 

smrkové monokultuře nevyskytují a jsou patrně příčinou vyšší odolnosti. Je žádoucí rozšířit 

tento původní smrk na území Šumavy. Současně je třeba obnovit původní druhovou skladbu 

lesa, tedy zvýšit podíl buku a jedle.  

Pokud chceme obnovit původní šumavský ekosystém,můžeme postupovat dvěma způsoby. 

Předně ponechat les kůrovci a svému osudu. V tom případě na místě smrkové monokultury 

totálně zničené kůrovcem začnou samovolně růst nové mladé smrčky. Geneticky to budou 

potomci onoho nevhodného dovezeného smrku. Částečně však dojde i k výskytu jiných druhů 

stromů, které budou na místo dopraveny přirozenými adaptačními procesy přírody. Výskyt 

těchto jiných, žádoucích druhů však bude velmi málo četný. Až tento les například za sto let 

zanikne, vytvoří se na jeho místě další les, který bude obsahovat opět více původních druhů 

typických pro Šumavu. Tyto odolnější druhy se budou postupně prosazovat a působením 

tohoto autoregulačního procesu se za několik tisíc let ustaví přirozená rovnováha a takto 

vzniklý les bude odpovídající podmínkám na Šumavě.  

Pár tisíc let je z hlediska vývoje ekosystému na zemi velmi krátká doba. Většina lidí však 

bude uvažovat jinak, v lidských měřítkách.  

Druhá možnost je napravit, co způsobili naši předci, a přírodě pomoci v obnovení původního 

lesního ekosystému. Znamená to ochranu lesa před kůrovcem, tedy kácení napadených 

stromů. Na vzniklých holinách vysazovat sazeničky původního šumavského smrku, buku a 

jedle a dalších druhů, abychom co nejvíce napodobili původní lesní společenstvo. Jistě se to 

nemůže podařit úplně přesně, avšak i přibližné napodobení původního ekosystému výrazně 

zkrátí ustavení rovnováhy. Lze předpokládat, že pokud bude člověk lesu velmi rozumně 

pomáhat kácením starých napadených monokultur a výsadbou původních druhů, tak se nová 

rovnováha ustaví už asi za 200 či 300 let, což je výrazně méně než několik tisíc let v případě, 

že vše ponecháme osudu. Navíc, a to je zásadní a důležité, bude takto možno udržet Šumavu 

zelenou, jak si přeje většina národa.  

Jsem zastáncem pomoci Šumavě. Člověk by měl napravit, co způsobil. Ekologové by se měli 

naučit sázet stromky a takto se zapojit do obnovy Šumavy. Tím by Šumavě prospěli nejvíce.  

 

(Oldřich Kříž, podnikatel v oblasti zemědělství)  

 

---  

 

Ekologové by se měli naučit sázet stromky a takto se zapojit do obnovy Šumavy.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA (vj) Kácíte desítky zdravých stromů, které kůrovec vůbec nenapadl. Z toho 

včera obvinili ekologičtí aktivisté dřevorubce, kteří těží napadené smrky nedaleko Modravy 

na Šumavě. Správa parku to popírá. Kácení zdravých jehličnanů by ani nemělo smysl, 

pokácené kmeny v lese zůstávají k zetlení, na pilu se nedostanou. "Už několikátý den 

objevujeme v lesích pokácené stromy, které nejsou napadené kůrovcem. Jsou jich desítky," 

řekl včera Vratislav Vozník, mluvčí blokády, při níž ekologičtí aktivisté brání lesy u 

Modravy.  

Tvrdí, že na kůře stromů nebyly žádné závrty od kůrovce. Správa parku to odmítá. Stromy 

určené k těžbě podle ní značili modrým sprejem zkušení lesníci. "V lokalitě byla i vnitřní 

kontrola správy parku, která neshledala v jejich práci žádné závady," řekl mluvčí parku Pavel 

Pechoušek.  

U Modravy pozvolna končí kácení pěti tisíc stromů. Aktivisté však ani po ukončení těžby v 

této lokalitě neplánují, že park opustí. Zhruba pět až deset lidí bude v lesích hlídkovat, zda v 

jiném z cenných území nedochází k těžbě. Tam by okamžitě zahájili znovu další blokádu.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Už třetí týden bojují ekologisté formou blokády Na Ztraceném za svoje zájmy v ochraně 

pralesů Šumavy. Na své straně mají některé politiky a vědce. Správci národního parku s 

takovým postupem nesouhlasí. Na své straně mají zákon, soudní rozhodnutí, šumavské 

obyvatelstvo, druhou část české vědy s opačným názorem a podle posledních průzkumů také 

většinu českého národa.  

Policie České republiky v tomto sporu asistuje svými zákroky proti nedodržování zákona a 

soudního rozhodnutí. Blíží se však okamžik, kdy se válka o stromy změní v boj o přežití 

všech zúčastněných. Nastane chvíle, kdy se zcela vytratí smysl a zůstanou pouze emoce. Už 

dnes ekologisté nastavují proti těžařům a policii své děti a na druhém konci názorového sporu 

doktorka Pelíšková drží proti ekologistům protestní hladovku.  

Les Na Ztraceném se stal válečnou zónou a obec Modrava se stala obcí v obležení. Každý boj, 

pokud není trestnou lupičskou výpravou, by měl mít svá pravidla.  

Ministr Chalupa vyzval všechny strany sporu k jednání. Hnutí Duha a jeho příznivci jednání 

odmítli s tím, že nebudou jednat do doby ukončení těžeb Na Ztraceném.  

I ve středověku bylo součástí obléhání hradu vyjednávání. Pokud však Duha podmiňuje 

jednání o zastavení kácení právě zastavením kácení, dopředu žádá, aby správa parku 

ustoupila. Takto se však jednání vést nedají.  

Máme-li se pohnout z místa, je nutné přesunout se z lesa k jednacímu stolu.  

Jako starosta obce jsem pozval představitele jednotlivých stran sporu – ministerstvo životního 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


prostředí, správu parku, docenta Hrušku, Jaromíra Bláhu a hejtmany Plzeňského a 

Jihočeského kraje – ke společnému setkání na Modravě. Nedomnívám se, že na prvním 

setkání bude nalezena shoda. Jsem ale přesvědčen, že je potřeba vyjádřit dobrou vůli a hlavně 

začít spolu mluvit.  

 

(Antonín Schubert, starosta Modravy)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA (vdo) Už stotřiašedesát ekologických aktivistů zadrželi na Šumavě policisté a 

odvezli je k výslechům na služebnu. Bránili kácení stromů napadených kůrovcem v 

nejcennější zóně národního parku. Polovině z nich hrozí pokuta ve správním řízení. Až 

minulý týden, když zásahová jednotka zatýkala svou 164. aktivistku, vyvolala tím ostrou 

debatu o tom, zda jsou policejní zásahy v lesích přiměřené.  

Proč zrovna tento případ? Šlo totiž o sedmnáctiletou dívku, za níž se přijeli podívat její 

rodiče. Byli přímo u toho, když jejich dceru zatýkala policie a vedla ji k policejnímu vozu. 

Tak začali protestovat s tím, že je nezletilá. Jeden z policistů však bez varování ostře srazil 

otce k zemi, spoutal ho a naložil do auta. Vše natočili ostatní aktivisté na video. "Ti rodiče 

chtěli jen vědět, kam jejich dceru vezou, případně aby s ní byli u výslechu. Podle našeho 

názoru byl zákrok velmi neadekvátní," míní mluvčí blokády Vratislav Vozník. U zásahu byl i 

reportér MF DNES. Podle tvrdého chování policistů se zdá, že jde spíše o akci proti 

agresivním fotbalovým chuligánům místo proti demonstrantům, kteří mají v demokracii právo 

vyjádřit svůj názor.  

"Zákroky policistů jsou nahrávány na zvukový a obrazový materiál. To, že jednají v souladu 

se zákonem, lze doložit i tvrzením svědků," oponuje však plzeňská policejní mluvčí Hana 

Jehlíková.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(vdo)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Samozvaní mudrci  

 

Ekologičtí aktivisté brání kácení. To již dnes není nic divného, že tihle samozvaní 

mudrci zasahují, kde se dá, kde lidé pracují, kde lidé žijí, kde lidé něco stavějí, kde lidé 

něco tvoří. Ano, je to doba, kdy se člověk, který něco má, něco dělá, zákonitě dostane do 

střetu s úředníky, památkáři, ochránci přírody a jinými ochránci všeho, jen ne člověka. 

Byl bych velmi rád za zprávu o tom, čemu prospěli a co si koupili a teď spravují tak, jak 

kážou jiným.  

 

Jan Zavadil, Železné hory  

 

Takzvané pralesy  

 

"Ad: Příroda si pomůže  

 

K obrovským ztrátám, které působí kůrovec na Šumavě, brzy připočteme další, způsobené 

soudními spory. Většinu nákladů zaplatíme my, kteří spor považujeme za nesmysl. 

Aktivističtí přátelé brouka totiž jsou většinou nemajetní, ale odvolávat se budou až do 

Štrasburku. Advokáty jim musí platit stát. Přitom od samého počátku jde o nesmysl, který 

přiznávají i nejpřísnější ochránci přírody. Nejde o žádný prales. Právě tak není možné vysadit 

prales na úpatí Ještědu. Je to stejné, jako kdybyste se rozhodli, že ze svého novorozence 

vychováte neandertálce. Takzvané pralesy v České republice jsou jen pokusné pozemky se 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


sníženým bezprostředním vlivem člověka. Člověk sem stejně chodí, shazuje popílek, působí 

radiací i zmutovanými organismy od virů až po živočichy...  

 

Milan Maršálek, Facir@seznam.cz  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Samozvaní mudrci  

 

Ekologičtí aktivisté brání kácení. To již dnes není nic divného, že tihle samozvaní mudrci 

zasahují, kde se dá, kde lidé pracují, kde lidé žijí, kde lidé něco stavějí, kde lidé něco tvoří. 

Ano, je to doba, kdy se člověk, který něco má, něco dělá, zákonitě dostane do střetu s 

úředníky, památkáři, ochránci přírody a jinými ochránci všeho, jen ne člověka. Byl bych 

velmi rád za zprávu o tom, čemu prospěli a co si koupili a teď spravují tak, jak kážou jiným.  

 

Jan Zavadil, Železné hory  

 

Takzvané pralesy  

 

"Ad: Příroda si pomůže  

 

K obrovským ztrátám, které působí kůrovec na Šumavě, brzy připočteme další, 

způsobené soudními spory. Většinu nákladů zaplatíme my, kteří spor považujeme za 

nesmysl. Aktivističtí přátelé brouka totiž jsou většinou nemajetní, ale odvolávat se 

budou až do Štrasburku. Advokáty jim musí platit stát. Přitom od samého počátku jde o 

nesmysl, který přiznávají i nejpřísnější ochránci přírody. Nejde o žádný prales. Právě 

tak není možné vysadit prales na úpatí Ještědu. Je to stejné, jako kdybyste se rozhodli, 

že ze svého novorozence vychováte neandertálce. Takzvané pralesy v České republice 

jsou jen pokusné pozemky se sníženým bezprostředním vlivem člověka. Člověk sem 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


stejně chodí, shazuje popílek, působí radiací i zmutovanými organismy od virů až po 

živočichy...  

 

Milan Maršálek, Facir@seznam.cz  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Exkluzivní průzkum MF DNES o Šumavě: Většina veřejnosti souhlasí s kácením stromů 

napadených kůrovcem. Zároveň však nadpoloviční část lidí odmítá plány zpřístupnit turistům 

nejcennější chráněné zóny národního parku nebo výstavbu nových hotelů či sjezdovek  

 

U české veřejnosti, která je známá svou averzí k ekologickým aktivistům, to lidé blokující 

kácení šumavských stromů napadených kůrovcem prohrávají.  

Ukázal to průzkum veřejného mínění agentury Median exkluzivně pro MF DNES. Ta oslovila 

přes pět set lidí. Nejtěsnější většina lidí, 51 procent, souhlasí s kácením smrků.  

Schvalují tedy nekompromisní postup současného vedení Národního parku Šumava v čele s 

Janem Stráským, za nímž stojí i prezident Václav Klaus.  

Naopak proti kácení je 27 procent lidí. Ti argumentují, že národní parky a zvlášť jejich 

nejcennější zóny jsou přece všude na světě právě proto, aby tam člověk vůbec nijak 

nezasahoval a nechal všechno jen na přírodě.  

Na stranu této menšiny se docela odvážně postavil Bohuslav Sobotka, předseda opoziční 

ČSSD, strany jindy vycházející ochotně vstříc náladám veřejnosti. Minulý týden přijel 

aktivisty blokující kácení stromů u Ptačího potoka osobně podpořit. Samozřejmě to také 

Sobotka ve své partaji hned náležitě schytal ze všech stran, nejvíc od sociálnědemokratických 

hejtmanů Jihočeského a Plzeňského kraje, na jejichž území Šumava leží. V podobném 

postavení je v TOP 09 Karel Schwarzenberg, neboť "starostovská" část jeho politické strany 

kácení podporuje, zatímco vystudovaný lesník je proti. "Šumavu ničí ti, kteří chtějí velké 

prachy, odsud je totiž velmi kvalitní dříví," míní ministr zahraničí Schwarzenberg, který 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


studoval lesnictví na mnichovské univerzitě. V takové spleti názorů a argumentů se nelze moc 

jednoduše vyznat – vždyť také 22 procent lidí v průzkumu upřímně odpovědělo, že nevědí, 

zda kácet, či nikoliv. Donedávna byl boj s pětimilimetrovým škůdcem – lýkožroutem 

smrkovým – akademickou debatou přírodovědců. Přeli se o to, jak moc člověk napomohl 

rozšíření kůrovcové kalamity. Anebo zda vysázené smrkové monokultury v národním parku 

lze vůbec považovat za divočinu, a tudíž ji nechat, ať si sama se škůdcem poradí.  

 

Chalupáři a divočina  

 

Názory lidí se různí bez ohledu na vzdělání, povolání či věk. Jak vyplývá z průzkumu, jediná 

kategorie, která očividně ovlivňuje názory, je místo bydliště.  

Nejvíce odpůrců má kácení v Praze a Středočeském kraji, kde s ním souhlasí "jen" 40 procent 

lidí. Všude jinde mají dřevorubci více než padesátiprocentní podporu. Pražané i obyvatelé 

středočeských měst mají k Šumavě jiný vztah než lidé z ostatních částí Česka. Mnoho z nich 

tu tradičně má chaty a chalupy. Zatímco víkendoví návštěvníci Šumavy zřejmě chtějí 

nedotknutelnou divočinu, místní jsou největšími zastánci motorových pil. Třeba na Modravě 

aktivistům říkají ekoteroristé. "Když přijedu na Šumavu, tak názor kácet je mezi místními 

obyvateli absolutně dominantní," říká ministr životního prostředí Tomáš Chalupa.  

Názor mohou pod vlivem akčních obrázků z aktuální blokády částečně ovlivňovat i emoce – 

tedy to, zda člověk souhlasí, či nesouhlasí s formou protestu. Průzkum totiž ukázal, že v 

ostatních otázkách ohledně Šumavy je většinová veřejnost velmi "zelená". Lidé drtivě 

odmítají, aby se v parku stavěly nové hotely nebo lyžařské sjezdovky. Příliš se jim nelíbí ani 

plány ředitele parku Stráského, jenž chce turistům otevřít dosud nepřístupné šumavské zóny.  

 

(Václav Dolejší)  

 

---  

 

"Šumavu ničí ti, kteří chtějí velké prachy, odsud je totiž velmi kvalitní dříví."  

 

Karel Schwarzenberg  

ministr zahraničí  

 

---  

 

Souhlasíte s kácením stromů napadených kůrovcem?  

 

ano  

51,3  

 

ne  

27,0  

 

nevím  

21,7  

 

Otevřeli byste více turistům a pustili je i do míst, kam nyní vůbec nesmí?  

 

ano  

35,7  



 

ne  

50,3  

 

nevím  

14,0  

 

Ano, souhlasím s kácením stromů napadených kůrovcem.  

 

Praha a Středočeský kraj  

40,4  

 

Čechy  

55,1  

 

Morava  

53,9  

 

Chcete, aby v Národním parku Šumava bylo možné stavět nové hotely a sjezdovky?  

 

ano  

17,4  

 

ne  

69,0  

 

nevím  

13,6  

 

muži  

 

ano  

18,3  

 

ne  

72,2  

 

nevím  

9,5  

 

ženy  

 

ano  

16,6  

 

ne  

65,8  

 

nevím  

17,6  



 

Pozn: 502 respondentů, údaje jsou uvedeny v %  

 

Pramen: Median  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Aktivisté a vědci už neprotestují proti kácení smrků jen v šumavských lesích. Přišli vyzvat k 

zásahu ministra Chalupu před jeho sídlo  

 

PRAHA "Chalupo, k lesu čelem, k Janovi zády!" pokřikovali včera dopoledne v 

mrazíkovském duchu odpůrci kácení šumavských lesů napadených kůrovcem v narážce na 

ministra Tomáše Chalupu a jím jmenovaného šéfa šumavského národního parku Jana 

Stráského.  

Zatímco se ekologičtí aktivisté už třetí týden přivazují ke stromům u šumavské Modravy, asi 

stovka jejich stoupenců se v pátek sešla na demonstraci pořádané Hnutím Duha přímo před 

ministerstvem životního prostředí v Praze, aby jim vyjádřila podporu.  

Protest moderoval herec Petr Vacek a na provizorním pódiu na schodech ministerstva se s 

krátkými proslovy postupně vystřídali vědci, ekologové, známé osobnosti i čerství účastníci 

blokády. Stínovou vědeckou radu NP Šumava na happeningu zastoupil profesor lesnictví 

Josef Fanta. "Vědecké výzkumy ukazují, že les na daných podmáčených stanovištích nezničí 

ani kůrovec, ani vichřice," řekl. Vedení parku podle něj politicky i odborně selhalo. Na 

demonstraci dorazil i autobus Šumavanů, kteří naopak přijeli vyjádřit podporu vedení 

národního parku. Pár metrů od aktivistů utvořili samostatný tábor, kterému dominovaly 

plastové kbelíky s kůrovcem a transparenty s nápisy jako "Vivat Stráský!" či "Nejsme míň 

než kůrovec". Bývalý starosta Horské Kvildy Jan Janoušek dokonce dostal od organizátorů 

akce možnost promluvit. "Správa parku má naši plnou podporu. My Šumavu mít suchou 

nechceme. Tímto kácením se zachrání 60 hektarů lesa," vyjádřil se Janoušek. Tajemník 

ministerstva Libor Ježek na závěr převzal od organizátorů demonstrace Šumavskou výzvu 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


adresovanou Chalupovi. Ten je momentálně na dovolené. Aktivisté v ní ministra žádají, aby 

respektoval vyjádření vědeckých kapacit a zastavil nezákonné kácení lesů. Výzvu již 

podepsalo více než 2 500 lidí včetně mnoha známých osobností. Chalupa vzkázal 

zúčastněným, že diskuse o novém zákonu o národním parku začne 25. srpna, na kdy svolal 

jednání vědců se zástupci krajů. Ministr již na čtvrtečním jednání Senátu vyzval obě strany 

sporu ke smíru.  

 

(Radka Římanová)  

 

---  

 

Video z demonstrace najdete na www.idnes.cz/chalupa  

 

Foto: Bez násilí Protest před ministerstvem byl na rozdíl od konfliktů ekologů s policií na 

Šumavě poklidný.  

Foto: Michal Šula, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Reportér MF DNES strávil typický pracovní den v šumavském národním 

parku. Sledoval při akci ekologické aktivisty i reakci policejní zásahové 
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Místo a čas této schůzky jsou přísně tajné.  

Řekněme pouze, že se koná kdesi na Šumavě a účastní se jí koordinátoři blokády proti kácení 

stromů v lesích u Modravy. Ačkoli mám domluvené, že budu moci být v centru dění od 

samého začátku, na poradu nakonec nesmím. Existuje prý příliš velké riziko, že mě nepřátelé 

blokády sledují. Vítejte v bitvě o Šumavu.  

Je úterý kolem jedenácté v noci a já se na parkovišti ve Filipově Huti ukládám v autě ke 

spánku. Zítra mě čeká cesta do lesů u Ptačího potoka, kde budu blokádu sledovat přímo 

uprostřed aktivistů. Před spaním ještě dostávám instrukce, kde a kdy na mě bude zítra čekat 

jejich spojka. "Kdyby se místní dozvěděli, kdo nám zde poskytuje azyl nebo ubytovává 

blokádníky, měl by to v té vesnici nadlouho těžké," vysvětluje mi důvody k utajování 

aktivista Vratislav Vozník.  

5.45 Vstávám brzy a podle instrukcí vyrážím z Filipovy Huti pěšky k lesům Na Ztraceném. 

Vidím, že důvody k utajování jsou namístě. Modravští ekology opravdu z hloubi duše 

nesnášejí. Téměř na každém domku visí protiaktivistický transparent. "Pozor, okupace! 

Evidujeme nezákonný výskyt aktivistů v našem lese," stojí na jednom z nich. Pár místních 

postává u cesty. Už několik dní se snaží blokovat blokádu, vypadají, že by se klidně i poprali. 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Mě naštěstí nechávají projít bez povšimnutí. 6.10 Jsem na místě. Z lesa je slyšet zvuk 

motorových pil, na cestě se připravují k práci další dřevorubci. Po chvilce se objeví 

dlouhovlasý kluk s velkým batohem – má spojka, Miroslav Kutal z Hnutí Duha. "Naši lidé 

jsou hlouběji v lese. Půjdeme za nimi," říká můj průvodce. Mizíme v lese, ale na žádného 

člověka připoutaného ke stromu dlouho nemůžeme narazit. 7.15 Přicházíme k místu 

ohraničenému červenobílou páskou. Za ní se kácí. Místo hlídá trojice policistů z Železné 

Rudy. "Tak snad se nebudeme dneska prát?" vítá nás bodrým úsměvem policista. "Já se 

neperu, vy ano?" odpovídám. Nemám vestu s nápisem Press, neukazuji novinářskou 

průkazku, jsem tedy považován za jednoho z blokádníků. "Já se také neperu, ale vždyť víte, 

jak to chodí. Poučím vás, že sem nesmíte. Když neposlechnete, řeknu do vysílačky, že ten 

Ferda, co sem vlezl už desetkrát, je tady pojedenácté. A na cestě už čekají ty naše dutý hlavy, 

který už jsou celý nadržený, že si budou moci bouchnout," upozorňuje "otcovsky" policista na 

přítomnost zásahové jednotky z Plzně.  

7.55 Po dlouhém prodírání se hustým lesem potkáváme skupinku pěti blokádníků. Policisté je 

chytili za páskou a zabavili jim občanky. Jeden z blokádníků stojí dál za páskou. Dřevorubci 

proto museli přerušit práci. Pochopil jsem taktiku aktivistů – těžbu lze zastavit i bez řetězů. 

Stačí jen přijít blíž k dřevorubcům, pak se dlouho čeká, než je policie odvede. Dřevorubci 

jsou rozladění. "Tohle je ka-la-mi-ta," hláskuje jeden z nich směrem k aktivistům. "Tohle je 

ná-rod-ní park," odpovídají mu. 8.40 Dostáváme zprávu, že v půl dvanácté přijde další 

skupina a začne "velká akce". Brodíme se dál lesem. Policisté jsou snad za každým stromem a 

při setkání s námi hlásí: Tady už se nekácí, jen odkorňuje. Pár vteřin po jednom takovém 

hlášení padne deset metrů od nás k zemi další smrk. 11.30 Velká akce začíná. Skupina asi 

padesáti aktivistů se chystá na hromadný vpád na území těžařů. Jsou zde mladí lidé i starší 

pánové a dámy. Jedna žena s sebou má dva chlapce, odhadem šestiletého a osmiletého. 

Skupinu vede zkušený aktivista Jan Piňos, na sobě má tričko s nápisem Free Tibet.  

Červená páska za chvíli bere za své. Jdu až k dřevorubcům, kteří vypnuli pily. Aktivisté se 

posadili na pařezy, někteří si rozbalili svačinu. "Co teď budete dělat?" ptám se policisty v 

reflexní vestě s nápisem Antikonfliktní tým. "Opusťte prostor a nic se vám nestane," zní rada. 

Dobrá rada. Za pásku se dostávám zrovna ve chvíli, kdy do prostoru nastupují "duté hlavy".  

12.25 Urostlí policisté v černých uniformách, černých baretech a s černými brýlemi začínají 

"čistit" prostor. Většinu blokádníků musí vynést. Břichem dolů, s rukama zkroucenýma za 

zády. Možná je to jen náhoda, ale každý druhý odnášený policistům "upadne" obličejem do 

blátivé louže, u které zrovna sedím. Odvlekli jich takto 38 včetně jednoho univerzitního 

profesora a zhruba šedesátileté sténající paní.  

13.05 Zajatci sedí za policejním autem. Po hlavní cestě odjíždí první anton. "Je tam má dcera, 

je nezletilá, mám právo být s ní!" křičí její otec Radovan Čáp, který se s rodinou k blokádě 

spontánně připojil o víkendu. Člen zásahové jednotky ho jednou ranou na bradu skládá k 

zemi. Následují další rány. Jeho žena policistu dvakrát plácne dlaní do zad. Oba jsou 

odvedeni, ji prý obviní z útoku na veřejnou osobu. 16.30 Skupinka aktivistů sedí na terásce na 

náměstí v Kašperských Horách. Ve vedlejším podniku je odmítli obsloužit. Jsou po výslechu 

a vyprávějí si zážitky. Nejvíc se řeší brutální útok na pana Čápa. "Já už tam dnes byla popáté. 

Už mě znají, vědí, že odmítám vypovídat, tak to šlo rychle. Prý jsem jejich rekordmanka," 

říká přítelkyně mého průvodce Daja. Dostávám zprávu, že se na Šumavu chystá Jiří Paroubek. 

Z amplionu zní píseň Není nutno. Blokáda dnes končí, většina ze zadržených je však 

připravena jít do toho zítra znovu.  

 

(Antonín Viktora)  

 

---  

 



"Na cestě už čekají ty naše dutý hlavy, který už jsou celý nadržený, že si budou moci 

bouchnout."  

 

---  

 

FAKTA  

Šumavský boj ekologů  

 

Blokády Na Ztraceném v Národním parku Šumava trvají již 12. den. Ekologičtí aktivisté se ke 

stromům poutají a brání v kácení smrků napadených kůrovcem. Podporuje je část odborníků. 

Zásah podle nich škodí a příroda si pomůže sama. Proti nim stojí místní obyvatelé, park a 

další odborníci. Ti tvrdí, že jedině kácení zastaví kůrovce, aby nenapadl zbytek lesa.  

Na Ztraceném roste 130 tisíc stromů. Dělníci mají pokácet 5 000 smrků napadených 

kůrovcem.  

 

Foto: Rychle, než přijdou Pokud se do lesa připletou aktivisté, musí dřevorubci kvůli 

bezpečnosti přerušit práci.  

Foto: Ladislav Němec, MF DNES  

 

Foto: Malý aktivista Jednu z blokádnic doprovázely dvě děti. "Teď půjdeme do vězení?" ptal 

se jí synek, když je policie zadržela.  

 

Foto: Nepůjdu Aktivisté se neperou, policii kladou pasivní odpor. Stejně jako starší 

blokádnice na snímku.  

 

Foto: Tábor zajatců Zadržené odtáhlo komando za auto, kde přes hodinu čekali na odvoz na 

stanici.  

 

Foto: Už ji nesou Kdo neposlechne, musí být odvlečen.  

foto 4x Antonín Viktora  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ŠUMAVA "Věčně státi také nebudou, uschne ten a zetlí onen, jeden po druhém a padne, na 

jeho místo druhý postoupí a zmohutní, třebas i za dlouho. Dokud celou věc člověk lesu 

samému ponechává, nic se lesu nestane. Co les ztratí, sám si zase vynahradí." Spisovatel 

Karel Klostermann v knize Ze života lesních samot před více než sto lety přesně vystihl 

myšlenku, kvůli níž se v těchto dnech přivazují ke stromům aktivisté v šumavských hvozdech 

nedaleko Modravy.  

Klostermanna paradoxně cituje informační tabule u Ptačí nádrže na turistické cestě z Filipovy 

Huti na Březník. Hned za další zatáčkou se kácí jeden smrk za druhým. Boj s kůrovcem zde 

tedy člověk lesu samému neponechal.  

Právě to způsobilo protest. Blokádu ve skutečnosti vyvolal spor o to, jak na kůrovce v parku 

nazírat. "Proti kůrovci se musí zasahovat. Kdyby se nezasáhlo, tak z každého stromu napadne 

kůrovec dalších deset," hájí postup vedení parku Stanislav Vacek z Fakulty lesnické a 

dřevařské České zemědělské univerzity.  

Kůrovec je v očích lesníků škůdce, s nímž je nutné bojovat. Ostatní přírodovědci s tím 

souhlasí, ale pouze pokud je řeč o hospodářských lesích. Uprostřed divočiny je kůrovec z 

jejich pohledu běžnou součástí koloběhu života. Smyslem národního parku přitom je, aby tyto 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


procesy chránil a nedovolil člověku do nich zasahovat.  

V lokalitě Na Ztraceném je na mnoha místech dobře vidět, že samovolná a přirozená obnova 

lesa funguje, ačkoli se zde bezzásahová zóna vyhlásila teprve před čtyřmi roky. Uschlé smrky 

poskytují stín potřebný pro růst menších stromků a potravu pro hmyz, ptáky, houby a mechy. 

Tlející kmeny spadlých stromů obalují mechy, které zadržují vláhu, a vyrůstají na nich malé 

smrčky. "Předat žezlo přírodě můžeme v podstatě kdekoliv, i tam, kde dříve býval 

hospodářský les. A zániku lesa se nemusíme obávat," stojí v publikaci Co vyprávějí šumavské 

smrčiny, kterou loni vydala správa šumavského parku. Na jejím vzniku spolupracovalo 

dvanáct předních českých přírodovědců a odborníků na ekologii včetně docenta Miroslava 

Svobody, jenž působí na stejné fakultě jako Vacek. Dokládá to, že ani lesničtí experti nejsou 

jednoznačně pro potírání kůrovce kácením. "Tuto publikaci nechává současná správa parku 

stáhnout ze všech infocenter, kde byla předtím k dostání. Názory renomovaných odborníků 

zřejmě považuje za kacířské," tvrdí mykoložka Anna Lepšová.  

 

(Antonín Viktora)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Jedna z mála oblastí republiky, která zůstala nerozkradená, jsou národní parky. Je nad slunce 

jasnější, že veřejnost stále ještě citlivá na ochranu přírody by asi stěží dovolila vykácet v 

nejcennější části národního parku staleté porosty a udělat z nich řezivo. Jediná cesta, která k 

tomu vede, je převléci vlka do roucha beránčího a začít kácet pod pláštíkem ochrany přírody. 

Toto převtělení je ovšem možno udělat pomocí několika kroků. Hlavně je třeba obsadit 

funkce ministra životního prostředí i ředitele parku. První krok se ODS zpočátku moc 

nepodařil. Další kolo spočívalo v nasazení modrého Mirka Dušína – Tomáše Chalupy. Tento 

je buď chytřejší, nebo poučenější a pochopil, že rozkrádat se musí pomocí nasazených lidí. A 

tak bez výběrového řízení nasadil do funkce pana Stráského, právě proto, že ničemu 

nerozumí.  

 

(Mojmír Vlašín, Brno)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Kácet vzrostlý strom jen proto, že je napaden kůrovcem, je nesmysl a dogma ministerstva 

životního prostředí. Kůrovec zdravému lesu neuškodí, spíše naopak, pomůže mu k obnově. 

Když napadený strom skácíme, kůrovec si najde jiný, zdravý. V amerických národních 

parcích se kvůli kůrovci nekácí. Nezasahuje se ani v případě požárů způsobených přirozenou 

cestou, především bleskem. Lesy se nechávají na pokoji a datlové si s kůrovcem poradí.  

 

(Jan Halaska, Woodstock, USA)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Důležité je hlavně to, co se s "vytěženým lesem" dělá. Pokud jde na pilu a "ekonomicky se 

zhodnotí", pak chápu pana Stráského i starosty příslušných obcí. Prodejme cokoliv, po nás 

potopa. Je pravda, že pod zásahy nekompetentních lidí se velká část Šumavy změnila v 

monokulturní, hospodářský smrkový les. Les pro stavebníky, pro lobbistické výnosy. 

Ekologové jen chtějí nové přirozené složení tohoto lesa (obávám se, že má-li umělý zásah 

účinnost v jediné generaci, tak ten přirozený jich vyžaduje mnoho). My lidé nějakou tu facku 

přežijeme. Ale podříznutí nepřežije ani strom, ani člověk.  

 

(Ivan Petřík, ivan.petrik@ipetrik.cz)  

– 
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Kůrovec prales buď sežere, nebo nesežere. Nám nevěřícím to může být fuk. Nejde o prales, 

vždyť žádný už dávno není, nýbrž o fikci pralesa, kterou jedni vzývají a druzí chtějí vymýtit.  

 

Česká politika je už tradičně chabá. Ze všech oborů lidské činnosti, sportem počínaje, přes 

vědu, umění až po zlaté české podnikatelství je na tom česká politika nejhůř. Přestože podává 

matné výkony, je ochotna udělat politiku z čehokoliv. Teď právě v tom lítá chudák kůrovec. 

Zatímco pokojně žere Šumavu, rozhořela se kolem jeho hodů lítá válka. Podle ministra 

Schwarzenberga je pseudonáboženská. Je to i ženský boj, už tam kopla ekobojovnice 

policistku do hlavy. Charakter náboženské války to má – vznícené city, neochvějnost 

stanovisek, bludné vize a modloslužebné holdování broukovi, jakož i jeho zavrhování. 

Začínají se množit i tábory lidu, pro kůrovce, proti němu, jako kdysi, když se mělo přijímat 

podobojí, či podjednou.  

 

Hon na ekology  

 

V dávnějších dobách by došlo na upalování kůrovečníků a antikůrovečníků, v době nedávné 

by StB šmahem zatýkala v řadách těch, kdo by nepřijali názor komunistů na kůrovce. V době 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


demokratické se válka odehrává jako sled dadaistických bitek. Policie vynáší ekobojovníky z 

lesa, ti se jako medvědi vracejí zpět. Ty medvědy chytá v městech u popelnic medvědí služba, 

vozí je stovky kilometrů do divoké přírody, odkud se medvědi vracejí k popelnicím, které je 

baví víc než prales. Chytit medvěda je však snazší než chytit ekoaktivistu.  

Tato dadaistická zábava je komentována výkřiky politiků. Brouka situují do politického pole a 

obracejí jeho kusadla proti konkurenci, případně vychvalováním té či oné kůrovcové 

ideologie chtějí získat lepší preference a nové sympatizanty. Pokusil se o to i předseda 

ochablé TOP 09 Schwarzenberg. Zaútočil na Stráského, jako by Stráský byl v tom panoptiku 

hlavním padouchem. Vyzval k debatě vědců, jako by nějaký vědecký názor na tuto 

náboženskou při existoval. Jsou vědci, kteří se modlí k novodobému pralesnictví a čarodějce 

přírodě, a jsou vědci, kteří to považují za pitomost a říkají, že žádná prapříroda už není a 

umělý pralesní flíček na planetě je nic.  

 

Přisadil si i Sobotka  

 

Včera se přidal i předseda ČSSD Sobotka, kterého straníci kritizují za laxnost a malou energii. 

Dojel na Šumavu se svým názorem. Hádejte jakým? Podle jeho odborného náhledu ředitel 

parku a ministr životního prostředí nezvládají situaci. K současnému dramatickému vyhrocení 

sporu o kácení prý nemuselo dojít, kdyby ministerstvo životního prostředí a vedení parku už 

před časem nerezignovaly na skutečnou odbornou debatu a zprostředkování dialogu mezi 

ekologickými aktivisty, obcemi, kraji a státní správou. To "před časem" je čertovo kopýtko. 

Před časem tu osm let, i na Šumavě, vládla ČSSD. Situaci také nezvládala a odborný postup z 

dialogu odborníků také nevygenerovala. Sobotkovi vadí i policejní zásah vůči aktivistům. 

"Velmi nerad vidím, když s občanskými aktivisty stát diskutuje prostřednictvím policie," 

řekl.Mohl tu obavu vyjádřit mnohem dříve, když za Paroubka policie mlátila divoké 

tanečníky, protože také lezli do cizího. Představa, že politici kůrovci rozumějí, je z říše 

pohádek. Rozumějí svému řemeslu, co ze situace vytěžit pro sebe, pro svou stranu. Brouk jim 

je pochopitelně lhostejný, jde jen o to, pro kterou partaj žere. Broukovu životu a škodlivosti 

nerozumí ani jeho obhájci, ekologisté, mládež, divocí bojovníci a sympatizující veřejnost. 

Přesněji: rozumějí jí po svém. Brouku, žer, přírodo, konej a hotovo. Mají zápal hodný těch, co 

chtěli kromě hostie i víno. Spor mezi těmi pod jednou a pod obojí vynesl hodně krve, bolesti, 

zabitých lidí, vypleněných hodnot. Nad vášnivostí těch náboženských rvaček můžeme dnes 

jen vrtět hlavou. Zápal sporů o kůrovce naštěstí vynáší jen klaunská představení, řev a 

verbální hněv mudrlantů. To je pokrok v řešení neřešitelných konfliktů, které se opírají o 

blouznivost. Sobotkovu misi zhodnotil uvážlivý šumavský starosta Schubert: Politici o 

příslušné problematice nejen nic nevědí, ale ani nechápou, o co vlastně ve skutečnosti na 

Šumavě ekologickým aktivistům jde. Vždyť celou dobu právě oni řičeli, jak je nepřípustné, 

aby politici do Šumavy zasahovali svými politickými názory a rozhodnutími. Čili jakýsi 

zdravý rozum v té válce přec jen existuje. Pochopit, že v kůrovcové válce nejde o přírodu a o 

pralesy, není těžké. Ta válka má ale politický potenciál, hodí se politickým přežvýkavcům k 

přežvykování, fantastům ke snění, ekodivochům k bouřím, které jsou vhodné pro kamery. 

Kůrovec prales buď sežere, nebo nesežere. Nám nevěřícím to může být fuk. Nejde o prales, 

vždyť žádný ani není, nýbrž o fikci pralesa, kterou jedni vzývají a druzí ne. Němci jsou 

praktičtější. Prales neprales, vymezili věřícím pralesní území, nevěřícím vykáceli sanitární 

kordon. Kůrovec žere uvnitř, ven nesmí. A je pokoj. Tvorba ideového pralesnictví se vrátila 

do ekokabinetů badatelů, šťastných, že mají pralesíček, a politika sytí lidi jinými tématy. Ne 

tak u nás. Máme tam rozeseto 135 pralesních ostrůvků, nemá to žádný řád, a nebudeme mít 

ani prales, ani kordon. Chudák pravicový i levicový brouk si v politice pobude, dokud bude 

na Šumavě jediný strom.  

 



(Karel, Steigerwald, komentátor, MF DNES)  

 

Foto: Karel Steigerwald komentátor MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 



103 - 1786. Bojovníci o Šumavu rekrutují vědce    

Skóre:  1.00  

Název:  Bojovníci o Šumavu rekrutují vědce  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  02.08.2011  

Str.:  5  

Mutace:  Brno; Jižní Morava; Moravskoslezský; Olomoucký; Vysočina; Zlínský  

Pořadí:  1  

Zpracováno:  02.08.2011 02:55:23  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  179  

Rubrika:  z domova  

Autor:  Antonín Viktora, Václav Janouš  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

ISSN:  1210-1168  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka oblasti:  DC  

Zkratka zdroje:  DCMF  

Identifikace:  DCMF20110802070001  

Čtenost-Sled.:  892000  

Klíčová slova:  
prostředí (2), ekologii (2), životní, ekologie, ekologických, Ekologičtí, 

životního  

Spor o to, jak bojovat s lýkožroutem, rozděluje vědeckou obec. Zatímco profesoři lesnické 

fakulty prosazují kácení, přírodovědci z Univerzity Karlovy podporují blokádu  

 

PRAHA, MODRAVA Vědci jsou s námi. Hnutí Duha včera dopoledne uspořádalo debatu, na 

které představilo odborníky, již aktivisty podporují v boji o Šumavu.  

Ředitel Ústavu pro životní prostředí Jan Frouz a profesor ekologie z Přírodovědecké fakulty 

Univerzity Karlovy Pavel Kindlmann při té příležitosti odsoudili masivní kácení u Ptačího 

potoka nedaleko Modravy. Právě kvůli němu už přes dva týdny probíhá na místě blokáda 

ekologických aktivistů.  

"Je otázkou, proč chceme mít národní parky. Ředitel šumavského parku Jan Stráský jej chce 

uměle vytvořit, ale takový park se spíše bude podobat Stromovce a měl by jen minimální 

ochranářskou hodnotu," řekl Kindlmann.  

Jenže už odpoledne vytáhlo vedení správy parku podobnou kartu a před novináře postavilo 

"své" vědce – autora vysokoškolských učebnic o ekologii a pěstování lesů Stanislava Vacka a 

děkana Fakulty lesnické a dřevařské České zemědělské univerzity Viléma Podrázského. 

"Blokáda je bezprecedentní a nejsou k ní žádné důvody. Proti kůrovci se musí zasahovat, 

lokalitu dobře znám a tam je potřeba stabilizovat les. Kdyby se nezasáhlo, tak z každého 

stromu napadne kůrovec dalších deset. Většina ploch na Šumavě je kulturních, nikoliv 

pralesů," oponoval na dálku vědcům z Karlovy univerzity Vacek. Na Šumavě mezitím dál 

hořel boj o lesy Na Ztraceném, kde teče Ptačí potok. Ekologičtí aktivisté se stále snaží 

zabránit kácení tím, že se poutají ke stromům nebo vylézají do jejich korun. Dřevorubci i tak 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


už pokáceli zhruba dva tisíce stromů, tedy polovinu z plánované těžby.  

 

Přírodovědci vs. lesníci  

 

Pro laika je téměř nemožné vyznat se v zamotaném sporu o to, jak správně vyřešit 

kůrovcovou kalamitu na Šumavě. Ta strana, která veřejnost přesvědčí, že za ní stojí badatelé a 

vědci, tedy získá výhodu. Jak se však v jejich protichůdných vyjádřeních orientovat?  

Zjednodušeně lze říct, že většina akademiků přírodovědeckého zaměření – biologů, botaniků, 

entomologů, ornitologů či vědců věnujících se ekologii a biodiverzitě – s kácením u Modravy 

nesouhlasí.  

"Nejde o to, zda kácet, či nikoli, ale kde a jak kácet. V této lokalitě vzniká les, který je svým 

složením podobný tomu, který byl pro Šumavu typický před tisíci lety. Proto není správné do 

tohoto procesu zasahovat," míní například Frouz.  

Za Stráským naopak stojí většina vědců, kteří se zabývají lesnictvím. Podle nich není les u 

Modravy nijak zvlášť vzácný a kácení napadených smrků je nejúčinnější cesta, jak šíření 

kůrovce zastavit. "Lesníci" získali v zimě jasnou převahu v radě národního parku, která je 

poradním orgánem ředitele Stráského.  

"Pan Vacek je určitě uznávaný odborník, ale patří ke konzervativnímu křídlu lesnické 

fakulty.Mladší vědci-lesníci se už na celý problém dívají jinak. Vidí, že zásahem u Ptačího 

potoka se bez jakýchkoli debat poškodí unikátní ekosystém. Jsou ale v menšině," upozorňuje 

profesor Univerzity Karlovy a bývalý ministr životního prostředí Bedřich Moldan.  

Ten má dnes vystoupit na tiskové konferenci TOP 09, jejímž je členem. Politici se kvůli 

šumavské otázce začínají rozdělovat stejně jako vědci. Zvlášť je to vidět u ČSSD. Jihočeský 

hejtman Jiří Zimola podporuje Stráského. "Odsuzuji trapné námezdní herce, jejich amatérské 

výkony nepomohou ani jim, ani Šumavě," vyjádřil se včera na adresu těch, kteří přijeli na 

místo blokády a vyjádřili jí podporu. Zda za "námezdní herce" považuje i své spolustraníky 

poslance Robina Böhnische, senátora Miroslava Krejču a expředsedu Vladimíra Špidlu, kteří 

právě to učinili o víkendu, již neupřesnil.  

 

(Antonín Viktora, Václav Janouš)  

 

Foto: Spory o stromy jen tak neskončí.  

Foto: Ladislav Němec, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Martin Valent ve Fóru čtenářů v pondělní MF DNES doporučuje aktivistům protestovat proti 

kácení lesů v okolí Lužné u Rakovníka. Tím použil nejotřepanější klišé v ochraně přírody, 

které znám: proč chráníte toto, chraňte radši tamto. Takových rad jsem za život dostal 

nespočet. Pokud má pisatel dojem, že u Rakovníka dochází k devastaci, tak ať se tomu věnuje 

a zastaví ji a já mu budu držet palce. A pokud mu zbude čas, tak se může přijet podívat na 

devastaci organizovanou panem Stráským.  

 

(Mojmír Vlašín, mojmir@vlasin.cz)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Akce kůrovec  

 

Na Šumavě se bojuje o přežití kůrovce. Proto bych radil jako dlouhodobý cíl vytvořit 

jednu větší lokalitu (do 30 procent rozlohy), kde by fungoval prales bez zásahů, a kolem 

by bylo půlkilometrové pásmo jako ochrana proti šíření kůrovce dále. Pokud někdo 

vytvořil 135 bezzásahových lokalit, tak je cíl předem jasný.  

 

Leopold Oravil, Jenčice  

 

Devastace lesů u Lužné  

 

Martin Valent ve Fóru čtenářů v pondělní MF DNES doporučuje aktivistům protestovat proti 

kácení lesů v okolí Lužné u Rakovníka. Tím použil nejotřepanější klišé v ochraně přírody, 

které znám: proč chráníte toto, chraňte radši tamto. Takových rad jsem za život dostal 

nespočet. Pokud má pisatel dojem, že u Rakovníka dochází k devastaci, tak ať se tomu věnuje 

a zastaví ji a já mu budu držet palce. A pokud mu zbude čas, tak se může přijet podívat na 

devastaci organizovanou panem Stráským.  

 

Mojmír Vlašín, mojmir@vlasin.cz  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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ŠUMAVA - Ekologové, kteří včera už sedmý den blokovali těžbu kůrovcem napadených 

stromů v Národním parku Šumava, neobjevili v šesti těžebních lokalitách poblíž Modravy 

žádného dřevorubce. A tvrdí, že v neděli v dříve bezzásahové zóně Ptačí potok nepadl ani 

jeden smrk. Správa parku naopak uvedla, že se dřevorubcům podařilo pokácet asi 80 stromů. 

Na místě bylo přes den v průměru 65 aktivistů připravených vyrazit do terénu a vázat se ke 

stromům řetězy a trubkami i lézt do korun.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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HOSTĚTÍN Loni v březnu navštívil princ Charles vesnici Hostětín na Uherskohradišťsku. 

Příští týden v srpnu se po jeho stopách mohou vydat následovníci na dovolenou. Brněnský 

Ekologický institut Veronica, který má pracoviště i v Hostětíně, ji zájemcům nabízí už 

druhým rokem.  

Hostětín se proslavil jako ekologická vesnice, kde se topí dřevní štěpkou, odpadní vodu čistí 

mokřad a energii dodává slunce. Právě proto tam přijel i britský následník trůnu a stejné 

ekologické projekty, které si prohlédl nadšenec Charles, mohou vidět i účastníci neobvyklé 

"Zelené dovolené". Za tři tisíce korun dostane účastník pětidenní ubytování s plnou penzí i 

naplánovaný program. Může tak v doprovodu pracovníka institutu poznat řemeslníky Bílých 

Karpat, ochutnat proslulé hostětínské mošty a sirupy nebo třeba vyrábět slaměné ozdoby. 

"Ubytování je v našem ekopenzionu, který má minimální spotřebu energie na vytápění a k 

provozu využívá obnovitelných energetických zdrojů," popsala Radka Breznická z 

Ekologického institutu Veronica. Podle ní je v penzionu dohromady 25 lůžek a už loni byla 

téměř všechna obsazená. Letos je to podobné. "Měli jsme jeden termín na jaře o Velikonocích 

a druhý teď v srpnu. Příští rok už bychom chtěli začít spolupracovat s cestovní kanceláří 

Kudrna a nabídnout lidem ještě víc termínů." O tom, že se netradiční dovolení chytla, svědčí i 

ocenění Centrály cestovního ruchu východní Moravy. Ta označila Zelenou dovolenou za hit 

sezony.  

Podle starosty Hostětína Roberta Janoty se díky návštěvě britského monarchy do vesnice hrne 

velké množství turistů. A kdo nepřijede, má alespoň povědomí, že nějaký Hostětín existuje. 

"Určitě k nám teď jezdí víc lidí. Ale že by se teď investoři o nás přetahovali, to zase ne," 

usmívá se starosta. Princ Charles tak po sobě zanechal v Česku stopu, i když trochu jinou než 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


třeba papež Benedikt XVI. Ten na brněnském letišti Tuřany odsloužil mši před dvěma lety a 

na památku jeho návštěvy letos v dubnu nechali radní města vztyčit u katedrály svatého Petra 

a Pavla dvanáctimetrový kříž.  

Další zajímavá osobnost přijede do Brna 8. srpna. Americký astronaut Andrew Feustel 

přiveze i krtečka, se kterým letěl do vesmíru  

 

(Eliška Kolínková)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA (vj) Jan Piňos se hlásil na konci loňského roku do výběrového řízení na ředitele 

šumavského parku. Dnes je druhým nejdůležitějším mužem blokády proti kácení stromů. 

Vojevůdcem aktivistů, kteří s vedením parku a jím najatými dřevaři nekompromisně válčí. 

Piňos v lesích koordinuje pohyb aktivistů, má seznam čísel na jejich mobilní telefony, hlídá, 

kde je kdo přivázaný, kam kdo pronikl. A připravuje taktiku. "Věřím, že lidé, kteří mě znají, 

to neberou nějak kontroverzně, jako že jsem z výběrového řízení zhrzen, ale vědí, že jsem se 

snažil vždy být tam, kde to bylo potřeba," komentoval to včera Piňos.  

Jedenapadesátiletý doktor přírodních věd donedávna pracoval jako ředitel kampaní 

Greenpeace. Před lety vedl správu CHKO Broumovsko, i tam proslul svým bojovným stylem 

ekologického aktivisty. Nakonec jej nadřízení z funkce odvolali.  

Aktivisté neorganizují blokádu nahodile. Podle všeho mají protest právně i finančně zajištěný. 

Kdo se chce k protestu přidat, dozví se, že se nemusí ničeho bát. "Na místě máme právníka. 

Už se shání prostředky a už nějaké i jsou, takže případné pokuty by nešly z kapes lidí," říká 

koordinátorka dobrovolníků Petra Švambergová lidem, kteří se zajímají o účast na blokádě. 

"Věříme, že lidé pokuty nedostanou, a pokud by byl někdo v nouzi a nemohl ji uhradit, tak 

bychom vyhlásili sbírku," vysvětluje její slova ředitel Hnutí Duha Petr Machálek.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Zastavit šíření kůrovce na Šumavě je nadlidský úkol. Stejně těžké je zjistit, kdo má pravdu ve 

sporu o to, jak na lýkožrouta jít. Vedení parku prosazuje masivní kácení napadených stromů a 

nehodlá ustoupit. Bitva s ekology u Ptačího potoka je možná jen začátek války.  

 

Když si chce ředitel Národního parku Šumava a náruživý kuřák Jan Stráský zapálit ve své 

kanceláři oblíbenou startku bez filtru, svraští čelo. Přišlo totiž na něj už několik stížností, že 

porušuje zákaz kouření ve veřejných prostorách.  

 

Kdyby to byla jediná potíž, kterou musí řešit, panovala by na Šumavě idyla. Nepanuje. Po 

dvanácti letech se zde ekologičtí aktivisté připoutali ke stromům a žádají Stráského rezignaci 

či odvolání.  

 

Nedávno jste prohlásil, že Šumavu postihla největší kůrovcová kalamita za posledních tisíc 

let.  

 

Lesnické záznamy se na Šumavě vedou něco přes dvě stě let. Odkud jste čerpali informace o 

tisícileté pohromě?  

 

O tisícileté katastrofě mluví můj náměstek Jiří Mánek, který tomu rozumí. Je pravda, že 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


nemáme záznamy na tomto území, ale určitě máme záznamy z jiných území, třeba z 

dřívějších schwarzenberských revírů, a ty jsou určitě starší než dvě stě let.  

 

Ptám se proto, že ve vyhroceném sporu o kácení stromů u Ptačího potoka, kde nyní probíhá 

blokáda ekologických aktivistů, se používají argumenty působící hlavně na emoce. Jak se má 

člověk dozvědět pravdu, když ani vedení parku nepoužívá argumenty, které jsou přesné a 

ověřené?  

 

Ale my argumentujeme věcně. Pro mě je důležité srovnání s kalamitou v roce 1870, které 

říkám klostermannovská.  

 

Byla to doposud největší kůrovcová pohroma, která úplně změnila Šumavu a život na ní, jak 

to popsal právě Klostermann.  

 

O té záznamy máme a víme tedy, že nyní to je ještě horší.  

 

Máte ovšem pravdu, že ten, kdo sleduje debaty u Ptačího potoka, pravdu nezjistí. Konflikt o 

kůrovce je nešťastný, je to neporozumění, je to střetnutí dvou "náboženských" koncepcí.  

 

Jak byste popsal svoji "náboženskou koncepci" ve sporu o kůrovce?  

 

Jedna strana nedočkavě říká: Nechte tu přírodu být už teď, a jak se zachová, to bude dobře. 

Podle mě je to špatně. Jistě nebudu sám, kdo je o tom přesvědčený. Protože my tu přírodu 

necháváme napospas v jistém deformovaném stavu, na to mám tisíce argumentů. Svých, ze 

zkušenosti, z literatury, z učebnic.  

 

Lesníci a odborníci vědí, že tam třeba roste druh trav, který znemožňuje růst těch nových 

stromků. Takže ta kýžená obnova nepřijde sama, ale musíme jí pomoci. To bude trvat desítky 

let, než tam s naší pomocí vznikne les, který se bude podobat tomu původnímu. Bude 

odolnější proti kůrovci i jiným vlivům a budeme tam moci nechat přírodu absolutně vládnout.  

 

U Ptačího potoka se však nevede pouze spor ideologický, ale také právní...  

 

Postupujeme v souladu se všemi složitými právními předpisy. Jsme přesvědčeni, 

přesvědčováni a máme doloženo, že se tam kácet v jistém rozsahu může. V jistém rozsahu 

znamená, že musíme kácet tak, aby tam nevznikaly holiny.  

 

Co tedy znamená pojem bezzásahová zóna? Jako laik jsem se dosud domníval, že je to území, 

na kterém člověk do přírodních procesů prostě nezasahuje.  

 

Ta definice, tak jak jste ji jednoduše lidsky řekl, je v zásadě správně.  

 

Ona ta bezzásahovost není v právním řádu nijak jasně stanovená, ale prakticky to znamená, že 

by tam člověk neměl dělat žádné pěstební ani těžební zásahy a může se tam chodit jen po 

značených cestách.  

 

Okolí Ptačího potoka je tedy v jaké zóně, když se tam nyní i přes odpor aktivistů těží?  

 

Je to tam trochu složitější. To území bylo sedmnáct let druhou zónou, v níž byl obyčejný 

hospodářský les a mohlo se tam těžit. V roce 2007 bylo prohlášeno za bezzásahové území, 



což vedlo k podání žaloby na ministra Martina Bursíka.  

 

Dodnes to leží u soudu. Když jsem si po nástupu do funkce nechal udělat plán obranných 

opatření, který dává naději, že se tady s kůrovcem dá ještě bojovat, tak v něm byla ta lokalita 

opět uvedena jako zásahová. A zůstala tak i poté, co mi plán současný ministr Tomáš Chalupa 

po dlouhých nočních diskusích seškrtal. Takže shrnuto: celou dobu se tam zasahovat mohlo a 

zasahovalo, pak se to prohlásilo za bezzásahové a nyní je tam kácení znovu povoleno. Z toho 

pramení ty třenice a neporozumění.  

 

Ať už je kácení protiprávní nebo ne, mnozí odborníci tvrdí, že je zbytečné, a navíc ničí 

unikátní ekosystém. Ani to vás od razantního postupu neodradilo?  

 

Teď se pustím do odborného vyjádření, které nebude znít dobře z mých úst, protože já si v 

tomto ohledu musím nechat radit. To území, které turisté velmi dobře znají, nemá žádnou 

mimořádnou cenu. Průměrný věk stromů tam je 70 až 80 let. K tomu máme tabulku.  

 

To území je velké 280 hektarů, na každém roste podle učebnice zhruba 400 stromů, takže jich 

tam je odhadem kolem milionu. My tam teď vedeme boj o tři čtyři tisíce z toho milionu. Je to 

první velké bitevní pole.  

 

První bitevní pole? Očekáváte, že podobné spory či blokády přijdou i na jiných místech?  

 

Já už jsem blokády zažil před dvanácti lety. Vzhledem k tomu, že máme nyní v parku 

označeno ke kácení 68 tisíc stromů a vím, jak vyhrocený postoj druhá strana zaujímá, musím 

počítat s tím, že ty konflikty propuknou i na jiných místech.  

 

A není v této situaci zbytečné spor ještě přiostřovat například výroky, že tam pošlete těžkou 

techniku?  

 

My tam harvestory neposíláme.  

 

Naši lidé teprve zjišťují, jestli je tam možné je nasadit. Nekácíme plochy, ale výběrově jen 

napadené stromy. Takže je otázka, zda se tam vůbec vejdou. Před sto čtyřiceti lety kůrovec 

zničil čtyři miliony stromů a lidem trvalo sedm let, než tu kalamitu zvládli. My bychom to s 

dnešní technikou dokázali mnohem rychleji, kdybychom měli jediné kritérium zbavit se 

kůrovce.  

 

Jenže my máme i jiná kritéria – chránit národní park, bezzásahové zóny, tetřeva a tak dále.  

 

Takže kdyby bylo čistě na vás, kácelo by se ještě víc?  

 

Ne, já pouze říkám, že je nadlidský úkol všechna tato omezení dodržet a přitom s tím 

kůrovcem něco udělat. Jako naprostému laikovi, ale také jako člověku, který strašně tu 

přírodu miluje, je mi každého poraženého stromu líto. Jenže z této filozofie vyplývá, že pokud 

nepřemůžu lítost a strom neporazím, tak se to dotkne deseti dalších.  

 

Jenom z této úvahy vyplývá moje chuť to vykácet, aby taková situace nenastala.  

 

Existuje vůbec nějaká možnost, že byste svůj postoj změnil?  

 



Každý lesák vám řekne, že když máte sto napadených stromů a vy jich na tom území z 

jakéhokoli důvodu – že jste lajdák, že vám v tom brání Duha nebo že tam je tetřev – pokácíte 

jen devadesát, je to k ničemu a jako byste neudělal vůbec nic. Musí to být čistá práce. Já 

nejsem žádný "káceč", je mi líto každého území, které musí projít tímto nepříjemným lidským 

zásahem, ale věřím, že to je jediný správný způsob, jak kůrovce zastavit.  

 

Sám říkáte, že si v odborných otázkách musíte nechat radit. Vědecká obec kritizuje složení 

rady parku, v níž podle ní převažují vám naklonění lesníci. Nechybějí vám odborné oponentní 

názory?  

 

Mně se nelíbí, že říkáte "vědecká obec". Ti vědci jsou hodně rozdělení.  

 

V říjnu uděláme konferenci o kůrovci a uvidíme, co těch vědců máme. Za těch jedenáct let 

jsem je poznal všechny. Vím, co si který myslí. Určitě je to tak, že 95 procent lesníků stojí na 

mé straně. Naopak člověk, který má biologické vzdělání,má obvykle větší tendenci 

nesouhlasit s tím, co říkám. Ten totiž nechce chránit les, nechce chránit strom, on chce chránit 

celý ekosystém a zároveň pozorovat ty jevy v něm.  

 

A není právě tohle hlavním posláním parku?  

 

Je. Proto říkám: teď se nezasahuje na 25 procentech území, dohodněme se na třiceti, 

výhledově na čtyřiceti.  

 

To ať jsou ta hnědá území, tam ať si vědci bádají. A zbytek ať zůstane krásnou zelenou 

přírodou, kde mohou lidé žít. Můj pohled respektuje celosvětovou filozofii parků. Já 

uznávám, že má-li to být park, musí mít část bezzásahovou.  

 

A jak má podle vás být velká?  

 

Už je hotový návrh zákona. Ten počítá s 25 procenty a dalšími zhruba patnácti procenty, která 

by se mohla bezzásahovými stát v horizontu třiceti let. Na rovinu říkám, že kdyby to bylo 

padesát procent území, tak už se na Šumavě nedá žít. To se pak pojďme dohodnout, že ji 

vystěhujeme.  

 

Podle mezinárodních pravidel pro národní parky druhé kategorie, kam chce Šumava patřit, by 

divočina měla tvořit 75 procent území.  

 

Já to vím, také kvůli mně v tomto ohledu přišla Šumava o diplom, za což jsem byl kritizován. 

Na Šumavě je ale 22 obcí a žije tu dvacet tisíc lidí. Divočinu můžeme chránit tam, kde už je, 

nebo kde je možné ji nějak obnovit.  

 

Jako například ve vzoru všech parků světa – v Yellowstone. Tam nechávají přírodě tak volný 

průběh, že nezasahují ani proti menším požárům. Jako velký cestovatel jste tento park 

navštívil, lze si z něj vzít v něčem příklad?  

 

To nejde srovnávat se Šumavou.  

 

Nicméně, v Yellowstone jsou sice požáry přirozenou součástí vývoje – zjistilo se, že 

prospívají tisíciletým sekvojím – ale po několika velkých ničivých požárech tam nyní správci 

raději zakládají menší požáry a řízené. Takže tam vlastně také do přírody zasahují.  



 

Vraťme se na Šumavu. Pokud se rozložení zón v parku změní, jak moc by se měla ta "zelená 

Šumava" otevřít turistice? Jste pro stavbu nových lanovek, hotelů a penzionů?  

 

Park se bude muset vypořádat s novými nároky na trávení volného času. Když jsme byli 

mladí, líbila se nám Šumava taková, jaká je. Nepotřebovali jsme po ní jezdit na kolečkových 

lyžích a nechtěli jsme nové cyklostezky. Nakonec se budeme muset dohodnout a trochu 

ustoupit budou muset obě strany barikády. Ta diskuse je legitimní, na rozdíl od diskuse o 

kůrovci. Jen pozor na demagogii. Mluví se tady o lanovkách, přitom se uvažuje jen o jedné a 

je to spíš úvaha nereálná.  

 

Promiňte mi tu poznámku, ale působíte, že jste názorově dost "zaťatý". Bude možné se s vámi 

dohodnout?  

 

Když v sedmdesáti letech vezmete takovou funkci, musíte být zaťatý.  

 

Ale v racionální debatě jsem schopný dohodnout se s každým.  

 

(Antonín Viktora, reportér MF DNES)  

 

---  

 

Konflikt o kůrovce je nešťastný, je to neporozumění, je to střetnutí dvou "náboženských" 

koncepcí.  

 

---  

 

Když nepřemůžu lítost a strom neporazím, dotkne se to deseti dalších. Z toho vyplývá má 

chuť to vykácet.  

 

---  

 

Jan Stráský  

 

Narodil se v roce 1940 v Plzni. Vystudoval filozofii a politickou ekonomii, do roku 1990 

pracoval ve Státní bance československé. O kancelář se dělil s Václavem Klausem. Po 

revoluci se dal na politiku, byl posledním federálním premiérem, ministrem dopravy a 

zdravotnictví v české vládě. Působil na jihočeském krajském úřadě jako ředitel. Od roku 2006 

je předsedou Klubu českých turistů. Letos v únoru byl jmenován ředitelem Národního parku 

Šumava.  

 

Foto: Jan Stráský  

 

Foto: Antonín Viktora reportér MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Šestnáctý den trvá blokáda proti kácení na Šumavě. Dřevaře včera zastavila nahlášená bomba. 

Ke sporu se vyjádřil i prezident Klaus.  

 

Dlouho to včera vypadalo, že se aktivisté bránící kácení stromů napadených kůrovcem 

nedaleko Modravy dostali do defenzivy. Ráno jejich snahu zastínil pochod dvou stovek lidí z 

Modravy, kteří podpořili těžbu u Ptačího potoka a rozdali "hrdinným" dřevorubcům 

borůvkové koláče. Těžaři pak přes den v poklidu porazili přes tři sta smrků.  

Aktivisté je jen zpovzdálí pozorovali, až večer přišla první dramatická zápletka. Na policii 

kdosi zavolal, že je u potoka bomba. Policisté proto doporučili evakuaci míst, kde se těží. Pily 

umlkly. V patnáctém dnu blokády se ke kůrovci na Šumavě vyjádřil i prezident Václav Klaus. 

Konzistentně. Z Austrálie, kde je nyní na státní návštěvě, napsal, že má z environmentalistů 

větší strach než z al-Káidy. "Jestli mi někdo z mých čtenářů nerozumí, pak přeposílám SMS, 

která mi právě při psaní této věty přišla: ‚Ekologičtí aktivisté se na Šumavě zavěsili v sítích 

do korun stromů napadených kůrovcem. Brání jejich kácení.' Snad už k tomu není třeba nic 

dodávat," napsal Klaus.  

Boj se vede o dvacet osm hektarů lesa, v němž roste zhruba milion stromů. Vedení parku chce 

čtyři tisíce z nich pokácet. Dřevorubci měli včera plán splněn asi na polovinu. "Kůrovec podle 

našich odhadů může už příští týden vylétnout a rozšířit se na další, dosud zdravé stromy, proto 

musíme pracovat rychle," říká šéf Národního parku Šumava Jan Stráský.  

Za příznivcem razantního protikůrovcového zásahu Stráským stojí kromě Klause i ministr 

životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS). A také starostové šumavských obcí. Ti se bojí, že 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


kvůli kůrovci celá Šumava uschne a přestanou tam jezdit turisté.  

Na druhé straně jsou ekologičtí aktivisté, kteří mají kromě očekávané podpory od Strany 

zelených na své straně také TOP 09 a velkou část vědecké a odborné obce. Aktivisté tvrdí, že 

postup správy parku je protiprávní.  

"Probíhá zde nelegální těžba na území národního parku bez udělené výjimky ze zákona o 

ochraně přírody a krajiny a bez posudku Natura 2000," říká Martin Marek, účastník blokády, 

jehož u Ptačího potoka v úterý zadržela policie. Zda vedení parku porušuje zákon, však není 

tak jednoduché zjistit. Na sporném území se sedmnáct let kácet mohlo, teprve v roce 2007 

bylo vyhlášeno za bezzásahové. Letos v dubnu na něm kácení znovu povolil ministr Chalupa. 

Že mělo vedení parku právo v této situaci o těžbě rozhodnout, uznává i bývalý šéf parku 

František Krejčí, který jinak se Stráským zásadně nesouhlasí. "O to území se vede spor už 

čtyři roky. Starosta Modravy a pan Stráský tam celou dobu kácení prosazovali, já je vždy 

odmítal," vzpomíná Krejčí.  

Ekologům spíše vadí fakt, že se status území, na němž se čtyři roky kácet nesmělo, změnil, 

aniž by to někdo odborně zdůvodnil. A že po nástupu ředitele Stráského dostal přednost 

pohled konzervativních lesníků, kteří v boji s kůrovcem preferují masivní kácení před 

šetrnějšími metodami.  

 

viz rozhovor na straně A14  

 

(Antonín Viktora, Jan Novotný)  

 

---  

 

Dva pohledy na léčení kůrovcové kalamity  

 

- Ekologové, přírodovědci: "Národní park není hospodářský les. Nelze kácet velké plochy. 

Příroda si pomůže sama."  

- Správa národního parku, šumavské obce, těžaři, podnikatelé: "Je nutné rychle vykácet 

napadené stromy a zastavit kůrovce. Chceme zelený les pro život i turisty."  

 

Foto: Koláč a pusa dřevorubcům Lidé z šumavských obcí včera na protest proti blokádě 

rozdávali těžařům dřeva a policistům borůvkové koláče. Vřele dřevorubcům děkovala 

starostka Borových Lad Jana Hrzánková (na snímku).  

Foto: Ladislav Němec, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Uříznutá špička kopce v Jeseníkách – přečerpávací elektrárna Dlouhé Stráně – má 

více turistických návštěvníků než leckterý hrad a lidé ji zvolili do sedmi divů Česka. Teď 

ministerstvo průmyslu a obchodu uvažuje o výstavbě hned několika takových elektráren v 

horách. Záměr ovšem budí odpor veřejnosti.  

Úřad už vytipoval z více než padesáti míst šest vhodných lokalit pro výstavbu přečerpávacích 

vodních elektráren za zhruba dvacet až třicet miliard korun. Mohly by vyrůst například v 

oblasti Smědavy v Jizerských horách, v Červené jámě v Krušných horách, v lokalitě Spálená 

a Velká Morava v Jeseníkách nebo ve Slavíči v Beskydech.  

Zda investoři využijí všech šesti nabízených míst, je jen na nich. Jde o velmi nákladné 

projekty, ministerstvo jen vytipovalo vhodná místa, kde stavby případným zájemcům umožní.  

Starostové v přečerpávací vodní elektrárně vidí přísun peněz do obecní kasy, ekologové varují 

před obrovským zásahem do přírody. "Přečerpávací vodní elektrárny. Ty fungují jako baterie 

a vyrovnávají přebytek či nedostatek výkonu," řekl Jiří Sochor z tiskového oddělení 

ministerstva. "Souvisí to s rozvojem energie z obnovitelných zdrojů. Není to jen o 

fotovoltaice, ale i o výrobě elektrické energie z větrných parků z Baltu, která pak teče přes 

Českou republiku. Toto kolísání energie, které bude podle našich předpokladů do budoucna 

ještě narůstat, je třeba vyrovnávat," dodal.  

 

(Martina Procházková)  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA (vj) Padesátiletý dřevorubec Jaroslav už viděl ve své peněžence tisíce korun za 

stromy, které v šumavském parku pokácí. Místo toho teď tráví hodiny sezením na pařezu a 

sledováním policejních manévrů. O práci a peníze jej totiž připravují denně ekologičtí 

aktivisté. Vběhnou do lesa, kde má kácet kůrovcem napadené stromy, sednou si k nim a on 

musí pilu vypnout.  

"Denně jeden dřevorubec zvládne vykácet patnáct až dvacet kubíků dřeva. Za včerejšek jsem 

porazil devět kubíků dřeva, takže jsem přišel zhruba o patnáct set korun," říká dřevorubec 

Jaroslav ze středních Čech. Za kubík poraženého dřeva platí správa parku dělníkům 150 

korun. Denně by si tak mohli vydělat až tři tisíce korun, ale kvůli aktivistům nemohou.  

 

O kácení se už zajímá i Brusel  

 

Mezi tím EU požádala české ministerstvo zahraničí, aby jí kácení v nejcennějších chráněných 

zónách parku vysvětlilo.  

Podle zákona nesmí v lokalitě, kde se kácí, nikdo být v okruhu velkém jako dvojnásobek 

výšky stromu, tedy zhruba v padesátimetrovém kruhu okolo. "Všichni už tu mají nervy na 

pochodu, přicházíme o peníze a vůbec bych se nedivil, kdyby jim někdo z dřevorubců dal po 

hubě, protože kolikrát vběhnout přímo před strom, který už je naříznutý. Kdyby to na někoho 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


spadlo, odneseme to u soudu my," říká důrazně dřevorubec.  

Kromě výdělku však dělníci přicházejí i o další peníze. Musí si platit ubytování, dopravu do 

místa a zdravotní a sociální pojištění. "Spousta lidí tady si udělala živnostenské listy a má 

rodiny, které musí uživit. Když tady budou takhle blbnout, tak si nic nevyděláme. Stejně to 

nikam nevede a je to jen zákopová válka," dodal dřevorubec. Na Šumavě u Modravy se 

pokouší pracovat sedmdesát dřevařů. Na místě je přibližně stejný počet odpůrců, kteří v 

kácení brání.  

 

(vj)  

 

Foto: Na kůrovce s pilou Dřevorubec brousí řetěz v lokalitě Na Ztracené v Národním parku 

Šumava.  

Foto: David Veis, ČTK  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Na blokádu podmáčených smrčin u Ptačího potoka, přiléhajících k nejpřísněji chráněným 

zónám národního parku a aktuálně ohrožených pilami dřevorubců, jsem nepřijel jako člen 

Hnutí Duha, ale jako občan a publicista. Víc než Duha mě vyzvalo prohlášení bezmála dvou 

desítek renomovaných přírodovědců, vyhozených z parku, kteří akci Duhy podpořili. Sám 

také vědecky pracuji, byť v jiném oboru, a tak prohlášení kolegů, kteří situaci monitorují už 

dvě desítky let, ať už jsou z Jihočeské či Karlovy univerzity nebo z Akademie věd, beru na 

rozdíl od současného ředitele, v přírodovědě stejného diletanta jako já, za bernou minci. Není 

však nad to, vidět situaci na vlastní oči.  

 

Příkaz, nebo cár papíru  

 

Po vstupu do prostoru Na Ztraceném (v tu dobu se tam netěžilo) jsem byl hned ze dvou míst 

po sobě vykázán strážci parku. Jeden ze strážců mi vítězoslavně předložil předběžné opatření 

Okresního soudu v Klatovech, kde JUDr. Eva Jandová, která zřejmě nikdy neviděla jedinou z 

desítek analýz výše zmíněných přírodovědců, hovořících o opaku, konstatovala vážné 

kalamitní ohrožení šumavských lesů. Na tomto vratkém základě, ignorujícím specifičnost 

statutu národního parku (danou zákonem č. 114/Sb., doporučuji paní soudkyni k přečtení), 

konstatovala oprávnění k okamžitým masivním zásahům – přímo do citlivého ekosystému v 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


osmém vegetačním stupni přirozených podmáčených smrčin. Hned v prvních větách Duze 

málem jako zločinecké organizaci zakazuje vstup na daná místa. To ale není můj problém. 

Jelikož s Duhou nemám nic společného a namísto jsem se dostavil jako občan vyzbrojený 

pouze kamerou, označil jsem tento právní paskvil za cár papíru, který se mě netýká. Zvláště 

když tu nebyl prostor ani ohraničen policejní páskou! (Generalissimus války s kůrovcem 

zřejmě vyznačil bojiště tak rozlehlé, že policejní pásky na něj prostě nestačily.) Přesto jsem 

byl z prostoru zásahovou jednotkou (nejprve čtyřčlennou, podruhé osmnáctičlennou) 

protiprávně vykázán a jen ohled na kameru a na důležitost mého svědectví pozorovatele mi 

zabránil klást fyzický odpor. Ne tak slovensky hovořící mladík, který řádění dřevorubců 

nevydržel a do prostoru těžby vnikl. V tu chvíli jsem uviděl něco, co jsem viděl naposledy na 

Václaváku při Palachově týdnu a co, jak jsem doufal, už nikdy neuvidím. Policejní komando 

se na mladíka vrhlo jako zběsilé, ten spadl, poranil si ruku, a ač vyl bolestí, policisté ho 

zalehli, surově spoutali a jako zločince polomrtvého vlekli z lesa. Vše je zaznamenáno 

kamerou, jež mi po tomto zásahu oznámila, jako by se ani ona na to nemohla dívat, že baterie 

je vybitá. Takových patnácti- až dvacetičlenných komand řádilo ten den na Šumavě více – ne 

všude byla brutální, jinde naopak prý byli blokující rádi, že přítomnost policie je chrání před 

lynčem Stráského podřízených. Stály tyto drahé policejní manévry za to generalissimovi 

války s broukem ve vrcholových partiích Šumavy – zatímco dole, kde by naopak měl, takto 

nezasahuje? Copak ti silní, urostlí mladíci nejsou zapotřebí jinde, kde se krade, znásilňuje, 

copak musí být z daleka svoláni k honům na lidi? Vzpomněl jsem si, jak Jan Stráský v 

posledním desetiletí jako turistický funkcionář pořádal protestní pochody Modrým sloupem a 

dalšími zakázanými přechody Šumavy (tehdy na něj ředitelé Pavličko ani Krejčí, pokud vím, 

zásahové komando nevolali). Vzpomněl jsem si – a teď mě nebudou mít příznivci Duhy rádi 

– jak jsem s jeho snahami otevřít Šumavu lidem, neuzavřít ji tzv. Zelenou oponou, dokonce 

sympatizoval!  

 

Zapáskovaná Šumava  

 

Výsledkem je, že Stráský v těchto dnech Šumavu novými a novými zákazy uzavírá a na 

milovníky přírody posílá policejní komanda. Nikdo mu nevysvětlil, že smyslem národních 

parků (kdekoli ve světě!) není boj s kůrovcem, ale alespoň v jádrových partiích ochrana 

přírodních procesů včetně kůrovce a jeho přirozených nepřátel. A už vůbec není pravda blud, 

který nevím proč šíří média, že zákon (konkrétně 114/91 Sb., v národních parcích nadřazený 

lesnímu zákonu) stojí na jeho straně. Věc je daleko složitější, zákon totiž stojí i na straně 

blokádníků (média si soustavně pletou zákon s předběžným opatřením soudu, s podmíněným 

rozhodnutím ministra životního prostředí či se stejně podmíněným povolením jeho inspekce).  

Stráský nejprve vpustil do bezprostřední blízkosti Ramsarskou dohodou mezinárodně 

chráněných s latí chemii – aniž měl na to povolení jako jeho předchůdci. Lhal, ačkoli ho 

usvědčuje nahrávka, že se chystal bojovat s broukem chemií "letecky i neletecky". Poté, tak 

jako komunističtí papaláši, zakázal v rámci parku distribuci vědecké literatury (O čem 

vyprávějí šumavské smrčiny, 2010 aj.).  

A nejnověji – aniž měl povinnou výjimku ze zákona – se pustil ve vrcholových partiích 

Šumavy do kácení snad ještě brutálnějšího než jeho nechvalně známý předchůdce Žlábek. 

Žlábkovo řádění zastavila až kritická zpráva mezinárodní mise IUCN (tehdy veřejně vítaná 

dnešním fanatickým příznivcem kácení, starostouModravy – pamatujete, pane Schuberte?) a 

následně ministr Ambrozek. Kdo zastaví Jana Stráského? Také proto, že odpověď na tuto 

otázku je v nedohlednu, sahají blokádníci zatím k míru milovnému, byť nejzazšímu 

prostředku občanského odporu.  

 

(Vladimír, Just, autor je teatrolog, a publicista)  



 

---  

 

Stráský jako turistický funkcionář pořádal protestní pochody Modrým sloupem a nikdo na něj 

zásahové komando nevolal.  

 

Foto: Vladimír Just autor je teatrolog a publicista  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BERLÍN (brz) S rostoucí popularitou biopotravin spotřebitelé stále častěji hledají i ekologické 

obaly. Výrobci se tomuto trendu snaží vyhovět, ale ne vždy se zavděčí.  

Například mlékárenská firma Danone se v Německu pokouší zabodovat kelímkem z kukuřice, 

ale u ekologů narazila.  

Nezisková organizace Deutsche Umwelthilfe (DUH) na ni hodlá podat žalobu za klamání 

spotřebitele kvůli novým kelímkům kysaných mléčných výrobků Activia. Společnost začala v 

dubnu letošního roku využívat kelímky z takzvaného "bioplastu", tedy polymeru kyseliny 

mléčné (PLA), který je vyroben z kukuřičných vláken. Německým zákazníkům, kteří na 

udržitelné technologie slyší, firma přestup na nové kelímky náležitě prezentovala na obalech 

výrobku.  

Podle ekologických a spotřebitelských organizací však není nový kelímek o nic lepší než ten 

starý a celou kampaň označily jako "greenwashing", což lze volně přeložit jako vymývání 

mozků ekologií.  

 

Pokračování na straně C2  

Pokračování ze strany C1  

 

"Místo aby přešli na skutečně ekologické obaly, klame Danone své zákazníky a zkouší 

pomocí jazykových triků prezentovat nový kelímek jako zvlášť šetrný k životnímu prostředí," 

uvedl šéfDUHJürgen Resch. Danone výtky ekologů odmítá.  

Obě strany se přitom odvolávají na stejnou studii heidelberského Institutu pro výzkum energie 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


a životního prostředí (Ifeu). Podle ní se při výrobě kelímků z PLA vyprodukuje o 25 procent 

méně emisí CO2 a o 43 procent méně fosilních surovin, čímž se Danone chlubí.  

Podle neziskovek si ale Danone z průzkumu vytáhlo pouze dvě hodnoticí kritéria z dvanácti, 

ze kterých kukuřičný kelímek vychází lépe než starý obal. V jiných oblastech, jako jsou 

například ekologické dopady na vodu a půdu, skončila novinka hůř než starý model. "Přímo 

ve studii se uvádí, že částečné hodnocení nelze vytáhnout a prezentovat jako celkový dopad 

na životní prostředí," řekla Maria Elander, vedoucí DUH pro recyklaci.  

Danone údaje na obalech měnit nehodlá a označení za klamání spotřebitele nepovažuje. "Naše 

obaly jsme vyvinuli společně s WWF," odkázal se generální ředitel Danone v Německu 

Andreas Ostermayr na spolupráci s ekologickou organizací. Spor tak zřejmě skončí u soudu.  

Kelímků, které jsou k dostání v Česku, se spor netýká. Zatím totiž na nové PLA nepřešly. 

"Závod v Benešově (vyrábí Activii pro český trh, pozn. red.) nový typ kelímku nepoužívá, ale 

do budoucna o jeho použití uvažuje," uvedl ředitel vnějších vztahů Danone Miloš Štafen.  

 

(brz)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ekologičtí aktivisté včera přišli na způsob, jak se alespoň několik hodin nenechat vyhodit ze 

šumavských lesů u Modravy, kde brání kácení stromů napadených kůrovcem. Přivázali se 

řetězy ke stromu, a to tak, že si ruce svázali uvnitř železné roury. Policie musela volat na 

pomoc hasiče. Jenže ti to odmítli, a tak se policisté pustili do přeřezávání trubek a pout sami. 

Pomocí rozbrusky. "Zvolili jsme tento způsob, protože předchozí den byli policisté připravení 

a okamžitě přestřihávali řetězy pomocí nůžek," řekl organizátor protestu Mojmír Vlašín. 

Včerejšek – třetí den kácení na Šumavě a třináctý den blokády – byl nejvyhrocenější ze všech. 

Aktivisté pobíhali lesem a přivazovali se i ke stromům, které už byly naříznuté. "Celkem bylo 

zadrženo dvacet aktivistů," řekla mluvčí policistů Dana Ladmanová. Spor o kácení stromů se 

pravděpodobně ještě více vyhrotí. Správa parku pošle do míst blokády na kácení i malé 

harvestory, tedy těžební stroje. "Kácení se kvůli blokádě zpožďuje, a proto využijeme veškeré 

legální prostředky," dodal ředitel šumavského parku Jan Stráský. "Podívejte se na video na 

www.idnes.cz/aktiviste  

 

Foto: Obrněná ochránkyně stromů  

Foto: Petr Josek, Reuters  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Dvanáct let poslouchám na Šumavě debaty o tom, zda je lepší kácet, nebo nekácet. S oběma 

názory, ať ekologických aktivistů nebo lesníků, se dá souhlasit. Velmi smutné je, že tyto dvě 

strany se nejsou schopny domluvit a vše musí končit blokádou, jakou dosud park nepamatuje. 

Dokud však nebude zákon, který jasně stanoví, jak se bude o šumavské hvozdy pečovat, 

budou se oba tábory hádat. Důvod je prostý. Chvíli se lesy nechávají svému osudu, aby se pak 

změnila politická situace, vyměnila garnitura a začalo se zase razantně kácet. Přitom v obou 

případech správa parku (skrze vedení dosazené podle toho, zda jsou u kormidla zelení, nebo 

občanští demokraté) hlásá, že právě ten či onen způsob je ten nejlepší. Nejlepší by teď asi 

bylo sednout si k jednomu stolu a snažit se domluvit. Domluvit na tom, kde budou lesy 

ponechány divočině a kde se bude zasahovat. Pak teprve nastane na Šumavě klid.  

 

(Václav, Janouš, reportér MF DNES)  

 

Foto: Václav Janouš reportér MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PRAHA První kolo vleklého sporu mezi státem a investory do solárních elektráren zná vítěze.  

Městský soud v Praze dal za pravdu majiteli fotovoltaické elektrárny, který tvrdil, že zavedení 

srážkové 26procentní daně na příjmy z prodeje elektřiny je protiústavní. Stát se však odvolal – 

a poslal tak spor do druhého kola, k vrchnímu soudu. Ten by měl podle mluvčího Jana Fořta 

rozhodnout do šesti týdnů. Zajímavé na celé věci je to, že investora, jenž si přeje zůstat v 

anonymitě, zastupuje v boji proti státu advokát Petr Petržílek, který je podle svých slov 

jedním z tvůrců zákona o podpoře výroby elektřiny z obnovitelných zdrojů energie z roku 

2005. Od roku 1998 do roku 2001 působil jako ředitel legislativního odboru ministerstva 

životního prostředí, další dva roky byl poradcem ministra životního prostředí a od roku 2005 

zastával funkci ředitele odborného útvaru předsedy vlády (poradce premiéra).  

Ještě loni byl stínovým ministrem životního prostředí za ČSSD. V současnosti však tento post 

již nezastává. Věnuje se advokacii. "Když jsme zákon tvořili, bylo tady jen pár malých 

experimentálních elektráren, žádná velká instalace. Nikdo tehdy nemohl tušit, že tak radikálně 

klesne výrobní cena solárních panelů a že se z podporované fotovoltaické energie stane 

výnosný byznys. Navíc vina neleží na nás jakožto na tvůrcích zákona, ale na vládě Mirka 

Topolánka, která včas nereagovala a neumožnila snížit vysoké výkupní ceny," uvedl 

Petržílek. To, co se loni stalo jako reakce na nečinnost předchozích vlád, tedy zavedení 

solární daně, podle něj lze označit jako likvidační opatření. "Tím, že se daň aplikuje na již 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


dříve postavené elektrárny, bylo porušeno základní právo na legitimní očekávání. Navíc dle 

našeho názoru bylo opatření extrémně nepřiměřené a mohlo způsobit majitelům elektráren 

finanční problémy," odůvodnil postoj svého klienta Petržílek. Pokud i vrchní soud odvolání 

státu zamítne, postoupí solární mač k Ústavnímu soudu, který definitivně protiústavnost 

opatření potvrdí, či zamítne. Ústavní soudci už nyní podobnou stížnost řeší. Podala ji skupina 

jedenácti senátorů, přičemž jejich argumentace je velmi podobná té Petržílkově. Senátoři totiž 

stížnost podali po lobbingu České fotovoltaické průmyslové asociace. Podle jejího mluvčího 

Jana Hlaváče řeší ústavní soudci tento případ už pět měsíců, a rozhodnutí by tak mohlo přijít v 

následujících týdnech. Solární daň zavedla vláda loni kvůli tomu, že dotace na výkup sluneční 

energie neúměrně rostly a hrozilo, že kvůli nim zdraží elektřina o více než 17 procent. To by 

znamenalo problémy především pro výrobní sektor. Z peněz vybraných z daně se hradí část 

dotované ceny. Srážková daň bude platit do konce roku 2013. Pak se může rozhodnout o jejím 

prodloužení.  

 

(Hany Farghali)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA To, co na začátku blokády šumavských lesů ekologičtí aktivisté rezolutně 

odmítali, včera dopoledne udělali. Přivázali se řetězy ke stromům, aby zabránili dřevorubcům 

je pokácet.  

Příliš jim to nepomohlo – policisté s nůžkami na železo řetězy přeštípli a aktivisty odvezli na 

výslech. Dnes bude blokáda lesů, ve které jde o spor, zda kácet kůrovcem napadené stromy, či 

nikoliv, pokračovat. Na místě bude opět zhruba padesátka aktivistů a stejný počet policistů.  

"Bráníme lesy, jak se dá, pravda je, že nás policie trochu přečíslila. Přál bych si, aby přijelo 

tak tři sta lidí," hodnotil už dvanáctý den na bojišti u Ptačího potoka nedaleko Modravy jeden 

z organizátorů protestu Mojmír Vlašín.  

Včerejšek však spíše než velkou blokádu připomínal souboj slov a papírů. Hlavně aktivisté se 

snažili vymyslet, jak v lesích zůstat. A dařilo se jim. Když Hnutí Duha zakázal pobyt v lesích 

klatovský soud svým rozhodnutím, že nesmí bránit v těžbě, odjeli tři lidé. Zbytek zůstal. 

"Nejsme žádní členové ani zaměstnanci Hnutí Duha, nás se verdikt netýká," zdůvodňoval 

jeden z aktivistů.  

Fígl jim vyšel. Stejně jako další, kdy se do lesů dostali i vědci zabývající se problematikou 

Šumavy roky. Když je policisté chtěli z lesů vykázat, argumentovali tím, že se snaží místo 

monitorovat z vědeckého hlediska a rozhodně prostor nijak neblokují. Nebo trik, kdy 

uposlechli policii, aby z lesů odešli, ale vrátili se do porostů o pár metrů dále či na jiném 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


místě v lokalitě. Už v předvečer včerejší blokády předpovídal starosta Modravy Antonín 

Schubert, že se na události budou chtít přiživit další politici a Modravě vše jen uškodí. "Ve 

spojení se spřátelenou politickou reprezentací za podpory spřátelených vědců se budou snažit 

politicky profitovat na mediálním zájmu o toto šumavské téma," odhadoval starosta Modravy 

Antonín Schubert.  

A nepletl se. Kromě vědců, kteří nabídli řediteli parku své odborné znalosti, když zastaví 

kácení, se ozvali i politici. Například bývalý ministr životního prostředí Bedřich Moldan 

(TOP 09) se postavil za ekologické aktivisty, a obvinil dokonce správu parku, že mění tabule 

určující první zónu parku, tedy velikost míst ponechaných divoké přírodě.  

Blokádu naopak odsoudil místopředseda Senátu Přemysl Sobotka z ODS. Podle něj aktivisté 

překračují pravidla demokratické společnosti. "Dle mého aktivistům nejde o přírodu, ale o 

vlastní zviditelnění," řekl Sobotka.  

Blokáda bude pokračovat i dnes. Aktivisté jsou odhodláni vytrvat, dokud jich bude dostatek. 

Policisté zase připraveni přijet, kdykoliv se budou pohybovat v místech, která jsou označená 

ke kácení. Správa parku tvrdí, že kácení tří tisíc stromů, které má vyznačené, je v souladu se 

zákonem. "Zásah nezpochybňuje ani Česká inspekce životního prostředí. Ve svém prohlášení 

uvedla, že v tomto období není v této lokalitě nutná výjimka kvůli tetřevům hlušcům," 

komentoval mluvčí správy parku Pavel Pechoušek.  

Ekologičtí aktivisté dnes zvolí pravděpodobně opět jiný způsob, jak kácení stromů blokovat. 

Spekuluje se o tom, že by se mohli pokusit lézt do korun stromů, odkud by bylo pro policii 

obtížnější je dostat. "Nebudeme dopředu říkat, co chystáme, ale máme něco připraveno," 

dodal organizátor blokády Mojmír Vlašín.  

Policie včera odvezla na služebnu do Kašperských Hor čtyři aktivisty. Stejný počet lidí zde 

skončil i v pondělí.  

 

(Václav Janouš)  

 

---  

 

"Dle mého aktivistům nejde o přírodu, ale o vlastní zviditelnění."  

 

Přemysl Sobotka místopředseda Senátu, ODS  

 

Foto: Krátký proces Řetězy, kterými se ekologičtí aktivisté připoutali ke stromům na 

šumavské Modravě, policisté snadno přestřihli nůžkami.  

Foto: David Veis, ČTK  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



119 - 1916. Policie razila cestu dřevorubcům, vyvedla ekology    

Skóre:  1.00  

Název:  Policie razila cestu dřevorubcům, vyvedla ekology  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  26.07.2011  

Str.:  10  

Mutace:  
Hradecký; Jižní Čechy; Karlovarský; Liberecký; Pardubický; Plzeňský; 

Praha; Severní Čechy; Střední Čechy  

Pořadí:  2  

Zpracováno:  26.07.2011 02:05:55  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  173  

Rubrika:  z domova  

Autor:  Václav Janouš  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

ISSN:  1210-1168  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka oblasti:  DC  

Zkratka zdroje:  DCMF  

Identifikace:  DCMF20110726080048  

Čtenost-Sled.:  892000  

Klíčová slova:  ekologických  

MODRAVA Blokáda proti kácení šumavských lesů u Modravy vypadala devět dnů jen jako 

výlet mladých lidí do krásné přírody. Včera se však změnila ve rvačku s policií. Čtyři desítky 

policistů se pustily do vyhánění aktivistů z lesů, kde chtěli dřevorubci začít kácet stromy 

napadené kůrovcem.  

Jejich zásah byl nakonec tak tvrdý, že pět lidí vyvlekli policisté z lesů, jeden člověk skončil v 

poutech v policejní služebně v Kašperských Horách. Hnutí Duha si chce na postup policie 

stěžovat. Prý jen poklidně bránili přírodu.  

"Zásah byl neadekvátní. Vše máme zdokumentované, podnikneme právní kroky," řekl 

Jaromír Bláha z Hnutí Duha. On sám výzvy policie, aby z lesů odešel, uposlechl. Ti, kteří 

odmítali od stromů odejít a pustit tam dřevorubce, skončili v policejních dodávkách. 

Pořádkoví policisté je vyváděli z lesů na cestu z Modravy k lokalitě Ztracený u Ptačího 

potoka. To vše před zraky turistů na kolech či pěších, kteří jen nevěřícně zírali.  

Policie tím uvolnila prostor pro motorové pily. "Co se tady děje, že jsou tu takové manévry? 

Na každém kroku policejní auta, policisté, terénní auta správy parku..." ptal se nechápavě 

jeden z turistů policistů, kteří jen stáli a mlčeli. "Pokračujte," sykl jeden z těžkooděnců a k 

němu už mířili policisté s dalším demonstrantem, kterého vlekli z lesa. V rukou policistů jich 

skončilo pět, ale ani tak blokáda definitivně nekončí. Naopak. Podle ekologických aktivistů 

policejní zásah vyvolá další vlny protestů. "Na zítřek už se nám hlásí další a další lidé, posílají 

SMS, že dorazí. Do lesů se vracíme," řekl včera jeden z organizátorů protestu Mojmír Vlašín. 

Spor se pravděpodobně přemění v papírovou válku.Město Kašperské Hory, jehož lesy sousedí 

s napadenými smrky, hrozí aktivistům žalobou, pokud s blokádou neskončí. "Pokračující 
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blokáda ohrožuje i lesy v majetku města, a pokud v důsledku šíření přemnoženého lýkožrouta 

vzniknou škody, budeme vymáhat jejich náhradu," uvedla starostka města Alena Balounová. 

Trpělivost dochází i místním.  

"Tato akce poškozuje obec Modravu a její podnikatele. Je zneužita pro politickou 

propagandu," říká starosta Modravy Antonín Schubert. Včera navečer přijel na Šumavu 

ředitel národního parku Jan Stráský. Lidé z Hnutí Duha jej vyzvali, aby kvůli tvrdému zásahu 

rezignoval na svou funkci. Stráský se tomu jen pousmál a odmítl. Celý spor Duhy aNárodního 

parku Šumava se točí kolem dvou odlišných pohledů na to, jak bojovat s kůrovcem.  

 

(Václav Janouš)  

 

Foto: A teď se bude kácet! Asi padesát policistů zasáhlo 11. den blokády Šumavy, aby 

dřevorubci mohli kácet kůrovcové smrky.  

Foto: Ladislav Němec, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BLOKÁDA - Podpořit dvaadvacet ekologických aktivistů z Hnutí Duha a Strany zelených, 

kteří už týden blokují kácení lesů v šumavském národním parku přišla včera pětice aktivistů z 

Bavorska. Členové Bund Naturschutz z Pasova přinesli protestujícím koš plný jídla. Proti 

ekologickým aktivistům se naopak postavila většina šumavských starostů, kteří podporují 

správu parku v kácení stromů napadených kůrovcem.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Blokáda šumavských lesů ekologickými aktivisty, kteří se snaží ochránit před kácením 

kůrovcem napadené unikátní lesy okolo Modravy, stále trvá.  

 

Strana B2  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ad: Energie z Afriky do Německa  

 

Zajímalo by mne, kdy dospějí němečtí a jiní ekologisté k tomu, že obrovské plochy 

slunečních kolektorů v Africe budou zastiňovat poušť, a tím zničí tropickou pouštní faunu. Na 

poušti žije v tom horkém písku taková spousta živočichů, že je to až překvapující. Také u nás 

už biologové zjišťují, že plantáže slunečních panelů ničí trávu a vyhánějí různé živočichy 

někam jinam. Zatím živočichové mají kam utíkat, naštěstí se modré kopce nerozšířily po 

větších územích, protože se tento stát včas vzpamatoval. Jsem zvědav, jak se za pár let bude 

Angela Merkelová kroutit, až jí zase jiní ekologové budou říkat, že dovážet sluneční energii z 

Afriky do Spolkové republiky Německo je jenom přesun ekologických škod z Německa do 

Afriky.  

 

(Ladislav Nedorost, Stochov)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Většina lidí má jiné starosti než kůrovce. Mnozí si i myslí, že to je jakýsi pták, který olupuje 

kůru z eukalyptů.  

Zelené kůrovec zajímá. Chtějí na něm vytlouci kapitál. Přivazují se ke stromům na Šumavě. 

Kácet se prý nebude a nebude. Svou soukromou zábavu si zpestřují tím, že si budují 

provázkové chýše z překroucených paragrafů. A udávají ty, kdo chtějí smrtelně nemocné 

stromy pokácet, četnictvu.  

Na Greenpeace a zelené všeho druhu je znechucující podívaná. (Ondřej Liška promine 

aMartinu Bursíkovi přeji úspěšnou rekonvalescenci – to pro pořádek.) Proč jsou znechucující? 

Ne pro to, zač bojují, i když je to iluze. Různých bojovníků proti něčemu či za něco je svět 

plný. Většina z nás je totiž natolik nespokojena se svým soukromým životem, že se musí utéci 

k něčemu vnějšímu. A bojovat, pokud vám nejde o krk ani o peníze, to je znamenitá zábava, 

když neumíte žádný pořádný sport. Lidé z Greenpeace a zelení jsou mnohem odpudivější než 

ostatní "bojovníci za něco", protože jsou pokrytci. Své akce plánují tak, aby co nejvíc zaujali 

pozornost. Působí, jako by jim nešlo ani o životní prostředí, nýbrž o to, aby vynikli. Přivazují 

se k pár stromům a ubohé kravky či slepice či prasátka nechají jít řezníkům pod nůž, neb to 

není přitažlivé.  

Hádají se o každého chrousta, jemuž by mohla dálnice utnout cestu ke štěstí, a lidé žijící ve 

slumech je nezajímají. Mimochodem: lidé jako by je nezajímali vůbec. Zeleň a planeta. 

Nebylo by lepší lidstvo vůbec vyhubit, aby mohly kytky volně bujet?  

Každý, kdo má mozek v hlavě nezelený, ví, že je lepší pár napadených stromů vykácet, aby 

byly zachráněny ty ostatní. Ne tak naši smělí zelenáči: "Jen ať stromy zdechnou pomalu a 

vezmou s sebou i ostatní, jen když je to přirozený proces!" Samozřejmě, že moudřejší já v 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


jejich hlavách ví, že to, co hlásají, je hloupost. Lpí na ní však tvrdošíjně. A hledají skulinky v 

paragrafech, aby prosadili své.  

Pro drtivou většinu lidí je nesrovnatelně důležitější, v jaké společnosti žijí, než jestli šlukují 

superčistý vzduch a než jestli stromy kolem nich umírají přirozeným způsobem. A současní 

zelení zamořují toto společenské životní prostředí mnohem víc než kůrovec Šumavu. 

Vytvářejí nové náboženství, kde bohem je jakási příroda. První křesťané byli pokorní a byli 

pronásledováni. Hlasatelé zeleného telete pronásledují druhé.  

Křičí, přivazují se, zneužívají zauzleného práva moderního Západu. Sami přesně nevědí, oč 

jim jde. Co chtějí ochraňovat? Brouka? Ptáka? Strom? Jsou však dobří v reklamě. Všichni 

zelenáči jsou vlastně reklamní agenturou na sebe samé: všechno, co dělají, hlásá. Kupujte 

zelené!  

Ze svého oblíbeného kůrovce si snad i berou příklad. Kusadla a makadla mají bohatě 

vyvinutá. A společnost se proti nim nedokáže bránit. Když se spojí navíc s policií, vzniká 

vražedná směs. Nezahyne jen Šumava. Postupně sežerou všechno, co jen trochu zavání 

rozumem a poezií.  

Zelení by se měli na protest přivázat sami k sobě. Jsou totiž největší hrozbou pro zdravé 

životní prostředí. Kdyby se takto navzájem přivázali, možná by přišli na jiné myšlenky...  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ŠUMAVA - Ekologičtí aktivisté už třetím dnem bránili svou přítomností kácení stromů 

napadených kůrovcem v lokalitě Ptačí potok u Modravy. Podle nich nemá správa Národního 

parku Šumava nutnou výjimku, která by porážení stromů umožnila. Park oponuje, že kácení 

je v souladu se zákonem i stanoviskem ministerstva životního prostředí. Dřevorubci se vmístě 

od pátku neobjevili. "Někdo se ale pokusil poškodit nám auto a pod kola dal hřebíky," uvedl 

jeden z blokujících, Mojmír Vlašín.  

 

(ČTK)  

 

Foto: Ekologičtí aktivisté  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Po osmi letech relativního klidu na Šumavě se včera znovu ekologičtí aktivisté vydali přímo 

do lesů bojovat proti kácení smrků. Vadí jim, že dřevorubci porážejí stromy nedaleko 

Modravy u Ptačího potoka. Před dvanácti lety v Trojmezenském pralese a před osmi lety u 

pramenů Vltavy byly protesty mnohem vyhrocenější a aktivisté se přivazovali ke stromům. 

Tentokrát zvolili poklidnější formu blokády. "Přivazování ke stromům nikam nevedlo. 

Chceme zůstat v prostoru, kam se smí vstupovat, i když přijdou lesníci, a tím, že zde budeme 

sedět, nebudou moci pokračovat v kácení, protože by stromy mohly někoho zranit," vysvětlil 

aktivista Jaromír Bláha. Správa parku však tvrdí, že blokáda je nesmyslná a kácení stromů je 

povolené.  

 

(vj)  

 

Foto: Modravské slatě  

Foto: Slavomír Kubeš, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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MODRAVA (vj) Poslední podobná akce se v oblasti odehrála naposledy před osmi lety.  

Ekologičtí aktivisté Ondřej Liška a Matěj Stropnický ze Strany zelených se včera pustili do 

blokády šumavských lesů. Dělají to, aby uchránili před dřevorubci lesy nedaleko Modravy u 

Ptačího potoka.  

"Budeme tu tak dlouho, jak dlouho bude potřeba a dokud nepřestane kácení. V sobotu 

přijedou další posily," řekl Ondřej Liška krátce před tím, než na místo přijela policie. Tu 

zavolali aktivisté, aby vyšetřila, zda park má na kácení právo, či nikoliv.  

Aktivisté totiž tvrdí, že dřevorubci kácejí stromy nezákonně, správa parku naopak tvrdí, že nic 

neporušuje a kácení je ve zmiňované lokalitě povolené. "Jako odpovědní hospodáři uděláme 

všechno pro to, abychom zamezili dalšímu šíření kůrovce z této lokality," říká ředitel parku 

Jan Stráský.  

 

Více v sešitu B a na str. A2  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ŠUMAVA - Ekologické Hnutí Duha upozornilo na hluboké vyježděné koleje, které na 

Modravské hoře na Šumavě způsobila těžká technika těžařů. Podnět k prošetření této věci už 

má na stole i Česká inspekce životního prostředí. Správa národního parku potvrdila, že se v 

místě pohybují těžební stroje. Odmítá, že by docházelo k erozi.  

 

(iDNES.cz)  

 

Foto: ŠUMAVA  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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O nabídce čerstvého ovoce a zeleniny na trhu si Češi donedávna většinou vyprávěli jako o 

zážitku z dovolené. Na vrcholu je současný boom farmářských trhů v Česku – stát už nemá na 

podporu nových.  

 

PRAHA Teď chvilku zapomeňme na šumavskou kůrovcovou kalamitu, špinavé ovzduší na 

Ostravsku nebo problémy s programem Zelená úsporám.  

Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa teď řeší zdánlivě menší problém, avšak důležitý z 

pohledu jeho pečlivě budované image. Došly mu peníze na jeho velkou libůstku – dotace na 

podporu oblíbených farmářských trhů, za jejichž duchovního otce v Česku se považuje.  

Politik ODS letos na jaře rychle po nástupu do vládní funkce vymyslel a prosadil nový grant. 

Chalupa stál u zrodu farmářských trhů v Praze 6 ještě jako místní starosta, za což sbíral 

úspěch u veřejnosti. "Nikdo z nás, kteří první trhy připravovali, nečekal takový úspěch.  

Nápad se osvědčil a já chci ve své stávající funkci podpořit vznik dalších trhů i mimo hlavní 

město," prohlásil.  

 

Dotace od kapitalisty  

 

Na propagaci akce, pronájem prostranství nebo nákup stánků mohli zájemci dostat od 

ministerstva od 20 do 150 tisíc korun. Celkem deset milionů, které Chalupa na dotace 

vyčlenil, právě teď – tedy už v polovině roku – došlo. Podpořilo celkem 72 nových tržišť.  

Na dalších 18 žadatelů – obce, města nebo neziskové organizace – se už nedostalo. "Máme 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


tady ještě žádosti za necelé tři miliony korun. Snažíme se tyto peníze v rozpočtu najít, 

abychom i ostatní uspokojili," říká ministrova náměstkyně Veronika Šafránková.  

Je to správný krok? Už Chalupovo samotné vyhlášení nové dotace bylo v rozporu s 

pravicovou ideologií volného trhu; nebo s tím, jak na stranickém kongresu ODS volal "po 

návratu kapitalismu". Ovšem za hledáním dalších milionů korun na pokračování grantů je cítit 

snaha politiků vézt se na současné popularitě trhů. Vždyť třeba šéf břeclavské ODS Luboš 

Krátký dokonce vydal tiskovou zprávu, že spuštěním farmářských trhů plní volební program. 

"Bylo možno zakoupit koláčky, přírodní med, sýry či domácí uzeniny," pochlubil se.  

 

Mnoho trhů, málo farmářů  

 

Výsledkem ohromného boomu farmářských trhů podporovaného státními subvencemi je 

skutečnost, že jich začíná být už více než farmářů. "Vůbec největším současným problémem 

je sehnat na nový trh kvalitní dodavatele," říká organizátor trhů v Ústeckém kraji Adam 

Weber, jenž sám o dotace ani nežádal.  

Tím jen roste riziko, že se na trzích budou objevovat překupníci.  

Nakoupí lacinou dovezenou zeleninu v supermarketu a s přirážkou ji pak ve stánku nabízejí 

jako čerstvé, kvalitní a domácí potraviny přímo z vlastní zahrádky. Na tyto praktiky upozornil 

i červnový test 16 tržišť, který provedla MF DNES – "beskydský" sýr byl z Itálie, biomrkev 

obsahovala pesticidy.  

"My si tohle hodně hlídáme. Je to hlavně o známosti místních dodavatelů. A každého nového 

si proklepneme. Třeba prodavač holandských sýrů nepochodil," říká správce tržiště v Třeboni 

Luděk Švejcar. Místní získali maximální, 150tisícový příspěvek od státu.  

Organizátor Adam Weber z Ústí míní, že daleko víc než dotacemi by stát farmářským trhům 

pomohl odbouráním byrokracie. Tržitě dnes čelí několikanásobným kontrolám různých 

státních inspekcí.  

V Šumperku dokonce zůstaly dřevěné stánky zakoupené městem většinou prázdné. "Vadí 

nám byrokratický a komisní přístup organizátorů města," vysvětluje výrobce ovčích sýrů 

Michal Hrdlička.  

 

(Václav Dolejší)  

 

---  

 

10  

milionů korun je celková suma, kterou stát vyčlenil na dotace na rozjezd nových farmářských 

trhů. Každý mohl získat nejvýše 150 tisíc korun.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PRAHA (gag) Bakterii, jíž chutnají jedovaté karcinogenní látky, objevili čeští vědci v čele s 

profesorem Václavem Pačesem zÚstavu molekulární genetiky Akademie věd.  

Jde o jednu z velmi nadějných a levných cest, jak vyčistit zamořenou půdu i spodní či 

povrchové vody od jedovatých chemikálií. Nyní stát kalkuluje, že na odstranění starých 

ekologických zátěží, které vznikly před rokem 1992, vydá čtyřicet miliard korun. Vyčištění 

české přírody od chemikálií cestou, kterou se vydal tým Václava Pačese, by však podle 

profesorova odhadu přišlo jen na sto milionů korun. "Ve světě se hledají způsoby, jak 

likvidovat nejrůznější sajrajty v půdě, vodách či ve vzduchu. Každá metoda, která to zlevní, 

zrychlí a zefektivní, je vítána. Jedna z možností je vypustit na ta jedovatá svinstva vyšlechtěné 

mikroorganismy, jimž jedy chutnají," říká Pačes. Čeští vědci chtějí geneticky upravit kmen 

bakterií, které objevili v půdě zamořené rakovinotvornými chlorbenzoáty. Jejich "apetit" by 

tím zmnohonásobili.  

 

Více na str. A3  

 

(gag)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (iDNES.cz) Dnes uplynulo přesně dvacet let ode dne, kdy Federální shromáždění 

schválilo přelomový zákon o ovzduší. Velké průmyslové podniky musely během sedmi let 

vyčistit svou výrobu, emise oxidu siřičitého klesly od té doby v Česku na desetinu, ubyly i 

kyselé deště. Někteří ekologové si myslí, že dozrál čas na podobně radikální zákony.  

Nový zákon o ovzduší schválili 9. července 1991. Přiměl ČEZ a další průmyslové giganty, 

aby snížily exhalace oxidu siřičitého, oxidu dusíku nebo prachu. Ubylo tak smogu, který 

každoročně poškozoval zdraví lidí, i kyselých dešťů, které ničí horské lesy.  

"Byl to asi nejdůležitější ekologický zákon v české historii. Miliony lidí díky němu mohou 

lépe dýchat. Během několika let srazil exhalace síry o devadesát procent, takže ubylo 

dusivého smogu ve městech i kyselých dešťů," řekl programový ředitel Hnutí Duha Vojtěch 

Kotecký.  

Zákon nařizoval razantně omezit znečišťování do roku 1998, ihned poté se projevilo zlepšení.  

"Zcela nepochybně k zásadní změně došlo na přelomu let 1998 a 1999, kdy byly velké 

podniky odsířeny a skutečně došlo k obrovskému poklesu emisí oxidu síry na desetinu," uvedl 

odborník na ochranu čistoty ovzduší z Českého hydrometeorologického ústavu Jan Macoun.  

Podle něj poklesly i koncentrace těchto látek, bylo to znát například na podkrušnohorské 

pánvi.  

"Tam dříve bylo vyhlášeno upozornění na regulace zdrojů znečištění několikrát ročně. Díky 

zákonu pak zde bylo poslední upozornění vyhlášeno někdy v roce 2002," dodal Macoun.  

Díky zákonu podle něj Česká republika omezila i další znečišťující látky, například oxid 

uhelnatý či oxidy dusíku. "Ostatní znečišťovatele se však podařilo usměrnit i poklesem 

výroby a změnou struktury průmyslu," dodal Macoun. Podle exministra životního prostředí 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Bedřicha Moldana, který byl v té době poslancem Národní rady, nebylo složité zákon 

prosadit. "Podmínky pro prosazení zákona tehdy byly dobré. Podporu jsme měli jak finanční, 

tak u veřejnosti. Upřímně řečeno i díky tehdejšímu vedení ČEZ. Tato celková nálada byla 

dána koncem komunismu. Lidé velmi citlivě vnímali znečištění prostředí a správně to přičítali 

komunismu," vzpomínáMoldan.  

Dnes je situace jiná. Ekologičtí aktivisté sice chtějí, aby politici v čištění Česka pokračovali a 

zbavili zemi závislosti na uhlí a dovážené ropě či zemním plynu, takový zákon však nemá 

podporu.  

 

(iDNES.cz)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ministerstvo financí najalo poradce, kteří mohou ještě zvýšit odhad ceny ekologické zakázky. 

Ta se může pohybovat od 30 miliard až ke stu miliard korun.  

 

PRAHA Ministerstvo financí chce v srpnu mít v ruce od poradenské firmy Deloitte Advisory 

posudek, kolik by měla maximálně stát jeho "stomiliardová" superzakázka na odstranění 

starých ekologických škod. Řada expertů i kritiků zakázky nad tím kroutí hlavou. Proč si 

ministerstvo najalo na stanovení ceny zakázky poradce bez kompetencí v oblasti odstraňování 

ekologických škod? A proč to udělalo až po více než dvou letech od vypsání tendru, kdy už 

na začátku září mají tři finalisté dodat výběrové komisi své cenové nabídky?  

A jak se navíc ukazuje, poradenská firma má podle zadání zřejmě dojít k vyšší ceně, než o 

jaké dosud mluvilo ministerstvo životního prostředí či Česká inspekce životního prostředí.  

Úřady naposledy spočítaly náklady na vyčištění stovek pozemků loni v září pro vládu a 

konkrétně došly k sumě "jen" 25,4 až 31,7 miliardy korun. Částka přes sto miliard, uváděná 

ministerstvem financí, totiž neodráží skutečné náklady na čištění zamořených areálů podniků, 

ale jen výši celkových garancí, které stát firmám vydal při privatizaci. Mluvčí ministerstva 

financí Ondřej Jakob MF DNES jako vysvětlení, proč nestačí studie MŽP a je třeba další od 

firmy Deloitte, řekl, že mu zpracování odhadu uložila v prosinci vláda a že odhady MŽP 

mohou být významně "zavádějící". "Například z toho důvodu, že doposud byly sanovány 
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spíše méně zatížené lokality," řekl. Jinými slovy, čistilo se údajně jen to, co bylo levnější. To 

podle něj může zkreslovat náklady, které bude případný vítěz zakázky skutečně mít.  

"V neposlední řadě platí, že nabídková cena nebude zahrnovat pouze samotné náklady na 

sanaci, nýbrž i veškeré související náklady dodavatele, včetně nákladů na financování a na 

rizika spojená s celým procesem," dodal Jakob. Jde například o to, že když vítězná firma 

zjistí, že znečištění půdy či spodní vody je větší, než se předpokládalo, nebude od státu moct 

jako doposud inkasovat další peníze nad rámec toho, co si vysoutěžila. Jenže nad takovým 

výkladem se pozastavuje ministerstvo životního prostředí. "Nelze zcela souhlasit s tím, že 

byly sanovány jen méně zatížené lokality. Ani tvrzení, že jsme při stanovení odhadu nebrali v 

úvahu rizika dodavatele, není zcela přesné," uvedla mluvčí MŽP Michaela Jendeková. Úřad 

podle ní naopak vycházel ze zkušeností z ukončených čištění.  

MF DNES má navíc k dispozici materiál o odhadu nákladů na odstranění starých škod z dílny 

MŽP pro vládu, v němž výslovně stojí: kromě vlastních nákladů na sanaci je třeba počítat i s 

riziky na základě dosavadních zkušeností, a to ve výši dalších 6,6 až 8,2 miliardy korun. 

Celkem, s náklady na sanaci za 31,7 miliardy, by tedy cena zakázky stejně neměla překročit 

zmíněnou hranici 40 miliard korun. Další vícenáklady na financování i celou zakázku, o 

kterých mluví ministerstvo financí, připadají zvláštní i bývalé šéfce České inspekce životního 

prostředí Evě Tylové. "Pokud bude odhad firmy Deloitte Advisory vyšší nežMŽP, stát by měl 

oba odhady porovnat a zvážit, zda se mu převod závazků na jednoho dodavatele vyplatí. 

Obzvláště v době, kdy škrtá peníze, kde se dá," upozornila. Podle ní se dá vícenákladům 

předejít tak, že si bude stát více hlídat, co vlastně platí. "Například při výstavbě arény Sazky 

stát zaplatil v rámci sanací pozemků i vyhloubení základů pro halu, takže namísto 400 

milionů korun zaplatil 700 milionů. Obdobně podpořil i Škodu Plzeň, když zaplatil sanaci 

stavebních konstrukcí v celém areálu nad rámec standardního postupu. Místo dvou miliard 

korun to přišlo ve výsledku na 12 miliard," upozornila Tylová.  

 

Finance prý blafují  

 

Zadání Deloittům kritizuje i šéf Transparency International David Ondračka. "Ministerstvo 

neví, kolik to má stát ani přibližně, a celou dobu blafovalo, že tu informaci má. Nikdy tak 

neuvedlo předpokládanou cenu zakázky, což vyžaduje zákon. Teď chce cenu za další peníze, 

které zaplatí Deloittu, získat a nebere vůbec v úvahu analýzy MŽP ani ČIŽP. Evidentně se jim 

výsledky nelíbí a snaží se získat jiné.  

A samozřejmě, že konzultanti s minimální zkušeností s likvidací zátěží budou patrně věštit tu 

částku z křišťálové koule. Proč nedělá analýzu někdo, kdo se sanacemi zabývá profesně?" ptá 

se Ondračka. Vedoucí partner Josef Kotrba nechtěl postup své firmy komentovat. "Mohu říct 

pouze to, že jsme zakázku dostali," uvedl. Podle dostupných informací je hlavním úkolem 

Deloittů udělat audit již realizovaných zakázek a spočítat finanční náklady na základě 

dokumentů ministerstva.  

Ministerstvo financí smlouvu podepsalo na začátku června s tím, že ho studie bude stát 1,795 

milionu korun. Ministr financí Miroslav Kalousek také už dříve ujišťoval, že jeho jediným 

zájmem je získat v tendru pro stát co nejnižší cenu.  

Počítání ceny obřího tendru na poslední chvíli, a to bez ohledu na to, kdo ho dělá, kritizuje i 

poradce premiéra Petra Nečase, docent katedry veřejných financí VŠE Jan Pavel. "Celková 

konstrukce zakázky je od počátku nešťastná a ekonomicky neracionální. Koncepce 

supertendru jednoznačně vede ke snížení konkurence na nabídkové straně a ve své podstatě 

stimuluje nabízející se uzavření kartelu," řekl MF DNES.  

Po otevření obálek tří zájemců v září by měla o tom, zda vítězi zakázku zadá, nebo ne, 

rozhodnout vláda. Nabídky mají odevzdat firmy Geosan, Environmental Services a Marius 

Pedersen Engineering.  



 

(Jana Klímová)  

 

---  

 

"Tvrzení, že jsme při odhadu nebrali v úvahu rizika dodavatele, není přesné."  

 

Michaela Jendeková mluvčí MŽP  

 

---  

 

FAKTA  

Co je ekozakázka  

 

Stát se při privatizaci v 90. letech zavázal, že zaplatí kupcům firem potřebné vyčištění areálů 

firem od nejrůznějších jedů a dalších škodlivých látek. Záruky za tyto budoucí platby 

dosahovaly vždy max. výše kupní ceny firmy. V roce 2008, kdy zbývalo vyčistit firmy s 

garancemi ještě asi 115 miliard korun, se ministerstvo financí rozhodlo dát vše do jednoho 

balíku. Zastavilo tak praxi, kdy firmy soutěžily o jednotlivé zakázky. Na superdodavatele, 

který vyčištění všech lokalit zorganizuje a profinancuje a stát mu to bude postupně proplácet, 

vypsalo tendr v prosinci 2008. Cena zakázky nebyla uvedena, ministerstvo jako horní hranici 

uvedlo výši garancí. Ty se do současné doby snížily zhruba na 110 miliard. Tuto hranici 

rozporuje ministerstvo životního prostředí i Česká inspekce životního prostředí, které 

odstraňování škod dozorují. Z dosavadní praxe podle nich vyplývá, že skutečné náklady 

mohou dosáhnout asi 40 miliard korun.  

O jaká místa jde Vyčistit se má ještě zhruba pět set zamořených lokalit. Většinou jde o areály 

průmyslových firem, například Paramo, Benzina či Unipetrol.  

Kdo je ve finále o zakázku O tendr se zajímalo asi 60 firem. Výběrová komise ministerstva 

však pustila dál jen tři společnosti. Jde o Geosan, Environmental Services a Marius Pedersen 

Engineering. Všechny tři firmy mají akcie na majitele v listinné podobě, o nichž se uvažuje, 

že se kvůli netransparentnosti zruší. Třetinovým majitelem Geosanu je Luděk Kostka, ostatní 

akcie jsou v rukou kyperské a britské anonymní firmy, jediným akcionářem Environmental 

Services je finanční skupina J\&T a Marius Pedersen Engineering patří dle obchodního 

rejstříku z 57 procent dánské firmě Marius Pedersen, 22 procent vlastní Česká inženýrská 

Hynka Glosera, 21 procent vídeňský VCP Environment Holding. Geosan i Česká inženýrská 

se například podílely na ekologické zakázce v plzeňské Škodě, jejíž cena skončila na 

šestinásobku původního odhadu.  

 

Foto: Velký úklid K nejvíce postiženým regionům patří sever Moravy a sever Čech. Jde 

především o tamní průmyslové areály.  

Foto: Profimedia.cz  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PŘÍRODA - Česká inspekce životního prostředí vyslyšela volání aktivistů a zakázala 

správcům Národního parku Šumava kácet stromy v nejpřísněji chráněné zóně. Hluk z 

motorových pil podle ekologů ruší vzácného tetřeva hlušce, jehož populace má v tuto dobu 

mladé. Dřevorubci mají zákaz pracovat do poloviny července.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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V Česku příští rok vznikne nový národní park a rozšíří se chráněná krajinná oblast. Projekty 

často narážejí na odpor obcí, které se bojí omezení rozvoje  

 

KŘIVOKLÁT Takovou scenerii u nás jinde nenajdete. Divoký a téměř nedotčený kaňon řeky 

Berounky, který obklopují hluboké lesy. Teď se oblast okolo hradu Křivoklát, kterou 

obdivoval i spisovatel Ota Pavel, stane pátým národním parkem v Česku. "Mělo by se tak stát 

příští rok," říká náměstek ministra životního prostředí Tomáš Tesař.  

Ministerstvo po několikaletém vyjednávání téměř vyřešilo připomínky místních obcí, které 

původně zřízení parku bránily. Dnes je Křivoklátsko jen "chráněnou krajinnou oblastí" s 

volnějším režimem ochrany přírody a místní obyvatelé se obávali, že národní park je příliš 

omezí. "Lidé vidí, jaké problémy a humbuk jsou kolem Šumavy.  

Největším strašákem je pro lidi chystané omezení vstupu do lesů, ale věřím, že to nebude tak 

drastické. Cílem je, abychom dostali naše lidi do rady parku a své požadavky uhlídali," říká 

starosta Roztok u Křivoklátu VladimírMelč. Turisté nebo cyklisté se omezení příliš bát 

nemusí. Stávající stezky zůstanou, většina chráněného území je jen v těžko přístupných 

místech.  

Křivoklátsko však nemusí být zdaleka poslední národní park, který v Česku vznikne. 

Ministerstvo posuzovalo, kde je příroda natolik unikátní, že by si větší ochranu zasloužila. Ze 

studie vyšly některé z dosud uzavřených vojenských újezdů (například Doupov) i současné 

chráněné krajinné oblasti v Beskydech i v Jeseníkách. Tam už jednání o zřízení parku několik 

měsíců běží, ale zadrhla se na mrtvém bodě. Zastánci záměru si slibují, že jim značka 

"národní park" přiláká více turistů, ale nechtějí přistoupit na jakákoliv omezení.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


"Osobně si však neumím představit, že by součástí národního parku mohl zůstat třeba nynější 

betonový vysílač a lyžařský areál na Pradědu," vysvětluje Tomáš Tesař z ministerstva s tím, 

že národní park se nezřizuje proto, aby to daný region ekonomicky pozvedlo, ale právě kvůli 

ochraně přírody.  

 

Chráněná oblast: omezení, nebo nová šance?  

 

Zatímco v Jeseníkách ministerstvo musí horlivé zastánce vzniku parku mírnit, na jižní Moravě 

je tomu opačně. Záměr zřídit tam novou chráněnou krajinnou oblast (CHKO) na soutoku Dyje 

a Moravy, které se přezdívá Moravská Amazonie, zatím narazil na odpor místních obcí. Ty se 

bojí přílišné administrativní zátěže, která by vznik nové oblasti provázela. Chráněná krajinná 

oblast přitom nemá tak striktní ochranná pravidla jako národní park. Například obce v okolí 

Máchova jezera, kam se příští rok rozšíří dnešní oblast Kokořínsko, ji vidí jako šanci. "Mimo 

jiné jsme si prosadili, aby se po rozšíření oblast jmenovala Kokořínsko-Máchův kraj. To přeci 

je dobrá značka pro zvýšení turistického ruchu," říká starostka Doks Eva Burešová.  

 

(Martin Vokáč)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Kde už přírodu chráníme  

 

V Česku dnes existují čtyři národní parky (Krkonoše, Šumava, Podyjí a České Švýcarsko), 25 

chráněných krajinných oblastí (např. Český kras) a stovky dalších malých chráněných lokalit. 

Na snímku je dřípatka horská, vzácná bylina, kterou má ve znaku NP Šumava.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BÍLÝ KŘÍŽ Prudce rostoucí koncentrace oxidu uhličitého v atmosféře může podle vědců 

způsobit rozsáhlé změny v životním prostředí. A právě za velmi přesný sběr, zpracování a 

přenos dat o koncentraci skleníkových plynů byla nyní Bruselem oceněna ekosystémová 

stanice Bílý Kříž v Moravskoslezských Beskydech – jako jedna z nejlepších v Evropě. 

Unikátní vědecké pracoviště se tak podle české Akademie věd dostalo na absolutní světovou 

špičku. "Za dvacet let našich měření vzrostlo množství CO2 o šest procent. To odpovídá 

nárůstu v několika minulých staletích," vysvětluje profesor Vladimír Marek, šéf Centra pro 

výzkum globální změny Akademie věd.  

Význam futuristicky vyhlížející stanice spočívá podle něj i v tom, že pomáhá pochopit příčiny 

nadcházejících klimatických změn.  

Marek nicméně přiznává, že koncentrace CO2 v zemské atmosféře byla v dávných dobách už 

i vyšší. Tehdy se na tom však nepodíleli lidé spalováním fosilních paliv a masivním 

odlesňováním. "S CO2 je to složité. Na jedné straně jde o skleníkový plyn, který významně 

otepluje atmosféru. Na druhé straně je to důležitá ‚potrava' rostlin," říká Marek.  

Z bádání vědců například vyplývá, že vysokohorské smrčiny jsou jedním z největších 

pohlcovačů atmosférického CO2. Dokonce tak zásadním, že je vědci nazývají "uhlíkovými 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


pumpami". A to je prý důvod, proč by se Česko mělo mnohem více snažit, aby tyto stromy 

přežily.  

Bez zajímavosti nejsou ani další výsledky výzkumu. Je to třeba zjištění, že základní enzym 

rostlin je nastaven na mnohem větší příjem CO2, než kolik je ho dnes přítomno v ovzduší. 

Vědci proto zkoumají, zda to může ovlivnit fotosyntézu rostlin, takže by spořádaly ještě více 

plynu, anebo mohou vyšší teploty vést k tání ledovců, dramatickému odparu vod a ke vzniku 

pouští.  

 

(Jan Gazdík)  

 

Foto: Beskydská stanice připomíná velké skleníky.  

Foto: AV ČR  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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HLAD PO ENERGII - Číňanům nestačí, že vybudovali Tři soutěsky, největší vodní dílo na 

světě. Chtějí řeku Jang-c´-ťiang spoutat dalšími čtyřmi hrázemi, jejichž turbíny by měly mít 

výkon 43 000 megawattů – tedy asi jako 21 dnešních Temelínů. Čína chce do roku 2050 

získávat třetinu proudu ze zdrojů, které nevypouštějí do ovzduší skleníkové plyny, kritici 

varují před ekologickými škodami.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (ČTK, rim) Prezident Václav Klaus včera vetoval zákon proti znečišťování ovzduší. 

Cílem zamítnuté normy je mimo jiné i to, aby obce mohly zakázat starším autům nesplňujícím 

moderní emisní limity vjezd do vymezených zón.  

"Zdravé a čisté ovzduší je nepochybně jedním ze základních faktorů určujících kvalitu života 

lidí. To však neznamená, že má být pod záminkou snahy o čistotu ovzduší přijímán nekvalitní 

zákon," napsal Klaus v odůvodnění veta. "Vím dobře, že kritizovat zákony s tímto tématem je 

velmi nevděčné, neboť kritik riskuje nařčení, že mu na zdravém ovzduší nezáleží, ale přesto 

to musím udělat," dodal.  

Zákon se kromě automobilů zaměřuje i na emise, které vypouští do ovzduší firmy. A podle 

Klause umožňuje vládě nařídit omezení výroby bez ohledu na to, zda konkrétní firma emisní 

limity plní či nikoli. Tyto nástroje však podle prezidenta životnímu prostředí nepomohou, ale 

povedou ke zhoršení právního a podnikatelského prostředí. Navíc se obává, že udělování 

výjimek na vjezd do regulovaných zón může vytvářet prostor pro korupci. Zákon se teď vrací 

zpět k projednání ve Sněmovně.  

 

(ČTK, rim)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Na ekologické dani za převod ojetého auta stát vybere podstatně více peněz, než stačí utratit. 

Přesto plánuje poplatek zvýšit. Už brzy se má platit i za auta vyrobená do roku 2006.  

 

PRAHA Nákup ojetého auta se vyplatí urychlit. Ministerstvo životního prostředí plánuje 

výrazně zvýšit takzvanou ekologickou daň, která se za převod staršího vozu platí. Při přepisu 

automobilu s emisní normou EURO 2 (většina aut vyrobených mezi roky 1996 a 2000) musí 

dnes jejich nový vlastník zaplatit tři tisíce korun. V budoucnu se má poplatek zvednout na pět 

tisíc. A platit se začne i za novější auta. Tři tisícovky bude podle návrhu stát přepis zhruba 

sedm či osm let starého vozu. Stát by na ekologické dani vybral ročně o 200 milionů korun 

více než nyní. "Zpoplatnění by se od roku 2014 týkalo vozidel vyrobených zhruba do roku 

2006.  

Změna pouze reflektuje přirozený vývoj," vysvětluje to mluvčí ministerstva životního 

prostředí Michaela Jendeková. Ve skutečnosti však bude zdražování rychlejší. Zvýšení 

poplatku je na první pohled paradoxní. Poslanci totiž právě teď řeší problém, jak vybrané 

peníze využít. Smějí totiž jít jen na likvidaci autovraků, za což stát ročně utratí kolem 30 

milionů korun. Na poplatcích však už teď vybere kolem 600 milionů za rok a na konci 

letošního roku bude mít na autovrakovém účtu přebytek 1,5 miliardy korun. To je v době 

úspor a razantních škrtů překvapivé číslo.  

Ve Sněmovně už je proto návrh změny zákona, podle kterého by bylo možné peníze použít i 

na jiné účely. "Z účtu se však budou financovat jen projekty na ochranu životního prostředí. A 

dál půjdou přednostně na likvidaci autovraků," říká náměstek ministra životního prostředí Ivo 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Hlaváč.  

Ministr Tomáš Chalupa (ODS) to říká na rovinu. "Ta změna se dělá proto, aby bylo čím 

zalepit osmimiliardovou sekyru v programu Zelená úsporám," přiznává ministr. Chalupa však 

zároveň odmítá, že by to byl jeho jediný důvod ke zvyšování poplatků. "Cílem je omladit 

vozový park a snížit tak emise. V Česku jsou zhruba dva miliony aut, které by bylo zapotřebí 

vyměnit za mladší," prohlašuje. Češi si však kvůli vyššímu poplatku za "ojetiny" nezačnou 

kupovat nová auta. Od zavedení ekologické daně v roce 2009 klesl průměrný "věk" aut pouze 

o tři čtvrtě roku. Chalupa přiznává, že systém nefunguje a výhledově se musí změnit. Jak, to 

zatím neví. "Zřídím k tomu komisi," slíbil neurčitě.  

" Více na str. A4  

 

(Antonín Viktora)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Ekologická daň z aut  

 

Stáří auta* Dnes (Kč) Nově (Kč)  

 

1992 a více 10 000 10 000  

1992–1996 5 000 10 000  

1996–2000 3 000 5 000  

2000–2006 0 3 000  

 

*Pozn.: Roky jsou orientační. Jde o emisní limity EURO 1, EURO 2 a EURO 3, které těmto 

létům zhruba odpovídají.  

 

---  

 

"Změna se dělá proto, aby bylo čím zalepit sekyru v programu Zelená úsporám."  

 

Tomáš Chalupa  

ministr životního prostředí  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ekologická daň měla snížit emise, počet mrtvých při nehodách a snížit stáří vozů v Česku. Na 

silnicích to sice tak vypadá, ale poplatek nezafungoval. Češi si své ojetiny nechali, pouze s 

nimi méně jezdí.  

 

PRAHA Mezi Chlumcem nad Cidlinou a Hradcem Králové včera přišel o život 

dvaašedesátiletý řidič Škody Forman. Nedal přednost v jízdě a po srážce s jiným autem byl 

jeho forman zcela zdemolovaný, on sám byl na místě mrtev. Tragické nehody jsou jedním z 

důvodů, proč chce stát dostat z českých silnic staré ojetiny bez moderních bezpečnostních 

prvků. Cestu k tomu však hledá velmi složitě. Ministerstvo životního prostředí připravuje 

nový zákon, který ještě více prodraží prodej starých aut, a tím chce motivovat lidi, aby si 

kupovali vozy novější. Takzvaná ekologická daň by se měla nově platit i za auta vyrobená v 

roce 2006. "Cílem je snižování celkových emisí z provozu vozidel a zvýšení bezpečnosti a s 

tím spojené snížení úmrtnosti následkem dopravních nehod," vysvětluje plánovanou změnu 

mluvčí ministerstva Michaela Jendeková.  

Ekologická daň byla zavedena před dvěma roky. Při koupi auta vyrobeného před rokem 2000 

musí nový majitel zaplatit od tří do deseti tisíc korun podle toho, jakou emisní normu vůz 

splňuje. Ministr Tomáš Chalupa přitom přiznává, že samotné zvýšení ekologické daně k 

"omlazení" aut v Česku stačit nebude.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Problém je, že povinný poplatek řidiče k tomu, aby se zbavili svých přestárlých vozů, zatím 

téměř vůbec nemotivuje. Když byl zaveden, bylo průměrné stáří auta v Česku 14,5 roku. Od 

té doby kleslo jen zanedbatelně – na 13,7 roku. Podle centrálního registru vozidel Češi vlastní 

zhruba půl milionu vozů starých dvacet let a více. Stále tak máme jeden z nejstarších 

vozových parků v Evropě. Ale jen zdánlivě.  

 

Stará auta mají majitelé zaparkovaná v garážích  

 

Ředitelství silnic a dálnic (ŘSD) si totiž nedávno zjišťovalo, jak stará auta po českých 

silnicích skutečně jezdí. Výsledek rozsáhlého průzkumu odporuje argumentu ministerských 

úředníků, že je zapotřebí snižovat emise a nebezpečí tragických nehod. Ukázalo se, že 

majitelé starých aut vzduch zas tolik neznečišťují. Mají je totiž většinou zaparkovaná v 

garážích a na cesty vyrážejí jen svátečně.  

"Složení vozového parku osobních aut v České republice je již podobné jako v Rakousku, 

Německu nebo Švýcarsku. V předcházejících průzkumech z let 2001 a 2005 ČR ještě za 

těmito zeměmi poměrně výrazně zaostávala," stojí v závěrech z průzkumu.  

Rozdíly v tom, jak stará vozidla Češi vlastní a jaká lze ve skutečnosti potkat na silnicích, jsou 

výrazné. Podle centrálního registru vozidel bylo například každé desáté vozidlo vyrobené 

před rokem 1985, v provozu na silnicích jich ale podle průzkumu ŘSD je jen necelé jedno 

procento.  

Celkový průměr stáří osobních vozidel na silnicích je 8,5 roku, lehkých nákladních vozů 5,5 

roku, těžkých nákladních vozů 7,6 roku, autobusů 8,5 roku. "Celkový průměr stáří všech 

kategorií je 7,5 roku," doplňuje generální ředitel ŘSD Jiří Švorc.  

Pro srovnání: průměrné stáří všech vozidel ve Švédsku je 9,3 roku, ve Francii 8,1 a v 

Rakousku 7,7 roku. Ministr Chalupa slibuje, že kromě zvyšování ekologické daně bude hledat 

i řešení, jak Čechy motivovat, aby se zbavili svých "veteránů" z garáží. Recept však zatím 

nezná.  

 

(Antonín Viktora)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Jak stará auta Češi vlastní  

 

rok výroby auta v %  

1985 a starší 9,8  

1986–1990 7,8  

1991–1995 12,9  

1996–2000 30,7  

2001–2005 23,1  

2005–2010 17,0  

průměrné stáří 14,5 roku  

Pramen: centrální registr vozidel  

 

Jak stará auta jezdí po českých silnicích  

 

rok výroby auta v %  

1985 a starší 0,9  



1986–1990 2,5  

1991–1995 7,9  

1996–2000 27,5  

2000–2005 30,1  

2006–2010 31,1  

průměrné stáří 7,5 roku  

Pramen: průzkum Ředitelství silnic a dálnic  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Soužití s bobrem v Česku se začíná prodražovat. Chráněný druh se rychle množí a šíří se i 

tam, kde překáží. Jen na jižní Moravě se proti němu v příštích dvou letech postaví stěny a 

ohradníky za bezmála padesát milionů korun.  

 

LEDNICE V Česku se rozjede dosud největší projekt na obranu před škodami způsobenými 

chráněným hlodavcem bobrem evropským. Ten v Lednicko-valtickém zámeckém parku 

okusuje vzácné stromy a působí úhyn ryb v zámecké Černé Dyji. S pomocí 29 milionů korun 

by se bobr mohl parku do budoucna vyhnout.  

Národní památkový ústav získal na projekt z evropského operačního programu životního 

prostředí 25 milionů na elektrické ohradníky, kamenné stěny a česlové stěny. To má zabránit 

bobrům se do parku dostat. Dosud správce zámeckého parku proti bobří populaci bojoval 

přirozenými cestami – natíral stromy výkaly vlků z brněnské zoologické zahrady. Nátěry se 

však musí obnovovat a na to nejsou kapacity. Zda plot park stoprocentně ochrání, není přitom 

jisté. "Aby byl plot účinný, nesmí jít podhrabat, nesmí prorůst mokrou trávou a nesmí na něj 

spadnout velké větve stromů," popisuje zoolog Roman Zajíček z brněnské Agentury ochrany 

přírody a krajiny ČR. Zatím ještě není vypsaný ani tendr na projekt. Bobr sužuje park zhruba 

od roku 2003. Protibobří opatření by mohla být hotova nejdřív v roce 2013.  

Dotace z Unie na bobra dostane o pár kilometrů dál na Dyji také Povodí Moravy. Bobr zde 

narušuje hráze, a tak hrozí rozlití vody do obytných čtvrtí Břeclavi a Staré Břeclavi. Ocelové 

štětové stěny, případně pokrytí břehů pletivem, přijdou na 17 milionů korun, většinu opět 

uhradí evropské fondy. Bobr se rychle šíří republikou. Odhaduje se, že v Česku žije 2 až 2,5 
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tisíce jedinců, tedy šestkrát víc než před pěti lety. Vyskytuje se především na jižní Moravě a 

na Olomoucku.  

Jedna rodina o zhruba pěti jedincích obývá striktně hájené teritorium o velikosti jeden až dva 

kilometry délky vodního toku. Může být prospěšný: je schopen revitalizovat nevhodně 

napřímené vodní toky a dát tak vzniknout druhově pestrým mokřadům a zpomalit odtok vody 

z povodí.  

Chráněný hlodavec byl u nás před 300 lety vyhuben a do české přírody se vrátil v 

osmdesátých letech minulého století. Jenže krajina se od té doby působením člověka změnila. 

O teritorium se bobři doslova perou a navzájem se vytlačují i na místa, kde překážejí lidem. 

Nejvíce vadí budování bobřích nor v hrázích vodních toků a nádrží a ohryz dřevin. Stát ze 

zákona hradí škody způsobené chráněnými živočichy, nejvíc se jich nárokuje v 

Jihomoravském kraji. Za posledních pět let zaznamenali škody za 27 milionů korun. Inkasuje 

především Národní památkový ústav a státní podnik Lesy ČR.  

 

Bobří koncepce  

 

Kvůli rychle rostoucí bobří populaci chystá ministerstvo životního prostředí spolu s 

ministerstvem zemědělství do konce roku zpracovat "bobří koncepci". Program péče o bobra 

má vyvážit jeho ochranu na straně jedné a zároveň předcházet škodám.  

Rychle se množící bobr trápí správce vodních toků pečující o protipovodňové hráze, vlastníky 

rybníků a správce komunikací, jimž bobr ucpává odvodňovací kanály. Úvahy o tom, že by se 

bobr mohl stát lovnou zvěří, tu byly. K tomu by však Česko potřebovala výjimku v rámci EU. 

Odstřel je povolen ve Skandinávii, v Pobaltí a Polsku. Tam je bobrů mnohonásobně víc. Pro 

představu – v Lotyšsku, které je velké zhruba jako Česká republika, se populace odhaduje na 

80 tisíc bobrů. Lovná sezona trvá od srpna do konce dubna, bobří maso je považováno za 

chutnou zvěřinu. Bobři byli vždy loveni pro maso, kožich a žlázy využívané v kosmetice a 

lékařství.  

Možností odstřelu by poškození nicméně přišli o právo na náhradu bobřích škod od státu. 

Střílení nedoporučují ani odborníci – bobr by se v reakci na pronásledování mohl začít množit 

ještě rychlejším tempem než dosud. Jednou z možností je tak jeho odchyt zaživa. Co by se s 

odchycenými zvířaty dělo dál, však nikdo nechce nahlas říci. I když v Česku není lov bobrů 

povolen, na jižní Moravě prý bobří klobásky patří k místním specialitám.  

 

(Jitka Vlková)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Bobr evropský  

 

(Castor fiber) Váží až 30 kg, dožívá se až 35 let. Pod vodou vydrží 20 minut. Samice rodí 2–5 

mláďat, která dva roky žijí v mateřské kolonii, pak je vytlačí nová mláďata a musí si hledat 

vlastní teritorium. V Česku je už bobr nucen se stěhovat i na území, kde se střetává s 

člověkem (ucpává odvodňovací kanály na polích, zavrtáváním nor do hrází může způsobit 

zhroucení hrází a povodně).  

 

Foto: Na jaké části ČR bobr žije  

 

2003  



2008  

7,56 %  

25,49 %  

 

Foto: Celkové škody  

 

2004  

2008  

1 483 336 Kč  

6 075 339 Kč  

nárůst 409,6 %  

 

Foto: Kolik u nás žije bobrů  

 

- Bobr byl u nás vyhuben v 17. století, do přírody opět nasazen v roce 1991 v počtu 300 kusů  

 

Foto: Bobři v regionech  

 

severní Čechy západní Čechy Morava Podyjí  

2003 12 62 143 121  

2004 18 108 402 303  

2005 15 115 398 777  

2006 11 128 735 827  

2007 12 175 576 533  

2008 23 274 1187 691  

 

Foto: Jaké škody bobr způsobil  

 

Za posledních pět let Podle druhu poškození  

Jihomoravský kraj 23 861 268 Zaplavení lesa 27 888  

Olomoucký 615 466 Zaplavení polí 2 436 183  

Zlínský 96 000 Okus a kácení dřevin 22 570 958  

Plzeňský 27 888 Spasené zem. kult. 592 372  

 

Foto: PROFIMEDIA.CZ Pramen: Lesy ČR  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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KARLOVA STUDÁNKA (les) Nedávno obnovená a slavnostně otevřená naučná stezka Bílá 

Opava, která vede po březích nejkrásnější horské bystřiny Jeseníků, je od včerejška uzavřená. 

Zákaz vstupu začal současně platit i pro další naučnou stezku, která vede na hřebeny Jeseníků, 

Velkou kotlinu. Rozhodl tak Městský úřad v Rýmařově na žádost lesníků. Ti před týdnem 

upozornili na to, že stezky lemují uschlé a shnilé stromy, které mohou kdykoli spadnou a 

zranit nebo zabít turisty.  

"Za daných okolností jsme se rozhodli zakázat vstup na část turistických stezek od pátku 17. 

června do 1. července," sdělil vedoucí rýmařovského odboru životního prostředí a 

regionálního rozvoje František Čermák s tím, že pokud souše nezmizejí, bude muset zákaz 

vstupu do lesa prodloužit. Uzavřením obou stezek vyvrcholily dlouhodobé neshody mezi 

lesáky a ochranáři, kteří se nedokážou rozumně domluvit na podmínkách kácení souší v 

rezervaci. Doplatí na to turisté. Na stezky teď vstupují na vlastní nebezpečí a hrozí jim pokuta 

až deset tisíc korun.  

 

Více na str. B2  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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NOVÁ PEC Šumavský park označil celkem 450 stromů v nejpřísněji chráněné části Šumavy 

k pokácení. Na jejich kmenech už jsou značky, že mají padnout. "Budeme se ke stromům 

přivazovat," upozorňují odpůrci kácení.  

Park se chystá podřezat stromy napadené kůrovcem v nejpřísněji chráněném území na 

Smrčině nedaleko Nové Pece na Prachaticku.  

"Na Smrčině je vyznačeno 450 stromů. Nyní hledáme postup, jak splnit dodatek mezistátní 

smlouvy," uvedl ředitel parku Jan Stráský. Kácení prý vychází z česko-rakouské dohody.  

Ekologičtí aktivisté teď v lesích hlídkují. Podobně jako za bývalého ředitele Ivana Žlábka i 

třeba přivazováním se ke stromům.  

Podle ornitologů kácení zlikviduje hnízda tetřeva hlušce, kterému se právě líhnou kuřata. 

Oblast je jedním z jeho posledních útočišť v Česku. "Kácení jakýchkoliv stromů na jaře v 

době hnízdění je barbarství. Je neuvěřitelné, že správa parku, jejímž posláním je ochrana 

přírody, přichází opakovaně s ilegálními zásahy, které Šumavu likvidují," řekl ředitel České 

společnosti ornitologické Zdeněk Vermouzek. Správa parku tvrdí, že chystané kácení vychází 

z dva roky staré česko-rakouské úmluvy o boji proti kůrovci. Lýkožroutem napadené stromy 

se mají kácet v pásu, aby brouk nepřelétl do sousedního Rakouska. "Tehdy se definovalo 

zhruba 200 metrů široké příhraniční pásmo na území ČR, kde se zasahuje proti kůrovci. 

Nedávná jednání ale vedla k uzavření dodatku k této dohodě a rozšiřuje toto pásmo nejméně 

na 500 metrů podél hranice," řekl Jan Stráský. Aktivisté a ochranáři však namítají, že podle 

této smlouvy se ze stromů na Smrčině má jen loupat kůra stojících kmenů. Hnutí DUHA hned 

včera ráno vyslalo na Smrčinu své dobrovolníky, kteří les hlídají před dřevorubci. Aktivisté 

tvrdí, že za celou akcí stojí snaha o vybudování developerských projektů, jako je sjezdovka na 
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Smrčině, o které se hovoří už roky.  

"Ochranný pás podél hranice je široký 500 metrů. V místech, kde je investiční záměr na 

stavbu sjezdovky, je až kilometr široký," tvrdí Jaromír Bláha.  

Aktivisté si také myslí, že kácení stromů na Smrčině má být divadlo pro prezidenta republiky 

Václava Klause, který dnes na Šumavu přijede a jenž Jana Stráského do funkce dočasného 

ředitele parku navrhl a tlačil. "Bude to vypadat, jako by Stráský bezohledné kácení v pralese 

na Smrčině nachystal jako zvláštní dárek k návštěvě prezidenta. Ten před časem prohlásil, že 

bude první, kdo si sjezdovku na Smrčině sjede," dodal Bláha. Pravdou je, že Klaus byl také 

jedním z prvních, kdo podepsal petici Zachraňme Šumavu volající po razantnějších zásazích 

proti kůrovci.  

Slova o tom, že by chystané kácení bylo účelové pro stavbu sjezdovky či jako "dárek pro 

prezidenta", Stráský odmítl.  

 

(Václav Janouš)  

 

---  

 

Na Smrčině je vyznačeno 450 stromů. Hledáme postup, jak splnit mezistátní smlouvy.  

 

Jan Stráský, ředitel parku  

 

---  

 

Správa parku přichází opakovaně s ilegálními zásahy, které Šumavu likvidují.  

 

Zdeněk Vermouzek, ornitolog  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Rostlina s příznačným názvem bolševník se rychle šíří a ničí vše ostatní. Každých deset let 

rozšíří své území až pětinásobně. Na likvidaci nebezpečné rostliny začala přispívat Evropská 

unie.  

 

PRAHA Proti bolševníku velkolepému zasahovala počátkem devadesátých let na Karlovarsku 

obrněnou technikou i armáda. A prohrála. "Byl to hloupý nápad. Pásy obrněnců semena 

bolševníku, která přečkávají v zemi i několik let, ještě více roznesly do širokého okolí," říká 

expert na invazivní rostlinné druhy Petr Pyšek z Botanického ústavu Akademie věd.  

Od té doby se plocha, kterou bolševník "okupuje", takže na ní nic jiného neroste, zvětšila jen 

v tomto regionu desetinásobně.  

O tom, jak rostlinu vymýtit, se před pár dny v Mariánských Lázních radilo 120 odborníků. 

Právě tam teď poslala Evropská unie osmiapůlmilionovou dotaci na boj s bolševníkem. "Za 

pouhých deset let je bolševník schopen rozšířit své území až pětinásobně," shrnuje zkušenosti 

s touto invazivní rostlinou vedoucí odboru životního prostředí vMariánských Lázních Lenka 

Pocová.  

Zatímco v padesátých letech minulého století se v Česku bolševník nacházel v pouhých deseti 

lokalitách, dnes už je jeho výskyt v mnoha krajích kalamitní. "Těch lokalit je už šest set," 

upřesňuje Pyšek. Podle mezinárodní studie, na níž se profesor podílel, způsobuje nájezd a 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


šíření nepůvodních živočišných a rostlinných druhů, jako je bolševník, v zemích Unie roční 

ekonomické ztráty za třináct miliard eur.  

"Mariánské Lázně i jejich okolí žijí z lázeňství a turistického ruchu. Nic jiného tu není. 

Kdybychom proti bolševníku nic nepodnikli, tak nás do deseti let pohltí," varuje Lenka 

Pocová. Svá slova nemíní ani trochu v nadsázce. Jen v Karlovarském kraji si už bolševník 

podmanil území o rozloze 3 000 km čtverečních.  

 

Bylina, která umí zranit  

 

Údolím podél Kosího potoka vede například turisty dříve vyhledávaná cyklostezka. Dnes po 

ní na kole kvůli bolševníku neprojedete. A když už se proderete spletí jeho velkých listů, tak 

si koledujete o poranění, které je k nerozeznání od poleptání bojovou látkou yperit, po níž 

zůstávají puchýře. Bolševník totiž vylučuje mimořádně účinnou fototoxickou šťávu, které si 

na pokožce nemusíte ani všimnout. Pokud si však zasažené místo ihned neomyjete vodou a 

nepřikryjete před sluníčkem, naskáčí vám mimořádně bolestivé krvavé puchýře či jizvy.  

"Manžel si to před lety jen velmi opatrně experimentálně vyzkoušel a vzápětí toho litoval. 

Dodnes má na rameni dvě viditelné fialové jizvy," vysvětluje Lenka Pocová.  

Okolí Mariánských Lázní je v Česku zamořeno bolševníkem ze všech nejvíce: už v roce 1862 

ho totiž nechal kníže Metternich vysadit v parku u zámku Kynžvart jako velkolepou okrasnou 

rostlinu. Bolševník velkolepý sužuje krajinu většiny zemí Evropské unie – nejvíce Německo, 

Velkou Británii a Francii. Šlechta těchto zemí se stejně jako ta rakouskouherská zhlédla ve 

velkoleposti kvetoucího bolševníku, takže si ho hojně pro zkrášlení vysazovala v parcích. I 

proto získaly Mariánské Lázně – jako jedno z nejzamořenějších míst – z operačního programu 

ochrany životního prostředí Unie výše zmíněnou osmiapůlmilionovou dotaci na likvidaci 

bolševníku v údolí Kosího potoka. Bolševník je podél jeho břehů roztroušen na ploše 684 

hektarů. V podobném rozsahu se tu bolševník dosud nelikvidoval. "Na deseti procentech 

území budeme ničit bolševník chemicky.  

Na třiceti procentech použijeme sekačky a tam, kde to kvůli terénu nepůjde, mačety či kosy," 

říká bioložka Pocová.  

Bolševník je totiž mimořádně životaschopný. I když se utne, tak z jeho kořene vyrazí 

výhonek, který je ještě týž rok schopen vykvést a vysemenit se. Válku s bolševníkem povede 

odbor životního prostředí tři roky, vždy od května do září. Jen tak lze v údolí Kosího potoka 

dostat invazi rostliny alespoň pod kontrolu a zabránit jejímu šíření do dalších lokalit.  

 

Likvidace je obtížná  

 

Úplný konec bolševníku podmiňuje profesor Pyšek z Akademie věd jeho systematickou 

likvidací. Pokud bude jen občasná, bolševníku se bude v Česku i dál dařit. Jen na Karlovarsku 

by to přišlo asi na 150 milionů korun.  

Na Prostějovsku jsou momentálně známá dvě místa výskytu – okolí Brodku u Konice a okolí 

Nivy. "Jeli jsme s rodinou na výlet poblíž Bukové. Dcera spadla z kola rovnou do bolševníku. 

Měla nohy celé oteklé," posteskla si osmatřicetiletá obyvatelka Plumlova nad nehodou na 

stránkách místního internetového serveru Prostejov.cz.  

Majitelé napadených pozemků by sice měli ze zákona bolševník hubit. Jeho likvidace je ale 

natolik obtížná a nebezpečná, že to téměř nikdo nedělá.  

 

(Jan Gazdík, s přispěním Michala Houdka, a Radky Římanové)  

 

---  

 



FAKTA  

Proč je nebezpečný?  

 

Rostlina představuje vážné zdravotní riziko kvůli vysoké fototoxicitě vodnaté šťávy, kterou 

vylučuje. Při potřísnění pokožky a slunečním ozáření zasaženého místa vznikají rozsáhlé 

zánětlivé popáleniny a vodnaté puchýře, které se jen velmi obtížně hojí. Postižená místa 

zůstávají vůči slunečnímu UV záření citlivá po několik let.  

Vodnatá šťáva bolševníku je navíc nebezpečná i tím, že má karcinogenní účinky. Bolševník 

kromě toho spolehlivě vytlačuje všechny rostlinné druhy. Odtud také jeho jméno.  

 

Odkud pochází?  

 

Domovinou bolševníku je Kavkaz, kde roste jako součást přirozených subalpínských 

vysokobylinných společenstev – od poloh nad hranicí lesa až do podhůří kolem 2 000 metrů 

nad mořem. Do Evropy byl poprvé dovezen jako okrasná rostlina v roce 1817 do Velké 

Británie. V první polovině 19. století se šířil do dalších evropských zemí. První zmínka o 

bolševníku v českých zemích pochází z roku 1862, kdy byl vysazen a pěstován v zámeckém 

parku Lázní Kynžvart a pak i v dalších zámeckých parcích.  

 

Foto: Bolševník  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ODKLON OD JÁDRA - Německo bude muset kvůli odstavení jádra a v zájmu zachování 

energetické bezpečnosti postavit v tomto desetiletí dvakrát více elektráren na fosilní paliva, 

než vláda předpokládala. Přiznala to kancléřka Angela Merkelová. Zároveň chce vláda podle 

Merkelové dodržet své cíle ve snižování emisí skleníkových plynů, což bude ovšem podle 

ekologů nemožné.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ZLÍN (dan) Zelináři v republice přišli kvůli panice ze smrtící nákazy už o více než 25 milionů 

korun a ceny zeleniny ve velkých obchodech jsou na historickém minimu. Ale neplatí to pro 

rodinné farmy s ekologickým zemědělstvím. Zákazníci přebíhají k nim.  

"Doufali jsme v tento vývoj a máme z něj radost. Žádný úbytek v oblasti prodeje biozeleniny 

od našich farmářů jsme nezaznamenali, trend je spíš opačný," uvedla Kateřina Nesrstová, 

manažerka svazu PRO – BIO, který celostátně sdružuje ekologické zemědělce, zpracovatele a 

prodejce biopotravin. "Lidé vsadili na produkty, u kterých vědí, odkud pocházejí. Často také 

osobně znají zemědělce, který zeleninu nabízí," uvedla. Potvrzují to i lidé z rodinných farem. 

"Nás se ta aféra naštěstí nedotkla, zákazníci spíš přibývají," říká Markéta Košařová z 

ekofarmy v Lukově u Zlína. Pro ostatní zelináře v Česku má šíření nákazy E. coli po Evropě 

těžké dopady. Přicházejí o peníze.  

"Nejhorší je to v Jihomoravském, Středočeském a Ústeckém kraji," upozornil Jaroslav 

Zeman, předseda Zelinářské unie Čech a Moravy. Právě tato organizace vyčíslila škody 

zhruba na 25 milionů korun.  

Podle Zemana kvůli zbytečné panice. "Naši zákazníci se nemusí bát žádné české zeleniny, o 

tom jsem přesvědčený."  

 

(dan)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


– 

 

145 - 2496. Tříděním odpadu Češi loni zachránili pět milionů stromů    

Skóre:  1.00  

Název:  Tříděním odpadu Češi loni zachránili pět milionů stromů  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  08.06.2011  

Str.:  4  

Mutace:  

Brno; Hradecký; Jižní Čechy; Jižní Morava; Karlovarský; Liberecký; 

Moravskoslezský; Olomoucký; Pardubický; Plzeňský; Praha; Severní Čechy; 

Střední Čechy; Vysočina; Zlínský  

Pořadí:  1  

Zpracováno:  08.06.2011 03:21:09  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  134  

Rubrika:  z domova  

Autor:  Petr Švec  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

ISSN:  1210-1168  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka 

oblasti:  
DC  

Zkratka 

zdroje:  
DCMF  

Identifikace:  DCMF20110608050048  

Čtenost-Sled.:  892000  

Klíčová slova:  ekologii, ekologové  

K barevným kontejnerům na tříděný odpad vyráží sedm Čechů z deseti. V Evropě patří k 

přeborníkům, v recyklaci plastů jsou úplně první. Studie firmy Eko-Kom ukazuje, že se tím 

jen loni ušetřilo tolik energie, kolik za rok spotřebuje 260 tisíc rodin.  

 

PRAHA Každá tuna papíru, kterou lidé vyhodí do modrého kontejneru, zachrání čtrnáct 

stromů. České domácnosti loni vytřídily 380 tisíc tun, takže jen za jeden rok zachránili před 

dřevorubci 5,3 milionu stromů. V Evropě patří k rekordmanům. Papíru se v Česku vytřídí 95 

procent, vyrábí se z něj třeba noviny či reklamní letáky. Odpad se dá takto využít až šestkrát.  

Čerstvá studie firmy Eko-Kom, která sběr tříděného odpadu zajišťuje, ukazuje, že lidé 

tříděním ušetřili tolik kysličníku uhličitého, kolik ho za rok v Česku vyprodukuje deset 

procent aut.  

A uspořilo se díky tomu tolik energie, kolik za rok spotřebuje 260 tisíc průměrných 

domácností. Recyklací odpadků se totiž šetří energie na výrobu nových materiálů, klesá 

produkce jedovatých plynů z továren, leckterý odpad se využívá i jako "palivo" pro výrobu 

tepla a elektřiny.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

V plastech Češi předehnali i důsledné Němce  

 

Češi jsou na evropské špičce ve třídění všech odpadů, skuteční přeborníci jsou však v plastech 

– těch vytřídí nejvíc ze všech evropských států.  

"V plastech jsme předehnali dlouho vedoucí Německo, ale špatně na tom nejsme s žádným 

druhem odpadu," potvrzuje Šárka Nováková ze společnosti Eko-Kom.  

Znovu se využije šest z deseti PET lahví – nikoli už ke stáčení nápojů, ale například na 

výrobu spacích pytlů, zimních bund, koberců nebo třeba zařízení interiéru aut. V obyčejné 

české popelnici skončí už "jen" čtvrtina veškerého recyklovatelného odpadu.  

Češi si však stále nemohou říct, že by měli v ekologii "splněno". Objem komunálního odpadu, 

který končí na skládkách (tedy i toho, jejž nelze vyhodit do barevných kontejnerů), je stále 

obrovský v porovnání třeba s Nizozemskem, kde odvezou na smetiště jen pět procent 

odpadků. V Česku je to mnohonásobně víc.  

Každý Čech loni vyhodil do speciálního kontejneru dvacet kilo skla. Tím se šetří zejména 

energie při jeho výrobě, protože tato surovina se dá recyklovat prakticky donekonečna. 

Skutečnými "machry" na sklo jsou obyvatelé Švýcarska a Švédska, kde končí na skládce jen 

pět skleněných lahví ze sta. V Česku je to pětadvacet. "Průměrný občan vytřídil za rok celkem 

51,9 kilogramu odpadu. To je o 10 procent víc než v předchozím roce," uvedla Barbora 

Němcová z Kanceláře Svazu měst a obcí České republiky.  

Nejpečlivější při třídění smetí jsou Pražané a obyvatelé Plzně. Naopak na chvostu jsou 

domácnosti vÚsteckém kraji, které vytřídí jen dvě třetiny toho co Pražané. Větší snahu by 

ekologové ocenili i u Slezanů a Jihomoravanů.  

 

Kontejnerů je dost  

 

Podle Sdružení měst a obcí stojí za pilností Čechů při třídění odpadků hlavně hustá síť 

barevných kontejnerů. Loni jich bylo dohromady už více než 200 000. Síť je tak jednou z 

nejhustších v celé Evropě. "Třídění odpadů je tak pro občany stále dostupnější. Průměrné 

sběrné místo se třemi základními kontejnery na papír, plast, sklo slouží 156 obyvatelům," 

uvedla Barbora Němcová.  

K nyní obvyklým barevným popelnicím začínají někde přibývat i červené na drobný 

elektroodpad. V Brně se také testuje, zda se vyplatí třídit i plechovky, třeba od piva. Lidé je 

zde mohou házet do popelnice společně s plasty. Další města však zatím nejsou v plánu  

 

(Petr Švec)  

 

---  

 

5,2 miliardy korun se podle odhadů jen loni ušetřilo na výrobě energie díky tomu, že lidé 

třídili odpad. Ten se pak mohl znovu využít. Tolik energie spotřebuje za rok 260 tisíc 

průměrných domácností. Celkem v barevných kontejnerech skončilo 73 % odpadu, který tam 

patří.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BOR U SKUTČE (mat, sk) Skládka pneumatik a gumového odpadu, která v pondělí 

odpoledne vzplála v Boru u Skutče mohutným požárem, úplně nevyhasla ani včera. Hasiči ji 

nechávali dohořívat. Dým z místa byl ještě večer vidět až z třicet kilometrů vzdálených 

Pardubic.  

Hasiči si včera vzali na pomoc speciální techniku z moravského Hlučína. Dorazil bagr a těžký 

nakladač, jehož obsluha se pokoušela rozrážet hromady s gumovým odpadem.  

Hasiči stále nevědí, kam přemístit vyhořelý odpad. Zatím jej přesouvají jen po areálu, starosta 

Vlaďko Beneš včera prosil majitele okolních pozemků, aby je půjčili jako dočasné odkladiště. 

"Není to jednoduché, lidem se do toho moc nechce," řekl.  

Ekologové se větších negativních dopadů na okolní přírodu překvapivě neobávají. "Do 

ovzduší se sice dostaly i tuny jedovatého oxidu uhelnatého, ten se však rozptýlí v atmosféře. 

Při hoření vznikají i karcinogeny, ale ty se zase při vysoké teplotě rozloží žárem," řekl ekolog 

Miroslav Rubeš, který se specializuje na znečištěné ovzduší.  

Stejně tak prý nehrozí ani kontaminace podzemních vod.  

 

(mat, sk)  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Foto: Požár připomínal scény z akčních filmů.  

Foto: R. Kalhous, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Biopotraviny se staly zaklínadlem pro lidi, kteří si hledí zdraví a bojí se "zlé 

chemie". Ani organické zemědělství však není bez rizika.  

 

"Mezi biopotraviny a zdravou výživu skutečně nelze klást rovnítko," říká Jiří Ruprich, 

vedoucí Centra zdraví, výživy a potravin Státního zdravotního ústavu.  

 

Máme snad bioprodukty kvůli vyššímu nebezpečí kontaminace zavrhnout?  

 

Zdravotní a hygienická nezávadnost, rozumějte bezpečnost potravin, je jen jednou stránkou 

věci.  

 

Další tvoří biologická hodnota jídla.  

 

Pak to ještě musíte zařadit do kontextu životního stylu jednotlivého člověka. Třeba sádlo 

vnímáme jako něco velice nezdravého.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Pokud ale máte málo energie a chybí vám některé mastné kyseliny, bude pro vás vyloženě 

zdravé.  

 

Zahraniční studie stále častěji popisují nákazy bakteriemi z biozemědělství.  

 

Máte podobné poznatky z Česka?  

 

Takové případy se samozřejmě dějí i v Česku. Ale u nás nejsou prostředky na jejich 

prověřování.  

 

Za poslední tři roky klesly výdaje na hygienickou službu o více než šest set milionů.  

 

Dnes seženete studie horující pro biopotraviny i ty, které je zatracují.  

 

Chce to uchovat si selský rozum.  

 

Neošetřené rostliny prý produkují kvůli ochraně před škůdci jedovaté látky, které škodí 

zdraví...  

 

Zjednodušeně řečeno. Tohle zmapovali i tuzemští experti. Přírodní látky, které produkuje 

třeba celer k ochraně proti škůdcům, mohou mít negativní účinky na zdraví. Celer chce 

zkrátka dozrát a příroda to zařídila tak, aby přežil. Vyzkoumat přesně účinek těchto přírodních 

jedů na zdraví je však strašně těžké, podobně jako u pesticidů.  

 

Takže nelze ani říct, zda větší riziko pro zdraví plyne z chemie, či z biologické kontaminace?  

 

Záleží na tom, jakou optikou se na to podíváte. Navíc nesmíme zapomínat, že koncepce 

organického zemědělství je založena nejen na produkci biopotravin, ale i na šetrnějším 

přístupu ke krajině a životnímu prostředí.Musíte vzít v úvahu i to, jak rychle se potraviny 

dostanou ke spotřebiteli. Když biozelenina leží dva týdny v prodejně, nebude mít už žádné 

vitaminy, protože ty se při skladování rozkládají.  

 

Mnozí lidé kupují biopotraviny i kvůli lepší chuti. Jak velké riziko hrozí, dejme tomu, z 

oblíbeného surového mléka?  

 

Tito lidé se kvůli chuti vědomě vzdávají ochrany, kterou mléku poskytne pasterace. Potom 

hodně záleží na tom, jakou hygienu producent udržuje v chovu. Platí však, že krávu nelze 

držet jako laboratorní zvíře v prostředí bez mikrobů. Stačí, když do výběhu létají ptáci, kteří 

přitáhnou z Afriky, a může dojít k přenosu mikroorganismů.  

 

Jak je to s nákazou u masa?  

 

Nákaza není v mase, ale na jeho povrchu a ke kontaminaci může dojít při porážení zvířat. 

Hovězí dobytek je přímo rezervoárem mikroorganismů.  

 

Může si být člověk vůbec nějakou potravinou zcela jistý?  

 

Spolehlivě zabije mikroorganismy jenom energie záření, radiační sterilizace, což se zkoušelo 

už v 50. letech kvůli hrozbě atomové války.  

 



Když ozáříte párek a zatavíte do fólie, můžete ho nechat dva roky na stole a je O. K. Jinak nic 

úplně bezpečného není.  

 

(Ivana Karásková)  

 

---  

 

"Jsou studie horující pro biopotraviny i ty, které je zatracují. Chce to selský rozum."  

 

Jiří Ruprich, Centrum zdraví a výživy  

 

Foto: Jiří Ruprich  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Zastupitele obcí čeká brzy velké dilema. Zdraží poplatek za popelnice a rozzlobí voliče? Nebo 

ho nechají na současné výši a připraví se o další peníze v obecní pokladně? Zákon jim dá 

možnost zvýšit cenu na dvojnásobek.  

 

PRAHA, DOBRONICE Chalupář Karel Štětina sleduje schvalování nového zákona, který 

zdražuje odvoz popelnic, jako málokdo. Muži z Prahy může zdražení vytáhnout z kapsy ročně 

dva tisíce korun. Platí hned za čtyři nemovitosti.  

Vláda včera schválila novelu zákona o místních poplatcích, která dá obcím pravomoc zdražit 

odvoz poplatku až na dvojnásobek z nynější maximální pětistovky.  

"Nově budou platit například i majitelé apartmánů určených k rekreaci, protože ti dosud taxe 

ušli," říká autorka novely, poslankyně za TOP 09 Helena Langšádlová. Podobné apartmány se 

stavějí třeba v Krkonoších nebo na Šumavě. Štětina chalupaří v Dobronicích u Bechyně a k 

tamější chatě si pořídil dvě chatičky z bývalého pionýrského tábora. "Obec chce poplatek i za 

ně, přestože se tam nedá ani vařit. Pronajímám je jen dva měsíce ročně. Za ty dva měsíce 

bych klidně platil," vysvětluje Štětina. Kdyby se poplatek ještě zvýšil, přišlo by mu to už 

hodně nespravedlivé. "Jediný odpad, který tam rekreanti vyprodukují, je papírek od zmrzliny. 

Mnohem lepší by bylo, kdyby obce zase vydávaly známky na popelnice, " prosazuje Štětina. 

Jemu a podobným lidem by snad mohl přinést úlevu jen nový paragraf, který je od placení 

osvobozuje, když prokážou, že nemovitost neužívají.  

Kromě zvýšení poplatků a nové povinnosti pro rekreační byty ještě přichází další novinka. 

Platit budou muset i cizinci žijící trvale v Česku. Zdražení prosadily obce, protože náklady na 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


odvoz popelnic vzrostly až na 700 korun za osobu ročně. Radnice na něj už dnes doplácejí 

navzdory tomu, že Češi třídí čím dál víc.  

 

Bydlíš tu – tak plať  

 

Zdražení popelnic se bude lišit město od města. Někde už se těší na peníze, které jim vyšší 

poplatek za odpad přinese, jinde je akutně nepotřebují.  

Starosta Roztok u Prahy Jan Jakob podle dřívějšího vyjádření nejspíš zdražovat bude. Vadí 

mu, že dnes obec na odpadky doplácí a nemůže třeba opravovat silnice a investovat do školek. 

Rád by také prosadil, aby lidé platili tam, kde skutečně bydlí, a ne tam, kde mají trvalé 

bydliště.  

"Momentálně zdražení popelnic neplánujeme. Teď jsme navyšovali daň z nemovitosti. 

Nemáme tu strategii dát lidem co možná nejvyšší poplatky, které zákon dovoluje," reagoval 

naproti tomu místostarosta Berouna Patrik Brodan.  

Stínový ministr životního prostředí Václav Zemek (ČSSD) už dříve protestoval, že novela je 

neekologická. Lidé podle něj zase budou pálit odpad v kamnech, když budou mít pocit, že 

rostou náklady na jeho odvoz.Nebudou také motivováni třídit.  

Programový ředitel Hnutí Duha Vojtěch Kotecký se Zemkem moc nesouhlasí. V Česku se za 

odpad platí "z hlavy" a stejně – bez ohledu na to, kolik ho konkrétní člověk vyprodukuje. 

"Když už chtějí poslanci zdražit odvoz popelnic, měli by dát lidem možnost snížit si poplatek 

aktivním tříděním," míní Kotecký.  

 

(Jakub Pokorný)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ŠUMAVA - Česká inspekce životního prostředí potvrdila, že Správa Národního parku 

Šumava porušila použitím jedovatých pesticidů zákon. Inspektoři teď zahájí řízení o udělení 

pokuty. Na rozmístění otrávených lapáků a trojnožek proti kůrovci upozornilo na začátku 

května ekologické Hnutí DUHA.  

 

(iDNES.cz)  

 

Foto: Ilustrační foto  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Přesně šedesát let potrvá éra jaderných elektráren v Německu. Datum vypnutí posledního 

reaktoru je po včerejšku jisté. Ministr životního prostředí Norbert Röttgen to po 

třináctihodinovém jednání přijel ještě za tmy oznámit novinářům na kole. "Je to definitivní 

konec," řekl Röttgen s tím, že rozhodnutí je nezvratné a ani pozdější vlády nebudou mít 

možnost je změnit.  

Sedm nejstarších reaktorů, které vláda letos v březnu dočasně odpojila ze sítě, plus poruchový 

reaktor Krümmel, tak zůstanou mimo provoz navždy. Jednu z elektráren však budou technici 

udržovat ještě dva roky "v pohotovosti".  

Spolková agentura pro správu sítí totiž varovala, že bez osmi rektorů bude zásobování jihu 

Německa v zimních měsících problematické a může docházet k výpadkům. Dalších šest z 

celkového počtu 17 německých reaktorů bude postupně vypnuto do roku 2021 a poslední tři 

nejmladší skončí o rok později. Odklon od jádra bude Německo stát nemalé peníze. Jenom 

udržování jedné elektrárny v pohotovosti, bez toho, že by proud skutečně vyráběla, spolkne 

50 milionů eur ročně.  

Postupně pak vláda plánuje masivní investice do obnovitelných zdrojů, výstavby nových sítí 

vysokého napětí, ale také třeba zateplení budov. "Do roku 2022 bude 40 procent naší 

produkce energie pocházet z obnovitelných zdrojů," uvedla kancléřka Angela Merkelová ke 

svému "ambicióznímu plánu". Navíc bude kompenzovat vyšší ceny elektřiny firmám.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Německý odklon od jádra zaplatí také Češi. Už v březnu, po oznámení vlády o dočasné 

odstávce, která se včera stala odstávkou konečnou, vyletěla cena silové elektřiny na burzách 

na dvouletá maxima a doposud se drží na stejné úrovni.  

Burzovní cena přitom tvoří pro domácnosti zhruba třetinu ceny a podle analytika společnosti 

Cyrrus Marka Hatlapatky se tak v konečných účtech podepíše zhruba pěti- až šestiprocentním 

zdražením. "Pro průměrnou domácnost, která platí zhruba 10 500 korun ročně, to znamená 

hrubý odhad o 500 korun navíc," uvedl Hatlapatka. Podnikatelé pak zaplatí ještě víc. 

"Případné zdražení elektřiny a s ním spojené navyšování nákladů pro podnikatele 

pochopitelně povede k nárůstu koncových cen produktů, což pocítí všichni obyvatelé," 

varoval David Šeich, předseda Unie malých a středních podniků. Berlín pak chce výpadek 

hlavně zpočátku krýt zvýšenou produkcí fosilních elektráren, což povede k růstu cen uhlí, 

plynu a také emisních povolenek.  

Vydělat by naopak mohl ČEZ. Ředitel Martin Roman se už několikrát nechal slyšet, že je 

připraven dodávat elektřinu do Německa. Podle Spolkového svazu energetického a vodního 

hospodářství se Německo od března z exportéra proudu, stalo importérem. Dodávky z České 

republiky se za stejnou dobu dvojnásobily.  

Dovozu atomové energie ze zahraničí se chce Merkelová za každou cenu vyhnout. "Chceme 

být ve výrobě proudu soběstační, to znamená nezávislí," dodala kancléřka.  

 

(Jan Brož)  

 

---  

 

FAKTA  

Jízdní řád odstavení  

 

Březen 2011 – Vláda v reakci na katastrofu v japonské elektrárně Fukušima "dočasně" 

zastavila provoz sedmi atomových reaktorů. Duben 2011 – První spekulace, že vypnutí 

nebude pouze tříměsíční, ale konečné. K sedmi reaktorům má přibýt osmý, poruchový 

Krümmel. Květen 2011 – Vláda definitivně rozhodla, že se osm reaktorů už nespustí. Jeden 

zůstane jako záložní.  

2013 – Bude vypnut záložní reaktor  

2021 – Nejpozději tento rok skončí šest ze zbývajících devíti reaktorů.  

2022 – Skončí tři nejmladší reaktory Emsland, Isar/Ohu 2 a Neckarwestheim 2 a Německo 

bude definitivně neatomovou zemí  

 

Foto: Z čeho vyrábí proud  

Foto: Profimedia.cz  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (mvo, bed) Dnes je farmáři v Andalusii sklidí, v pátek už můžou být na vašem stole. 

Asi tři tisíce kilometrů dlouhá cesta španělských rajčat nebo okurek do Česka trvá minimálně 

tři dny. "To ale jen v případě, kdy dovozce ve Španělsku naloží plný kamion zboží a jede s 

ním k nám přímo. Pokud se zboží překládá například v Německu, cesta se ještě o den 

protáhne," vysvětluje dovozce ovoce a zeleniny Ludvík Kacer.  

Obchodníci mají "štěstí", že se nákaza objevila v době vrcholící sklizně – můžou si totiž 

snadno vybrat zemi, ze které zeleninu dovezou. "V současné době prodáváme okurky 

dovezené z Holandska, Polska, Bulharska a Makedonie. Okurky ze Španělska jsme stáhli z 

prodeje už v sobotu," říká mluvčí Teska Eva Karasová.  

Španělské ovoce a zelenina má totiž na pultech českých obchodů téměř monopol hlavně v 

zimě. A Ludvík Kacer popisuje, že má se španělskými pěstiteli nepříliš dobré zkušenosti.  

"Liší se farmář od farmáře, ale kvalita a chuť zeleniny bývá často mizerná. Vše totiž řídí 

nabídka a poptávka. Pokud přivezete kvalitnější zboží, ale bude o pětikorunu dražší, mnoho 

lidí si ho nekoupí. Proto musíme zeleninu vozit odtamtud, kde je nejlevnější," říká dovozce 

Kacer.  

Na kvalitě zboží se často podepisuje i příliš dlouhá doba přepravy. "Nakupuji proto raději v 

Holandsku nebo v Česku. Dnes ráno objednám, nejpozději zítra mám zboží tady," podotýká 

Ludvík Kacer. Českým zemědělcům může současná situace pomoci: slibují si, že zákazníci 

začnou preferovat kvalitu před cenou. "Není obyčejná okurka nakonec ekologičtější než ta 

bio, když se přiveze od zdejšího zemědělce do obchodu vzdáleného deset kilometrů?" ptá se 

zemědělec David Smetana ze Svobodných Dvorů u Hradce Králové.  

 

(mvo, bed)  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Rozšiřování lanové dráhy v národní přírodní rezervaci Praděd v Jeseníkách je právě 

posuzováno v procesu hodnocení vlivů na životní prostředí (tzv. EIA), ke kterému se má 

možnost vyjádřit každý. Zpracovatel projektu předkládá čtenářům názor, že rozvíjet turistický 

ruch je v zásadě možné pouze modernizací a rekonstrukcí sjezdových tratí (tedy realizací 

"tvrdé turistiky") a zcela pomíjí trvale udržitelný aspekt využívání krajiny. Předkládané 

hodnocení vlivu na životní prostředí trpí mnoha nedostatky a Hnutí Duha požaduje, aby byl 

projekt přepracován a nadále posuzován podle zákona (v této fázi procesu nelze udělit 

nesouhlasné stanovisko). V celoevropsky významné lokalitě má dojít ke kácení desítek 

geneticky původních jesenických smrků, prodloužení sjezdovky o devadesát metrů a 

budování nových betonových sloupů a stanic lanové dráhy. Přitom by v citlivém horském 

ekosystému docházelo k erozi a zavlékání nepůvodních druhů, bez problémů by nebyl ani 

samotný provoz areálu. Rozšiřování developerských projektů i do území s nejvyšším stupněm 

ochrany v Česku pomalu proměňuje horskou přírodu na lunapark. Obce by se proto měly ptát, 

zda rozšiřování lanovek a sjezdovek spíše neodradí turisty, kteří do chráněné krajinné oblasti 

Jeseníky jezdí v očekávání divoké a málo dotčené přírody.  

 

(Miroslav Kutal, Hnutí Duha Olomouc)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Obec Malá Morávka podporuje stavbu sedačkové lanovky, neboť stávající lyžařské vleky na 

Ovčárně jsou technologicky zastaralé a z hlediska konkurenceschopnosti celého lyžařského 

střediska jsou investice do lyžařských technologií nevyhnutelné.  

Na využívání střediska Ovčárna je navázaná řada pracovních příležitostí v turistickém ruchu a 

v dalších službách v celém regionu, pro který je turistický ruch jednoznačně nejsilnějším 

ekonomickým odvětvím. Ovčárna je nejvýše položené lyžařské středisko v České republice a 

disponuje nejvyšší sněhovou pokrývkou a zároveň nejdelším zimním provozem. To je mimo 

jiné pro obec Malou Morávku významným zdrojem příjmu do obecního rozpočtu stejně jako 

turistické využití ubytovacích kapacit v celé obci. Ve středisku Ovčárna dochází dlouhodobě 

ke střetům se zájmy ochránců přírody, proto naše obecní zastupitelstvo požádalo ministerstvo 

životního prostředí o vynětí areálů lyžařských vleků z národní přírodní rezervace Praděd, 

neboť jsou zde umístěny zkolaudované stavby turistické infrastruktury, lyžařských vleků a 

toto území je dlouhodobě turisticky využívané.  

Návrh Strany zelených na "dožití" areálu považuji za špatný vtip i s ohledem na zaměstnanost 

a ekonomiku naší obce a celého regionu. Doufám, že Moravskoslezský kraj vytrvá ve své 

snaze o podporu turistického ruchu v naší oblasti.  

 

(Ondřej Holub, starosta obce Malá Morávka)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


– 
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ATOMOVÉ ELEKTRÁRNY - Sedm nejstarších jaderných elektráren v Německu, které vláda 

nechala na tři měsíce odstavit po březnové havárii ve Fukušimě, by se už nemělo vrátit do 

provozu. Shodli se na tom zemští ministři životního prostředí, na odstavení deseti zbývajících 

jaderek se neshodli.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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FRENŠTÁT POD RADHOŠTĚM Sesuvy půdy ohrožující životy lidí, nebo nedotčená krajina 

stejná jako dnes. To jsou dva diametrálně odlišné úhly pohledu příznivců a odpůrců těžby.  

Zatímco generální ředitel OKD Klaus-Dieter Beck říká, že by se případná těžba na 

Frenštátsku tamní krajiny vůbec nedotkla, geologové Jaromír Demek a Peter Mackovčin, kteří 

vypracovali pro sdružení Naše Beskydy studii případných dopadů těžby na okolí Frenštátu, 

tvrdí opak. "Ve světě se těží i v daleko složitějších podmínkách a dopady na životní prostředí 

to nemá," vysvětluje generální ředitel OKD v rozhovoru, který naleznete na straně B3. "Těžba 

je dnes šetrnější než kdysi, na povrchu by případné změny nebyly poznat," dodává s tím, že o 

těžbě stejně ještě nebylo rozhodnuto, OKD chce celé ložisko prozkoumat, aby zjistilo, nakolik 

kvalitní uhlí se pod Beskydami vlastně skrývá.  

"Je to klasická klička těžařů, při ‚dobře' navrženém průzkumu lze vytěžit podstatná část 

ložiska," kontruje generálnímu řediteli OKD Peter Mackovčin, spoluautor studie o vlivu 

případné těžby černého uhlí na okolí Frenštátu. S tvrzením Klause-Dietera Becka nesouhlasí. 

"Se způsobem těžby, jaký OKD na Frenštátsku navrhlo, by určitě k půdním sesuvům došlo. 

Radhošť i Javorník, tedy hory bezprostředně nad šachtou, jsou tvořeny rozpukanými bloky 

skal, které by se určitě daly v okamžiku, kdy by začal terén vlivem těžby sedat, do pohybu. 

Skalní bloky by se pak automaticky začaly tlačit k nejnižším místům, tedy do údolí," vysvětlil 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


geolog.  

 

Rozhovor s šéfem OKD na str. B3  

 

(Darek Štalmach)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Proč frenštátské uhlí budí emoce?  

 

Pod horami leží na Frenštátsku více než miliarda tun černého uhlí. V těsné blízkosti šachty ale 

jsou Beskydy se vzácnými přírodními rezervacemi.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Plány na modernizaci vleku na Petrových kamenech vrátily do Jeseníků spory, zda mají mít 

sjezdoví lyžaři přístup i do nejvzácnějších partií národní přírodní rezervace na Pradědu. 

Vyměnit zastaralou Tatrapomu za čtyřsedačkovou lanovku chce na Ovčárně provozovatel 

tamních vleků Josef Figura. Stojí za ním i většina obcí z okolí. Proti je Správa Chráněné 

krajinné oblasti Jeseníky, ekologové nebo Klub českých turistů. Strana zelených 

Olomouckého kraje dokonce žádá, aby úřady nechaly vleky na Pradědu dosloužit a pak 

zlikvidovat.  

Josef Figura, který kromě skiareálu provozuje na Pradědu také hotel, chce investovat desítky 

milionů korun do sjezdovky "C". Klasickou pomu ze začátku 90. let chce nahradit moderní 

čtyřsedačkovou lanovkou, která bude dlouhá 693 metrů. To je o devadesát metrů víc než nyní. 

Prodloužit a také mírně rozšířit chce Figura i samotnou sjezdovku. "Doba si modernizaci 

vyžaduje. Jednak je potřeba toto území stabilizovat a jednak je třeba přimět lidi, aby si našli 

cestu do českých hor a nejezdili do zahraničí," řekl podnikatel. Josef Figura se však se svými 

plány "trefil" do období, kdy se vážně uvažuje o tom, že se Jeseníky stanou národním parkem. 

Což vyprovokovalo zastánce vyššího statutu pro moravskoslezské hory. "Sjezdové tratě na 

zvláště chráněném území národní přírodní rezervace jsou v Evropě neobvyklé a je 

překvapující, že se vůbec uvažuje o prodloužení jejich životnosti, či dokonce o jejich 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


rozšíření. Požádali jsme proto o vypracování další varianty záměru. Ta spočívá v postupném 

dožití stávajících vleků a pomocných zařízení, jejich postupné likvidaci a asanaci ploch," 

uvedl krajský předseda krajské organizace Strany zelených Olomouckého kraje Jiří Roubík. 

Zelení svůj požadavek poslali na Krajský úřad Moravskoslezského kraje, který nyní zjišťuje, 

jaké dopady bude mít modernizace lanovky na životní prostředí a zda bude nutné prověřit vliv 

stavby na okolí v takzvané velké EIA. Ukázalo se, že to potřeba bude. "Teprve po tomto 

posouzení vlivů na životní prostředí bude zřejmé, za jakých podmínek je možné plán 

realizovat. Před ukončením posuzovacího procesu nelze předjímat závěry," reagovala mluvčí 

Moravskoslezského kraje Šárka Vlčková.  

Lavina protichůdných názorů se dala očekávat. Území, jehož se plány týkají, je součástí 

Národní přírodní rezervace Praděd. V ní každý stavební plán střeží ochránci přírody.  

 

Pokračování na straně B2  

Pokračování ze strany B1  

 

Jindřich Chlapek ze Správy CHKO Jeseníky upozornil, že vzácná jesenická příroda kvůli 

výměně pomy na Petrových kamenech za čtyřsedačkovou lanovku utrpí: "Nevýhody spočívají 

například ve vyšším zatížení krajinného rázu mnohem masivnější a výše umístěnou horní 

stanicí lanovky nebo třeba ve větším záboru přírodního prostředí v souvislosti s prodloužením 

lanovky a sjezdovky." Ani dalším ekologicky zaměřeným organizacím se nelíbí, že kvůli širší 

sjezdovce se bude muset kácet asi 40 unikátních jesenických smrků a práce zasáhnou i 

biotopy horských subalpínských niv. Mezi odpůrce stavby patří například Hnutí Duha.  

Pod Figurovy plány se naopak podepsalo 14 vesnic ze sdružení obcí Rýmařovsko. Důvod je 

jednoznačný – přilákat nebo aspoň udržet v Jeseníkách turisty, kteří jsou pro obce důležitým 

zdrojem příjmů. "I když i v nižších partiích máme vybudovaná různě náročná střediska, 

faktem je, že na Pradědu je lyžařská sezona nejdelší. Když jsou dole problémy se sněhem, 

nahoře sněhová pokrývka vždycky je. Navíc tam vydrží od listopadu až do května," vysvětlil 

manažer sdružení Petr Pecha. Zastupitelé obce Malá Morávka, v jejímž katastru skiareál leží, 

už schválili i změnu územního plánu obce ve prospěch stavby lanovky. Josef Figura se dostal 

do sporu s ochránci přírody už v roce 2001, kdy mu tehdejší ministr životního prostředí Miloš 

Kužvart na několik sezon zakázal provoz sjezdovek na Pradědu. Podnikatel ministerstvo 

zažaloval a soud vyhrál. Areál na severovýchodním svahu Ovčárny je nejvýše položeným ski 

centrem v republice. Lyžaři se tu dostanou až do výšky 1 440 metrů nad mořem a lyžovat 

mohou na 4,5 km dlouhých sjezdovkách. K dispozici mají 7 vleků, které odbaví 3 700 osob za 

hodinu.  

 

(Petra Klimková, s přispěním Markéty Radové)  

 

---  

 

VÝZVA  

 

Čtyřsedačka ano, či ne?  

Líbí se vám snaha vylepšit vleky na Pradědu a přilákat tak do Jeseníků více turistů? Anebo 

byste dali přednost Pradědu bez lanovky? Pište na redolo@mfdnes.cz. Vaše názory rádi 

otiskneme.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Vnadpisu článku Bedřicha Moldana Chemie na Šumavu nepatří (MFD 25. 5.) jsem hledal 

radu, co jiného než chemii do řešení kalamitní kůrovcové situace na Šumavě zapojit. Našel 

jsem však jen důvody pro tvrzení v nadpisu tohoto textu. Nejspíš jen ti, kdo mne osobně amůj 

vztah k chemii v běžném životě dobře znají, uvěří, že s uvedenými důvody – snad až na 

některé přestrašené formulace (nebojte se sednout si na kteroukoliv kládu v NP Šumava) – 

stejně vřele souhlasím. Děkuji panu Moldanovi, že poctivě přiznal používání chemie i v 

minulých letech, poněvadž zmediálního obrazu nabývají i moji přátelé dojem, že jsem to byl 

já, kdo pro boj s kůrovcem použití chemie na Šumavě "vymyslel". Ochránce přírody i ostatní 

veřejnost chci ubezpečit, že chemie v boji s kůrovcem nadále nebude použita v 1. zónách 

Národního parku Šumava. Zde a ještě velmi výjimečně budou zvoleny daleko nákladnější, ale 

k přírodě šetrnější metody výběrového odstraňování napadaných stromů. Chci také zdůraznit, 

že v roce 2011 hodláme použít chemické prostředky na mnohem menší ploše NP než v 

předchozích letech a že počet použitých chemicky ošetřených obranných prvků (trojnožky a 

otrávené lapáky) je letos o 20 procent menší než loni.  

 

Chemii nepoužíváme pro své poblouznění a už vůbec ne pro svou radost, ale jako ověřený 

účinný prostředek v boji s kůrovcovou kalamitou, především ve snaze snížit počet kácených 

nebo uschlých stromů. Pokácených bylo loni zhruba 345 tisíc, uschlých téměř půl milionu. 

Další argument bude pro některé zastánce "antichemie" méně přijatelný, přesto ho uvádím.  

 

Jedná se o levnější a méně pracnou metodu; neotrávený lapák je po nalétnutí třeba v přesný 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


čas i s živým kůrovcem odstranit, zatímco v otráveném lapáku je kůrovec mrtvý. Poslední 

argument by však měl být přijatelný pro všechny: otrávené i neotrávené lapáky "vyrábíme" z 

poražených stromů. Samozřejmě, že používáme podle podmínek a požadavků ochrany 

přírody oba typy lapáků – s chemií i bez chemie. Nejvíc mne tíží, že použitá argumentace 

pana Moldana nepřipouští žádnou variantu záchrany šumavských lesů. Bez účinných 

obranných opatření zbývají jen dvě možnosti se shodným koncem: buď větší počet 

vytěžených stromů, poněvadž kůrovci předložíme plný stůl, a nikoliv jen návnady, nebo větší 

počet suchých stromů, s příležitostí k dalším náletům kůrovce do sousedství. To ale pan 

Moldan také ví.  

 

Proto ho musím podezírat, že mlčky předpokládá a podporuje další rozpad stromového patra, 

pro laika další plochy souší bez účinné obrany proti kůrovcové pandemii, což je právě to, 

čemu se pokoušíme zabránit. Možná se opírá o své tvrzení, které jsem zaslechl v jeho 

rozhlasovém vystoupení, že gradace kůrovce na Šumavě je již za zenitem. Patřím k těm, kteří 

se důvodně obávají, že je daleko od pravdy.  

 

(Jan Stráský)  

 

---  

 

Gradace kůrovce na Šumavě je prý již za zenitem. Patřím k těm, kteří se bojí, že to není 

pravda.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Aktivisté z hnutí Greenpeace na jeřábu při stavbě před krajským úřadem rozvinuli transparent 

proti uhelným elektrárnám. Právě na kraji se totiž rozhoduje o vydání povolení na dostavbu 

Prunéřova. Sešit B  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Jedním z kontroverzních témat současné často až hořké diskuse o Šumavě je používání 

biocidních látek, konkrétně insekticidů, na hubení kůrovce v některých částech národního 

parku. Biocidy do těchto oblastí a vlastně do celého národního parku v principu nepatří – a 

určitě ne do jádrové části, která by měla být prakticky stoprocentně uchráněna před 

jakýmikoliv lidskými zásahy, chemickými na prvním místě. Proto to zákon omezuje nebo 

přímo zakazuje. Slyšeli jsme argument, že se takto zasahovalo i dříve. Především to nebylo v 

prvních zónách, avšak ani obecně to rozhodně žádným ospravedlněním nemůže být: pokud 

jsme něco v minulosti dělali, ještě to neznamená, že jsme to dělali dobře.  

V národním parku má jednoznačnou přednost příroda a přírodní procesy, cílem je co 

nejbohatší ekosystém s co nejméně narušenými vazbami mezi všemi živými tvory, kteří 

ekosystém tvoří. Ti vytvářejí složité vztahy potravních řetězců, vazby mezi zelenými 

rostlinami, býložravci, predátory a rozkladači, kteří žijí především v půdě. Nejde přitom jen o 

rostliny a živočichy, které můžeme pozorovat pouhým okem, ale také o nesčetné druhy 

větších, malých a nejmenších organismů ve vzduchu, ve vodě a zejména v půdě, o 

mikroskopické houby či bezobratlé živočichy a také o mimořádně důležitý svět 

mikroorganismů, bakterií, řas, virů a mnoha jiných. Zachovat tyto řetězce plně funkční je 

jedním z důležitých cílů přírodních rezervací a národních parků. Základním předpokladem 

fungování těchto vztahů ovšem je, aby tam všichni ti živí tvorové vůbec byli. Biocidní látky 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


však narušují složité přírodní vazby tím, že mnohé skupiny organismů zničí. Vůbec nejhorší z 

nich, především ty viditelně nebezpečné pro lidi (jako třeba známé DDT), jsou vyloučeny z 

výroby i ze spotřeby, často už mnoho let. Jsou zakázány nejen u nás, ale i mezinárodními 

úmluvami. Mnohé látky jsou zacíleny proti určitému typu škůdců, insekticidy zabíjejí hmyz, 

herbicidy ničí rostliny, fungicidy eliminují houby... I když jsou poměrně specifické, vždycky 

zasáhnou i užší či širší škálu "nevinných" necílových organismů. Například zabijí kůrovce a s 

ním další druhy hmyzu. Navíc poškodí životní prostředí dalších organismů, o život mohou 

přijít i vzácní a ohrožení živočichové a rostliny, které chrání platné zákony. Avšak zejména 

trpí další tvorové, nenápadné, mnohdy neviditelné, či dokonce neznámé a dosud bezejmenné 

organismy s nimi provázané a pro život přírodního ekosystému nenahraditelné.  

Používáme stovky tisíc chemických látek pro nejrůznější účely, od plastů či kosmetiky až po 

nejrůznější přídavky do potravin či na jejich ochranu před plísněmi, hmyzem,mikroby. Mohli 

bychom velmi dlouho pokračovat, nejde jen o známá "éčka", ale o mnoho jiných látek, o 

jejichž přítomnosti v potravinách či v různých složkách prostředí nemáme informace.  

Celková "chemizace" našeho prostředí tak neustále stoupá. Biocidní látky různých typů k této 

rostoucí kontaminaci celého životního prostředí výrazně přispívají. Přitom nejde jen o látky 

výslovně zakázané, ale i o přípravky schválené k používání, které však už z definice jsou 

alespoň pro některé živé organismy jedovaté. Proto je máme používat jen v nezbytných 

případech a v co nejmenším množství.  

To platí obecně. Národní parky zřizujeme i proto, abychom alespoň kus našeho prostředí před 

touto kontaminací chránili důsledněji než jiné jeho části, jako je zemědělská produkční 

krajina, hospodářské lesy nebo i města, v nichž žijeme, kde se dnes bez použití chemických 

prostředků jen stěží obejdeme. Na Šumavu však jedeme také za opravdu čistým vzduchem 

bez chemického zápachu, za průzračnou a nezamořenou vodou, bez obavy, že si někde 

sedneme na kládu napuštěnou náhodou jedem. To samozřejmě neplatí jen o prvních zónách, 

kam je ostatně přístup jen omezený a zaujímají jen malou část území. Platí to o celém parku, 

který je národním parkem právě i pro tyto své kvality, důležité především pro lidi, kteří zde 

žijí nebo sem přijeli na výlet. Zejména to platí pro takzvané druhé zóny, které zaujímají dnes 

velkou většinu – přes osmdesát procent území – šumavského národního parku. Jsou to 

většinou lesy, avšak nikoliv hospodářské, ale podle lesního zákona lesy zvláštního určení. 

Tomuto pojmenování bychom měli rozumět v jeho hlubším smyslu: zachování co nejčistší 

přírody. Snad zatím nemusíme mít strach, že použití insekticidů na Šumavě viditelně ohrozí 

kvalitu pitné vody v Čechách, ale v samotném národním parku bychom se bez nich měli 

obejít.  

 

(Bedřich, Moldan, předseda expertní, komise pro životní, prostředí TOP 09)  

 

---  

 

Do národního parku jezdíme také proto, abychom se nemuseli bát, že si někde sedneme na 

kládu napuštěnou jedem.  

 

Foto: Bedřich Moldan předseda expertní komise pro životní prostředí TOP 09  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Jednání o novém rozdělení národního parku na divokou přírodu a zóny, kde lze stavět, se 

zcela zablokovala. A není to kvůli kůrovci. Starostové chtějí volnější pravidla v polovině 

území parku. Vědci to ostře odmítají.  

 

VIMPERK Ve válce o Šumavu už zdaleka nejde jen o kůrovce. Podle zjištění MF DNES se 

teď mnohem zásadnější spor vede o rozšíření území, kde by se mohly stavět hotely pro turisty 

či sjezdovky. Spor o nové rozdělení jednotlivých zón v parku zcela zablokoval jednání 

expertů a politiků nad novým zákonem o šumavském parku.  

Zástupci Jihočeského kraje, v němž vládne ČSSD s ODS, na nich totiž vystoupili s 

požadavkem, aby se více než polovina území parku zařadila do třetí zóny, v níž by pro 

nejrůznější developery bylo jednodušší prosadit budování hotelů, golfových hřišť či 

lyžařských areálů.  

"Směřovali jsme k dohodě, která by byla pro všechny strany přijatelná, když najednou 

Jihočeši prohlásili, že odcházejí, pokud nebude přijat jejich návrh," řekl MF DNES náměstek 

ministra životního prostředí Tomáš Tesař.  

Jednání o novém zákoně pro Šumavu kvůli tomu zamrzlo. Od ledna se strany sporu vůbec 

nesešly. Dvacet let po vzniku národního parku tak stále není jasné, jakým směrem by se měl v 

budoucnu ubírat. Podle Tesaře je požadavek jihočeských politiků těžko přijatelný.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


"V Česku je spousta jiných míst, kde je možné lyžovat a trávit čas ve welness resortech. 

Šumava je unikát a byla by škoda ji natrvalo změnit těmito projekty," připomíná. Proti jsou i 

zástupci vědecké obce. "Třetí zóny jsou v parku okrajové, v podstatě zahrnují jen území měst 

a obcí. Pokud by tvořily většinu území, pak už by Šumava nebyla národním parkem. Příroda 

by byla méně chráněná než v chráněné krajinné oblasti," podotkl Jakub Hruška z 

Přírodovědecké fakulty Univerzity Karlovy.  

"To už by nebyl národní park, ale spíše lunapark," prohlásila předsedkyně České společnosti 

pro ekologii Hana Šantrůčková.  

 

Ministr: Park nepotřebuje hysterii  

 

Radní Jihočeského kraje Karel Vlasák (ODS), který se jednání o šumavském zákoně účastnil, 

odmítá, že by lobboval za zájmy developerů. "Ano, chceme 50 procent pro třetí zóny. I v ní 

však každou stavbu musí schválit správa parku. Takže ta blokace je dostatečná. Chceme jen 

to, aby obce neměly pouze omezení, ale také užitek," vysvětluje Vlasák. Na to vědci namítají, 

že správa parku, s kterou jsou ve sporu, jde obcím částečně na ruku.  

Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS) chce, aby se jednání o novém zákonu 

obnovila. "Zákon jasně určí, jak v kterých místech hospodařit s lesy, kde a jak se bude moci 

zasahovat proti kůrovci. Tím zmizí ty nekonečné spory, jichž jsme dnes svědky. Jediné, co 

Šumava nepotřebuje, je, aby se ta hysterie stupňovala." Budou se však všechny strany boje o 

Šumavu schopny někdy domluvit? "Jednání ustrnula, ale zavinil to zarytý postoj vědců, kteří 

chtějí Šumavu uzavřít," hájí se radní Vlasák.  

 

(Antonín Viktora)  

 

---  

 

FAKTA  

Zóny na Šumavě  

 

1. zóna (přísná přírodní) Nejcennější území, pralesy a slatiny, v nichž je omezen pohyb 

turistů. Nyní zahrnuje 13 %, v budoucnu to má být 25 % až 30 % plochy parku.  

 

2. zóna (řízená přírodní) V lesích se v omezené míře těží a zasahuje proti kůrovci. Návštěvníci 

mohou mimo vyznačené stezky. Území se připravuje na zařazení do 1. zóny. Nyní 82 % 

plochy parku.  

 

3. zóna (okrajová) Většinou jde o obce a jejich nejbližší okolí. Zóna je určena k trvalému 

bydlení, zemědělství, rekreaci. Jednodušeji se zde získá stavební povolení. Nyní 5 %, zástupci 

ODS a ČSSD prosazují její rozšíření na 50 % plochy parku.  

 

Foto: Ministr Tomáš Chalupa  

Foto: MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Německý odpor k jaderné energii pocítíme na účtech za elektřinu i v Česku. V Německu jí 

může být v zimě nedostatek, cena na burze roste  

 

PRAHA O tom, kolik zaplatí české domácnosti příští rok za elektřinu, rozhodnou z velké části 

Němci. Záleží totiž na tom, zda definitivně vypnou svoje jaderné elektrárny, což se odrazí i na 

účtech českých domácností.  

Podle místopředsedy Energetického regulačního úřadu Blahoslava Němečka by cena elektřiny 

pro domácnosti mohla v příštím roce stoupnout o 3,6 až 6 procent. Na průmyslové podniky by 

růst dopadl ještě citelněji.  

Jedním z faktorů, který nejvíce ovlivní, jakým tempem ceny porostou, je německý postoj k 

jádru. Začne-li Německo definitivně vypínat své jaderné elektrárny, vyžene to cenu takzvané 

silové elektřiny na burzách nahoru. Ta se na konečné ceně pro spotřebitele podílí zhruba z 

jedné třetiny až poloviny – záleží na tom, jakou má domácnost spotřebu. Zároveň poroste i 

cena plynu a uhlí, tedy komodit, které mohou jádro nahradit. Postoj německé vlády, která 

plánuje vypínání jaderných elektráren bez ohledu na dopad tohoto kroku na zbytek Evropy, 

kritizoval šéfMezinárodní agentury pro energii Nobuo Tanaka. "Nejedná se o německý, ale o 

evropský problém," varoval Tanaka v rozhovoru pro německou verzi Financial Times.  

Německá vláda v poslední době už ani tak neřeší otázku, zda vůbec, ale spíše, jakým tempem 

se od jádra definitivně odvrátit. Zatímco část politiků prosazuje vypínání jaderných elektráren 

v závislosti na pokroku v zásobování z obnovitelných zdrojů, druhá část požaduje okamžité 

stanovení pevného data vypnutí posledního reaktoru. Nejčastěji se mluví o roku 2020. Debata 

by se mohla uklidnit, nebo naopak vyhrotit, už tento týden. Od soboty je mimo provoz 13 z 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


celkem 17 jaderných reaktorů a následující dny by tedy mohly ukázat, jak dalece je německá 

spotřeba na jádru závislá.  

Osm reaktorů je odstaveno z důvodu tříměsíčního moratoria, které vyhlásila v polovině 

března v reakci na katastrofu v japonské elektrárně Fukušima kancléřka Angela Merkelová. V 

dalších pěti probíhá pravidelná revize. Z celkového výkonu jaderných elektráren – 20 470 

megawattů, což tvoří zhruba čtvrtinu celkové produkce Německa – jde do sítě v současnosti 

zhruba jen 5 400 megawattů. Zbytek zastávají uhelné elektrárny, ale také solární panely a 

větrníky na severu země. Nevyjde-li počasí, může podle provozovatelů přenosových sítí dojít 

k výpadkům proudu.  

V létě však není spotřeba energie tak vysoká. Největší problémy proto očekávají 

provozovatelé sítí až v zimě. Především pro jih Německa předpovídají závažné nedostatky v 

zásobování proudem.  

"Během některých zimních dnů bychom nemohli zaručit bezpečné dodávky elektřiny 

některým zákazníkům," varovali provozovatelé ve společném prohlášení. Bez elektřiny by se 

tak mohly ocitnout i celé městské části.  

Aby mohlo být zaručeno zásobování proudem, muselo by dojít buď k zastavení výroby ve 

velkých průmyslových podnicích, nebo k importům elektřiny ze zahraničí. To by mohla být 

šance pro ČEZ. Ředitel Martin Roman se už několikrát nechal slyšet, že je připraven německý 

deficit nahradit elektřinou z Česka.  

Dovozu elektřiny z českých nebo francouzských jaderných elektráren do Německa se chce 

německá vláda za každou cenu vyhnout. Merkelová dokonce z tohoto důvodu ustanovila 

zvláštní etickou komisi pod vedením bývalého ministra životního prostředí Klause Töpfera, 

aby podobná rizika vyhodnotila. Komise by měla vydat své závěrečné doporučení ještě tento 

měsíc.  

 

(Jan Brož)  

 

---  

 

Cena proudu v Česku  

 

1. 7. 2010  

50,00  

 

2. 5. 2011  

55,00  

 

Pramen: www.pxe.cz; www.eex.com  

 

Cena proudu v Německu  

 

10. 6. 2010  

50,00  

 

4. 5. 2011  

60,00  

 

Pozn.: cena za MWh v eurech, jde o kontrakty na rok 2012  

 

Z čeho se skládá cena proudu v Česku  



 

Ostatní  

2,9 %  

 

Silová elektřina  

30,2 %  

 

Příspěvek na obnovitelné zdroje  

6,8 %  

 

Poplatky za distribuci  

42,9 %  

 

DPH  

17,2 %  

 

Pramen: ERÚ  

 

Pozn.: byt s roční spotřebou 2000 kWh (2 MWh); distributor ČEZ;sazba D02d; tarif Comfort  

 

O kolik v EU zdražoval proud  

 

2000 2010 Nárůst (v %)  

 

Celá EU (15 a 27 členů) 0,103 0,122 18,6  

Česko 0,048 0,111 133,3  

Německo 0,119 0,138 16,0  

Irsko 0,080 0,159 99,9  

Řecko 0,056 0,098 72,9  

Španělsko 0,090 0,142 58,3  

Nizozemsko 0,094 0,127 35,0  

Rakousko 0,095 0,143 50,4  

Polsko – 0,105 –  

Portugalsko 0,119 0,109 -8,5  

Slovensko – 0,128 –  

Švédsko 0,064 0,120 87,6  

 

Pozn.: cena pro domácnosti za kWh v eurech a bez místních daní Pramen: Eurostat  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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První výsledky rozboru škodlivin z bývalé skládky odpadu v kroměřížské místní části Vážany 

neprokázaly nebezpečí. V těžební jámě výrazně stoupla voda a změnila barvu, což obyvatele 

vystrašilo. Podle Petra Vodáka z vodoprávního úřadu radnice skládka ani životní prostředí 

nejsou ohroženy. Rozbory neprokázaly nadlimitní překročení těžkých kovů nebo jiných 

cizorodých látek. Výsledky dalších rozborů budou příští týden.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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HODONÍN (hra) Výjimečně vzácnou rostlinu, severoamerický horský cykas s názvem 

Ceratozamia kuesteriana, objevili botanici v Hodoníně. Vymírající druh se skrýval ve 

zrezivělém nemocničním skleníku. Odborník na tyto rostliny Jan Vytopil říká, že nalezený 

cykas je desetkrát vzácnější než symbol ochrany přírody – medvídek panda. Na planetě už 

roste jen tři sta exemplářů tohoto druhu.  

Stejnou rostlinu vlastní pouze vyhlášené světové botanické zahrady, například v Londýně, v 

Neapoli či ve vzdáleném Thajsku. Nález živé zkameněliny, jak se cykasům běžně říká, už 

podle Vytopila, šéfredaktora webu cykasy.cz, potvrdili i světoví odborníci na botaniku. 

"Jediný exemplář, který jsme dosud na našem území měli, byl v pražské botanické zahradě. 

Rostlina ve skleníku v hodonínské nemocnici je však mnohem větší, a tedy i starší," řekl 

Vytopil. Jak se rostlina do Hodonína dostala, odborníci netuší. Nejasný je i její další osud. 

Nemocnice šetří a na údržbu padesát let starého tropického skleníku nemá peníze.  

 

(hra)  

 

Foto: Vzácnost Na Zemi už roste jen 300 exemplářů této rostliny.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ekologickým 11. září pojmenoval před rokem americký prezident Barack Obama katastrofu v 

Mexickém zálivu. Po explozi plovoucí vrtné plošiny Deepwater Horizon, kterou měla 

pronajatou britská firma BP, uniklo v hloubce 1,5 km až 800 milionů litrů ropy a zasáhlo 

pobřeží pěti států USA.  

Obama chtěl "nakopat viníkům zadek", vyhlásil moratorium na nové licence na těžbu v zálivu 

a zastavil průzkum ložisek na Aljašce. To spojil s příslibem širších politických změn a 

příklonem k čisté energii. USA spotřebují pětinu světové ropy a pokračující závislost na 

fosilních palivech označil Obama za hrozbu pro národní bezpečnost. Postupný odklon 

hospodářství od závislosti na ropě jako takové proto vyhlásil za jeden z nejdůležitějších cílů. 

A teď realita. Rozsah škod je stále neznámý. Část ropy klesla ke dnu a dopad na ekosystém 

není jasný. Ropa navíc v mezidobí podražila o zhruba třetinu a drahý benzin podkopává 

Obamovu oblibu u voličů, a tedy jeho naděje na znovuzvolení. V rozporu se svým 

prohlášením proto ustoupil a plánuje zvýšení těžby jak v zálivu, tak na Aljašce. V jiný konec 

asi stejně nikdo nevěřil.  

 

(Patrik Hudec, Generali PPF AM, a. s.)  

 

Foto: Patrik Hudec Generali PPF AM, a. s.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Anketu o Brněnský strom roku 2011 vyhrál téměř stoletý platan javorolistý z Pisárek. Vítězný 

strom stojí u školy v Kamenomlýnské ulici, je 33 metrů vysoký a obvod jeho kmene měří více 

než čtyři metry. V anketě, kterou pořádal Ekologický institut Veronica, získal platan téměř 

polovinu ze všech 658 hlasů.  

 

(ek)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Debata kolem postupu současného vedení Národního parku Šumava v boji proti kůrovcové 

kalamitě nabyla v posledních týdnech na intenzitě, zato pozbyla na racionalitě. Jako by to 

nebyl jen lýkožrout smrkový, kdo poněkud předčasně zahájil své letní rojení. 

Nezasvěcenému, leč lehkověrnému čtenáři se podsouvá děsivá představa, že pod záminkou 

boje s kůrovcem hodlá vedení parku chemicky zaútočit na celý ekosystém Šumavy a potažmo 

– prostřednictvím stopových prvků v potravinovém řetězci – i na obyvatelstvo České 

republiky. A že mu ministerstvo v těchto zločinných plánech nebrání.  

Ať se udělá cokoli, nebo se neudělá vůbec nic, vždy to bude příliš málo, nebo příliš mnoho. 

Některá zbytečně alarmistická tvrzení je proto třeba uvést na pravou míru. Proti kůrovci v 

Národním parku Šumava a CHKO Šumava se zasahovalo biocidy každoročně, tudíž dávno 

před jmenováním současného vedení parku. To tudíž nezavedlo žádné devastující novinky a 

nedělá nic, co by nedělala všechna předchozí vedení.  

Od posouzení správnosti či nesprávnosti postupu správy parku je tu Česká inspekce životního 

prostředí, jejíž kontrola zrovna probíhá a na jejíž nález si budeme muset počkat. Zatím je 

jasné jen tolik, že v žádném případě použité prostředky neohrožují biodiverzitu, natož zdraví 

lidí. Ba ani samotného lýkožrouta smrkového nechceme zahnat do Červené knihy přírody, 

mezi ohrožené druhy – jen ho odkázat do patřičných mezí.  

Je třeba říci, že současná kůrovcová kalamita je největší v dějinách Šumavy a její nebývalý 

rozsah je aspoň zčásti způsoben defétistickou filozofií ochrany přírody, která spoléhá výlučně 

na samoléčivé schopnosti lesa. Jako ministr životního prostředí nesdílím dětinskou radost 

těch, kteří se při pohledu na ohlodané a ztrouchnivělé pahýly těší na neobyčejnou hojnost 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


porostu za nějakých pár desítek, či spíše stovek let.  

 

(Tomáš Chalupa, ministr životního prostředí)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (hyf) Automobilka Ford plánuje průlomovou spolupráci se společností Google. Do 

budoucna by mohly elektromobily a hybridní auta s modrým oválem ve znaku používat 

satelitní navigaci s podklady od firmy Google, která by na základě chování řidičů 

doporučovala nejvhodnější cestu s ohledem na jejich jízdní styl.  

Dnes dokážou moderní navigace řidiče navést objížďkou tak, aby se například vyhnuli 

zácpám. Systém analýzy jízdy od Googlu však bude brát v potaz především dopad jízdy na 

životní prostředí. Důležitou roli tak bude hrát například druh pohonu automobilu, počet 

semaforů na cestě či kopcovitost trasy. Obecně totiž u aut platí, že čím větší rozmanitost trasy, 

tím větší spotřeba – speciálně elektromobily, které dnes mají dojezd jen zhruba sto kilometrů 

na jedno nabití baterií, jsou na náročnost trasy velmi citlivé. Zásadní roli mají hrát i návyky a 

jízdní styl řidiče. Systém má jinak směrovat auto s dravým řidičem za volantem a jinak 

klidného "šetřícího" motoristu.  

"Technologie by mohla být hotova v časovém horizontu čtyř až osmi let," uvedl pro magazín 

INformationWeek Ryan McGee, jenž ve Fordu dohlíží na vývoj architektury a algoritmů pro 

novou generaci vozů.  

Na rozdíl od současných pokročilých navigací nebude vyhodnocování trasy probíhat na 

zařízení v autě, ale na serverech Googlu, které informaci o nejlepší cestě po vyhodnocení 

předají "vzduchem". Podmínkou tak bude neustálé připojení vozů k mobilním sítím.  

 

(hyf)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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VIMPERK Potvrzeno. Správa šumavského parku skutečně použila v boji proti kůrovci i v 

nejcennějších lokalitách rezervace chemické látky, ač k tomu nemá povolení. Podezření, se 

kterým ve středu přišlo Hnutí Duha, včera potvrdila Česká inspekce životního prostředí. 

Parku hrozí pokuta až milion korun. Šéf parku Jan Stráský nejprve tvrdil, že on sám pokyn k 

rozmístění otrávených trojnožek nedal a bude hledat viníka, kterého potrestá. Včera 

odpoledne však obrátil. "Nařídil jsem využít v boji proti kůrovci kombinaci všech 

nejúčinnějších metod včetně využití biocidů na otrávené lapáky a trojnožky," přiznal Stráský, 

že nařízení o použití chemie vzešlo od něj.  

Podle ekologů byly jedem napuštěné lapače rozmístěné i v nejvíce chráněných územích 

parku, nafotili je na podmáčených místech. Jedovaté látky se tam podle nich dostaly do vody, 

kde zahubily žáby. Podle Stráského však tyto lapače stojí jen ve druhé, méně chráněné zóně 

parku. "Obranná opatření proti kůrovci byla instalována ještě v době, kdy zde ležel sníh. 

Veškerá voda pod lapáky byla jen roztátý sníh, nic víc," hájí se Stráský. Použití chemických 

látek je kdekoli v parku zakázáno. Stráský požádal o výjimku, dosud ji však nedostal. 

Prohlašuje, že ji za několik dní mít bude, a včera odvolal svého náměstka Tomáše Hlavatého, 

který o jejím vydání rozhodoval. "Ředitel nemůže předem vědět, jak povolovací řízení 

dopadne – pokud ovšem úředníkům nepřikázal, jak mají rozhodnout," zlobí se Jaromír Bláha 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


z Hnutí Duha.  

Incident nyní prověřuje Česká inspekce životního prostředí.O případném finančním postihu 

pro správu parku musí rozhodnout do třiceti dnů.  

 

(Václav Janouš, Antonín Viktora)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ředitel Národního parku Šumava Jan Stráský začal v lesích používat chemické postřiky. 

Kontroverzní krok udělal i přesto, že mu to zakázal ministr životního prostředí Tomáš 

Chalupa z ODS.  

 

VIMPERK Z ředitelů šumavského národního parku dosud ekologičtí aktivisté nejvíce 

nesnášeli Ivana Žlábka. Před dvanácti lety se kvůli němu přivazovali ke stromům ve slatinách, 

kde chtěl Žlábek kácet. Současný šéf parku Jan Stráský si nyní troufl použít v boji proti 

kůrovci ještě drastičtější metody. Lesníci v šumavských lesích používají proti kůrovci chemii, 

ačkoliv to nemají povolené. Nastražili biocidy nastříkané na polena opřená o sebe do tvaru 

trojnožky. Tento způsob hubení lýkožrouta se v parku používal i dříve, Stráský však nechal 

poprvé napuštěná polena rozmístit do nejchráněnějších slatin a pralesů. Tedy do takzvaných 

bezzásahových zón.  

Stráský je zastáncem nejtvrdšího postupu proti kůrovci, který zahrnuje i kácení napadených 

stromů těžkou technikou v nejcennějších částech parku. Jeho plán mu však před dvěma týdny 

výrazně seškrtal ministr životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS). V prvních zónách povolil 

pouze "ruční" kácení. A také zakázal na celém území parku jakékoli letecké postřiky a v 1. 

zónách užití biocidních látek. Stráského nasazení chemických lapačů jde tedy proti rozhodnutí 

ministra. Tradičně opatrný Chalupa se však včera k postupu Stráského, kterého sám do čela 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


parku dosadil, odmítl vyjádřit. "Prošetřuje to inspekce a do tohoto procesu podle zákona 

nesmím zasahovat." Naopak Hnutí Duha, které lapače z otrávených kmenů stromů našlo, se 

bouří. Okamžitě podalo stížnost na Českou inspekci životního prostředí. Aktivisté tvrdí, že 

chemikálie zabíjejí vedle kůrovce i všechen ostatní hmyz a obojživelníky. A jako důkaz 

rozeslali včera novinářům fotografii uhynulé žáby.  

Například na Modravských slatích stojí lapače v podmáčených místech a chemické látky se 

tak dostávají do vody. "V bezzásahových zónách se chemie nikdy nepoužívala. Mohli použít 

feromonové lapače nebo nastražit pokácené stromy, do kterých brouk nalétne a které se pak z 

lesa odvezou. Ale nemuseli je vůbec stříkat chemií, tím si jen snaží usnadnit práci," 

komentoval to Jaromír Bláha z Hnutí Duha. Stráský použití chemie v nejcennějších částech 

parku nepopírá. "Na Šumavě jsou rozmístěna všechna ochranná opatření, tedy i lapače 

chemicky ošetřené," řekl serveru iDNES.cz. Podle Bláhy má však ředitel parku vážný 

problém. "Nedostal výjimku, aby mohl chemii použít, a přesto se do postřiku pustil. Vědomě 

tak porušil zákon o ochraně přírody a krajiny," tvrdí Bláha. Inspektoři zatím na chemikálie 

narazili jen ve druhých zónách parku. V nich se takto zasahovat smí, k použití chemických 

látek je však potřeba výjimka. O ni vedení parku zažádalo už letos v lednu, dosud však úřady 

potřebné povolení nevydaly.  

Podle Stráského je udělení výjimky otázkou jen několika dnů.  

"Kvůli změně vedení ve správě národního parku se udělení výjimky opozdilo, ale je to otázka 

několika dnů," dodal Stráský. Spoléhat se na to, že výjimku dostane zpětně, se mu však 

nemusí vyplatit. "Výjimka se zpětně udělit nedá. Za porušení zákona může park dostat sankci 

do milionu korun," uvedla Jitka Koubalíková z inspekce životního prostředí.  

 

(Václav Janouš, Antonín Viktora)  

 

---  

 

"Udělení výjimky se opozdilo, ale je to otázka několika dnů."  

 

Jan Stráský ředitel NP Šumava  

 

Foto: Jan Stráský  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (jp) Poslanci TOP 09 chtějí, aby lidé platili víc peněz za odvoz odpadu. Dnes radnice 

vybírají maximálně 500 korun. Nově by mohla sazba vzrůst až na dvojnásobek. "Chceme dát 

obcím možnost, aby poplatek mohly zdražit vyhláškou. Nezvýšíme ho automaticky," řekla 

autorka návrhu, poslankyně TOP 09 Helena Langšádlová. Nově by platili za odpad i cizinci. 

Ti jsou zatím od něj osvobozeni. Na návrh jako první upozornilo Právo. Podle poslankyně 

dnes náklady na jednoho člověka v průměrné obci činí víc než 700 korun. Dvě stovky tedy 

radnice každoročně doplácí. "Kdybychom za odvoz odpadu doplácet nemuseli, tak bychom 

mohli častěji opravovat silnice nebo investovat do školek," uvedl starosta Roztok u Prahy Jan 

Jakob. Podle něj bude nový zákon motivovat obyvatele obcí, aby ještě víc třídili. Jakob by rád 

do zákona prosadil i povinnost, aby lidé platili tam, kde skutečně žijí, ne tam, kde mají trvalé 

bydliště. Obce u Prahy, kam se lidé stěhují, aniž tam mají trvalé bydliště, na současný systém 

doplácejí.  

Zákon jde teprve do vlády. Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS) zvažuje, že 

návrh podpoří. Chce totiž v budoucnu omezit skládky a klást důraz na recyklaci. Obě opatření 

souvisejí.  

"Jakékoli zvyšování poplatku za skládkování by bylo postupné a zohledňovalo by dopady na 

obce a obyvatele," uvedla Chalupova mluvčí Michaela Jendeková. Naopak opozice je ostře 

proti. "Po zdražení budou lidé zase neekologicky pálit odpad v kamnech," reagoval stínový 

ministr životního prostředí Václav Zemek ze sociální demokracie.  

 

(jp)  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

---  

 

"Po zdražení budou lidé zase neekologicky pálit odpad v kamnech." Václav Zemek, poslanec 

ČSSD  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

 

– 
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JESENÍK Šest ministrů životního prostředí se vystřídalo, než se lidem bojujícím za vznik 

Národního parku Jeseníky podařilo dostat jednoho z nich za jednací stůl. Stanoviska odpůrců i 

příznivců nového parku si přijel na jednání do Jeseníku poslechnout ministr Tomáš Chalupa 

(ODS), který je ve funkci tři měsíce.  

"Přijeli jsme, abychom pokračovali v diskusi, která začala před rokem a půl a potom se 

odmlčela. Teď je potřeba pokračovat, bavit se o obavách i pozitivech," řekl Chalupa.  

Dostal petici s více než patnácti tisíci podpisy na podporu zřízení parku. "To je určitě závažný 

argument. Na druhou stranu jsou tu starostové dotčených obcí, kteří nemluví jen za sebe a 

mnoho z nich vyjadřuje negativní stanoviska samospráv," řekl Chalupa. Starostové se bojí, že 

status národního parku výrazně zpřísní režim v Jeseníkách.  

 

Čemu pomůže park?  

 

Dohodnout se nebude podle Chalupy jednoduché. I když vedení radnic změní stanovisko, 

bude trvat roky, než národní park vznikne. "Je třeba přijmout zákon, což celý proces 

prodlužuje. Jen samotný legislativní proces potrvá tři až čtyři roky," vysvětlil Chalupa. Podle 

něj je třeba se poučit z negativního příkladu Šumavy. "Nemělo by se opakovat, že pravidla 

soužití obcí nebo turistů s přírodou se budou hledat až zpětně jako na Šumavě. To by bylo 

špatně," uvedl ministr. Starostové se shodli, že budou chtít vypracovat studie hodnotící 

dopady vyhlášení parku na život lidí, ale také na ekonomiku oblasti.  

Šéf Sdružení měst a obcí Jesenicka Lubomír Žmolík je k národnímu parku skeptický. "Je 

potřeba poctivě shromáždit všechny argumenty pro a proti. Já osobně nevěřím, že zřízení 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


národního parku bude mít pro Jeseníky nějaký výrazný přínos. Myslím si, že dosavadní 

způsob ochrany je pro Jeseníky dostatečný," míní Žmolík. Mluvčí petičního výboru za vznik 

národního parku Ondřej Bačík považuje za velký úspěch, že se podařilo přesvědčit ministra, 

aby do Jeseníků vůbec přijel. "Ministři se rychle střídali, takže ani neměli čas seznámit se s 

našimi návrhy. Věřím, že teď se jednání rychle posunou kupředu," sdělil Bačík.  

Národní park je podle něj prestižní značka. "Jednoznačně zvýší hodnotu Jeseníků pro 

návštěvníky. Musíme lidi přesvědčit, že národní park je přínosný pro rozvoj obcí i pro 

podnikatelské aktivity. Navíc přinese mnoho pracovních míst," řekl Bačík.  

"V Jeseníkách jsou z celoevropského hlediska unikátní území, kde žije mnoho ohrožených 

rostlin a živočichů," přidal šéf Správy Chráněné krajinné oblasti Jeseníky Jan Halfar.  

Právě s praktickou ochranou nejcennějšího území Jeseníků mají ochranáři problémy. Nemají 

totiž dost peněz na profesionální strážce přírody a musí se věnovat především úřadování. 

Národní park by měl dvacet profesionálních strážců.  

 

(Rostislav Hányš)  

 

---  

 

"Petice pro národní park je určitě závažný argument. Ale mnoho starostů obcí je proti."  

 

Tomáš Chalupa  

ministr životního prostředí  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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LESNÍ ZAKÁZKY - Předpokládaná hodnota zakázek na práce ve státních lesích po roce 

2012 dosáhne přibližně 7,6 miliardy korun. Firmy se během pěti let o zakázky utkají celkem 

na 117 územních jednotkách. Vítězové tendrů budou zajišťovat pěstební práce, dřevo budou 

těžit a dále jej sami i prodávat. Tendr kritizují například ekologické Hnutí Duha a některé 

dřevozpracovatelské organizace. LČR patří asi polovina lesů v zemi, tedy přes 1,3 milionu 

hektarů. Z nich do tendru půjde zhruba 90 procent plochy.  

 

(ČTK)  

 

Foto: Lesy  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PŘÍRODA - Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS) včera převzal petici za 

vytvoření Národního parku Jeseníky. Tu podepsalo 15 500 lidí, zejména místních obyvatel a 

podnikatelů v cestovním ruchu. Proti parku však brojí někteří starostové, obávají se velkého 

zpřísnění života v horách. Podle ministra může proces zřízení parku trvat několik let. Dnes 

jsou Jeseníky jen chráněnou krajinnou oblastí.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BRNO (zur) Vítězství v obou kategoriích letošních antiekologických cen Ropák roku (čin) a 

Zelená perla (výrok) si včera připsal bývalý ministr životního prostředí Pavel Drobil (ODS). 

Stočlenná komise složená z odborníků, ekologických aktivistů, umělců a novinářů mu přiřkla 

nelichotivý titul za jeho pětiměsíční ministerské působení. Podle komise například oslabil 

pravomoce vlastního úřadu, otálel s vyhláškou omezující kácení stromů a přesunul miliardy 

korun z Operačního programu životní prostředí na stavbu dálnic, konkrétně na protihlukové 

stěny nebo bezpečné přechody pro zvířata – což mělo zaplatit Ředitelství silnic a dálnic.  

Cenu Zelená perla vyhrál Drobil za svůj výrok z loňského září: "Unie by měla přehodnotit 

svůj vztah k jádru. Bez toho, že jadernou energii prohlásíme za čistý, obnovitelný zdroj, 

nemáme šanci splnit dvacetiprocentní cíl podílu těchto zdrojů na výrobě elektrické energie, 

který si Evropa vytýčila." "Ocitl jsem se v opravdu dobré společnosti, což mě těší. Je tam 

Václav Klaus, Martin Říman," reagoval na ceny Drobil.  

 

(zur)  

 

Foto: Pavel Drobil  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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ZATEPLOVÁNÍ Ministr Chalupa - Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS) 

podepsal 25 000 žádostí o podporu z programu Zelená úsporám. Žadatelům tak uvolnil 7,2 

miliardy korun. Celkem bylo od začátku programu schváleno přes 61 000 žádostí za zhruba 

15,4 miliardy korun.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Anketu o antiekologický čin roku Ropák 2010 paradoxně vyhrál exministr životního prostředí 

Pavel Drobil. Z dvanácti finalistů, mezi kterými byl i náměstek hejtmana Miroslav Novák, 

získal nejvíce bodů. Titul získal kvůli podpoře výstavby spaloven či vyloučení účasti 

veřejnosti na řízení.  

 

(gbr)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa má za sebou sto dní ve funkci. Muž s pověstí 

extrémně opatrného politika musí rozseknout vyhrocené spory o kůrovce a limity pro těžbu 

uhlí. Jak se mu to daří?  

 

PRAHA Průměrná "životnost" jeho pěti předchůdců je pouhých 116 dní. Tomáš Chalupa 

(ODS) tento průměr překoná. "I kdyby teď padla vláda, bude k tomu stačit, když si vyberu 

dovolenou," říká se smíchem. Co se v uplynulých sto dnech naučil a co stihl udělat?  

 

Nezbytná otázka na úvod: Víte, co je to biomasa?  

 

Přiznávám, že než jsem se stal ministrem, tak jsem se tu definici naučil.  

Počítal jsem s tím, že mě jakožto laika bude chtít někdo nachytat. A pochopitelně jsem 

nechtěl dopadnout jako kdysi Kateřina Jacques. Teď už umím rozeznávat i jednotlivé druhy 

biomasy.  

 

Když jste nastupoval, nezastíral jste právě to, že jste laik. Připadáte si po těch sto dnech jako 

větší odborník na životní prostředí?  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Těmto námitkám čelím od samého začátku. Řekl bych, že odbornost není nejpodstatnější. 

Pamatuji si, když jsem ještě byl novinář, jaké se vedly debaty nad tím, že se ministrem obrany 

poprvé stal nevoják. Dnes to nikdo neřeší. Brzy přijde na řadu i otázka, jestli ministr 

zdravotnictví musí být lékař.  

 

Ale vy jste se na post ministra životního prostředí ani nijak nepřipravoval. Neříkejte, že to 

nebyl příliš velký skok do neznáma.  

 

To ano. Když mi premiér Petr Nečas před Vánocemi volal, jestli bych vzal ministra životního 

prostředí, měl jsem o tom resortu nějakou svou představu, vůbec jsem si však nedokázal 

představit, jaké problémy budu muset hned řešit.  

 

Které myslíte?  

 

Když jsem nastoupil, ležely přede mnou tři hromady úkolů – rozpohybovat znovu program 

Zelená úsporám, vyřešit smog na Ostravsku a spor o Národní park Šumava. Kolem všeho 

probíhaly velmi vyostřené spory.  

 

Minulý týden jste povolil v omezené míře kácet na Šumavě stromy napadené kůrovcem. Bylo 

to zatím vaše nejtěžší rozhodnutí?  

 

Asi ano. Dostal jsem několik odborných stanovisek, pak nějaké oponentní posudky a 

neuvěřitelné množství dopisů od různých odborníků nebo bývalých ministrů. Absolvoval jsem 

desítky hodin konzultací, právě proto, že v té věci nejsem znalec. Pak jsme na ministerstvu 

seděli do noci a projížděli park místo pomístu.U každého mi ukázali letecký snímek a odhady, 

kolik je tam napadených stromů, v jaké části je kůrovec. O každém jsme rozhodovali zvlášť.  

 

A ukázali vám už toho lýkožrouta?  

 

Ukazovali mi obrázky, naživo jsem ho ještě nestihl.  

 

Šéf TOP 09 Karel Schwarzenberg kritizuje šéfa šumavského parku Jana Stráského, kterého 

jste jmenoval. Jste se Stráským spokojen?  

 

Od TOP 09 to jsou emotivní výkřiky. Také jsem používal takové silné věty, než jsem se s 

problémy na Šumavě blíže seznámil. Přiznávám, že jsou věci, které se na Janu Stráském 

učím. Jeho názor je někdy mezní, ale měřím-li ty úkoly, které jako dočasný manažer má, tak 

to zadání zatím plní.  

 

Jaké zadání přesně dostal?  

 

Jsou to tři úkoly. Vypracovat nový návštěvní řád parku, což zvládl. Vytvořit systém zásahu 

proti kůrovci (Stráský navrhl razantní postup včetně kácení v nejcennějších územích. Chalupa 

tento plán výrazně omezil – poz. red.) a připravit nový zákon o Národním parku Šumava. S 

tím přijde i podstatná změna zón v parku, protože to stávající rozdělení na první a druhé zóny 

už je překonané. Tím se nestavím na žádnou stranu sporu – to je fakt, na kterém se shodnou 

úplně všichni.  

 

Není však Stráský příliš velký radikál? Po jeho příchodu se rozpadla vědecká rada parku.  

 



Celý ten příběh rozpadu vědecké rady jsem si nechal vyprávět od Stráského i od vědců a ten 

problém je na obou stranách. Není to tak, že on je vyhodil nebo vyhnal. Samozřejmě i já 

požaduji, aby si správa parku a odborníci opět sedli za stůl. Mé rozhodnutí o postupu proti 

kůrovci může k tomu uklidnění přispět.  

 

K třem hromadám problémů, které jste zmínil, už přibývá čtvrtá. Jak se díváte na návrh 

ministra průmyslu Martina Kocourka prolomit limity pro těžbu uhlí?  

 

S kolegou Kocourkem jsem o tom dlouze hovořil. Trvám na tom, aby se v energetické 

koncepci jako prioritní sledovala varianta neprolomení limitů.  

 

Zastánci opačného názoru argumentují, že už dnes není dostatek uhlí pro teplárny. Budete mít 

argumenty, abyste je přesvědčil?  

 

Jsem přesvědčen, že budoucnost českého teplárenství lze řešit bez prolomení limitů. Jde o to, 

jestli stát dokáže využít svého práva suverénního vlastníka nerostného bohatství a určit podíl 

vydobytého uhlí, které by těžaři museli prodávat českým teplárnám. Neříkám, že zadarmo, ať 

to uhlí klidně prodávají za tržní cenu. Nemám kompetenci to nařídit. Rád bych, kdyby to bylo 

součástí debaty o energetické koncepci.  

 

Začal jste jako ministr více třídit odpad a nainstaloval jste si doma úsporné žárovky?  

 

Nemám teď čas doma nic měnit. Kde jsme měli dříve klasické žárovky, tam jsou i nyní. Víc 

máme těch ekologických, i když jsou překvapivě dost poruchové.  

 

(Antonín Viktora, Václav Dolejší)  

 

---  

 

"Na ministerstvu jsme seděli do noci a projížděli Šumavu místo po místu. U každého mi 

ukázali letecký snímek a kolik je tam napadených stromů." Tomáš Chalupa (ODS) ministr 

životního prostředí  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Nekonečný boj o kůrovce na Šumavě má dalšího hráče. Předseda TOP 09 sepsul nového šéfa 

parku. Národní poklad podle něj hlídá turista.  

 

PRAHA Právě nyní, koncem dubna, má v šumavských lesích vylétnout lýkožrout smrkový a 

pokračovat v jejich ničení. A právě teď, jako každý rok, se vede bitva o to, jak v tom kůrovci 

zabránit.  

Letošek je výjimečný: v čele národního parku totiž nově stojí radikální Jan Stráský, který 

prosazuje nemilosrdné kácení napadených stromů i v nejcennějších částech parku. V tom má 

velkou podporu místních starostů. Ti dnes předají předsedovi Senátu Milanu Štěchovi petici 

za záchranu Šumavy s více než třinácti tisíci podpisy. Proti kácení jsou tradičně ekologové a 

včera se na jejich stranu přidala vládní strana TOP 09, jmenovitě její předseda Karel 

Schwarzenberg, jenž v Mnichově studoval obor lesnictví a hospodařil v rodinných lesích. "Je 

nutné upřednostňovat v šumavském parku vyvážený přírodovědecký pohled před 

developerskými zájmy zainteresovaných skupin. Šumava je největším národním pokladem 

Království českého," řekl Schwarzenberg. Zároveň ostře kritizoval Stráského, jeho nápady 

nazval brutálními. "Současný ředitel parku je předsedou klubu turistů a má na park pohled 

turisty. Pro Šumavu by bylo ale daleko prospěšnější, kdyby na ni byl uplatňován pohled 

vědecký." TOP 09 přitom nepožaduje Stráského odvolání, žádá jen obnovení vědecké rady 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


parku, která se nedávno rozpadla.  

Stráského radikalismus trochu zaskočil i ministra životního prostředí Tomáše Chalupu z ODS, 

který ho přitom jmenoval. Musel ho trochu brzdit – kácení v prvních zónách parku sice 

povolil, odmítl však do těchto míst pustit těžkou techniku. "Také já požaduji dialog mezi 

správou parku a odbornou veřejností. Není to ale jen vinou pana Stráského, že se zadrhl," 

uvedl Chalupa.  

Ekologům vadí jakékoli kácení v pralesích s původními šumavskými smrky. Shovívavější 

jsou k zásahům v takzvaných monokulturách – v uměle vysázených smrčinách, které jsou 

méně odolné vůči škůdcům a extrémům počasí.  

O to, že dnes monokultury tvoří velkou část parku, se paradoxně zasloužili předkové ministra 

zahraničí.  

Sazeničky smrků z podhůří Alp zde nechal v 19. století vysazovat kníže Jan Adolf 

Schwarzenberg, jenž se na druhou stranu zasadil o vznik nejstarší české přírodní rezervace na 

Boubíně.  

 

(Václav Dolejší, Antonín Viktora)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BARTOŠOVICE Když chtějí ornitologové ze severní Moravy zachránit zraněné či odvržené 

mládě dravého ptáka, mohou se spolehnout na skvělou adoptivní matku. Orlice Dina, která 

žije v záchranné stanici v Bartošovicích, už pomohla za tři desítky let zachránit přes dvě 

stovky ptáčat. A nejen orlů, běžně odchovává malé jestřáby, káňata či motáky pochopy.  

"Dina je díky extrémně vyvinutému mateřskému pudu naprosto výjimečná," říká šéf 

bartošovické stanice Petr Orel. Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa dokonce vážně 

uvažuje o tom, že zasloužilou ptačí matku vyznamená.  

 

Pokračování na str. A4  

 

Pokračování ze str. 1  

 

Dinu, která zachraňuje jiné, přitom život vůbec nešetřil. V roce 1977 našli tuto orlici vážně 

zraněnou ve Věžkách na Kroměřížsku. "Někdo ji nesmyslně postřelil brokovnicí. Podařilo se 

ji zachránit, ale křídlo má trvale vychýlené, takže neuletí víc než sto metrů. Její návrat do 

přírody byl tedy už napořád vyloučen," vzpomíná Petr Orel.  

Po nějakém čase zkusili v bartošovické záchranné stanici "podstrčit" Dině mládě dravce, které 

vypadlo z hnízda. Hrozilo samozřejmě, že na ně orlice zaútočí, v lepším případě si ho nebude 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


všímat. Dina je však po několika minutách začala krmit a pečovat o ně. Ochránci tímto 

pokusem zjistili, že získali náhradní matku, která nerozlišuje druhy a péči poskytuje naprosto 

spolehlivě. Jejím hnízdem prošly desítky mláďat jestřábů, káňat či motáků pochopů.  

Před pěti lety zahájili severomoravští ochránci přírody program návratu vzácného orla 

skalního do volné přírody. Dravec s rozpětím křídel kolem dvou metrů se do České republiky 

vrací po sto letech. Zmizel odtud "zásluhou" člověka, ještě dnes jeho návratu brání 

bezohledné chování. Nejčastější příčiny uhynutí orla u nás jsou postřelení, otrava nebo střet s 

dráty vysokého napětí. Při návratu orla skalního spolupracují čeští ochránci s kolegy ze 

Slovenska, kteří odebírají mláďata v Karpatech. Orli skalní obvykle snášejí dvě vejce, z 

vylíhnutých mláďat však zpravidla přežije pouze to starší. "Druhorození" orli jsou proto 

převáženi do Česka. Zde se záchranářský projekt neobejde bez Diny.  

"Do loňského roku odchovala čtrnáct mláďat, v nejbližších dnech přivezeme novou zásilku," 

říká Orel. Také díky Dině slaví ornitologové první úspěch, na Moravě už trvale zahnízdil 

jeden pár orlů.  

Příběh Diny zaujal i ministra životního prostředí Tomáše Chalupu.  

"Možná by právě tato orlice mohla být vyznamenána nějakou cenou. Zatím je to jen má 

soukromá úvaha, práce nadšenců ze záchranných stanic však ocenění určitě zaslouží," uvedl.  

 

(Antonín Viktora)  

 

Foto: Orlice Dina  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



180 - 3198. Ochránci přírody žalují "ekology", kteří blokovali solární elektrárny    

Skóre:  1.00  

Název:  Ochránci přírody žalují "ekology", kteří blokovali solární elektrárny  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  23.04.2011  

Str.:  2  

Mutace:  

Brno; Hradecký; Jižní Čechy; Jižní Morava; Karlovarský; Liberecký; 

Moravskoslezský; Olomoucký; Pardubický; Plzeňský; Praha; Severní Čechy; 

Střední Čechy; Vysočina; Zlínský  

Pořadí:  4  

Zpracováno:  23.04.2011 01:51:44  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  96  

Rubrika:  z domova  

Autor:  peš  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

ISSN:  1210-1168  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka 

oblasti:  
DC  

Zkratka 

zdroje:  
DCMF  

Identifikace:  DCMF20110423090010  

Čtenost-Sled.:  892000  

Klíčová slova:  ekologických, ochrany, přírody  

 

PRAHA (peš) Českému svazu ochránců přírody došla trpělivost se sdruženími, která loni 

napadala správní řízení na výstavbu solárních elektráren. Oficiálně ve snaze ochránit přírodu, 

ovšem hlavní motivací mohly být peníze investorů. Řeč je o "ekologických" sdruženích, 

jejichž prostředníci si nechali vyplácet milionové odměny od firem za to, že výstavbu 

elektráren přestanou blokovat.  

Na podezřelé případy včera upozornila MF DNES. "Na základě informací zveřejněných v 

článku podal Český svaz ochránců přírody trestní oznámení na neznámého pachatele. Účast 

veřejnosti ve správních řízeních je moderní prvek ochrany přírody dobře fungující v mnoha 

vyspělých zemích. To, jakým způsobem byl zneužit neznámými osobami, zasluhuje rychlé 

vyšetření a exemplární potrestání viníků," napsal za ochránce v tiskové zprávě Petr Stýblo.  

MF DNES zmapovala pět případů, kdy sdružení Záchrana krajiny napadlo u úřadů řízení na 

výstavbu fotovoltaických elektráren například v obci Bradlec nebo v Bojkovicích. 

Vyděšeným investorům, které loni tlačil čas kvůli končící státní podpoře, se pak ozvala třetí 

osoba, která jim za milionové odměny nabídla, že jejich potíže vyřeší. Když zaplatili, sdružení 

své námitky skutečně stáhlo a mohlo se začít stavět. Existuje podezření, že šlo o předem 

domluvený plán, jak vysát z investorů miliony. Také svaz ochránců přírody řízení na výstavbu 

v krajině napadá, ale tvrdí, že jen v případě, kdy jde skutečně o ohrožení přírody.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(peš)  
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Před několika lety ekologové Bílinu označili za nejšpinavější řeku u nás, tekly do ní splašky z 

továren. Dnes se k ní opět vracejí rybáři, dokonce tu vysadili tisíce nových ryb.  

 

Strana B2  
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Z ochrany krajiny je nový byznys. Postrachem investorů solárních elektráren se stalo sdružení 

Záchrana krajiny. Brzdilo projekty. Když investoři prostředníkům zaplatili, obstrukce stáhlo.  

 

PRAHA S mírem v duši. Loni přišel na desítky stavebních úřadů dopis s tímto pozdravem 

podepsaným "emeritním profesorem J. Máchalem" a Věrou Mikotovou z Občanského 

sdružení Záchrana krajiny. Sdružení napadalo především projednávání projektů solárních 

elektráren.  

Jsou podle něj nesmyslné, ohrožují chráněná zvířata a broučky, a navíc jejich odrazy mohou 

oslňovat piloty letadel. O žádném míru však nemohla být řeč, naopak, začala bitva, na jejímž 

konci byly i výplaty milionů korun ze strany investorů. Stavební úřad totiž i sebenesmyslnější 

výhrady ekologů musí projednat a to trvá dlouhé týdny či měsíce. "Stálo mě to dva miliony," 

říká podnikatel a bývalý majitel projektu fotovoltaiky ve středních Čechách Daniel 

Lieskovský. "Zaplatil jsem milion a půl," dodává další ze solárních investorů, tentokrát ze 

severu Moravy. Kopie některých proplacených faktur má MF DNES k dispozici.  

Co se vlastně loni, kdy vrcholil boom výstavby solárních elektráren, odehrávalo?  

Stát se rozhodl dotovat sluneční energii, ale jen elektrárnám postaveným do konce roku 2010. 

Desítky investorů byly tlačeny časem. Když se do stavebního řízení přihlásila Záchrana 

krajiny, bylo investorům jasné, že se musí pokusit s "ekology" domluvit. Jenže emeritního 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


profesora Máchala nikdo nenašel a na celé sdružení byl jediný e-mail. Jako spása seslaná 

shůry pak zapůsobil prostředník: náhle se zjevil s tím, že situaci dokáže vyřešit. Prostředníky 

byli architekt Tomáš Lukeš nebo mladá podnikatelka Anna Lauermannová. "Investoři se 

obraceli na mne sami," tvrdí Lukeš. Jak vyplývá z e-mailové korespondence mezi jedním z 

investorů a Lukešem, ve skutečnosti to byl právě on, kdo přišel s "nabídkou, která se 

neodmítá". Investoři zaplatí miliony a Lukeš celou nepříjemnost se Záchranou krajiny urovná. 

"Projíždíme si stavební řízení po celé republice. Tak jsme na to narazili," říká i 

Lauermannová. Zaplaceno dostala na základě smlouvy a za odvedenou práci. Jenže právě ona 

odvedená práce je kamenem úrazu. Výsledkem jednání prostředníků a Záchrany krajiny jsou 

totiž buď dohody o narovnání, v nichž se investor zaváže kupříkladu k sekání trávy či 

nedělání hluku v době hnízdění koroptví, anebo jen dohody, že se sdružení už nebude v řízení 

odvolávat. Za každou takovou dohodu se cena pohybovala od milionu u menších solárních 

elektráren až po čtyři miliony u větších. Po složení peněz stáhla Záchrana krajiny své 

požadavky a stavební řízení mohlo v klidu běžet.  

Máchala seMFDNES sehnat nepodařilo. Nezná ho dokonce ani jeho údajná kolegyně Věra 

Mikotová, osmdesátiletá důchodkyně z pražských Strašnic. "Máchala neznám, ty papíry jsem 

podepsala, když mi je sem přinesli," vysvětluje činnost Mikotová s tím, že za sdružení vlastně 

jedná někdo jiný. Odmítá, že by od investorů dostávali peníze, a od prostředníků se 

distancuje. MFDNES zjistila, že rodiny Lauermannové a Mikotové jsou ve skutečnosti blízcí 

přátelé.  

 

(Janek Kroupa, Jana Klímová)  

 

---  

 

FAKTA  

Co je Záchrana krajiny  

 

Občanské sdružení "bojuje" proti solárním a větrným elektrárnám i proti řadě developerských 

projektů. Hlásí se do stavebních řízení po celé zemi. Když se začnou majitelé dotčených 

projektů shánět po jeho zástupci, objeví se často poradce, který nabízí, že sjedná dohodu. 

Například u projektů solárních elektráren byla odměna za pomoc v řádu milionů korun. 

Oficiálně nemá sdružení s poradci nic společného, realita je však jiná.  

 

---  

 

Více čtěte na Publicistice, str. A16  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Vypadá to na geniální způsob, jak vydělávat. Babička se synovcem založí ekologické 

sdružení, které bude u úřadů napadat třeba stavby slunečních elektráren. Sousedka se pak 

ozve vyděšeným investorům, že za ně stížnost ochránců přírody vyřídí. Ekologové své 

námitky stáhnou a investoři vyplatí miliony. MF DNES odhalila pět takových případů.  

 

Ke vchodu nízkého panelového domu v pražských Strašnicích přichází drobounká stařenka.  

"Copak potřebujete? Počkejte, hned jsem u vás, jen si musím vypnout troubu," říká s výrazem 

pohádkové babičky. Kdyby z kapsy vytáhla perníček, dojem by byl dokonalý. Jenže tato 

drobná žena je postrachem developerů a stavitelů zejména fotovoltaických elektráren.  

Právě osmdesátiletá Věra Mikotová je podle řady dokumentů nejaktivnější členkou 

ekologického sdružení Záchrana krajiny. Ve jménu svižníků, prskavců a hnízdících koroptví 

zastavuje stavební řízení bezohledných boháčů. Realita je však trochu jiná. Stejně jako v 

pohádce je dobré mít se na pozoru před babičkami se zapnutými troubami.  

Podivné aktivity Záchrany krajiny, především kolem solárních elektráren, vyvrcholily 

loni.Model byl pokaždé stejný: Investor, který chtěl získat stavební povolení na solární 

elektrárnu, si zažádal na stavebním úřadě o povolení. V průběhu řízení se s výhradami 

přihlásila Záchrana krajiny, přičemž ve všech případech, které MF DNES zmapovala, je pod 

dokumenty podepsána Věra Mikotová. Sdružení vždy žádalo, aby bylo stavební řízení 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


zastaveno, protože ohrožuje tu svižníky a prskavce, jindy klidné páření a hnízdění koroptví. A 

často nešlo jen o zvířata. Záchraně krajiny vadily i odlesky solárních panelů, které mohou 

ohrožovat letadla, či vůbec fakt, že se solární elektrárny stavějí. Hyzdí krajinu a je to 

nesmyslný směr energetické politiky země. Stavební řízení se zablokovalo a investor byl ve 

svízelné situaci – tlačil ho čas. Kvůli dotacím cen solární elektřiny museli investoři zvládnout 

vyjednat povolení co nejdříve, aby elektrárnu stihli postavit do konce roku 2010, kdy výhodné 

ceny končily. V této časové tísni se investorovi najednou ozval další "zachránce", člověk, 

který nabídl, že výhrady se Záchranou krajiny dokáže vyřídit. A za to si účtoval milionové 

částky.  

 

Pět případů  

 

Příkladem je příběh Daniela Lieskovského z firmy Emi Energy, který připravoval projekt 

elektrárny Bradlec ve středních Čechách. Loni v březnu běželo stavební řízení jeho projektu, 

když tu se náhle objevila Záchrana krajiny. "V závěru řízení dostal stavební úřad od tohoto 

sdružení připomínky asi na pěti stranách, podepsané paníMikotovou, které byly v podstatě 

neřešitelné. Na sdružení existoval jen e-mail, tak jsem jim napsal, ať mi sdělí, co přesně 

požadují, že všechno splním," vypráví Lieskovský. Sdružení se však o ničem bavit nechtělo. 

Během dvou dnů však přišel Lieskovskému e-mail od architekta Tomáše Lukeše. "Napsal mi, 

že se na stavebním úřadě dozvěděl o mém problému. Pan Lukeš psal, že si myslí, že takovéto 

problémy umí řešit, a pokud mám zájem, můžeme se sejít. V té době už jsem neměl jiné 

možnosti, protože čas kvapil," popisuje investor, kterému vázly v projektu značné peníze. 

Lukeš na schůzce konstatoval, že Záchranu krajiny v podstatě nezná, ale že se pokusí ji nějak 

zkontaktovat. A povedlo se mu to – na rozdíl od investorů – během jednoho dne. "Poslal mi 

mail, že to snad bude nějak řešitelné, pokud se splní podmínky," říká Lieskovský.  

Pak přišel klíčový moment – Lukeš poslal investorovi poradenskou smlouvu a řekl si o dva 

miliony. Poradenství mělo pouze jeden cíl, a to vydání stavebního povolení. Během dalších 

pár týdnů Lukeš vyjednal se Záchranou krajiny smlouvu o narovnání, kde se Lieskovský jako 

investor zavázal, že proškolí personál, dvakrát za rok poseká trávu a nebude dělat hluk v 

době, kdy hnízdí koroptve. Hned po podpisu smlouvy a vyplacení peněz se Záchrana krajiny 

na stavebním úřadě vzdala svých námitek a dalšího odvolání. Na začátku května bylo 

povolení na světě.  

V podstatě stejný postup zmapovala MF DNES v dalších pěti případech, z toho u poloviny z 

nich došlo až na peníze. Ostatní investoři totiž měli více času nebo prostě zaplatit odmítli, 

protože projekt měl komplikace z jiných důvodů, než bylo stavební řízení.  

Jeden z těch, kteří nezaplatili, byl František Smolka z firmy Solar Global, jež chtěla stavět 

jednu ze svých elektráren v moravských Bojkovicích. "Postup tohoto sdružení jsme znali od 

dalších investorů. Byla to parta, která napadala stavební řízení, pak se objevil prostředník, že 

je umí, a řekl si o peníze. My s takovými podvodníky nejednáme a elektrárnu v Bojkovicích 

jsme nakonec nestavěli," uvedl Smolka. V Bojkovicích chystal projekt další investor, který 

však zaplatil. Opět se mu po zablokování stavebního řízení Záchranou krajiny ozval architekt 

Lukeš, navrhl mu poradenskou smlouvu, během jednoho dne sehnal někoho ze sdružení a řekl 

si o milion. Lukeš v mailu investorovi, který si však nepřeje být jmenován, píše: 

"Předpokládám, že se moje činnost omezí nadále většinou na jednání se zachránci přírody." V 

mailech se pak mimo jiné odvolává na jednání se Zeleným kruhem, což je oborová platforma, 

v níž je Záchrana krajiny pouze přidruženým členem. "Žádné jednání s nějakým panem 

Lukešem jsme nikdy nevedli. Žádný takový servis ani neposkytujeme," říká předsedkyně 

Zeleného kruhu Kateřina Ptáčková.  

S kým Lukeš ze Záchrany krajiny jednal a kam putovaly peníze, odmítl sdělit. "O penězích se 

s vámi bavit nebudu. Ty lidi (investoři) udělali všechno dobrovolně, mám na to smlouvy," 



říká Lukeš. A důvod, proč neřekne, s kým vyjednával v Záchraně krajiny, je podle něj ten, že 

je to jeho know-how. "To by tu moji práci pak mohl dělat každý," vysvětlil.  

Odmítá také, že by sám investory oslovoval. "Vždycky se na mě obrátili oni, byl jsem už v 

branži známý," říká. To ale vyvrací e-mail, který Lukeš poslal dalšímu z investorů. V něm 

píše: "Vážený pane, nabízím odbornou pomoc při projednání Vašeho stavebního záměru. 

Jsem autorizovaný architekt..." Obdobným způsobem jako Lukeš pracovala i podnikatelka 

Anna Lauermannová. Investorům nabídla, že pomůže vyřešit problémy se Záchranou krajiny. 

"Stálo mě to milion a půl," řekl jeden z investorů, který připravoval projekt na střední 

Moravě. Lauermannová připustila, že se sdružením vyjednávala. Mikotová, ačkoliv 

dokumenty podepisovala, však kontakt s ní popřela. Za co si vlastně tato podnikatelka 

účtovala peníze? "Naší činností bylo zatím docíleno těchto ekologických přínosů: vybudování 

kamenných valů v areálech fotovoltaik, provádění průběžného monitoringu případného 

výskytu chráněných zvířat a další," uvedla pro MF DNES. Hlavním aktérem a účastníkem 

jednání za sdružení však nebyla Mikotová. Byl to další člen a penzista Emil Flegel. V jednom 

ze zmapovaných případů s investory vyjednával i jeho syn, právník.  

Flegel starší řekl, že o prostřednících, kteří si říkají o peníze, nic neví. Na otázku, zda zná 

Lukeše, nejprve řekl: "Ne. To jsem v životě neslyšel." O Lauermannové se odmítl bavit. Na 

další dotaz, jak s ním Lukeš mohl dojednat například v případě elektrárny Bradlec dohodu o 

narovnání, řekl: "Jó, to je těžký, to nevím." Jde přitom o dohodu, která Lieskovského stála 

dva miliony a jež podle jeho názoru byla zbytečná. "Ke všem věcem v té dohodě jsem se 

zavázal v jiných řízeních. Byl jsem domluvený i s myslivci, že jim zafinancujeme každý rok 

nějaké křepelky," uvedl Lieskovský.  

 

Miliony od investorů  

 

Celkem jen ve třech zmíněných případech museli investoři zaplatit čtyři a půl milionu korun. 

Kolik prostředníci jménem Záchrany krajiny vybrali, ale není jasné. Celkem mohlo jít o 

desítky milionů korun. Flegel si později některé věci rozmyslel a ozval se MF DNES s tím, že 

špatně pochopil otázky. Lukeše i Lauermannovou zná, ale pouze jako zástupce investorů. 

Absolutně odmítl, že by s vybíráním peněz měl cokoliv společného.  

A proč to všechno dělal? Flegel tvrdí, že není žádný ekolog a jeho hlavní motivací bylo 

zabránit stavbě solárů. "Vám se líbí ty fotovoltaiky, že to vypadá jak někde na Měsíci? Mrvěj 

to celé. To je tragédie, co se děje, někdo se proti tomu obrátit musí," vysvětlil.  

Potom je však sporné, proč bylo jeho sdružení ochotné podepisovat dohody o narovnání či 

proč jednalo s prostředníky a pak už nechalo stavební řízení nerušeně doběhnout. "Splnili 

nějaké naše podmínky, odstranili, co se nám nelíbilo," uvádí. Například v projektu na Moravě 

podle něj zařídili i výsadbu stromů.  

Příběh o zachraňování krajiny má však velkou trhlinu. MF DNES zjistila, že minimálně s 

Lauermannovou a její rodinou jsou dobří známí a sousedé. Jak vyplývá z katastru 

nemovitostí, Flegelovi a Lauermannovi bydlí v jednom bytovém komplexu v pražských 

Záběhlicích. Vlasta Lauermannová, matka Anny, potvrdila, že se s Flegelovými dobře znají. 

Ona i její dcera. A "babička" Věra Mikotová? Ta je skutečnou matkou, respektive babičkou, 

rodiny Flegelových.  

 

(Jana Klímová, Janek Kroupa, reportéři MF, DNES)  

 

---  

 

Ekologické sdružení ve jménu svižníků, prskavců a koroptví zastavuje stavební řízení 

bezohledných boháčů. Realita je však jiná.  



 

Foto: Jana Klímová Janek Kroupa reportéři MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 



184 - 3220. Na Šumavě se smí kácet, ale jen ručně, rozhodl ministr    

Skóre:  1.00  

Název:  Na Šumavě se smí kácet, ale jen ručně, rozhodl ministr  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  22.04.2011  

Str.:  4  

Mutace:  Liberecký; Zlínský  

Pořadí:  2  

Zpracováno:  22.04.2011 03:38:48  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  95  

Rubrika:  z domova  

Autor:  vj  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

ISSN:  1210-1168  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka oblasti:  DC  

Zkratka zdroje:  DCMF  

Identifikace:  DCMF20110422360000  

Čtenost-Sled.:  892000  

Klíčová slova:  životního, prostředí, ekologické, Ekologičtí  

ŠUMAVA (vj) V nejcennějších zónách šumavského národního parku se budou kácet 

kůrovcem napadené stromy. Ne však ve větší míře než v minulých letech.  

Tak rozhodl včera ministr životního prostředí Tomáš Chalupa o návrhu ředitele šumavského 

parku Jana Stráského, jak zastavit kůrovcovou kalamitu.  

Chalupa zřejmě nechtěl naštvat ani ochránce přírody, ani šumavské obce a politiky: 

starostům, politikům a řediteli parku povolil kácet, jak navrhovali. Dal jim však přísné 

podmínky, aby příliš nepopudil ochranáře a ekologické aktivisty. "Kácet se bude moci jen 

ručně motorovou pilou. Pokácené dřevo bude muset v prvních zónách parku zůstat k zetlení," 

vysvětloval své rozhodnutí Chalupa. Předtím je však dřevorubci zbaví kůry, pod níž se brouk 

zavrtává.  

Ředitel parku Jan Stráský řekl, že se teprve uvidí, jak účinné zásahy proti kůrovci budou. Sám 

prosazoval mnohem razantnější boj s broukem. Ekologičtí aktivisté se do kritiky ministrova 

rozhodnutí nepustili. Další podmínky Chalupy totiž jsou, že zasahovat se vůbec nesmí v 

mokřadech a rašeliništích a lesníci nesmějí používat chemické postřiky. Šumavští starostové 

čekali, že kácení kůrovcem napadených stromů v první zóně bude rozsáhlejší.  

 

(vj)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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TŘEBÍČ (mkk, ve, iDNES.cz) Vzácné dravce, kteří se v Česku začali objevovat teprve v 

posledních patnácti letech, decimují otrávené návnady. Podle Václava Hlaváče z 

havlíčkobrodské Agentury ochrany přírody a krajiny se letos na Vysočině už našli celkem tři 

uhynulí orli mořští. Dnes jsou v tomto regionu prokázána už jen čtyři jejich hnízda.  

Dva dravci uhynuli začátkem roku na Třebíčsku. Poté co odborníci potvrdili, že orel nalezený 

u obce Hory byl otráven, našel se další uhynulý pták u obce Kojatín. I tam panuje podezření 

na otravu. Kromě orla tady totiž našli také uhynulého krkavce, káně a zajíce. "Příčinu jejich 

úhynu objasní pitva," řekla třebíčská policejní mluvčí Marcela Lavická.  

Z různých indicií se totiž zdá, že jed na zvířata někdo nastražil. V jednom případě se někdo 

mohl chtít zbavit vyder – u potoka totiž ležela jedna napuštěná ryba. V dalších dvou 

případech byly návnady na poli, určeny byly nejspíš liškám a dravým ptákům.  

Za trávení zvířat hrozí až tři roky vězení. První dravec byl podle jihlavského veterinárního 

ústavu otráven látkou s obsahem carbofuran. Ten se používal v zemědělství jako pesticid, ale 

v zemích Evropské unie byl už zakázán. V Česku byl v prodeji až do prosince roku 2008 pod 

jménem Furadan ve formě postřiku a granulí. Látka je zneužívána právě k přípravě 

otrávených návnad k zabíjení dravých ptáků a šelem. Ptáka může zabít už jen jediná granule, 

umírá během několika minut v silných křečích. Proto jejich použití zakazuje zákon. Otrávené 

návnady však zřejmě nebyly určeny speciálně orlům.  

"Je to mířeno obecně na predátory. Nedovedu si představit, že by někomu vadil orel mořský," 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


dodal Hlaváč. Případů trávení zvířat bude podle něj víc – mrtvá zvířata se podaří najít jen 

náhodou.  

 

(mkk, ve, iDNES.cz)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Světová jednička mezi vědeckými časopisy Science udělala v dnešním vydání z česko–

britského týmu entomologů vědecké celebrity. Vysloužili si to výzkumem můry drsnokřídlece 

březového, která mění barvu podle čistoty životního prostředí.  

 

Lepší indikátor znečištěného životního prostředí, než je můra drsnokřídlec březový, zřejmě v 

přírodě nenajdete. Původně bílý motýl, jehož dokonale maskovala kůra břízy, najednou v 19. 

století v Anglii v letech průmyslové revoluce úplně zčernal. A když se v roce 1975 začala po 

zásahu vlády čistota přírody v Británii opět zlepšovat, vrátilo se můře i původní bílé 

maskování. "Identifikovali jsme dosud neznámý gen těchto černých můr.  

A ten dokazuje, že jeho tmaví současníci jsou potomci kdysi světlých a později kvůli 

zaneřáděné přírodě ztmavnuvších motýlů," vysvětluje profesor František Marec z 

Biologického centra Akademie věd. A dodává: "Zjistili jsme navíc, že se to stalo jen jednou, a 

jde o doslova šokující příběh drastické evoluční přeměny motýla v průmyslových oblastech 

Británie." Výsledky bádání česko–britského týmu jsou natolik zajímavé, že je dnes zveřejňuje 

prestižní časopis Science, který se věnuje jen zásadním vědeckým objevům. Bádání vědců 

obohacuje teorii evolučního vývoje i selekce druhů jako dosud málokterý výzkum.  

Když britská vláda přijala v roce 1975 razantní kroky k obnově krajiny (v níž kvůli znečištění 

zcela dominovala tmavá můra), uplynulo jen několik let a drsnokřídlec opět zesvětlal do své 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


někdejší podoby. "Ještě nedávno dominantního tmavého motýla vytlačily světlé formy 

stejného druhu. Vrátily se. A tmavý drsnokřídlec se stal v Británii vzácností," dodává Marec. 

Světlá barva maskovala skvěle motýla, když byl ve dne přitisknut na lišejníky porostlé kůře 

listnáčů. Poté, co lišejníky spálily kyselé deště a kmeny stromů ztmavly, přizpůsobila se i 

můra. V okolí Manchesteru tak lidé v roce 1898 neznali jiného než černého drsnokřídlece.  

Obdobnými proměnami prošla tajemná můra i v Česku: podle zjištění entomologů se černá 

forma hojně vyskytuje především ve znečištěné Praze, Brnu, Ústí nad Labem či na Ostravsku. 

A překvapivě i na Jižní Moravě anebo ve středních Čechách. Naopak v jižních Čechách se 

drsnokřídlec vyskytuje v podstatě jen v bílém zbarvení. Příčin tmavnutí motýla je více. Kromě 

zčernalých stromů, na nichž byly bílé můry snadnou kořistí pro ptáky, jsou to i těžké kovy, 

které se ve znečištěném prostředí vyskytují. Ty podporují produkci černého barviva melaninu.  

 

(Jan Gazdík)  

 

Foto: Tentýž druh Objev genu, který způsobuje ztmavnutí můry v závislosti na prostředí, 

obohatil i teorii evoluce.  

Foto: AV ČR  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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OLOMOUC Vydělat minimálně sto milionů korun za pouhé tři roky. Téměř nesplnitelný sen 

každého investora by se mohl stát skutečností pro majitele třináctihektarového pozemku 

uprostřed lesa v olomoucké městské čtvrti Lošov. Stačí změna územního plánu, která z 

lokality s příznačným názvem Zlatý důl udělá stavební parcelu pro budoucí novou vesnici. 

Olomoucký podnikatel Oldřich Přikryl koupil deset hektarů bývalé lesní školky a další zhruba 

tři hektary přilehlých zastavěných parcel v polovině roku 2009 od Lesů České republiky. 

Zaplatil za ně přes dvanáct milionů korun. Metr čtvereční jej tedy přišel na přibližně sto 

korun. Změna v územním plánu by mu investici do "lesa" zhodnotila desetkrát až šestnáctkrát.  

Ceny stavebních pozemků v populárním Lošově se totiž pohybují od 1 000 do 1 600 korun za 

metr čtvereční. Ještě donedávna měl soukromý vlastník k takovému zhodnocení slušně 

našlápnuto. Myšlenka na zastavění areálu v lošovském lese nadchla architekty, kteří 

připravují pro Olomouc nový územní plán, a pak i politiky, kteří nápad i přes nesouhlas 

vlastních úředníků pustili do další fáze projednávání územní dokumentace. Majiteli Zlatého 

dolu se dokonce podařilo přimět ke změně názoru krajský úřad, který se zastavěním lesního 

pozemku původně nesouhlasil také. Všechno se nyní pokouší zastavit olomoucké Hnutí Duha. 

Až díky podnětu ekologů magistrát řeší, jestli nepůjde Zlatý důl znovu zalesnit.  

"Okolnosti lošovského případu jsou od začátku podivné. Celá akce je motivována potřebou co 

nejrychlejšího okamžitého zisku na úkor kvality životního prostředí," myslí siMiroslav Kutal 

z Hnutí Duha.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Pokračování na straně B2  

Pokračování ze strany B1  

 

Faktem je, že Zlatý důl už není klasický les. Stavební povolení na výstavbu lesní školky 

vydaly ještě komunistické úřady v roce 1989. Na vymýcené třináctihektarové ploše vyrostlo 

kromě záhonů se sazenicemi jehličnanů i několik budov a silnice nebo také betonové 

zavlažovací kanály. To všechno v areálu zůstalo i poté, co školka po několika letech ukončila 

svůj provoz.  

Právě kvůli staré infrastruktuře architekti územního plánu a olomoučtí politici považují celé 

území za lesnický brownfield, tedy území, které je ekologicky poškozené. Návrh na zastavění 

Zlatého dolu nechali v připravovaném územním plánu i přesto, že zásadně proti nebyli jen 

ekologové z Hnutí Duha, ale i odbor životního prostředí magistrátu.  

"To, že s tím orgány nesouhlasí, se musí reflektovat až v poslední fázi přípravy územního 

plánu. Prostě se chceme rozhodnout až teď," vysvětlil prostoj olomouckých radních primátor 

Martin Novotný a poznamenal, že do schválení nového územního plánu, které se očekává v 

roce 2012, nic není definitivní: "Je to otevřené, prověřuje se to a nikdo neví, jak to dopadne." 

Ekologové i městští úředníci se shodují na tom, že vznik nového satelitu ve Zlatém dole, kam 

by se vešlo i víc než sto rodinných domků, by nevratně poškodil okolní les.  

Podle odborníků lze za ekologickou zátěž považovat jen závažnou kontaminaci půdy 

například ropnými látkami, pesticidy nebo těžkými kovy.  

"Označit jako brownfield momentálně nevyužívané záhony pro lesní sazenice je neseriózní 

matení odborné i laické veřejnosti," uvedl ve vyjádření ke konceptu nového územního plánu 

vedoucí odboru životního prostředí magistrátu Petr Loyka.  

To bylo v červenci loňského roku. V tu dobu nesouhlasil se zastavěním Zlatého dolu ani 

odbor životního prostředí na krajském úřadě, jehož názor je pro změnu územního plánu 

rozhodující. Poté, co si ale Oldřich Přikryl podal žádost o přehodnocení tohoto postoje a co se 

byli krajští úředníci v jeho areálu podívat, změnil kraj už v prosinci názor: "Nelze spravedlivě 

požadovat, aby na předmětných plochách vlastník lesnicky hospodařil bez toho, aby byla 

odstraněna vybudovaná díla, která tvoří ekologickou zátěž na pozemcích." Jak vysvětlil šéf 

krajského odboru životního prostředí Josef Veselský, k přehodnocení dřívějšího názoru 

přispěl i fakt, že ministerstvo zemědělství při prodeji státních pozemků ve Zlatém dole 

konstatovalo, že není ve veřejném zájmu aby pozemky plnily funkci lesa. Ministerstvo 

zemědělství však tvrdí, že to není pravda. "Naopak, skutečnost, že bylo třeba vydání souhlasu 

k převodu, dokládá, že nikdo o charakteru pozemků jako pozemků lesních nepochyboval," 

napsal ředitel odboru státní správy lesů na ministerstvu Jiří Pondělíček. Vyjádření majitele 

pozemků Oldřicha Přikryla se nepodařilo získat. Telefon v místě jeho bydliště několik dní 

nikdo nezvedal a vlastník nebyl k zastižení ani v kanceláři své firmy ve Švédské ulici. Muž, 

který si pronajímá vedlejší kancelář, MF DNES řekl, že svého souseda potkává jen zhruba 

jednou za dva měsíce.  

Dnes, kdy proti plánům na zástavbu Zlatého dolu protestuje i Velká Bystřice, která leží přímo 

pod ním, i krajský odbor životního prostředí znovu zvažuje změnu názoru. "Musíme to 

konzultovat s ministerstvem zemědělství," podotkl šéf odboru Josef Veselský, který přiznal, 

že tím, jaký vliv bude mít nový satelit ve Zlatém dole na okolí, se nikdo na kraji zatím 

nezabýval. "Řešili jsme pouze to, jestli to formálně les je, nebo není." To, jestli Zlatý důl 

může být znovu lesem i prakticky, řeší zase odborníci na životní prostředí na magistrátu. "Ani 

případné další stanovisko krajského úřadu nebude mít vliv na řešení případného zalesnění 

lokality. Je možné, že si objednáme nezávislý posudek celé záležitosti," uzavřel vedoucí 

odboru Petr Loyka.  

 



(Petra Klimková)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Případ Lošov  

 

Olomoucký podnikatel koupil bývalou lesní školku a přilehlé parcely. Věří, že se místo 

promění v lukrativní stavební pozemky.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (ČTK) Lidé se při vycházkách do chráněných krajinných oblastí (CHKO) už nemusí 

bát pokuty za nocleh pod širákem. Pokud nestavějí stan, nepotřebují žádná povolení.  

Zasloužil se o to plzeňský ekologický aktivista Martin Hyťha. Soud mu dal vloni za pravdu ve 

sporu s vládou. A CHKO už se novým výkladem zákona začaly řídit.  

Martin Hyťha se pustil do sporu před třemi roky poté, co mu vláda zamítla žádost o výjimku 

ze zákona, když chtěl přespat v Chráněné krajinné oblasti České středohoří. Na případ 

upozornil Radiožurnál. Aktivista považoval za absurdní, že vláda povolí v CHKO stavět 

například dálnici, ale vadilo jí, že by tam člověk přespal pod širákem. "Soud konstatoval, že o 

výjimku k pouhému přenocování pod širákem podle platné legislativy vůbec není nutné žádat, 

natož aby mi to vláda zamítala," řekl Hyťha, který rozsudek považuje za velké vítězství pro 

milovníky přírody.  

Pouhým přespáním v chráněné krajinné oblasti podle něj téměř nelze způsobit škodu, na 

rozdíl třeba od motoristických závodů, kterým paradoxně vláda výjimku v minulosti dala.  

Pro klasické táboření je však i nadále souhlas zapotřebí – stavění stanů či rozdělávání ohně je 

jinak v CHKO zakázáno.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


– 
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Třináct stacionárních kontejnerů pro drobné elektrospotřebiče z domácností umístí radnice ve 

středu 13. dubna po městě a jeho místních částech. Kontejnery budou mít i zvláštní odkládací 

prostor pro použité baterie a akumulátory. Nasbíraný odpad pak nechá radnice ekologicky 

zlikvidovat.  

 

(dan)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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VIMPERK (vik) Úředníci ministerstva životního prostředí se baví dílem z pera ekologických 

aktivistů. Jde o zápis z porady na téma, jak zastavit nového šéfa Národního parku Šumava 

Jana Stráského, který chce kácet stromy napadené kůrovcem v nejvíce chráněných územích. 

Zápis minulý týden kdosi rozeslal mailem.  

Aktivisté v něm plánují protestní akce, petice i blokádu parku. Úředníky však více zaujaly 

hrubky, překlepy (odmítají "přejetí" nového zákona) a bezradnost účastníků schůzky, kteří 

poukazují na nedostatek peněz, lidí i záminek, jak spor o Šumavu přiostřit. "Nejdůležitější je 

udělat stížnost – co nejdřív, zatím není na co," stojí v dokumentu, kterýmáMF DNES k 

dispozici. "Psalo se to narychlo, za chyby se omlouváme. Není to takový malér jako plány 

pana Stráského," řekl Jaromír Bláha z Hnutí Duha, který na poradě byl.  

 

Více na str. A4  

 

(vik)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Potíže s únikem informací z uzavřených jednání nemají jen politici. Stejný problém nyní řeší 

ekologičtí aktivisté, kteří bojují s vedením Národního parku Šumava. Zápisem z jejich porady 

se teď baví i úředníci ministerstva životního prostředí.  

 

VIMPERK Že mezi ekologickými aktivisty a novým šéfem Národního parku Šumava Janem 

Stráským nevznikne žádné hluboké přátelství, bylo jasné už v lednu, když tento věčně kouřící 

turista a poslední federální premiér do své nové funkce nastoupil. Neuběhly ani dva měsíce a 

ekologové už začali chystat plán, jak Stráského donutit k odchodu.  

Zástupci sdružení jako Hnutí Duha, Zelený kruh či Koalice pro Naturu jej projednávali na 

společné schůzce 16. března. Na ní si stanovili i své cíle. Kromě odvolání Stráského mezi ně 

patří i zamezit přijetí nového zákona o národním parku a zachovat jeho vědeckou radu, která 

se po nástupu Stráského rozpadla. Jak to chtějí dokázat?Hnutí Duha například slíbilo pomoci 

s hromadným posíláním dopisů a e-mailů s dotazy a stížnostmi ministru životního prostředí 

Tomáši Chalupovi.  

"Maily adresované Chalupovi dát na vědomí i Stráskému (Stráský si není jistý a nesouhlas 

veřejnosti mu vadí)," stojí v zápisu z porady. Aktivisté do svého plánu zařadili i blokádu 

těžařů, kteří by chtěli v parku kácet stromy. Počítá se s ní však jen jako s krajní možností. 

Reálnější obrysy má protestní akce, při které by příznivci nevládních organizací celý týden 

bubnovali před ředitelstvím národního parku. Zápis z porady aktivistů však unikl přes internet 

ven. Minulý týden si jej začali mailem rozesílat starostové šumavských obcí i úředníci 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


ministerstva životního prostředí.  

Přečetl si jej i ministr Tomáš Chalupa. "Vypadá to jako vyhlášení války. Svědčí to hlavně o 

tom, že kolem Šumavy propukla hysterie. Takové kroky by věcné a odborné debatě, která by 

byla zapotřebí, neprospěly," uvedl.  

Jaromíru Bláhovi z Hnutí Duha únik informací nevadí. "My nic netajíme. Je to jen neškodný 

soupis nápadů, co bychom všechno mohli podniknout," řekl. Potvrdil však, že vypuzení 

Stráského z křesla šéfa parku je skutečně cílem aktivistů.  

"Nové vedení parku je absolutně nekompetentní, podporuje zájmové podnikatelské skupiny, 

které chtějí na těžbě v parku vydělat," tvrdí Bláha.  

Stráský o poradě ekologů ví, nechce se k ní však vyjadřovat. Trvá však na postoji, kterým si 

sice získal na svou stranu šumavské starosty, ale aktivisty rozpálil do běla. Kvůli boji s 

kůrovcem chce na Šumavě vyhlásit kalamitní stav a umožnit tak kácení napadených stromů, a 

to výběrově i v prvních, tedy nejcennějších zónách parku.  

Rozhodující slovo v tom bude mít ministr Chalupa – ještě nedávno starosta Prahy 6, který se 

se složitými problémy Šumavy teprve seznamuje. "Nechci se tvářit, že všemu rozumím. 

Ministerstvo však určitě nerozhodne v rozporu s doporučením odborníků. Pan Stráský má 

jako ředitel dál moji podporu," vzkázal ekologům.  

Ti se zatím soustředí na to, aby pro svou věc získali podporu veřejnosti. K jejich výzvě k 

zachování šumavské přírody se připojují první známé osobnosti, například prezident Václav 

Havel, režisérka Olga Sommerová či spisovatel Ivan Klíma.  

 

(Antonín Viktora, Václav Janouš)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Těžba v parku  

 

Loni se v NP Šumava kvůli kůrovci vytěžilo 350 tisíc m3 dřeva. V roce 2002 to bylo jen 11 

tisíc m3.  

 

Graf: Zpracované kůrovcové dříví v NP Šumava (v tis. plm.)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (ČTK, iDNES.cz) Ekologičtí aktivisté si v sídle vlády dělají, co chtějí. Už potřetí se 

při protestní akci dostali až k budově, kde v té době jednali ministři. Tentokrát přelezli plot 

Strakovy akademie a přímo před zraky policistů zatloukli do trávníku přes 70 křížů. Ty 

symbolizovaly obce zaniklé kvůli těžbě uhlí.  

Akci Greenpeace vyvolaly přípravy na prolomení limitů těžby uhlí v severních Čechách, které 

minulý týden podpořil premiér Petr Nečas (ODS). Řekl, že pokud se těžební společnosti 

dohodnou smajiteli pozemků, mohlo by se časem dobývat uhlí za územními limity. Akce 

trvala zhruba 15 minut, ostraha aktivisty nabádala, aby přes plot nelezli. Ti neposlechli a na 

zahradu prostě přelezli. Měli s sebou i bustu premiéra. "Velký černý kříž za obce Horní 

Jiřetín, Černice a Litvínov zůstal prozatím ležet na trávě, ale hrobník, který se nápadně 

podobal Petru Nečasovi, u něj netrpělivě postával s lopatou v ruce," popsali členové 

Greenpeace scénář.  

Po čtvrthodině se většina aktivistů vrátila na chodník vedoucí kolem sídla vlády. Policisté je 

odvezli na služebnu k výslechu.  

Po loňském incidentu, kdy aktivisté už podruhé vylezli z podobného důvodu na střechu 

Strakovy akademie, vláda posílila ostrahu objektu dvěma policejními vozy, které v době 

zasedání kabinetu parkují před vládou. Zároveň se ostraha rozrostla o pět policistů školených 

ke zvládání podobných incidentů. Mluvčí vlády Jan Osúchl řekl, že žádné radikální zvýšení 

ostrahy zahrady Strakovy akademie Úřad vlády nechystá vyjma speciálních akcí, jako je 

nadcházející návštěva izraelského premiéra. "Video z akce Greenpeace najdete na 

www.idnes.cz/hrbitov  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(ČTK, iDNES.cz)  

 

Foto: Hrobař Jeden z aktivistů představoval premiéra Nečase jakožto hrobaře obcí ohrožených 

rozšířením těžby uhlí. Policisté jen přihlíželi. 3x foto: Jiří Benák, i DNES.cz  

 

Někteří přelezli přes plot bez opory, jiní po žebřících.  

 

Hřbitov obcí Aktivistům se podařilo zatlouct do trávy 70 křížů.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



– 
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Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS) pomohl ještě jako starosta Prahy 6 ke 

vzniku prvního farmářského trhu v Dejvicích. Nejistý projekt se setkal s obrovským zájmem 

lidí. Stánky s původními výrobky podporuje i ve vládě.  

 

Tomáš Chalupa zná farmářské trhy jako zákazník, organizátor a částečně také jako prodejce. 

V pražských Dejvicích občas vypomáhá u stánků charitativních organizací.  

 

Největším problémem bude podle něj s rostoucí popularitou a počtem trhů udržet kvalitu 

zboží a přesvědčit farmáře, že se jim vyplatí přijet prodávat do měst.  

 

Nedávno jste slavnostně zahajoval novou sezonu farmářských trhů na Vítězném náměstí. 

Navštěvujete trhy nejen jako politik, ale i soukromě tak, aby vás nikdo nepoznal?  

 

Chodím tam s rodinou každou sobotu, ale vzhledem k tomu, jak dlouho jsem dělal na šestce 

starostu, tak se mi nestává, že by mě nikdo nepoznal. Když jsme trhy spouštěli, tak jsem byl 

na výzvědách i jinde, ale jinak zůstávám věrný našim trhům.  

 

Jak se budou farmářské trhy v Česku dále vyvíjet? Není to jen krátkodobá móda?  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Největší problém bude udržet kvalitu.  

 

Všichni chtějí mít farmářské trhy, je to opravdový fenomén, ale nikdo nechce, aby se tam 

nakupovaly potraviny z velkoobchodů.  

 

Tím jste narazil na první problém spojený s farmářskými trhy. Ministr zemědělství Fuksa 

navrhuje kodex pro pořadatele, který by měl zabránit prodeji potravin z hypermarketu. 

Souhlasíte s tímto řešením?  

 

Ano, s panem ministrem Fuksou jsme se dohodli, že v projektu finanční podpory trhů, který 

nabízí ministerstvo životního prostředí, bude tato podmínka zahrnuta.  

 

Kdo by pak prováděl kontrolu a zodpovídal za kvalitu?  

 

Provozovatel trhu. Taková je i naše zkušenost z Dejvic. Provozovatel musel zpočátku 

pokaždé zajít za jedním dvěma stánkaři a říct: "Vy už příště nejezděte, děkujeme." Protože 

prodávali zboží z hypermarketu?  

 

Nejenom proto, ale třeba způsob prodeje zboží nebyl takový, jaký bychom si představovali z 

hlediska korektnosti, etiky, slušnosti, čistoty a podobně.  

 

Druhý problém, který se často v souvislosti s trhy zmiňuje, je, že tady není dostatek pěstitelů.  

 

To je pravda a je to asi vůbec největší problém. Přesvědčit farmáře, aby přijeli, byl i nejtvrdší 

oříšek u nás v Dejvicích. Proto také Praha 6 dělala ze začátku nejdražší trhy v Česku. Ze 

začátku byly stánky zadarmo a všechno se dotovalo, abychom přesvědčili farmáře, že se 

vyplatí přijet, že budou mít tržbu.  

 

Mění se časem postoj farmářů?  

 

Je to vidět na ekonomice. Na začátku loňského roku Praha 6 trhy stoprocentně dotovala, v 

letošním roce ji už nestojí ani korunu.  

 

Trhy v Dejvicích jsou však přece jenom reprezentativním příkladem, který skvěle funguje. 

Jak je tomu na menších trzích?  

 

Slyšel jsem, že podobná situace je i jinde a trhy si na sebe postupně vydělají.  

 

Ještě chvíli to bude trvat.  

 

A proto také ministerstvo nabízí podporu, protože něco jiného jsou velká města, kde je větší 

kupní síla, a něco jiného jsou menší obce.  

 

Zatím si však o příspěvek nikdo nezažádal.  

 

Spousta lidí volá a ptá se na podmínky.  

 

Uzávěrka je až 9. dubna, takže zatím nemáme žádnou konkrétní žádost vyplněnou. To je ale 

normální u většiny projektů. Čeká se na první zkušenosti.  



 

Co si vy nejčastěji kupujete na trhu?  

 

To se mění podle sezonní nabídky, ale jedna z věcí, kterou jsme se naučili na trzích kupovat a 

nahradit jí úplně limonády a džusy z obchodů, jsou mošty. Nejsou jen klasické jablečné, je 

jich mnoho druhů, nabídka je veliká a jsou velmi dobré.  

 

Kupujeme ale také třeba pečivo a vajíčka.  

 

Na ty si ale musím přivstat, protože jsou hned pryč.  

 

(Jan Brož)  

 

Foto: Zakladatel Chalupa stál jako starosta u zrodu fenoménu farmářských trhů.  

Foto: MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Potřetí během půl roku mění program Zelená úsporám svého šéfa. Pověřená ředitelka 

Státního fondu životního prostředí Radka Bučilová odvolala z funkce šéfa programu, který 

rozděluje přes 19 miliard korun, Martina Čecha. Zelené dotace dostal na starost někdejší 

diplomat a volební manažer KDU-ČSL Tomáš Jan Podivínský.  

Informaci o personální změně potvrdila mluvčí fondu Lenka Brandtová, důvody nesdělila. 

"Pan Čech u nás už nepracuje," řekla včera Brandtová. Svůj konec a důvody odchodu nechtěl 

komentovat včera ani Čech. "Nechci k tomu nic říkat, obraťte se na tiskové oddělení," uvedl 

Čech. Řízením Zelené úsporám ho pověřil loni na podzim bývalý ředitel fondu Libor 

Michálek, když odstavil z čela Irenu Plockovou. Ta nakonec z fondu zcela odešla. Čech na 

SFŽP pracoval několik let, působil například jako šéf legislativního odboru. Jeho kroky 

kritizovalo především vedení bývalého ředitele fondu Petra Štěpánka, podle kterého Čechovi 

chyběly manažerské schopnosti a program byl čím dál chaotičtější.  

Podle informací MF DNES skončila včera i náměstkyně ekonomického úseku celého SFŽP 

Andrea Kopecká, kterou na fond přivedl také Libor Michálek.  

Nový náměstek ředitelky, který bude mít na starosti Zelenou úsporám, podle svého životopisu 

působil především v diplomacii, byl například generálním konzulem v Drážďanech, v roce 

2010 byl volebním manažerem KDU-ČSL.  

Změna na postu šéfa Zelené úsporám přichází ve chvíli, kdy by měl fond představit, co bude s 

dotacemi dál. Objem žádostí totiž přesahuje objem peněz, který má fond k dispozici. Mluví se 

o převisu žádostí ve výši přes pět miliard, ale ministerstvo životního prostředí dosud neřeklo, 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


jak velký převis ve skutečnosti je, a chce představit komplexní řešení najednou.  

Původně měla Rada fondu hlasovat o dalších plánech už včera, nakonec však byl materiál 

nejméně o týden posunut.  

Podle informací MF DNES je v tuto chvíli nejpravděpodobnější varianta, že stát sníží podíl 

dotace, ale dostane se na všechny žadatele. Stát chce současně zatlačit především na výrobce 

stavebních izolačních materiálů, aby mu vyšli vstříc a zlevnili kvůli problémům programu své 

ceny. Lidé by tak snížení dotací tolik nepocítili.  

 

(Jan Sůra)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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OSTRAVA Dusí je nejhorší ovzduší ve městě. Jejich děti více než jinde tíží astma. Teď se 

někteří z obyvatel Ostravy-Radvanic a Bartovic bojí dalšího prachu z místní huti. 

ArcelorMittal Ostrava chce totiž modernizovat jedno ze zařízení v ocelárně, takzvané 

kontinuální odlévání oceli. To je sama o sobě pozitivní zpráva. Huť se ale netají tím, že po 

obnově zařízení bude do vzduchu pouštět o 5,5 tuny prachu a dalších jedů víc než dosud. 

Jedním dechem přitom dodává: Zajistíme dostatečná kompenzační opatření, díky nimž na 

jiných místech v huti adekvátní množství prachu ubude.  

S tím však někteří polemizují. Například Petr Jančík, který je vedoucím katedry ochrany 

životního prostředí v průmyslu na VŠB-TUO, ale současně i zastupitelem za hnutí Ostravak, 

říká, že kompenzační opatření navržená hutí dostatečná nebudou. Huť třeba slibuje, že po 

instalaci tkaninových filtrů na aglomeraci Sever ještě o něco víc, než dosud deklarovala 

úřadům, omezí množství emisí prachu vypouštěné do ovzduší. To je ale dle Jančíka jen slovní 

hříčka. "Slibují, že sníží koncentraci prachu z 20 na 18miligramů prachu na metr krychlový 

ročně, ale ve skutečnosti bude ta koncentrace menší než 10 miligramů.  

O žádné snížení tedy ve skutečnosti nepůjde. A nové zařízení na ocelárně navýší množství 

prachu (to má souviset s navýšením výroby – pozn. red.)," říká Petr Jančík. Nesouhlasí s ním 

ale sama huť ani některé úřady. Zástupci obvodu Ostrava-Radvanice a Bartovice a také 

komise pro životní prostředí na magistrátu už řekli, že stavba na okolí žádný negativní vliv 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


mít nebude. "Naše kompenzační opatření považujeme za adekvátní," řekl mluvčí huti Ivo 

Štěrba.  

 

Pokračování na str. B2  

Pokračování ze str. B1  

 

V případě prachu podle Štěrby navržená opatření kompenzují emise vznikající z nové 

technologie zhruba dvacetkrát, v případě ostatních škodlivin jako karcinogenní benzo(a)pyren 

nebo arzen více než desetkrát. Mluvčí zjednodušeně říká, že 5,5 tun prachu, které v 

souvislosti s vyšší výrobou na modernizované lince huť nově za rok vypustí, ubere jinde.  

Starostka OstravyRadvanic a Bartovic Šárka Tekielová se záměrem huti souhlasí.  

Řekla, že rada obvodu dala huti souhlas s modernizací zařízení na ocelárně.  

"Než jsme souhlas vydali, museli jsme si vyslechnout všechny nejrůznější pohledy na tuto 

investici.  

Dospěli jsme k názoru, že kompenzace navržené hutí budou dostatečné," podotkla starostka.  

Stejný názor jako ona měli i členové komise pro životní prostředí, která funguje namagistrátu. 

Podle Petra Jančíka, který je členem komise, to ale svědčí o tom, že město jde na ruku na 

ArcelorMittalu Ostrava. "Toto tvrzení je nehorázný nesmysl. K tomu, aby město k záměru 

zaujalo nesouhlasné stanovisko, by bylo třeba věcných důvodů. A ty chyběly," řekl předseda 

komise pro životní prostředí František Kolařík a dodal, že stanovisko komise je jen jedním z 

dlouhé řady potřebných stanovisek k záměru huti. Ta si modernizaci zařízení v ocelárně 

naplánovala na roky 2011 až 2012. Aby mohla začít, potřebuje ještě několik nutných 

povolení.  

Obyvatelé Radvanic a Bartovic říkají, že prach z ovzduší je třeba odebírat. Nelze ho přidávat. 

"Jsem zvědav, jaké stanovisko dá huti k záměru modernizace zařízení v ocelárně ministerstvo 

životního prostředí tentokrát," přemýšlí Radim Chrapek z Ostravy-Radvanic.  

 

Má huť ArcelorMittal dostat povolení nutné pro modernizaci zařízení? Pište na: 

redova@mfdnes.cz  

 

(Markéta Radová)  

 

---  

 

5,5  

tuny prachu navíc ročně huť vypustí po obnově zařízení v ocelárně. Nahradit to má ubráním 

prachu jinde.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (ČTK) Radnice získají pravomoc vymezit ve městech a obcích zóny, do nichž 

nebudou moci vjíždět starší automobily, které nesplňují určité emisní limity.  

Majitelů novějších vozů se to týkat nebude. I jim však přibude další povinnost a také výdaje. 

Budou si muset koupit a vylepit emisní plakety vydávané ministerstvem životního prostředí.  

Takzvané nízkoemisní zóny se zákazem vjezdu neekologických vozidel by mohly vzniknout 

rok po tom, co radnice nařízení vydá. Úřad stanoví emisní kategorie vozů, které budou moci 

do vymezené oblasti jezdit se zmíněnou plaketou na okně.  

Zóny by mohly být jen v obcích se znečištěným ovzduším, které zároveň mohou motoristé 

objet po silnici stejné nebo vyšší třídy. Mohly by je také zřizovat radnice lázeňských měst.  

Řidičům, kteří by do zóny vjeli "čoudícím" vozidlem, by hrozila pokuta za porušení zákazu 

vjezdu. Výjimku by měli například místní obyvatelé, sanitky, hasiči a některá další auta.  

Zákon počítá i s jednou věcí, jež by měla řidičům vynahradit komplikace. Při zhoršeném 

stavu ovzduší by mohli motoristé jezdit bez dálniční známky či mýtného na úsecích dálnic, 

které mají charakter obchvatu. Úseky by stanovila vyhláška.  

Předloha nyní míří do Senátu.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


– 
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Vždycky když jedu kolem Dukovan, cítím dobro, kterým ta elektrárna na mě působí. Tuto 

větu mi před mnoha lety řekl spolužák ze základní školy, nyní výtvarník. Tím naše debata u 

piva na téma jaderné energie skončila. Přece nebudu někomu rozmlouvat jeho víru, ještě k 

tomu umělci, jenž třeba na argument o nedořešeném ukládání vyhořelého jaderného paliva 

řekne, že je vizuální typ, který "to dobro" vidí a cítí.  

Češi svému jádru věří. Nenazývají to však víra, ale racionální argumenty. Když se z ní 

vyznávají, říkají, že oproti jádru není jiná cesta (dojdou zdroje), je to nejlevnější cesta 

(předražené alternativní zdroje) a je to nejčistší cesta (bez zdroje znečištění). Češi jsou na 

svoje radioaktivní inženýrství náležitě hrdí, milují argumenty a výpočty. Že by mohli počítat 

podle jiné rovnice, neřeší. Proč, když tato tak pěkně vychází. Češi se rozčilují nad 

nevzhledností solárních polí a větrníků, ale chladící věže atomovek se jim líbí. Alternativní 

zdroje a hlavně fotovoltaické elektrárny nenávidí, protože kvůli nim zdražuje elektřina. 

Elektřina sice nezdražuje kvůli nim tolik, jak se původně báli (a jak to do nich někdo s chutí 

masíroval), ale strach zůstal. Že by byla spíše chyba v nastavení systému a v tom, že v Česku 

je každý dobrý úmysl náležitě vytunelován, také neřeší. Je tu přece jádro.  

Češi jádro milují. Více než sedmdesát procent Čechů si přeje rozvoj jaderné energie (průzkum 

STEM z roku 2009). Podle o rok staršího průzkumu Eurobarometr je tuzemská víra v jádro 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


spolu s litevskou největší v Evropě, 64 procent lidí je pro výrobu elektřiny v jaderných 

elektrárnách. Že jsou to stará čísla? To vůbec nevadí, ani nejnovější události kolem 

japonských jaderných elektráren na tom evidentně nic nezměnily. Spíše českou jadernou víru 

ještě více utvrdily. Zapochybovat a omezit další temelínské či jiné jaderné plány? Museli 

bychom být blázni, řekl premiér Petr Nečas. Tentýž premiér, který chtěl ještě před půl rokem 

spolu s tehdejším ministrem životního prostředí Pavlem Drobilem navrhnout Evropské unii 

zařazení jaderné energie mezi obnovitelné zdroje. Drobil už si mohl vzít pár kontejnerů s 

vyhořelým jaderným palivem na svůj politický vejminek, Nečas ještě může zabojovat, aby s 

nimi neskončil třeba v blázinci. Česká jaderná víra je silná. Když mrak s radioaktivitou 

vystoupá nad Fukušimu, Češi si rádi čtou, že zrovna fouká vítr směrem nad oceán. Rádi 

poslouchají vysvětlování inženýrů, že to ve Fukušimě sice bouchlo, ale ne zas tak moc. A 

přikyvují tomu, že i když se tam nakonec použije černobylské řešení (betonový sarkofág), tak 

to není jako v Černobylu.  

Češi milují jadernou energii tak silně, že kolegyně na tomto místě před pár dny napsala, že by 

chtěla předsedkyni Úřadu pro jadernou bezpečnost Danu Drábovou za prezidentku. Jsem také 

pro, neboť u nás nemůže být zemětřesení a Temelín vydrží i pád letadla. A tak by mohla ten 

Hrad vzít klidně na vedlejší úvazek k tomu současnému. Česká jaderná víra je pevnější než 

helvétská. Před návštěvou papeže se říkalo, že Benedikt XVI. míří do nejateističtější země na 

světě. Nebyla to pravda. Češi mají jádro. Na věky věků – a k tomu jim dopomáhej ČEZ.  

 

(Kaerl Škrabal)  

 

Foto: kresba Karla Škrabala  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Budoucnost jaderné energie v Německu posoudí nově také etická komise. Doporučí-li od 

atomu upustit, ovlivní to i ceny energií v Česku.  

 

PRAHA, BERLÍN Budoucnost sedmi odstavených jaderných reaktorů v Německu je stále 

nejistá a s ní i to, jak vysokou částku budou platit Češi v příštích letech za elektřinu. 

Neuvedou-li Němci vypnuté elektrárny znovu do provozu, může cena vzrůst až o deset 

procent. Hrozba výpadku reaktorů o výkonu téměř jako čtyři Temelíny žene ceny elektřiny na 

evropských burzách nahoru. Na energetické burze v Lipsku se už týden drží na dvouletém 

maximu. Situaci neuklidnila ani kancléřka Angela Merkelová. Ta včera oznámila vznik nové 

komise, v jejímž čele bude stát bývalý ministr životního prostředí Klaus Töpfer. Ten se ještě 

před oznámením o ustanovení komise nechal slyšet, že je pro pozastavení všech sedmi 

sporných jaderných reaktorů.  

V nové komisi, nazývané německými médii "Rada moudrých", zasednou kromě politiků a 

vědců například také církevní představitelé. Na rozdíl od již existující bezpečnostní komise, 

která během následujících tří měsíců přezkoumá technický stav reaktorů, bude nově vzniklé 

grémium nahlížet na možná rizika využívání jaderné energie ze společenského pohledu. 

"Bude se zabývat například tím, jakým způsobem je třeba nahlížet na import energie do 

Německa, který by mohl být rizikovější, než výroba jaderné energie v Německu," uvedla 

Merkelová. Dodala, že není schopna v tuto chvíli posoudit, jestli po skončení tříměsíčního 

moratoria budou odstavené reaktory opět uvedeny do provozu.  

Sporné reaktory dosahují celkového výkonu 7 419 megawattů, každý ze dvou bloků Temelína 

má výkon 1 000 megawattů. "Dohromady to je asi pět procent z celkového výkonu Německa. 

Ta energie bude někdy chybět, takže to bude tlačit na cenu elektřiny," komentoval Bohumil 

Trampota, analytik společnosti Atlantik FT.  

O kolik více zaplatí český spotřebitel, je v tuto chvíli těžké posoudit. Na letošní rok jsou už 
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ceny pevně stanoveny a podle Trampoty má společnost ČEZ už prodáno i 75 procent 

elektřiny na příští rok, na rok 2013 pak zhruba 18 procent. Pokud tedy Němci ze svých plánů 

neustoupí, lze v příštím roce počítat s mírnějším nárůstem, o dva roky později se zdražení 

projeví mnohem citelněji. Podle některých odhadů by to mohlo být až deset procent. Výrobci 

energií nechtějí o případném zdražení zatím příliš spekulovat. "Rozhodující pro ceny roku 

2012 a dále bude, jaké rozhodnutí padne po těch třech měsících v Německu," uvedl mluvčí 

ČEZ Ladislav Kříž.  

Na vyšších cenách se odrazí i fakt, že Němci budou muset výpadek něčím pokrýt. Tamní 

odpůrci jaderné energie sice doufají, že se tak stane z obnovitelných zdrojů, trhy však na 

čistou energii nespoléhají. Kromě silové energie jde nahoru rovněž cena zemního plynu, uhlí, 

ale také emisních povolenek. Část výpadku totiž budou muset nahradit uhelné elektrárny, 

které tím pádem vypustí do ovzduší více CO2. Cena emisních povolenek tak stoupla od 

minulého týdne zhruba o dvě eura za kus, tedy na šestnáct eur. Všechny tyto faktory budou 

mít vliv na konečnou výši ceny.  

I kdyby Němci své jaderné reaktory nechali nakonec v provozu, mohl by na tom vydělat ČEZ. 

"Minimálně po dobu tří měsíců bude cena elektřiny vysoká. Toho může využít ČEZ k tomu, 

aby prodal elektřinu na rok 2012 a 2013 za vyšší cenu," vysvětlil Trampota.  

 

(Jan Brož)  

 

---  

 

Jaderné elektrárny v Německu  

 

Reaktory v provozu  

(rok uvedení do provozu /instalovaný výkon v MWe):  

1 Brokdorf (1986 /1 370)  

2 Krümmel (1984 /1 260)  

3 Emsland (1988 /1 329 )  

4 Gröhnde (1984 /1 360)  

5 Grafenrheinfeld (1982 /1 275)  

6 Phillipsburg 2 (1985 /1 392)  

7 Neckarwestheim 2 (1989 /1 305)  

8 Gundremmingen B (1984 /1 284)  

9 Gundremmingen C (1985 /1 288)  

10 Isar 2 (1988 /1 400)  

 

Reaktory k uzavření  

(rok uvedení do provozu /instalovaný výkon v MWe):  

1 Brunsbüttel (1977 /771)  

2 Unterweser (1979 /1 345)  

3 Biblis A (1975 /1 167)  

4 Biblis B (1977 /1 240)  

5 Phillipsburg 1 (1980 /890)  

6 Neckarwestheim 1 (1976 /785)  

7 Isar 1 (1979 /878)  

 

Pramen: Stern, World-nuclear.org  

 

Cena elektřiny na pražské burze  



 

22. 2. 2011  

47,65  

 

60,5  

 

21. 3. 2011  

53,85  

 

Údaje v eurech za 1 MWh  

 

Pramen: Power Exchange Central Europe  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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Šéfka Státního úřadu pro jadernou bezpečnost Dana Drábová v úterý vyjádřila naději, že se 

současná emotivní diskuse o jaderné energetice zklidní a stane se rozumnější. Ale zmírnit 

debatu v době, kdy v japonské jaderné elektrárně Fukušima 1 trvá krizový stav na třech 

reaktorech, možné není. Odpůrci jádra kují železo, dokud je žhavé, a snaží se zvednout 

celosvětové tsunami odporu proti tomuto způsobu získávání energie. Problémy s elektrárnou a 

obavy z radiace tak zastiňují fakt, že obří vlny smetly na japonském pobřeží i rafinerie a další 

továrny. Kolik jedů z nich vypláchly?  

Žádné? Asi opravdu žádné – ďábel pro tuto chvíli a pro většinu světa sedí jen a jen v jádru. 

Ne všechno si ale máme nechat líbit. Když chce rakouský ministr životního prostředí 

Nikolaus Berlakovich zátěžové testy na jaderných elektrárnách v celé Evropě, bylo by na 

místě, kdyby Evropa obratem požádala o bezpečnostní garance na všechny rakouské vodní 

elektrárny. Ty by při devítistupňovém zemětřesení také nevydržely a smetly by alpská údolí. 

(Při devíti stupních Richtera by v našich zeměpisných šířkách nezůstal kámen na kameni.) Jak 

kvalitní je tedy rakouský systém havarijního řízení? Máme právo to vědět. Mají naši jižní 

sousedé krizové plány, nebo lidé bydlí pod hrázemi v odevzdané naději, že zemětřesení nikdy 

nepřijde. Ve střední Evropě asi opravdu ne, ale co třeba letadlo unesené teroristy? Dělá 

Rakousko opravdu všechno, aby katastrofě zabránilo? A co vzorné Švýcarsko – to má 

jadernou elektrárnu se stejným typem varného reaktoru jako ve Fukušimě přímo pod 

přehradní hrází. Kam se poděla švýcarská důkladnost? Když přece všichni víme, že 

stoprocentní bezpečnost neexistuje… Taková argumentace samozřejmě ke klidu nepřidá. 

Omezme se proto na konstatování, že kdyby dnešní svět vznesl požadavky kladené na jádro i 

na další odvětví, došlo by k hromadné likvidaci průmyslu. Jaderný fyzik Janouch tento týden 

v Senátu otevřeně prohlásil, že Švédsko zůstává konkurenceschopné, protože získává levnou 

energii z jádra. Japonská jaderná elektrárna Fukušima 1 se začala stavět v červenci 1967, tedy 

v době, kdy u nás na Hradě seděl Antonín Novotný a Dubček ještě ani nevládl. Japonsko 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


tehdy nebylo zdaleka takovým synonymem industriální špičky jako v následujících dekádách. 

Japonská auta tehdy připomínala dnešní levnější asijská, japonský vývoj těžkého průmyslu 

silně doplňovala průmyslová špionáž. Nyní tato "rachotina" nabourala, a to si ještě při 

samotném zemětřesení vedla nad očekávání dobře.  

Posuzovat celé odvětví podle 40 let starého prototypu však není dvakrát prozíravé. Když 

nabourá embéčko, neodstavujeme moderní škodovky. Nejrozumnější je držet se tradiční české 

střízlivosti amít dobré poradce – jako premiér Nečas, který se nechal slyšet, že česká vláda by 

musela být skupinkou bláznů, kdyby si odstavením elektráren podkopávala 

konkurenceschopnost tak jako dnešní Německo. I když – klidu tím taky nepřidal.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PRAHA Když před několika lety nastupoval tehdy třináctiletý Ostravan Vojtěch Kundrát na 

šestileté gymnázium, netušil ani on, ani jeho rodiče, že už za dva roky bude školu zase měnit. 

Narazil totiž na skvělého učitele chemie, který ho nadchl pro tento obor, a mladík přestoupil 

na chemickou průmyslovku.  

Letos už v kategorii středoškoláků vyhrál soutěž nazvanou Chytrá řešení pro životní prostředí, 

kterou vyhlásilo ministerstvo životního prostředí. Vymyslel, jak pomocí enzymů zbavit 

odpadní vody herbicidů, chemických látek, které se používají k hubení plevelů. "Herbicidy 

taky vznikají, když se voda upravuje chlorem. Můj návrh představuje čistě biologickou cestu, 

jak se herbicidů zbavit ," popisuje Vojtěch Kundrát, student ostravské průmyslové školy 

akademika Heyrovského. Včera mu cenu osobně předali ministr životního prostředí Tomáš 

Chalupa a předseda Akademie věd Jiří Drahoš.  

Student, který navíc získal ocenění Talent roku, svůj projekt zpracovával v Loschmidtových 

laboratořích při brněnské Masarykově univerzitě. Rozhodně počítá s tím, že se bude chemii 

věnovat i v dalším studiu. "Rád bych se zabýval bioorganickou chemií a biotechnologickým 

výzkumem," představuje si. Nebránil by se ani práci ve farmaceutickém průmyslu. Do ciziny 

se mu nechce. "Mnohá zdejší pracoviště jsou dobrá, a některá dokonce špičková," míní 

student chemie.  

 

Dokážou vodu zbavit arzenu  
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V kategorii vysokoškoláků vyhráli Dong Nguyen Thanh a Hung Hoang Dieu, oba původem z 

Vietnamu, kteří se zároveň stali absolutními vítězi celého klání.  

Svou práci dali dohromady pod záštitou pražské Vysoké školy chemickotechnologické a 

Českého vysokého učení technického, kde studují. Hlavním autorem řešení, jak zbavit vodu 

karcinogenního arzenu, je Dong Nguyen Thanh.  

"Studoval jsem ve Vietnamu, díky mezivládní dohodě jsem přišel do Česka dodělat doktorát," 

říká mladý muž, který doufá, že v naší zemi najde i další uplatnění. Zůstat tu chce i jeho 

kolega Hung Hoang Dieu.  

Jedovatý arzen, na který se zatím zaměřili, se do vodního ekosystému dostává například z 

popílku tepelných elektráren či z průmyslových odpadních vod. V Česku tento problém trápí 

hned čtyři kraje – Jihočeský, Karlovarský, Středočeský a Ústecký.  

Autoři obou zmíněných projektů a spolu s nimi tři další dostanou od ministerstva životního 

prostředí po sto tisících korunách.  

 

(Radka Wallerová)  

 

Foto: K chemii přivedl vítěze soutěže učitel na gymnáziu.  

Foto: MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Už dnes existují studie, které ukazují, že za čtyřicet let si při výrobě elektřiny vystačíme bez 

jaderných elektráren, ale i bez uhlí a plynu. Přitom se nemusíme vzdávat hospodářského růstu 

a zbavíme se problémů s uložením jaderného odpadu.  

 

Ačkoliv běžně nesázím, pokud by sázkaři dnes vypsali kurz na konec jaderné renesance (která 

má v Evropě spíše podobu jaderné resuscitace), investoval bych svou nevelkou měsíční 

výplatu.  

Po Fukušimě to bude mít atomový průmysl zatraceně těžké. Základní otázka zní: Pokud se 

chceme zbavit naší současné závislosti na uhlí a ropě, můžeme si zavržení jádra vůbec 

dovolit?  

Pokud by odpověď zněla "ne", každý odmítnutý reaktor by automaticky znamenal více 

kouřících komínů, zbouraných vesnic, kilometrů čtverečních zdevastované krajiny, milionů 

tun skleníkových plynů či eurobankovek do Putinovy pokladničky. Jenže odpověď zní "ano", 

či přesněji "ano, ale...".  

Plánovat energetickou bezpečnost jednotlivých evropských zemí spojených společným 

liberalizovaným trhem je asi stejně efektivní jako vybírat vstupné do kina pouze u jednoho z 

pětadvaceti otevřených vchodů. Pokud chce Evropa skutečně bezpečnou energetiku, musí buď 

spolupracovat, nebo zrušit společný trh. Smysluplná energetická koncepce musí řešit Evropu 

jako celek.  

 

Půjde to i bez jádra  

 

Jak by to mohlo vypadat? Píše se rok 2050. Evropa je propojena novou kapacitní přenosovou 

soustavou. Za normálních podmínek se většina elektřiny vyrábí ve větrných farmách 
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(převážně v oblasti u Severního moře), solárních elektrárnách (převážně v jižní Evropě) a 

takzvaných kogeneračních zdrojích na energetickou biomasu (s těžištěm ve střední Evropě), 

které se vzájemně zálohují. Pokud výjimečně současně na severu nefouká, na jihu nesvítí a 

biomasa výpadek neutáhne, přijdou na řadu plynové elektrárny (které v systému figurují 

pouze jako záložní a špičkový zdroj).  

Zkusme se podívat, jak by mohl vypadat podíl jednotlivých zdrojů na celkové výrobě. Vítr: 

33 %, solární elektrárny: 22,3 %, biomasa: 18 %, voda: 12 %, zemní plyn: 11 % (v roce 2011 

je to přes 21 %), uhlí: 0,2 %, jádro: nula.  

To vše v roce 2050 při konečné roční spotřebě elektřiny 3 543 TWh (tedy 128%dnešní 

spotřeby) a konstantním hospodářském růstu 3,3 %. To moc nevypadá jako návrat do jeskyně 

nebo na strom, že?  

 

Aktivistický blábol?  

 

Jistě, uvedená čísla jsem si snadno mohl vycucat z prstu při cestě tramvají. Jenže nevycucal. 

Vypsal jsem je ze stostránkové studie Energetická (r)evoluce pro Evropu, kterou pro 

Greenpeace a EREC vypracoval Ústav technické termodynamiky při Německém ústavu pro 

letectví a kosmonautiku. Použitá vstupní data (včetně potenciálů jednotlivých zdrojů) 

pocházejí převážně z Evropského statistického úřadu a databází ministerstev průmyslu 

jednotlivých členských zemí. Jedním slovem: mainstream. Plné znění najdete na 

www.energetickarevoluce.cz.  

A pokud vás zajímá, jak by mohla vypadat čistá energetická koncepce pouze pro ČR, klikněte 

někdy na www.chytraenergie.info.  

Lze také namítnout, že takhle budoucnost určitě vypadat nebude. To je jistě pravda. 

Energetická (r)evoluce počítá pouze s využitím dnes známých technologií, přičemž v 

následujících desetiletích jistě lidstvo objeví nové způsoby, jak energii vyrábět i využívat 

efektivněji. V tomto ohledu jde o revoluci veskrze konzervativní. Jejím cílem není plánovat 

budoucnost, ale na konkrétních, důkladně propočítaných číslech dokázat, že změna 

paradigmatu v energetice je možná i se současnou technikou a našimi ekonomickými 

možnostmi.  

 

Proč se vzdát atomových reaktorů  

 

Připusťme, že to Evropa, i ČR, může bez uhlí i jádra zvládnout. Ale proč by to dělala?  

Fosilní paliva jsou v zásadě ze hry. Kromě změn klimatu zabíjejí naše bližní v severních 

Čechách a převracejí tamní krajinu naruby.  

Proč se vzdávat jádra? Tato otázka není triviální. Jaderné reaktory mají stabilní výkon a jejich 

běžný provoz zatěžuje životní prostředí méně než většina fosilních paliv (byť výrazně více 

než většina obnovitelných zdrojů).  

Jenže jejich provoz je nevyhnutelně spojen s promýšlením nemyslitelného. Stejnou nebo 

vážnější havárii než ve Fukušimě by bylo možné v Dukovanech vyvolat technicky poměrně 

primitivním teroristickým útokem (ne, podrobný návod sem opravdu nenapíšu). Že je to 

nepravděpodobné? To byla kombinace devítistupňového zemětřesení a desetimetrového 

tsunami podle důkladných Japonců až do minulého týdne také. Připočtěme závislost ČR na 

dovozu jaderného paliva z Ruska, palčivý problém začátku a konce palivového cyklu 

(ekologicky nešetrná těžba a přepracování uranu, potíž s uložením jaderného odpadu na sto 

tisíc let) a omezené zásoby uranu. Pokud se tomu Evropa (a s ní i Česká republika ČR) může 

vyhnout, měla by o tom začít alespoň uvažovat.  

 

(Jan, Rovenský, vedoucí energetické kampaně, Greenpeace)  



Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Během několika málo desetiletí skončí zásoby ropy a automobily budou muset být poháněny 

elektřinou. Bylo by skutečně velkým neštěstím pro celé lidstvo, kdyby japonská katastrofa 

nějak vážně ovlivnila renesanci jaderné energetiky ve světě.  

 

Ve světě je dnes v provozu více než čtyři sta jaderných energetických reaktorů, které 

poskytují ohromné množství velice levné a velice spolehlivé energie, vyráběné bez zatěžování 

životního prostředí emisemi a skleníkovými plyny. Musíme si navíc uvědomit, že nedostatek 

energie se stává stále větším bezpečnostním rizikem ohrožujícím svobodu a nezávislost 

jednotlivých zemí. Jaderná energie se proto stává strategickou výhodou. Andrej Sacharov již 

v roce 1977 prorocky postavil rovnítko mezi jadernou energii a svobodu Západu. Všechno 

uvedené platí pro Japonsko dvojnásob. Tento stát je chudý na energii. Nemá skoro žádné 

vlastní zdroje fosilních paliv, a je proto prakticky plně odkázán na dovoz energie. Přitom 

spotřeba energie je v Japonsku, v zemi s mimořádně rozvinutým průmyslem, značně vysoká. 

Z tohoto důvodu je naprosto pochopitelné, že Japonsko považovalo a nepochybně bude 

považovat i v budoucnu jadernou energetiku za velice významný nástroj zajištění energetické 

nezávislosti a bezpečnosti země. Proto Japonci vybudovali a provozují přes padesát jaderných 

energetických reaktorů.  

 

Reaktory vydržely  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Zatím je příliš brzo, abychom dělali nějaké definitivní závěry ohledně důsledků zemětřesení 

pro jadernou energetiku v Japonsku. Některé věci jsou však zřejmé už teď. Všech šest 

jaderných reaktorů ve Fukušimě jsou takzvané varné reaktory (BoilingWater Reactor, BWR), 

které se v Česku nepoužívají. Podle zatím dostupných informací ani u jednoho z šesti 

postižených reaktorů nebyl porušen kontejnment – tedy ochranná obálka zabraňující v případě 

havárie tomu, aby radioaktivní materiály z palivových článků unikly do okolního prostředí. 

Problém, který vznikl na několika reaktorech v elektrárně Fukušima, byl způsoben tím, že 

vlna tsunami, vyvolaná zemětřesením, poškodila záložní dieselgenerátory, které mají v 

případě výpadku zdrojů zajistit elektřinu pro rezervní chlazení reaktorů. Protože další 

mobilizované náhradní zdroje elektřiny nestačily, přikročili operátoři ke zcela nestandardnímu 

a nouzovému řešení – chlazení přehřívajících se reaktorů mořskou vodu. Skoro jistě to 

znamená v budoucnosti odepsání těchto reaktorů. Vzhledem k tomu, že elektrárna ve 

Fukušimě je významným dodavatelem elektřiny v Japonsku, bude překonání důsledků tohoto 

japonského zemětřesení zřejmě trvat mnoho let a možná i celé desetiletí.  

 

Ať pokračuje renesance  

 

Pro znepokojenou veřejnost bude zřejmě užitečné připomenout si několik základních 

skutečností. Reaktory pracující v České republice jsou založeny na zcela jiném principu. V 

naší zemi jsou provozovány takzvané tlakovodní reaktory (Pressurized Water Reactor, PWR), 

které mají dva okruhy. To znamená, že pára pohánějící generátory (jež vyrábějí elektřinu) 

nevzniká přímo v reaktoru. Porucha v sekundární části u reaktorů PWR by ponechala 

primární, tedy radioaktivní okruh neporušený.  

"Velkou energetiku", tedy energetiku velkých výkonů, není možné nahradit obnovitelnými 

zdroji. Musíme si uvědomit, že čistý denní přírůstek obyvatelstva na naší planetě značně 

přesahuje dvě stě tisíc osob. Kdybychom jim chtěli zajistit zásobování elektřinou pouze na 

bídném světovém průměru, museli bychom dávat do provozu jeden temelínský reaktor každý 

třetí či čtvrtý den. Během několika málo desetiletí skončí zásoby ropy a automobily budou 

muset být poháněny elektřinou. Odkud ji bude lidstvo brát? Bylo by skutečně velkým 

neštěstím pro celé lidstvo, kdyby japonská katastrofa nějak vážně ovlivnila slibně se 

rozbíhající renesanci jaderné energetiky ve světě. Doufám, že tomu tak nebude.  

 

Hrdinní bojovníci za nic  

 

Důsledky ničivého zemětřesení v Japonsku, jehož síla dosáhla 8,9 stupně podle Richterovy 

škály a které následovaly ničivé vlny tsunami přesahující místy výšku deseti metrů a 

pohazující loděmi a nákladními automobily, jako by to byly dětské hračky, a smetávající 

několikapatrové domy jako domečky z karet, si zatím nikdo nedokáže reálně představit. 

Zřejmě jde o jednu z nejničivějších katastrof, které lidstvo v moderních dějinách postihly. 

Tváří v tvář této katastrofě si najednou uvědomujeme, jak je vlastně člověk bezmocný vůči 

přírodě v zemských, či dokonce v kosmických dimenzích.  

Velkou chybou a osudovým omylem by však bylo, kdybychom z jednoho, jakkoliv 

katastrofálního zemětřesení v jedné zemi chtěli dělat nějaké závěry o budoucnosti jaderné 

energetiky. Jaderná energetika byla v posledních dvou třech desetiletích utlumena hlavně 

činností nezodpovědných "zelených" skupin, které "hrdinně" bojovaly proti jaderným 

reaktorům, a přitom jim nevadilo na padesát tisíc jaderných hlavic (každá z nich deseti- až 

stonásobně silnější, než byla hirošimská bomba) nashromážděných v arzenálech 

supervelmocí.  

 



(František, Janouch, jaderný fyzik)  

 

Foto: František Janouch jaderný fyzik  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BRUSEL (ČTK) Plastové tašky na jedno použití, které svým zákazníkům dávají například 

supermarkety, by mohly být v Evropské unii v budoucnu zakázány. Evropská komise se včera 

nechala slyšet, že se hodlá vážně zabývat "explozí" v jejich výrobě a používání. Zvažovat 

bude i jejich celoevropský zákaz. "Produkce a používání plastových tašek na jedno použití se 

prudce rozrostly," konstatoval na včerejší tiskové konferenci v Bruselu eurokomisař pro 

životní prostředí Janez Potočnik. To je podle něj vidět v přírodě i na mořích. Situace je podle 

něj dlouhodobě neudržitelná. V Evropské unii už sice nějaká pravidla v tomto směru jsou, 

podle komisaře je nicméně vidět, že v Unii existuje touha po jejich posílení. Evropská komise, 

která má v Evropské unii právo přicházet s novými legislativními návrhy, proto spustí široký 

konzultační proces. Jednou z jeho součástí bude i analýza dopadů, jaké by měl celoevropský 

zákaz těchto tašek, podotkl bez dalších podrobností eurokomisař.  

 

(ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

 

– 
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Tisíce lidí ze severních Čech, které ohrožuje těžba hnědého uhlí za takzvanými vládními 

ekologickými limity, mají dostat čtyři roky jistoty. Do roku 2014 se žádné domy nebo 

pozemky kvůli těžbě vyvlastňovat nebudou a stát bude jejich majitele chránit. Od roku 2015 

by však měl stát podle představy ministra průmyslu Martina Kocourka dát od limitů ruce 

pryč. Vše si mají mezi sebou vyřídit majitelé pozemků a nemovitostí s těžaři. Pokud se 

dohodnou, těžbě nebude nic bránit.  

Možná, že to na první pohled vypadá sympaticky, ale takový postup je čistý alibismus. 

Zaprvé: Tato vláda s nejsilnějším mandátem od konce devadesátých let opět předává 

rozhodnutí příští vládě, která přijde po volbách v roce 2014. Jaká je to tedy pro Severočechy 

jistota? Mají se dohodnout s těžaři a odstěhovat se, nebo přijde nová vláda, která třeba řekne 

další těžbě rezolutní ne, a pak je prodej domovů zbytečný?  

Další problém tohoto přístupu je, že stát by se neměl vzdávat jen kvůli strachu rozhodnout, 

zda se v jeho zemi bude těžit uhlí, nebo ne, a nechat tak energetickou politiku státu fakticky 

na vyjednávacích schopnostech uhlobaronů. Navíc, je vůbec reálné, aby se těžaři opravdu se 

všemi majiteli nemovitostí dohodli? Vždycky se prostě najde někdo, ať člověk se silnou 

vazbou na svůj rodný dům nebo nový majitel z řad hnutí Greenpeace, kdo se z domu stojícího 

na ložisku uhlí prostě nehne.  

Co je ještě více nepochopitelné, je přístup po vzoru chytré horákyně v situaci, kdy stát 

zároveň tvrdí, že se bez uhlí vlastně neobejdou teplárny. Více než dvěma milionům lidí by 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


pak prý hrozilo, že jejich domácnost zůstane bez dodávky tepla, nebo jim v krátké době až 

trojnásobně podraží. K takovým závěrům už několikrát došly různé analýzy různých komisí, 

které si ministerstvo průmyslu nebo vláda nechávají za miliony korun znova a znova 

zpracovávat. Pokud je o tak naléhavé potřebě uhlí pro teplárny stát přesvědčen a těmto 

analýzám věří, proč se tak bojí limity prolomit? Buď je to totální neschopnost politiků 

přijmout odpovědnost, nebo té naléhavé potřebě uhlí sami vlastně nevěří.  

Upřímně řečeno, nebýt osobních sporů mezi klíčovým dodavatelem uhlí pro teplárny, firmou 

Czech Coal, a polostátním ČEZ či soukromým Energetickým a průmyslovým holdingem, jež 

se nedokážou dohodnout hlavně na ceně uhlí, tak strašný nedostatek by ho vlastně ani nebyl. 

Ano, uhlí bude méně, ale bude to opravdu katastrofa? Je potřeba vzít v úvahu, že nijak 

závratně zatím neroste spotřeba elektřiny, jež se také vyrábí z uhlí, navíc se stavějí další a 

další neuhelné zdroje. Ať už solární, s kapacitou dalšího obra Temelína, či chystané plynové. 

Takže uhlí pro elektrárny nakonec třeba nebude tolik potřeba a na teplárny ho prostě zbude 

víc. V neposlední řadě se snižuje i poptávka po teplu. Je drahé už teď a v řadě míst Česka se 

vyplatí postavit si u domu raději plynovou výtopnu.  

Rozhodnutí by stát měl tedy přijmout co nejdřív, ne ho odsouvat a další čtyři roky strašit lidi.  

 

(Jana Klímová, redaktorka MF DNES)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Od roku 2015 by měly padnout vládní limity těžby uhlí, které chrání Horní Jiřetín. Bez uhlí 

hrozí konec tepláren, říká ministr Kocourek  

 

PRAHA České domácnosti, které jsou napojeny na centrální zásobování teplem, budou mít v 

příštích letech problém.  

Ceny tepla se totiž kvůli tenčícím se zásobám hnědého uhlí zřejmě do roku 2015 ztrojnásobí. 

Ukázala to analýza komise pro teplárenství, kterou loni v listopadu ustavil ministr průmyslu 

Martin Kocourek.  

K růstu ceny navíc přispěje i zvýšení DPH. Teplo je doposud v nižší, desetiprocentní sazbě, ta 

se však v rámci připravované reformy příští rok zvýší na 14 procent a v roce 2013 by se měly 

sazby sjednotit na 17,5 procenta. Domácnost v třípokojovém bytě by tak zaplatila necelé dva 

tisíce korun za rok.  

Kvůli uhlí by cena dál rostla, už příští rok totiž skončí kontrakty na dodávky této suroviny 

devíti velkým teplárnám v zemi a uhlí na trhu buď není, nebo je mnohem dražší.  

Komise vedená bývalým poslancem ODS Oldřich Vojířem tak potvrdila to, na co už léta 

upozorňují majitelé tepláren, těžaři a k čemu už v roce 2008 dospěla tzv. Pačesova 

energetická komise. Pokud chce Česko udržet systém centrálního zásobování teplem, na který 

je v zemi napojeno 1,5 milionu domácností, bude muset řešit otázku, z čeho teplo vyrábět. 

Polovina všech tepláren totiž spaluje právě hnědé uhlí, přičemž biomasa či plyn, které by ho 

mohly v kotlích tepláren nahradit, jsou mnohem dražší nebo nedostupné v dostatečném 

množství. Další těžbě hnědého uhlí v tuzemsku brání tzv. územní limity stanovené vládou na 

začátku 90.let. A pro všechny dosavadní vlády bylo zrušení těchto limitů zatím 

nepřekročitelné.  

Hlavním argumentem pro zachování limitů je, že by další těžba zlikvidovala Horní Jiřetín a 

Černice na Mostecku a přiblížila by se na půl kilometru k Litvínovu. Tam stojí v cestě těžbě 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


jednak průmyslová zóna, jednak rafinerie Unipetrolu. Kocourek včera na základě výsledků 

analýz teplárenské komise řekl, že vládě navrhne následující postup: do roku 2014, tedy 

funkčního období této vlády, zůstanou limity těžby nedotknutelné. Z horního zákona by mělo 

být zároveň odstraněno ustanovení o možnosti vyvlastnění majetku kvůli těžbě. Od roku 2015 

by měl nastat obrat, vše by se mělo nechat na dohodě těžařů s obyvateli a firmami a vládní 

limity by ztratily platnost. Varianta, že se těžařům podaří úplně se všemi se dohodnout, je 

však značně nepravděpodobná. Proti jakémukoliv bourání se opakovaně vyjádřil jak 

místostarosta Horního Jiřetína Vladimír Buřt, tak starosta Litvínova a poslanec Milan 

Šťovíček (VV).  

Na prolomení limitů má naopak zájem skupina Czech Coal vlastněná finančníkem Pavlem 

Tykačem, které nynější doly na Mostecku patří a za limity má své další dobývací prostory.  

 

Uhelná renta  

 

Kocourek také navrhne, aby se do novely horního zákona, jež se má začít připravovat příští 

rok, zakotvila platba renty z vytěžených nerostných surovin, tedy i z uhlí. Dále by měl mít stát 

právo určit, na co se uhlí použije. Pak by mohl říci, že na něj mají předkupní právo teplárny. 

"Stát by z těžby měl něco mít a zároveň by mohl vyjednávat u těžařů, na co má být ta 

surovina použita," řekl Kocourek.  

Podle největšího těžaře hnědého uhlí, Severočeských dolů, by renta neměla být problém. "Z 

těžby uhlí se už dnes platí poplatek, a to 1,5 procenta z ceny. Sneslo by to zvýšení do pěti 

procent," uvedl mluvčí dolů Vladimír Budinský. Severočeským dolům by nevadilo ani 

předkupní právo tepláren, podle Budinského by se však muselo ujasnit, zda by se to 

vztahovalo i na zdroje vyrábějící jak teplo, tak elektřinu. Klíčové by však rozhodnutí bylo pro 

Czech Coal, který už nyní žádá o prodloužení těžby v dole Vršany. Ministerstvo životního 

prostředí firmě v rámci řízení řeklo, že dá souhlas, jen když bude 60 procent prodávat právě 

teplárnám. To Czech Coal odmítl. Podle Kocourka k tomu dělá ministerstvo nyní právní 

analýzu, ale současné zákony podle něj spíše takové omezení prodeje uhlí neumožňují.  

 

(Jana Klímová)  

 

Foto: Sloje se tenčí Zásoby uhlí, na které těžaři dosáhnou, se začínají tenčit. Těžební stroje na 

severu Čech narážejí na územní limity a teplárny marně shánějí levné uhlí.  

Foto: Dan Materna, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Jako předsedu poslední československé vlády nebo ministra už si ho moc lidí nevybaví – 

přitom patřil k nejvýraznějším politikům 90. let. Odchod z vysoké politiky ho nikdy netrápil – 

víc ho baví politika místní. Nový šéf Národního parku Šumava. Jan Stráský.  

 

"Příroda je nepřítel, a proto se musí proti ní bojovat!" – opravdu jste autorem této věty?  

 

Myslím, že ano. Těm, co pochybují, že i tento pohled na přírodu je správný, bych doporučil, 

aby prožili tsunami, horskou bouři nebo přirozený požár. Vhodné by bylo i setkání se 

zvířetem, které je silnější než člověk. Myslím, že člověk by se neměl chovat, jako že je pán 

přírody. Ale na druhou stranu nemůže jen na přírodu koukat s tím, jak je na něj hodná.  

 

Takže vaše věta se vztahuje na situaci, kdy je příroda nebezpečná.  

 

Ano. To je skoro pořád.  

 

Jak nebezpečná je příroda v Národním parku Šumava?  

 

Například je ještě trestně nedořešený případ, kdy na turistku spadl suchý strom a zabil ji. 

Šumava je tak málo zalidněná, že někde nemáte třeba čtrnáct kilometrů šanci dostat se k 

živému člověku, a dokonce ani zavolat mobilem. A to mi připadá pro maminky s dětmi, které 

by se chtěly vydat na túru, taky docela nebezpečné. Přesto je zvu, ale toto by měly vědět.  

 

Existuje v Čechách nějaký ochránce přírody, jehož názoru si vážíte a který je vám svým 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


pohledem na přírodu blízký?  

 

Ve vědecké obci vidím stejný díl těch, kteří zastávají mé názory, jako těch, kteří mají názory 

opačné. To zásadní, čím se tyto dva tábory liší, je rozsah a obsah ochrany přírody lidským 

zásahem. Názor, že není třeba v přírodě budovat cesty, aby měli kudy přijet hasiči, protože 

příroda si poradí sama, ten je mi cizí.  

 

Jak vážně budete ekology brát při svých rozhodováních?  

 

Jejich názory mne zajímají, ale zodpovědnost nesu já. Oni se nikomu nezodpovídají.  

 

V jaký moment se z ekologa stává ekoterorista?  

 

Nevím (smích). Když nás nutí přitakat, že žába je víc než člověk. Je to velmi zjednodušené, 

ale vy mi rozumíte.  

 

Nebyl Martin Bursík takový typ?  

 

Žádný jeho výrok o žábě jsem nezaznamenal, ale že nám tady nechal tak namnožit toho 

kůrovce, to skoro odpovídá oné definici.  

 

Ano.  

 

Býval jste výrazným konzervativním politikem ODS – připadá vám postup ministra ODS 

Tomáše Chalupy při výběru vás jako šéfa Národního parku Šumava konzervativní?  

 

Neumím to posoudit a ani to soudit nechci.  

 

Nedovedu si představit, že jako ministr byste po vypsaném výběrovém řízení na nějaké místo 

odsunul všechny, kteří se s požadovaným vzděláním přihlásili, a vytáhl si někoho z výběrové 

komise.  

 

Nevím, asi ne, ale to je těžké hodnotit. Já ale požadované vzdělání splňuji – bylo tam 

přírodovědecké nebo ekonomické.  

 

Jste-li doktorem filozofie, obávám se, že nejste ani ekonom, ani přírodovědec.  

 

Studoval jsem dohromady filozofii a ekonomii, za komunistů se to jinak nedalo.  

 

Oni dospěli k přesvědčení, že filozofie nás neuživí, takže jsme museli studovat obory dva.  

 

Než se ministr rozhodl, že se z člena komise na výběr šéfa národního parku stane šéf 

národního parku, svěřil se vám s důvodem svého avantgardního postupu?  

 

Nesvěřil. Jeho argumenty na výběrové komisi nezazněly. Prostě sdělil, že si z těch tří, které 

jsme mu doporučili, nevybral.  

 

Asi nejožehavější věci, které řešíte v těchto dnech, jsou návštěvní řád a splavnost Vltavy. Na 

čem čekáte, že se to zasekne?  

 



Nejspíš na tom, zda by se do návštěvního řádu, který má začít platit 1. května, měly 

promítnout přísnější podmínky pro splavnost.  

 

Myslím, že jako kompromisník bych dokázal prosadit kompromis, kdyby druhá strana 

netrvala na tom, že musíme zároveň schválit i podmínky na rok 2012, které by znamenaly de 

facto konec individuálního splouvání do 61 centimetrů vody. Místo sto dvaceti lodí, které 

splouvaly loni, by mohlo 28 lodí s doprovodem a jinak nikdo.  

 

Co se stane v okamžiku, kdy kompromis neprojde?  

 

Když to bude rozporovat byť jen jedna obec, tak má rada národního parku povinnost problém 

předat ministrovi. Ministr má povinnost ještě jednoho dalšího jednání a pak má právo zvolit 

takový návštěvní řád, který sám uzná za vhodný.  

 

Což vypadá jako pro vás optimální zakončení sporu, ne?  

 

To nevím, z čeho tak vycházíte. Já ministra tolik neznám, abych si to troufl tvrdit.  

 

Vycházím z toho, že když už ignoroval výběrové řízení, tak si jistě na post šéfa národního 

parku vybral člověka, který je mu svým pojetím ochrany přírody blízký.  

 

Tato myšlenka vypadá rozumná, ale na Šumavě už dávno nic rozumného není. I on musí 

respektovat zákon a zákon je u nás razítko posuzovatele, tedy jakési obdoby soudního znalce 

pro ochranu přírody. To on rozhoduje.  

 

Jaké jsou podle vás dvě největší absurdity, které doprovázejí rozhodování okolo Šumavy?  

 

Považuji za absurdní, když se určitá část odborné veřejnosti domnívá, že Šumava, která byla 

donedávna hospodářským lesem, získala přesunem do kategorie chráněný les kvalifikaci 

chránit se sama. Ale možná, že to absurdní není. Možná ta druhá strana chce, aby ten kůrovec 

tu Šumavu sežral.  

 

Možná tam kůrovce nasadili sami, co říkáte?  

 

Já už se tomu ani nemůžu smát. Jejich strategie tomu odpovídá. Když pan ministr Bursík 

rozhodl, že po Kyrillu necháme stromy v druhých zónách, tedy s nižším stupněm ochrany, bez 

ošetření, tak tam nechal teplou líheň pro kůrovce. Žaloba na tento postup ze strany obcí leží u 

soudu. Takže na vaši otázku: kůrovce nenasadili, jen mu dali dokonalé podmínky k 

maximálnímu množení.  

 

Absurdita číslo dvě?  

 

Takzvaní ochránci přírody razí myšlenku, že nejlépe se příroda ochrání, když tam nebude 

chodit člověk. Zatímco já říkám, že tento nejvyšší typ ochrany je přípustný jen zcela ojediněle 

a výjimečně. Když mi někdo řekne, že kvůli množení jednoho živočišného druhu nebudu dva 

měsíce chodit na své oblíbené místo, asi to pochopím. Ale když někdo kvůli tomu zavře sedm 

a půl tisíce hektarů a prohlásí ho takzvaně dočasně uzavřeným územím, podobnost s 

dočasným pobytem sovětské armády přestává být komická.  

 

Ale soud toto rozhodnutí o dočasně uzavřeném území zrušil, je to tak?  



 

Naštěstí. Přitom vím dobře, že jsou tu místa, kam by se chodit nemělo – ať už proto, že to 

někoho ruší, nebo proto, že se tam prostě můžete utopit. A mě teď čeká taková území, kterých 

je dnes sedm a půl tisíce, znovu posoudit. Tipuju, že jich zůstane tak dva tisíce a drtivá 

většina z nich bude zavřena jen ve zdůvodněné sezoně.  

 

Máte pocit, že se na tomto kroku shodnete s vaší vědeckou radou?  

 

Samostatná vědecká rada neexistuje, existuje jen jedna rada národního parku. Jsou v ní také 

nějací vědci, pochopitelně. Ale já obě dnes existující sekce sjednotím do jednoho tělesa.  

 

Dotaz zůstává: přistoupí vědci v radě na podstatné snížení počtu míst, kam se nesmí?  

 

Budou mi muset zdůvodnit, proč můj názor případně neberou. Ale podle toho, jak se vědci 

chovají teď po tomto zásahu soudu, máme šanci se shodnout.  

 

Podle vašich slov se zdá, že jste vědce ve vaší radě už zpacifikoval – byli to oni, kteří vás v 

nové funkci přivítali otevřeným dopisem, že?  

 

Já jsem jim hezky odpověděl a od té doby je klid. Uvidíme se 7. března.  

 

Takže zoči voči jste se s nimi od svého nástupu nesetkal.  

 

Ne. Myslím, že ani s jedním.  

 

Už jste naznačil, že se celkový počet členů rady národního parku sníží. Koho budete 

vyhazovat?  

 

(úsměv) Ne, ne. Počítám s tím, že udělám to, na co mám právo: najmenuji si takovou radu, 

jakou chci.  

 

To se docela snadno říká, že se s radou shodnete, když si ji sám vyberete, ne?  

 

Tak to by napadlo každého, ale mám v úmyslu tam dát i vědce, se kterými si moc nerozumím. 

Nepotřebuji radu, kde mají všichni stejný názor jako já.  

 

Ale potřebujete radu, se kterou se ve finále dohodnete. Kolik ze stávajících vědců, kteří vám 

napsali ten hezký otevřený dopis, v ní zůstane?  

 

Zaprvé ten dopis jako všechny dopisy za poslední léta podepsalo stejných 14 lidí, vědců tam 

máme asi dvacet. Takže nejsou jednotní ani vědci, kteří v radě jsou. Víc vám v danou chvíli 

neřeknu, ale rekonstruovat radu chci až po schválení návštěvního řádu.  

 

Jaký dneska máte vztah k Václavu Klausovi?  

 

Až do sarajevského atentátu jste byl jeho věrným spolustraníkem.  

 

Sarajevský atentát nebylo moje dílo a já jsem nebyl na jeho straně. Odešel jsem z ODS kvůli 

zatajeným 150 milionům z privatizace Telecomu. S Václavem Klausem se známe přes 

čtyřicet let a jsme přátelé i přes jeden okamžik nesouladu. Když jsem od něj před asi dvěma 



měsíci přebíral prezidentskou medaili, říkal jsem mu, jak to bude vzhledem k blízkosti našich 

chalup bezvadné, až mu vyprší mandát a my budeme běhat spolu po přírodě kolem.  

 

Mám strach, že toho už nenaběháme tolik jako v předchozích dekádách.  

 

---  

 

Jan Stráský  

 

Narodil se v roce 1940 v Plzni. Vystudoval filozofii a politickou ekonomii na Filozofické 

fakultě UK. V letech 1964–1969 byl členem KSČ. Pracoval ve Státní bance československé, v 

letech 1990–1991 byl náměstkem generálního ředitele Komerční banky. Od května 1991 do 

července 1992 byl místopředsedou vlády ČR, později se stal předsedou poslední 

československé vlády. Působil jako ministr dopravy a později ministr zdravotnictví 

samostatné České republiky. Byl zakládajícím členem ODS. V lednu 1998 z ODS vystoupil a 

vstoupil do Unie svobody. V roce 2006 se stal předsedou Klubu českých turistů. 14. února 

2011 byl jmenován prozatímním ředitelem NP Šumava.  

 

PŘÍMO K VĚCI  

s Barborou Tachecí  

 

Jejíma očima  

 

Trochu jsem se toho setkání bála. Protože naposledy, když jsem mu před pusou držela 

mikrofon, se psal rok 1998. A dvanáct let dokáže i věci nevídané. Jenže jemu ubylo pár vlasů 

a jinak se nehnul o píď: kancelář zakouřená, úsměv široký a opálení hodné do slunce 

zblázněného pubertálního děvčete. Výsledek Lyžařského přejezdu Šumavy, který o víkendu 

nejen absolvoval, ale taky celý zorganizoval. Když jsem ho pochválila, že se nenechal zmást a 

vydržel po celá ta léta kouřit, usmál se a pravil: "Ale já vám to říkal už tenkrát – jediný den v 

mém dospělém věku, kdy jsem nekouřil, proběhl ve výšce 6 000 metrů v Himálaji, kde mi 

nehořela ani sirka, ani zapalovač."  

 

Foto: Jan Stráský  

Foto: Ladislav Němec, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BESKYDY (dan) - Brněnští přírodovědci z Akademie věd začali v Beskydech pokládat 

speciální pasti na rysy. Chtějí těmto šelmám na krk umístit speciální obojky s čipem GPS. 

Díky němu pak budou moci přes navigační satelity sledovat pohyb rysů.  

"Z obojku získáváme informace o denní aktivitě jedinců, o jejich pohybu nebo případně 

úhynu," popsal Petr Koubek, pracovník Akademie věd, s tím, že místa, kde se pasti nacházejí, 

nemůže prozradit. "Je to citlivá záležitost. Konkrétní místa znají pouze určení lidé," uvedl 

Koubek. V následujících třech letech tak turisté a návštěvníci Beskyd budou nacházet v lesích 

pasti, které tam umístili zoologové.  

"Prosíme návštěvníky, aby instalovaná zařízení nechali, tak jak jsou. Stojí nás to spoustu 

práce, vše slouží k vědeckým účelům a ochraně přírody," vyzval návštěvníky hor Koubek s 

tím, že do terénu umístí i takzvané fotopasti, které budou pořizovat obrazovou dokumentaci o 

pohybu rysů.  

Včera vyrazili do terénu i místní pracovníci Chráněné krajinné oblasti Beskydy. Odstartovali 

počítání velkých šelem. Šelmy v Beskydech budou ochránci sčítat až do neděle. Sledují 

hlavně takzvané pobytové znaky. "U medvěda jsou to třeba stopy po drápech na kmenech 

stromů nebo nalepené chlupy na pryskyřici," vysvětlil František Šulgan z CHKO Beskydy. 

Orientačně se v regionu Chráněné krajinné oblasti Beskydy pohybuje asi pět medvědů, 

patnáct rysů a pět nebo více vlků.  

 

(dan)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Když se na konci ledna oteplilo, lidé očekávali příchod jara. Opak je pravda. Nyní silně mrzne 

a zima má být až do půlky března. Hrdinové filmové trilogie Doba ledová by jásali – prý je to 

známka přicházejících studených let.  

 

Česko svírá krutý mráz. Na horách i ve městech padají teplotní rekordy. Naši předkové by 

řekli, že je mráz jako křen nebo zima jako na vidrholci. Byť jen krátké čekání na zastávce 

autobusu či tramvaje se pro mnohé stává nepřekonatelnou obtíží. Podle řady meteorologů si 

musíme zvykat. Přichází období tuhých a dlouhých zim – takzvaná malá doba ledová. S 

teplotami hluboko pod bodem mrazu zápasí v těchto dnech zejména Jizerské a Krušné hory, 

Šumava a Beskydy. "Je to dáno reliéfem krajiny. I díky tomu se k nám dostal studený suchý 

vzduch ze severovýchodu. Navíc se zde na rozdíl od jiných krajů nevytvořila nízká oblačnost 

a nefoukal vítr. Proto ty extrémně nízké teploty," vysvětlil pozorovatel Českého 

hydrometeorologického ústavu ze stanice v Šindelové, kde včera bylo skorominus 22 stupňů, 

Rudolf Kovařík.  

V nížinách bylo jen o fous tepleji, tedy i ve zmiňovaném lese Vidrholci, který se dostal do 

českých pranostik jako mrazivé místo možná spíše proto, že tu pocestné při cestě z Českého 

Brodu do Prahy přepadávali loupežníci. Dnes se les nazývá Klánovickým a metropole jej 

pohltila.  

Přitom ještě před pár týdny bylo prakticky jarní počasí – stromy začaly pučet, lidé se slunili 

na balkonech a motorkáři vyrazili na projížďky.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Odsouvá se začátek matějské pouti, v zimě by děti nepřišly  

 

Nyní je i přes den teplota pod nulou, kvůli mrazům se nehledě na dnešní svátek svatého 

Matěje odsouvá zahájení pražské matějské pouti o týden a první závan jara meteorologové 

předpovídají až na polovinu března. Proč je tedy takový mráz, když se stále hovoří o 

globálním oteplování?  

Právě globální oteplování může mít podle meteorologů paradoxně za následek chladnější 

zimy v Evropě. "Na první pohled se zdá nemožné, aby oteplování atmosféry vedlo k 

chladnějšímu počasí v některých oblastech světa. Ukazuje se, že to možné je, a vysvětlení 

není tak složité," píše ve svém blogu Alexander Ač zÚstavu systémové biologie a ekologie 

Akademie věd. Upozorňuje na studii klimatologa Vladimira Petoukhova z Institutu pro 

výzkum vlivu podnebí v Postupimi. Ten předpověděl mrazivé dny letošní zimy (přišly na 

konci prosince a nyní na konci února) už v listopadu. Odvolával se na pozorování ledu v 

Barentsově a Karském moři.  

Úbytek mořského ledu v Arktidě totiž podle něj vyvolává silné anomálie v atmosférickém 

proudění a zvyšuje pravděpodobnost vpádu studeného vzduchu do rozsáhlých oblastí na 

severní polokouli. "Tyto anomálie by mohly ztrojnásobit pravděpodobnost studených zimních 

extrémů v Evropě a severní Asii," řekl na začátku zimy Petoukhov. Když v létě před pěti lety 

roztála moře v Arktidě, přišel do Evropy "holomráz". To samé se stalo loni a letos vědec 

úbytek ledu zaznamenal opět.  

 

Když válku zastavila dlouhá zima a když se v létě dařilo vínu  

 

Současní Evropané jsou "zhýčkaní". Dvě poslední staletí bylo totiž na kontinentu vlastně 

teplo. Mnozí meteorologové tvrdí, že teplé období střídá studené a to se stále opakuje. 

Francouzský historik Emmanuel Le Roy Ladurie, který pročítal středověké evropské kroniky 

a studoval záznamy o počasí, již před třiceti lety dospěl k závěru, že od začátku 14. století 

nastala nejen v Evropě "malá doba ledová". Ta se vyznačovala studenými jary a vlhkými léty.  

Předcházelo jí takzvané středověké klimatické optimum vyznačující se výrazně teplým 

podnebím, což mělo vliv na úrodnost a také na populační explozi. Lidé se stěhovali do dříve 

neobyvatelných horských oblastí, Čechy tehdy byly plné vinic.  

Studené počasí, které přišlo poté, naopak přineslo hladomory, pokles populace. Za husitských 

válek v 15. století vojáci opouštěli bojiště už na začátku listopadu, protože i v nížinách tou 

dobou ležel sníh. A v něm se špatně válčilo, jak popisují dobové kroniky.  

V polovině 19. století chladná perioda odešla a po téměř 500 letech se naše planeta opět 

začala oteplovat.  

Nyní jsme prý na prahu další malé doby ledové. A stejně jako před staletími lze očekávat, že 

tuhá zima v následujících desetiletích, ba staletích bude trvat čtyři měsíce a sníh a mráz bude 

sužovat i nížiny.  

 

(Petr Švec)  

 

---  

 

FAKTA  

Jak se vyrovnat s tuhými mrazy Chodci a děti Nynější tuhé mrazy spolu s rizikem nachlazení 

přinášejí i nebezpečí omrzlin. Hlavně děti jsou ohrožené. Lidský organismus je ze 60 procent 

tvořen vodou, která se vlivem působení mrazu mění v led a následné krystalky, které 

poškozují cévní stěny a omezují průtok krve. Omrzliny hrozí nejčastěji nosu, uším, bradě, 

prstům. Je důležité je chránit nejen před mrazem, ale i před vlhkostí a větrem – ty účinek 



mrazu zvyšují. Důležitý je přísun energie – pití a jídla. Děti do dvou let by neměly při teplotě 

nižší než -10 stupňů vůbec chodit ven, kojenci už při -5 °C.  

 

Pejskaři  

Zvířata se mrazu přizpůsobí, přesto odborníci doporučují chovatelům, aby zkrátili vycházky 

psům i kočkám. Zvířata žijící venku by měla být častěji krmena, aby měla více energie. Psům 

zvyklým na maso se má podávat vařené. Je třeba dbát také na dostatek vody a aby v miskách 

nezamrzala. Potíže mohou nastat u exotických tvorů, například papoušků. Ti se mrazům musí 

vyhýbat.  

 

Řidiči  

V mrazivých dnech mají problémy se studenými starty především majitelé vozidel se 

vznětovými motory. Jejich spuštění je závislé i na kvalitě nafty. Ta je totiž oproti benzinu na 

pokles teplot mnohem citlivější. Z nafty se v mrazu uvolňuje parafín, který je podobný vosku 

– ten pak může zanést potrubí či filtry. České normy předepisují, že nafta musí být natolik 

kvalitní, aby se parafín nezačal uvolňovat z nafty do -20 stupňů. Pokud se tak stane, motor v 

lepším případě "netáhne", v horším zhasne a už nenaskočí. Problémům lze předejít, pokud 

naředíte naftu benzinem v poměru maximálně 1:10.  

 

Foto: Pozor na omrzliny Děti do dvou let by podle lékařů neměly při teplotách pod -10 stupňů 

chodit ven.  

Foto: Iveta Lhotská, MF DNES  

 

Procházka na ledě Na zamrzlou přehradu Mšeno v Jablonci nad Nisou se v těchto dnech 

odváží nejen bruslaři a hokejisté, ale i maminky s kočárky.  

Foto: Bořivoj Černý, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Nemůžeme mít hydroelektrárny, protože naše průmyslové podniky neuživí. A co biomasa? 

Přece nenařídíme mladoboleslavské Škodovce, aby vyráběla energii ze šťovíku, když do 

Evropy vtrhli Číňané s levnými auty.  

Muammar Kaddáfí by pro nás měl být symbolem k procitnutí z toho, že pokud světová 

ekonomika na něco v tomto století "dojede", tak to nebude globální oteplování, ale energetika.  

Zatímco v Česku padají rekordy v mrazu a na Jablonecku bylo v noci z úterý na středu minus 

25,7 stupně, Kaddáfí dal podle spekulací amerického časopisu Time svým bezpečnostním 

složkám příkaz sabotovat libyjská ropná zařízení.  

"Místním kmenům, které se postavily proti němu, chce dát plukovník najevo, že vybrat si 

mohou jedině mezi ním a chaosem," uvedl Time.  

 

Průšvih má zelenou barvu  

 

Libye je dvanáctým největším vývozcem ropy na světě. Jelikož v ceně ropy je zahrnuto i 

riziko, že nestabilní bude celý Blízký a Střední východ, je surovina nejdražší za poslední dva 

roky.  

Jde o vaši peněženku – je třeba začít brát vážně riziko výpadků dodávek ropy, plynu a 

elektřiny.  

Netvrdím, že zítra podraží benzin a že si máte dnes místo večeře s protějškem dojít naplnit 

kanystr. Ale je vám asi jasné, že dříve či později se každý problém se zdroji ropy, plynu nebo 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


elektřiny přenese na spotřebitele nebo firmu. Přece to nebudou platit těžaři ze svého zisku… 

Jistěže jako Češi nic s Kaddáfím nezmůžeme. Ale v našem zájmu je pustit z hlavy fascinaci 

globálním oteplováním a namísto něho zapřemýšlet komplexněji o energetice. Někteří čeští 

politici příliš "zezelenali". Neváhali rozdat z vybraných daní kupu peněz na dotace 

soukromníkům na solární elektrárny. V době, kdy se následkem recese poptávka po elektřině 

v Německu v roce 2009 vrátila na úroveň roku 1992 a v Česku propadla spotřeba elektřiny na 

úroveň roku 2005, my jsme začali nesmyslně dotovat nabídku za velké peníze. Jak tedy malé 

Česko může odpovědět Kaddáfímu? Všichni ideologičtí ekologové i politici by se měli 

uklidnit a nechat průmyslníkům klid na práci. Podle nejnovější analýzy Českého statistického 

úřadu klesla energetická náročnost výroby v české ekonomice (vyjádřená jako podíl spotřeby 

energie na HDP) za posledních deset let o 23 procent. Za stejné období poklesl tento ukazatel 

v Evropské unii o 15 procent.  

Firmy samy investují do ekoinovací, zefektivňují výrobu. Nepotřebují k tomu rady politiků 

ani jejich regulace. Poptávka po kvalitě života a ekologii s ekonomickým růstem sama 

poroste. Lidé si prostě řeknou: "Chceme lepší životní prostředí." Pro fajnšmekry: Doporučuji 

vygooglovat si tzv. Kuznetsovu environmentální křivku.  

Poté, co zavrhneme ideologii a budeme se rozumně bavit, měli bychom si jasně říci: Co 

kromě závislosti na ropě a plynu, se kterou nic moc nesvedeme, budeme v energetice dělat?  

 

Síla českého jádra  

 

Ve vší skromnosti, tady je můj názor: Plyn a ropa jsou a budou drahou záležitostí, o čemž se 

právě přesvědčujeme.  

Nemůžeme mít hydroelektrárny, protože naše průmyslové podniky neuživí. Můžeme začít 

stavět nové uhelné elektrárny, ale to nám v politice snižování emisí asi těžko pomůže. A co 

biomasa? Přece nenařídíme mladoboleslavské Škodovce, aby vyráběla energii ze šťovíku, 

když do Evropy vtrhli Číňané s levnými auty.  

Náš přínos českému státu a vůbec energetické politice Evropy může být v jaderných zdrojích, 

energetických inovacích založených na jaderné bázi. Stát by měl škrtnout veškeré dotace na 

obnovitelnou energii, které deformují trh. Budoucnost je ve výzkumu a výstavbě jaderných 

reaktorů nové generace. Snažím se to napsat dost natvrdo, protože přesné a jasné stanovisko 

potřebuje ekonomika od politiků.  

Jak to naopak nedělat:mezi závěry z mimořádného únorového summitu Evropské unie je 

konstatování, že je ohrožen cíl do roku 2020 snížit spotřebu energií o 20 procent. Lídři také 

podpořili plán na citelné navýšení podílu obnovitelných zdrojů. Sázím malé pivo na to, že ten 

cíl nebyl podložen analýzou konkurenceschopnosti Evropy vůči Asii. Byl vymyšlen proto, že 

to zní sexy: "Do roku dvacet redukovat o dvacet." Zelené myšlení tlačené z kanclů je nikoliv 

lidsky, ale kapitálově náročné. Kvůli dotacím pouze podporujeme další zadlužování a 

zdražování výrobků (vzpomeňte na nekrolog žárovky).  

Evropa, která tlačí sousloví jako "zelená pracovní místa" a "zelená ekonomika", by měla jasně 

říct, že slovíčkem "zelený" je myšleno jádro – respektive zvýšení podílu nízkouhlíkové 

energetiky na úkor obnovitelných zdrojů. Tedy: přemýšlejme ekologicky. Ale s rozumem. 

Ekologie nesmí podkopat průmysl, ale musí s ním jít ruku v ruce. Když vidím, co se děje s 

ropou, když si vzpomenu na peripetie s plynem, je v našem zájmu, abychom byli silní v 

energetice. Jenom je třeba si ujasnit, jak na to.  

 

(Aleš, Michl, analytik Raiffeisenbank)  

 

Foto: Aleš Michl analytik Raiffeisenbank  

Zpracovatel: Anopress IT a.s. – 
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Pracovníci státního podniku Povodí Labe v rámci správy a údržby vodního toku Labe 

odsouhlasili v roce 2006 náhradní výsadbu doprovodných břehových porostů – 200 kusů 

topolů černých, konkrétně sazenic o výšce cca 1,5m. Výsadba byla provedena v roce 2006 do 

míst přesně určených pracovníky Povodí Labe mimo území plánované stavby vodního díla 

Děčín. V současné době jsou z těchto sazenic stromy o výšce okolo pěti metrů a po pěti letech 

od výsadby jich zbylo ve zdraví asi 50 kusů. Výsadba v následujících letech 2010 až 2011 

odsouhlasena státním podnikem Povodí Labe nikdy nebyla a k žádné nové výsadbě v místě 

plánovaného vodního díla Děčín podle dostupných informací, které mám, nedošlo.  

 

(Petr Plessney, Povodí Labe)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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DĚČÍN Stovky sazenic topolů se loni záhadně objevily na levém břehu Labe u Děčína. A 

zrovna v místech, kde má za pár let vyrůst dvě stě metrů dlouhá plavební komora. Investor, 

který tam chce stavět, to považuje za truc ekologů, kteří proti záměru dlouhodobě bojují. 

Stromky se totiž zjevily zrovna v době, kdy úřady posuzují dopad plánované megalomanské 

stavby na životní prostředí.  

Ekologové tvrdí, že výsadbu měli povolenou. Zajímavé však je, že o zhruba metr a půl 

vysokých stromech neměl tušení ani jeden z majitelů pozemků – město Děčín a Ředitelství 

vodních cest.  

"Ty stromy jsou přímo v oblasti plánovaného projektu Plavební stupeň Děčín. Přitom stavba 

je zanesena ve všech dokumentech a územních plánech," říká Václav Straka z Ředitelství 

vodních cest. Podle něj nebudou mít stromky vliv na posuzování dopadů na životní prostředí. 

"Ale mohly by být použity profesionálními ekologickými aktivisty v budoucnu, jako 

argument proti plánované výstavbě," dodal.  

Také Jiří Hykš z děčínského odboru životního prostředí potvrdil, že o topolech na úřadu 

nevěděli. Pak se dopátrali, kdo za výsadbou stojí: Správa Chráněné krajinné oblasti Labské 

pískovce.  

Té výsadbu povolilo Povodí Labe. "Vzniklo to tak, že jsme souhlasili s žádostí CHKO Labské 

pískovce, která žádala výsadbu nových stromů za staré. Důležité pro nás bylo, aby to 

neovlivnilo odtokové poměry při povodních," zopakoval Petr Plesný z Povodí Labe formulku, 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


díky které není potřeba souhlas magistrátu. A ten o tom tedy nevěděl. Petr Bauer z CHKO 

Labské pískovce však popírá, že si ochranáři chtěli výsadbou topolů připravit argumenty proti 

stavbě obřího jezu. "Schválilo ji Povodí Labe. Na výsadbě s nimi spolupracujeme už roky, až 

do loňska, kdy se objevil tento problém. Někteří lidé na nás jen házejí špínu," reagoval Bauer. 

Podle něj ještě není jisté, že se jez bude stavět. Úřady dosud nerozhodly. "Bohužel o stavbě se 

rozhoduje politicky, a ne odborně," dodal.  

 

(Tereza Strnadová)  

 

---  

 

"Stromy jsou přímo v oblasti projektu. Stavba je zanesena ve všech dokumentech."  

 

Václav Straka Ředitelství vodních cest  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



212 - 4130. Češi důsledně vracejí staré ledničky. V ochraně přírody tak v EU vedou    

Skóre:  0.77  

Název:  Češi důsledně vracejí staré ledničky. V ochraně přírody tak v EU vedou  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  21.02.2011  

Str.:  2  

Mutace:  Liberecký; Zlínský  

Pořadí:  1  

Zpracováno:  21.02.2011 02:31:30  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  43  

Rubrika:  z domova  

Autor:  iDNES.cz, rep  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka oblasti:  DC  

Zkratka zdroje:  DCMF  

Identifikace:  DCMF20110221200000  

Klíčová slova:  -  

PRAHA (iDNES.cz, rep) Češi patří mezi evropské přeborníky v recyklaci chladicích zařízení. 

Ukázalo to velké mezinárodní srovnání, v němž skončili na pátém místě. Statistika se trochu 

úsměvně přepočítávala na kilogramy ledniček, které každý člověk pošle "do druhého kola". 

Na jednoho Čecha připadá 1,8 kilogramu ledničky či mrazničky ročně, což je v Evropě jasný 

nadprůměr.  

"Kdyby všechny vysbírané ledničky skončily na skládce, zabraly by plochu o rozloze téměř 

140 fotbalových hřišť," spočítal Roman Tvrzník, ředitel systému Elektrowin, který se stará o 

zpětný odběr nepotřebných přístrojů. Proč se tato "soutěž" vůbec vyhlašuje? Opětovné využití 

chladicích zařízení chrání přírodu. "Díky recyklaci jsme zabránili úniku 400 tun 

nebezpečných látek, převážně pak freonů," dodal Tvrzník k roční statistice. Ta svědčí o tom, 

že Češi považují na rozdíl od některých jiných evropských zemí za naprosto samozřejmé 

starou ledničku či mrazák vrátit v obchodě. Uprodejce elektra nebo ve sběrném dvoře končí 

přes 98 procent těchto zařízení.  

Za dobu, co společný systém recyklace funguje, Češi takto vrátili více než 1,6milionu lednic a 

mrazáků. Kromě freonů si příroda oddechla i od oleje, železa, mědi, hliníku, toxické rtuti, 

olova, karcinogenního kadmia a azbestu či bifenylů. Tyto látky škodí nejen přírodě, ale i 

lidskému organismu. Například freony ničí ozonovou vrstvu, která zabraňuje dopadu 

nadměrného UV záření na povrch Země. To lidem způsobuje mnoho komplikací, od zánětu 

spojivek až po rakovinu.  

Toxické kadmium se zase ukládá v játrech a postupně je ničí. Může způsobit chudokrevnost či 

osteoporózu, je také karcinogenní. "Velmi toxická je i rtuť, která se usazuje v ledvinách, 

játrech a slezině. Při jednorázové dávce vyvolává bolesti břicha, zvracení a průjmy, při 

dlouhodobém vystavení účinkům rtuti dochází k vypadávání vlasů, chudokrevnosti, 

revmatickým onemocněním či onemocnění ledvin. Azbest je zase silně karcinogenní," 

upřesnila Taťána Pokorná z Elektrowinu.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(iDNES.cz, rep)  

 

---  

 

"Kdyby všechny vysbírané ledničky skončily na skládce, zabraly by plochu o rozloze téměř 

140 fotbalových hřišť."  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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MODRAVA Správa šumavského národního parku nechá pokácet usychající stromy napadené 

kůrovcem, a to i v nejcennějších, prvních zónách. Lidem se otevřou nové stezky do míst, kam 

se dosud nepodívali. A vodáci budou moci splouvat Teplou Vltavu. Park tak má vypadat pod 

vedením nového dočasného ředitele Jana Stráského.  

 

Naprostý obrat  

 

Pro Šumavu znamená příchod dosavadního šéfa rady parku a bývalého politika Stráského 

obrat o sto osmdesát stupňů.  

"Musíme opustit striktní plán péče o lesy, který má za cíl chránit kdeco. Je třeba začít s 

obrannými opatřeními proti kůrovci. To je můj hlavní motiv, proč jsem vůbec funkci vzal," 

řekl včera MF DNES nový ředitel šumavského parku, který má rezervaci vést nejdéle rok a 

půl. Právě zastavení kůrovcové kalamity, která začala po orkánu Kyrill v roce 2007, je jeho 

prioritou. Než však vtrhnou do lesů dřevorubci s pilami a těžkými stroji, musí správa parku 

získat na těžbu stromů výjimku. V mnoha cenných místech parku se teď nesmí těžit kvůli 

zákonu o ochraně přírody.  

 

Pokračování na str. A3  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Rozhovor se Stráským v sešitu B  

 

Pokračování ze str. 1  

 

"Musíme požádat vládu o výjimky, což se nyní poslední roky nedělalo. Dříve podobných 

výjimek byly stovky. V druhých zónách parku jsou výjimky průchodné, otázkou bude, kolik 

jich bude potřeba v prvních zónách. Teď nevím, jaký rozsah to bude," doplnil Stráský. 

Pracovat chce podle závěrů expertní komise Jihočeského a Plzeňského kraje, která už před 

rokem situaci na Šumavě označila za kůrovcovou pandemii. Lesní odborník a člen komise 

Josef Vovesný tehdy hovořil o tom, že současný boj s kůrovcem je nedostatečný.  

"Nynější systém péče vede k fatální devastaci Šumavy," řekl tehdy Vovesný.  

Stráský teď chce park proměnit v místo přívětivější pro turisty. Zjednodušeně řečeno chce pro 

vodáky zajistit, aby mohli i v budoucnu splouvat Teplou Vltavu z Lenory do Soumarského 

mostu, na kterou se ročně vydá zhruba deset tisíc lidí.  

To se snaží omezit už roky ochranáři, kteří tvrdí, že kvůli lodím trpí perlorodky říční na dně 

řeky a další živočichové. Dalším úkolem je pustit lidi do míst, kam se desítky let nepodívali – 

třeba na bývalý hraniční přechod Modrý sloup nedaleko Modravy.  

 

Ekologové: Bude to masakr lesa  

 

Ekologičtí aktivisté a vědci jsou plány nového šéfa parku zděšeni. Zejména pak záměrem 

začít opět kácet v prvních zónách.  

"Je to zásadní, protože pokud myslí boj s kůrovcem v zásahové oblasti, pak lze o tom 

debatovat, ale pokud myslí bezzásahová místa, která tvoří třicet procent rozlohy parku, tak to 

znamená masakr lesa, protože ty oblasti jsou nastartované na přeměnu v divočinu.  

Toto by znamenalo plošné odlesnění Šumavy," komentoval to Jaromír Bláha, ekologický 

aktivista z Hnutí Duha.  

Dodal, že nyní bude záležet na dalších krocích nového ředitele, zda ekologičtí aktivisté 

nebudou protestovat, jako to dělali už v minulosti, když se kvůli kácení v pralesích 

přivazovali ke stromům.  

Naopak šumavští starostové jsou nadšeni. Líbí se jim, že Jan Stráský hovoří o rozvoji 

Šumavy, ale nechce budovat nový Špindlerův Mlýn nebo Harrachov. "Bohužel se už rozjíždí 

obrovská dehonestace pana Stráského v internetových diskusích. Ale to je pro mě na druhé 

straně signál, že je to muž na svém místě," řekl starosta Modravy Antonín Schubert. Bývalý 

ministr i předseda federální vlády Stráský přislíbil, že pod jeho vedením bude správa 

šumavského parku více pomáhat i obcím s rozvojem – například když budou potřebovat 

vybudovat kanalizace či opravit silnice.  

 

(Václav Janouš)  

 

---  

 

"Musíme opustit striktní plán péče o lesy, který má za cíl chránit kdeco. Je třeba začít bojovat 

s kůrovcem."  

 

Jan Stráský  

 

---  

 

FAKTA  



Co se změní v šumavském parku  

 

- Otevřou se nové stezky do dosud nepřístupných míst, například na hraniční přechod Modrý 

sloup.  

- Stráský chce záruky, že budou vodáci moci splouvat minimálně jako loni Teplou Vltavu.  

- Proti kůrovci se bude zasahovat kácením – a to pravděpodobně i v nejcennějších zónách.  

- Obcím chce Stráský pomoci s jejich stavbami.  

 

Foto: Ilustrační foto  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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ČESKÉ BUDĚJOVICE Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa vybral do čela 

šumavského národního parku člověka, který prošel celým výběrovým řízením. Jen to nebyl 

uchazeč, ale člen komise. Takový vtip koluje nyní po Šumavě. Ministr novým ředitelem 

jmenoval Jana Stráského, šéfa Klubu českých turistů, bývalého ministra dopravy a 

zdravotnictví a také předsedu federální vlády. Sedmdesátiletý dosavadní předseda rady parku 

má rezervaci vést dočasně – nejdéle rok a půl.  

I tak se ale na jeho hlavu snesla okamžitě vlna kritiky od ekologických aktivistů. Vadí jim, že 

Stráský je blízký ODS a prezidentovi Václavu Klausovi. "Ministr odevzdává národní park 

jihočeské ODS, potažmo dřevařské společnosti Lesy Hluboká. Zahodil výsledky konkurzu do 

koše a dosadil člověka, který nebyl mezi kandidáty. Teď už sotva někoho přesvědčí, že mu 

jde o slušně řízený národní park," kritizuje Jaromír Bláha z Hnutí Duha.  

Naopak obce jmenování Stráského vítají. Věří, že nyní bude jejich hlas volající po rozvoji 

více slyšet. "Je to ideální řešení pro Šumavu. Očekáváme, že dokáže vyjít vstříc zájmům 

ochrany přírody, turistiky i obcí," řekl Jiří Hůlka, předseda Svazu šumavských obcí.  

Stráský sám říká, že chce najít kompromis pro všechny – a už mnohokrát zopakoval, že v 

parku musí být prostor pro turisty, zázemí i pro podnikatele. Rozhodně nebude tak "zeleným" 

ekologickým ředitelem jako jeho předchůdci. Už před několika týdny například řekl, že 

nedopustí, aby vodáci nesměli splouvat Teplou Vltavu či aby se znovu úplně zavřela čerstvě 

otevřená bývalá klidová území, kam lidé přes šedesát let nemohli vstupovat. Stráský právě za 

větší otevření Šumavy pro turisty bude určitě bojovat. "Šumava je dost veliká na to, aby se 

tam vešla vědecká činnost, divočina i dvaadvacet obcí, což činí tento park odlišným od 

ostatních," řekl Stráský.  

 

Vychovej si nástupce  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Ministr životního prostředí dal Stráskému první úkol – vzít do týmu jednoho ze tří kandidátů, 

kteří postoupili do posledního kola výběrového řízení. "Ministrova představa je, že Jan 

Stráský bude ředitelem na dvanáct či nejvýše osmnáct měsíců. Po svém boku by si vychoval 

nového ředitele," potvrdila ministrova mluvčí Michaela Jendeková.  

A takovou nabídku dostane pravděpodobně Jiří Mánek, bývalý náměstek správy parku a 

člověk, kterého Stráský ve výběrovém řízení označoval za svého "koně".  

"Pak bych se rozhodoval podle toho, kam by měl šumavský park směřovat a jaké by byly 

úkoly. Jmenování pana Stráského ředitelem je pro mě překvapivé rozuzlení, ale vím, že je to 

velký pragmatik a pracovitý člověk, kterého si vážím jako chlapa s velkým CH," reagoval 

včera Mánek, kterého do čela parku chtěla část šumavských starostů.  

 

(Václav Janouš)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Jan Stráský (70)  

 

Vystudoval filozofii a politickou ekonomii na FF UK. Do roku 1990 pracoval ve Státní bance 

československé. 1964–1969 člen KSČ, vystoupil vicepremiér vlády ČR (1991–1992) 

zakládající člen ODS (1991) předseda federální vlády (1992) ministr dopravy ČR (1992) 

ministr zdravotnictví (1995) V roce 1998 odešel z ODS do Unie svobody. Později opustil 

politiku. Byl ředitelem Krajského úřadu Jihočeského kraje, byl zvolen předsedou Klubu 

českých turistů.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Která státní firma je nejméně ochotná mluvit s veřejností a odhalit své hospodaření? 

Vážným kandidátem na vítězství jsou Lesy České republiky.  

MF DNES před měsícem požádala firmu o přehled, kdo loni dostal povolení k odstřelu zvěře 

bez poplatků. Už v minulosti se ukázalo, že Lesy ČR povolují odstřely, které jinak stojí 

desítky tisíc korun, některým prominentům. V roce 2001 například tehdejší ministr 

zemědělství Jan Fencl (ČSSD) zdarma střelil trofejního jelena. Jak Lesy ČR na žádost redakce 

o informaci reagovaly?  

Právník Lesů ČRMartin Zídek nejprve požádal o vysvětlení, co znamená spojení 

"bezpoplatkový odstřel zvěře", protože prý redakce nepoužila přesný termín ze zákona (ten 

zní: bezpoplatkový lov trofejové zvěře). Přeložit si původní termín je podle Zídka nad rámec 

jeho povinností. Když tedy redakce upřesnila, že má opravdu na mysli "bezpoplatkový lov 

trofejové zvěře", a doplnila, že podle zákona o svobodném přístupu k informacím má na 

seznam právo, Zídek našel další způsob, jak státní společnost uchránit od nahlédnutí do 

hospodaření. V doporučeném dopise na hlavičkovém papíře stojí doslova toto: "Podnik Lesy 

ČR nevede žádnou jednotnou centrální evidenci poptávaných informací, pročež by ke 

zpracování seznamu osob, jimž byl povolen bezpoplatkový odstřel zvěře, musel v nikoli 

malém rozsahu vyvinout činnost časově, technicky i intelektuálně náročnou." Žádost proto 

Lesy ČR zamítly.  

 

Miliardová zakázka bez soutěže  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

Nedostatek komunikace je jen jedním z dlouhé řady problémů, kterým podnik vedený 

ředitelem Svatoplukem Sýkorou čelí.  

S nejnovějším skandálem včera přišly Věci veřejné. Lesy ČR v roce 2009 uzavřely bez 

výběrového řízení smlouvu o prodeji zbytkového materiálu při těžbě dřeva za přibližně jednu 

miliardu korun. Zakázku získala společnost LST, a.s. bývalého šéfa Chemapolu Václava 

Junka. "Cena se pohybuje 15 až 20 procent pod běžnými tržními cenami," říká poslanec VV 

Josef Novotný, který vyzval ministra zemědělství, aby odvolal ředitele Sýkoru. "Smlouva je 

naprosto standardní a je pro Lesy ČR jednoznačně výhodná," brání svého šéfa mluvčí Lesů 

ČR Zbyněk Boublík.  

Hospodářské noviny nedávno upozornily na to, že Lesy ČR platí stamiliony externím 

právníkům a nechtějí říct, za co přesně. Jméno firmy padlo i v prosincové kauze Drobil. 

Poradce ministra životního prostředí a někdejšího šéfa dozorčí rady Lesů ČR Pavla Drobila na 

skryté nahrávce doslova řekl: "To, co jsem zažil v Lesích vedle Pavla, to byly krádeže za 

bílýho dne." Lesy ČR se proti výroku ohradily. Ministr zemědělství Fuksa včera neodpověděl 

na dotaz, zda neuvažuje o odvolání ředitele Lesů ČR Sýkory.  

 

(Ondřej Šťastný)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa uvažuje o tom, že by za ředitele Národního parku 

Šumava vybral Jana Stráského, šéfa rady parku a předsedu Klubu českých turistů.  

Strana B1  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Zkratka 

oblasti:  
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zdroje:  
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Klíčová 

slova:  
EKOLOGIE, ekologické, životního, prostředí  

EKOLOGIE - Program Zelená úsporám na zateplování domů a výměnu starých kotlů na uhlí 

za ekologické vytápění zůstane zřejmě pro letošní rok novým žádostem uzavřen. Ve fondu 

chybí podle ministra životního prostředí Chalupy i několik miliard na splnění aktuálně 

podaných žádostí. Budoucnost programu je proto ohrožena.  

 

(iDNES.cz)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

 

– 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


218 - 4369. Škrty pocítí i srnky, nedostanou nové přechody    
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Název:  Škrty pocítí i srnky, nedostanou nové přechody  
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Zkratka zdroje:  DCMF  

Identifikace:  DCMF20110203170050  

Klíčová slova:  životního, prostředí  

PRAHA (js) Zvířata musí přecházet mezi obytnou a obchodní zónou, v jiném případě po 

asfaltové cestě s dopravními značkami. I takové byly dřív představy stavitelů omigraci zvířat 

přes dálnice, které jim uměle přetrhly jejich cesty.  

Po letech stát přiznal, že celkem dvanáct ekoduktů, jak se odborně říká přechodům pro zvěř, 

je ve většině případů zbytečných a nevyužívaných.  

Ředitelství silnic a dálnic proto v budoucnu výrazně omezí stavby nových přechodů pro zvěř 

přes nové dálnice. "Snažíme se poučit z historie," řekl ředitel výstavby René Poruba. "Pokud 

jsou navrženy na špatném místě, není divu, že nejsou využívané. Dálnice je ale bariéra, která 

zvěři v pohybu překáží," říká Miroslav Kutal z Hnutí Duha.  

Ředitelství silnic a dálnic argumentuje i výsledky sledování pohybu zvířat na některých 

ekoduktech, které ukázalo, že přechody zvěř nevyužívá.  

Stavitelé silnic nové přechody do budoucna nevylučují, chtějí ale najít levnější řešení ve 

spolupráci s ministerstvem životního prostředí. Například vysázet ze stromků pásy navádějící 

zvěř třeba k dálničnímu mostu přes potok, který by musel být vystavěn i bez ohledu na zvěř. 

Nový postup by měl ušetřit až patnáct miliard korun. Stát navíc bude muset dál platit údržbu 

těch stávajících ekoduktů: za třicet let půjde zhruba o dvě miliardy korun.  

Analýza všech přechodů pro zvěř se chystá u staveb, které teprve začaly nebo se chystají, 

stávající ekodukty zůstanou.  

 

(js)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

219 - 4376. Do měst pustí jen auta s nálepkou    

Skóre:  1.00  

Název:  Do měst pustí jen auta s nálepkou  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  
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Str.:  2  

Mutace:  

Brno; Hradecký; Jižní Čechy; Jižní Morava; Karlovarský; Liberecký; 

Moravskoslezský; Olomoucký; Pardubický; Plzeňský; Praha; Severní Čechy; 

Střední Čechy; Vysočina; Zlínský  
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Zkratka 

oblasti:  
DC  

Zkratka 

zdroje:  
DCMF  

Identifikace:  DCMF20110202020009  

Klíčová 

slova:  
ekologickou (2), ekologická  

Ostravu i další města dusí smog. Poslanci budou schvalovat zákon, který zakáže 

neekologickým starším autům vjezd do vybraných měst. Naopak jízda po dálnici bude při 

inverzi zadarmo.  

 

PRAHA, OSTRAVA (jp, ČTK) Do vybraných měst smějí vjet jen auta s "ekologickou 

nálepkou" na skle. Nálepku dostanou jen vozy s přijatelným množstvím emisí.  

Uvedené nařízení už platí ve většině německých měst, která si stanovila "nízkoemisní zóny". 

Skupina koaličních poslanců chce opatření prosadit i v Česku – hlavně kvůli Ostravsku, které 

právě dusí smog. Buď by se tam nesmělo jezdit bez nálepky jen po vyhlášení smogové 

situace, nebo pořád. Nový zákon zavádějící zóny a nálepky bude Poslanecká sněmovna 

schvalovat v pátek. Včera ho představila předsedkyně poslanců Věcí veřejných Kristýna Kočí. 

V Německu nálepka stojí pět eur. V Česku politici cenu zatím neřešili. "Zákon by zatím 

umožnil obcím vytvořit ekologickou zónu. Vyhláška by pak stanovila, kolik by ekologická 

plaketa stála," vysvětlila Kočí, která kandidovala za sever Moravy.  

Se zákonem nemá problém ani Lubomír Zaorálek z ČSSD, rovněž zvolený za Ostravsko. "Je 

to ale jen jedno z mnoha opatření, která se musí provést,"míní Zaorálek. Na rozdíl od 

Německa má Česko starší vozový park, takže dopad opatření by tady byl větší. Kdyby platily 

v Česku německé normy, nedostala by nálepku většina aut starších sedmnácti let, například 

nejstarší škodovky, lady a wartburgy. Zákon počítá i s dalšími opatřeními. Za silně 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


znečištěného ovzduší by mohli řidiči jezdit bezplatně po dálničních úsecích kolem měst, aby 

se centrům ulevilo.  

 

V dalších dnech se vzduch vyčistí  

 

Česko už pátým dnem trápí smog. Nejhůř se včera dýchalo v Karviné. Naměřili tam 250 

mikrogramů prachu na metr krychlový. Už při stovce meteorologové doporučují starším 

lidem a dětem odložit namáhavější činnosti.  

Zdravotní limity však byly překročeny i v části Prahy, v Ústí nad Labem, Pardubicích a 

dalších městech. Podle mluvčího meteorologů Petra Dvořáka by se v dalších dnech měl díky 

větru smog rozptýlit a lidem se bude dýchat lépe.  

 

(jp, ČTK)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



220 - 4408. Ostravsko se dusí, ve vzduchu přibývá polétavý prach    

Skóre:  0.80  

Název:  Ostravsko se dusí, ve vzduchu přibývá polétavý prach  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  
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Zkratka zdroje:  DCMF  
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Klíčová slova:  životního, prostředí  

OSTRAVA (les) Obyvatele severu Moravy stále trápí smog, který už v pátek zahalil 

Ostravsko, Karvinsko a část Frýdecko-Místecka. O víkendu se situace mírně zlepšila, 

nicméně signál regulace platí dál, takže největší znečišťovatelé musí regulovat výrobu, což 

kontroluje Česká inspekce životního prostředí. Přesto včera nečistot v ovzduší opět viditelně 

přibývalo.  

Největší problém je s polétavým prachem. Kolem deváté hodiny ráno hlásilo velmi špatnou 

situaci, což znamená více než dvojnásobné překročení povolených limitů, 11 z celkového 

počtu 16 měřících stanic v regionu. V poledne jich bylo 14 a odpoledne už byla stejně špatná 

situace na všech stanicích. Například v Dolní Lutyni-Věřňovicích dosahovaly průměrné denní 

hodnoty prachu v ovzduší 303,6mikrogramu na metr krychlový, což je šestinásobné 

překročení povoleného limitu. V Ostravě kvůli smogu jezdí od pátku hromadná doprava 

zdarma. Radnice si zároveň zadala průzkum, zda díky tomu ubylo aut v ulicích.  

 

(les)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


221 - 4418. Černá stavba: garáže v CHKO pro Drobila, Knetiga a spol.    

Skóre:  0.82  

Název:  Černá stavba: garáže v CHKO pro Drobila, Knetiga a spol.  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  31.01.2011  
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Mutace:  

Brno; Hradecký; Jižní Čechy; Jižní Morava; Karlovarský; Liberecký; 

Moravskoslezský; Olomoucký; Pardubický; Plzeňský; Praha; Severní Čechy; 

Střední Čechy; Vysočina; Zlínský  
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Klíčová 

slova:  
životního (3), prostředí (3), ochrana, přírody  

BÍLÝ KŘÍŽ Černé stavby ústeckého kmotra ODS Patrika Oulického, který překopal kus 

chráněné krajinné oblasti v Českém středohoří, nejsou jediným zásahem movitých lidí domíst, 

kde je ochrana přírody zákonem postavena na první místo. Na Bílém Kříži, v srdci Beskyd – 

jen nedaleko od slovenské hranice – postavila společnost Sulov přes třicet metrů dlouhé 

garáže, o jejichž existenci nemá stavební úřad tušení. Stojí v bezprostřední blízkosti 

apartmánového domu, v němž si svá víkendová sídla koupili třeba bývalý ministr životního 

prostředí Pavel Drobil, jeho poradce Martin Knetig, který rozpoutal aféru vedoucí k 

ministrovu pádu, nebo vlivný ostravský podnikatel s blízkými vazbami na politiky všech 

koaličních stran Daneš Zátorský. "Stavební úřad na Ostravici nedohledal žádnou spisovou 

dokumentaci, která by se týkala uvedené stavby na daném pozemku," odpověděla Daniela 

Macurová, vedoucí stavebního úřadu na Ostravici na dotazMF DNES, zda byla stavba garáže 

na Bílém Kříži povolena. "V tuto chvíli nemohu stavbu označit za takzvanou ‚černou', 

stavební úřad nejprve udělá na místě kontrolní prohlídku a na základě konkrétních zjištění 

zvolí další postup v souladu se stavebním zákonem," dodala vedoucí úřadu.  

Garáž na Bílém Kříži s největší pravděpodobností postavila společnost Sulov, které patří 

pozemky pod stavbou. Její jednatel MilanNěmeček však na žádosti MF DNES o rozhovor 

nereagoval, žádné podstatné informace neposkytl ani ostravský advokát Marcel Zachveja, 

který je společně s Milanem Němečkem jednatelem společnosti Bílý Kříž, která je 

stoprocentním vlastníkem Sulova.  

Až do listopadu byla jednatelkou Kateřina Knetigová, manželkaMartina Knetiga, který byl 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


poradcem Pavla Drobila na ministerstvu životního prostředí. Je tedy velice pravděpodobné, že 

při začátku černé stavby garáží v centru CHKO stála v čele firmy právě manželka poradce 

ministra životního prostředí.  

 

(Darek Štalmach)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



222 - 4424. Musíme hned stavět spalovny, spočítala VŠE    
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Brno; Hradecký; Jižní Čechy; Jižní Morava; Karlovarský; Liberecký; 
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Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka 

oblasti:  
DC  

Zkratka 

zdroje:  
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Klíčová 

slova:  
ekologové (3), ekologické (2), životního, prostředí  

PRAHA Bývají synonymem pro kolosy s čadícími komíny, které špiní dioxiny vzduch v 

širokém okolí. Spalovny komunálního odpadu nemají v Česku příliš dobrou pověst. 

Odborníci Vysoké školy ekonomické však nyní vypočítali, že se bez spaloven v budoucnu 

obejdeme jen stěží.  

"V současné době končí téměř tři čtvrtiny komunálního odpadu na skládkách. Česko se 

přitom zavázalo, že do roku 2020 sníží objem skládkovaného odpadu o 65% oproti roku 1995. 

A tento cíl půjde bez postavení nových spaloven jen velmi těžko splnit," říká jeden z autorů 

studie, ekonom Miroslav Zajíček.  

Západoevropské země se už cestou budování spaloven vydaly. Například ve Švýcarsku se 

více než deset let nesmí objevit žádná nová skládka a odpad se tam zpracovává ve třiceti 

spalovnách, které stojí často v centrech měst. K tomu navíc produkují elektřinu a teplo. 

"Považují je tam za ekologické provozy, které nijak nenaruší pověst Švýcarska coby 

turistického ráje," říká ekonom Zajíček. V Česku se odpad zatím spaluje jen v Praze, Brně a 

Liberci, přičemž liberecká spalovna byla před deseti lety postavena právě podle švýcarského 

projektu, který splňuje velmi přísné ekologické limity. Fakt, že jsou skládky problém, 

připouštějí i ekologové. Před spalovnami však varují.  

"Je to špatné řešení, protože spalovny doslova vyluxují všechny odpadky z okolních měst a 

obcí, včetně recyklovatelných. Města totiž musí jejich linky zaplnit i takovým odpadem, který 

by v nich skončit nemusel," říká Vojtěch Kotecký z Hnutí Duha. Právě v lepší recyklaci 

ekologové vidí řešení, jak bobtnajícím skládkám zabránit.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Ekonomové však oponují, že vytřídit se nedá zdaleka všechno, co vyhodíme do kontejneru. "I 

kdybychom recyklovali jako vzteklí, pořád zbude až 50 % odpadu a s tím musí někdo nějak 

naložit," podotýká ekonom Zajíček. Navíc například v třídění plastů jsme už teď na evropské 

špičce.  

 

Žaloby proti spalovně  

 

V Česku existuje několik projektů nových spaloven. Například v Chotíkově u Plzně chce na 

místě staré skládky Plzeňská teplárenská vybudovat zařízení, které by zpracovávalo odpad z 

celého Plzeňského kraje. Obyvatelé v obci uspořádali referendum, v němž se jich mírná 

většina postavila za stavbu. Obyvatelé, kteří spalovnu v obci nechtějí, proti záměru bojují 

stížnostmi a soudními žalobami.  

"Vyhazovat miliardy korun za velkokapacitní spalovnu se zastaralou technologií spalování je 

nesmyslné," říká Kateřina Moučková ze sdružení, které proti výstavbě spalovny bojuje. 

Plzeňský kraj však odpůrce tlačí tvrzením, že je spalovna potřebná, a pokud se nepostaví, 

hrozí lidem zdražení služeb. Ministerstvo životního prostředí chystá novelu zákona o 

odpadech, která by měla stavbu spaloven zvýhodnit. Jejich investoři by mohli například získat 

státní dotaci, což dosud nebylo možné.  

 

(Martin Vokáč)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Češi a odpady  

 

Češi podle statistik vyprodukují nejméně komunálního odpadu v přepočtu na hlavu v rámci 

celé EU. Množství však roste a jeho většina končí na skládkách, kterých je v Česku přibližně 

240.  

 

Podle ekonomů je nejlepší způsob, jak se s odpady vypořádat, stavba nových spaloven. Ty 

jako vedlejší produkt vyrobí i teplo nebo elektřinu. Ekologové preferují lepší recyklaci, 

případně biologické zpracování odpadu, z něhož lze například získat bioplyn.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



223 - 4441. Ostravu zahalila páchnoucí mlha    
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OSTRAVA (les) Hustá mlha, která je cítit něčím mezi spáleninou nebo sírou. Všudypřítomný 

smog včera cítili obyvatelé Ostravy a Karvinska. Už ve čtvrtek pozdě večer upozornili 

meteorologové na zhoršené rozptylové podmínky a možnost výskytu smogu. V pátek ráno, 

přesně v 5 hodin a 40 minut, vyhlásili takzvaný signál regulace.  

Mnozí lidé to zjistili i bez těchto varování. Například osmapadesátiletá Vlasta Dřímalová z 

Ostravy-Poruby si už ve čtvrtek večer všimla, že venku je opar a kvůli zápachu není ani 

možné větrat byt. "V noci jsem se vzbudila, protože se mi špatně dýchalo. Jsem astmatička, 

musela jsem si hned fouknout léky. Ráno bylo venku tak hrozně, že jsem se vůbec neodvážila 

vyjít z bytu, neudýchala bych to. I doma jsem celý den kašlala," líčí žena s tím, že když je jí 

nejhůř, strká hlavu do lednice, aby se mohla nadechnout chladného vzduchu. V Ostravě včera 

kvůli smogu od rána jezdila městská hromadná doprava zdarma. Většina řidičů aut to ale 

zjistila, až když přijela do práce. Většina z nich stejně jezdí autem, když potřebují, a kvůli 

smogu své zvyklosti měnit nemíní. Lidem, kteří mají měsíční jízdenku, zase vadí, že neušetří. 

Doprava zdarma je proto terčem kritiky, je označována za zbytečnou.  

Naopak mnozí lidé v Českém Těšíně na Karvinsku, kde včera také platil signál regulace a 

místní mateřské školy dostaly od radnice doporučení, aby s dětmi nechodily ven, by dopravu 

zdarma uvítali. "Když máme jet třeba z okrajové části Svibice autobusem do centra města a 

zpátky za dvě desetikoruny, raději jedeme autem. Ale kdyby byla doprava zdarma, lidé by 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


určitě rádi nechali auto doma," říká Šárka Ptaková z mateřské školy v Českém Těšíně.  

Meteorologové zatím neočekávají, že se situace zlepší. Pracovníci České inspekce životního 

prostředí proto budou o víkendu kontrolovat firmy, které musí podle regulačního řádu omezit 

vypouštění škodlivin.  

 

(les)  

 

---  

 

"Ráno jsem se vůbec neodvážila jít ven z bytu. Neudýchala bych to."  

 

Vlasta Dřímalová obyvatelka Ostravy-Poruby  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Nedovedu posoudit, zda jedna velká zakázka je lepší nebo horší než několik zakázek menších, 

nevidím v tom velký rozdíl. Základem je důkladný dohled nad každým jednotlivým případem.  

 

Celá záležitost vznikla při privatizaci v devadesátých letech, kdy soukromí vlastníci získávali 

od státu různé podniky, často s tím, že kupovali "zajíce v pytli": továrna nebo jiné zařízení, 

jež mohly obsahovat ekologickou "časovanou bombu". Ta mohla mít různou podobu: 

nezabezpečená skládka toxického odpadu (mnohdy dobře ukrytá), kontaminovaná zemina na 

pozemku podniku, znečištěné podzemní vody. Noví vlastníci byli ujištěni, že stát si je těchto 

nebezpečí vědom a uhradí náklady spojené se sanací.  

Tehdejší řešení bylo zvoleno velmi dobře, naše postupy se staly vzorem při privatizaci v 

jiných zemích. Dostatečný objem finančních prostředků byl zajištěn v rámci Fondu národního 

majetku, který hradil ekologické audity i vlastní sanaci. Celý postup vycházel z mezinárodně 

prověřených postupů analýzy rizik – to znamená, že se muselo prokázat, že daná zátěž 

představuje skutečné riziko, především pro lidské zdraví. Probíhal pod odborným dohledem 

České inspekce životního prostředí a finančních orgánů. Stovky zátěží byly úspěšně 

sanovány, často za nemalé prostředky v řádech miliard, například u obrovských chemických 

skládek, které se v okolí velkých závodů vršily bez větší kontroly po dlouhé desítky let a 

nikdo už ani nevěděl, co mohou obsahovat. Zkušenosti také ukázaly, že přestože nešlo o levné 

záležitosti, konečné náklady byly většinou nižší, než se počítalo.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Už žádné volné šeky  

 

Ministerstvo financí, které převzalo povinnosti Fondu národního majetku, před několika lety 

dospělo k závěru, že sanace starých ekologických zátěží je třeba dokončit a uzavřít. Zbývalo 

jich několik stovek a provedené ekologické audity odhadly náklady na jejich odstranění na 

částku přesahující 100 miliard korun. Tak vznikla myšlenka "ekologické superzakázky", která 

dnes vzrušuje politiky i veřejnost.  

Byl vypracován podrobný postup celého rozsáhlého manévru, opírající se o odbornou roli 

České inspekce životního prostředí a obsahující i přísné podmínky přejímky dokončených 

prací. Rozhodně však nemělo jít o nějaký "volný šek" na celou sumu, předem odhadnutou 

jako maximální.  

Jednotlivé sanace budou provádět odborné firmy, které to umějí a jsou na to vybaveny – 

kompetentních není mnoho. Ať už bude počet zakázek na počátku jakýkoliv, zásadním 

požadavkem je důkladné prověření každého jednotlivého případu, kde by se měla provést 

sanace. Je třeba vědět o všech, nevyloučit předem žádné místo, rozhodnout se musí o každém. 

Podezřelá plocha je vždy vázána k určitému stavebnímu objektu nebo k pozemku, který 

někomu patří, a majitel musí jasně vědět, jak smí nebo nesmí se svým majetkem nakládat. Je 

zde například možno postavit nový dům?  

 

Vyčistit, nebo nechat být?  

 

Zátěže jsou různých kategorií, od malých a nevýznamných kontaminací třeba po zrušené 

benzinové pumpě až po skutečné vážné případy. Na základě odborné analýzy je třeba určit, do 

jaké míry jde o skutečné riziko. Jestliže je někde zátěž identifikována, ještě to neznamená, že 

je nutno ji nákladně sanovat například vykopáním zeminy do hloubky několika metrů a 

odvezením na zabezpečené místo. Musí se zodpovědně určit, která místa je nutno sanovat, a 

ostatní naopak uvolnit pro různé využití – soukromí majitelé, obce a další na to čekají. V 

mnoha případech není kontaminace nikterak závažná, životní prostředí není významně 

ohroženo, sanace by žádné výrazné zlepšení nepřinesla. Jindy přírodní procesy samy po čase 

zajistily, že daná lokalita už žádné velké riziko nepředstavuje. Stará, léta nevyužívaná 

průmyslová skládka se stala součástí krajiny, je porostlá křovinami či dokonce zárodkem 

lesního porostu. V takovém případě postačí jen monitorovat podzemní vody v okolí a 

případně vyznačit pásmo, kde by nebylo dobré vodu ze studní používat jako pitnou. Takové 

řešení může být nejen nesrovnatelně levnější, ale i pro životní prostředí podstatně méně 

zatěžující než přemístění skládky, spojené s potenciální mobilizací dosud spolehlivě 

izolovaných nebezpečných látek, prašností, náročnou dopravou a s vybudováním nové 

skládky. Na druhé straně se však může stát, že nebezpečí je vážnější, než se původně 

předpokládalo, a sanační práce bude třeba rozšířit. Se starými ekologickými zátěžemi je 

rozhodně nutno se vyrovnat a odstranit skutečná rizika pro lidi i přírodu. Rovněž je důležité (a 

to je zdrojem veřejného znepokojení), aby stát své závazky splnil transparentním a 

ekonomicky efektivním způsobem.  

Nedovedu posoudit, zda jedna velká zakázka je lepší nebo horší než několik zakázek menších, 

nevidím v tom velký rozdíl, ale nemělo by to být záminkou pro zdržování. Základem je 

důkladný dohled nad každým jednotlivým případem, který musí zajistit stát s odbornou účastí 

České inspekce životního prostředí, s přísnou finanční kontrolou a před očima veřejnosti.  

 

(Bedřich, Moldan, ředitel Centra pro otázky, životního prostředí UK)  

 

Foto: Bedřich Moldan ředitel Centra pro otázky životního prostředí UK  

Zpracovatel: Anopress IT a.s. – 
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Václav Dolejší si klade ve svém komentáři z pátečního vydání ("Kalousek, raději ekolog, 

nebo dobrý hospodář?") otázku, zda se ministr financí Miroslav Kalousek chová v souvislosti 

s komplexní zakázkou na odstranění ekologických škod jako zodpovědný hospodář. Velmi 

rád mu odpovím. Ale předtím ještě musím upozornit na několik nepřesností, kterých se ve 

svém článku dopustil. Není možné zaměňovat klíčové pojmy "suma garancí" a "cena 

zakázky". Věta "neuvěřitelný rozptyl očekávané ceny: 40, ale možná taky 114 miliard korun" 

znamená logický nesmysl. 114 miliard je suma garancí, nikoli očekávaná cena. To se ostatně 

ministerstvo financí snaží vysvětlovat již dva roky.  

Evidentně zatím marně. Jistě lze souhlasit, že některé škody se nebudou rozšiřovat nebo si s 

nimi příroda za mnoho let nějak poradí. Václav Dolejší již ale nezmiňuje, že spousta jiných 

ekologických škod má tendenci se prohlubovat a ohrožovat další území a prostory. Zde se 

současný zdlouhavý systém likvidace, který chceme změnit, ukazuje jako nevhodný a vede k 

neustálému navyšování nákladů. Ostatně, ministerstvo financí si tyto informace "necucá z 

prstu", ale jedná v souladu s rozhodnutím expertů České inspekce životního prostředí. Ta 

určuje, kde vzniká havarijní stav, vyhodnocuje rizika a stanovuje termíny, dokdy je potřeba 

sanaci provést. Vláda bude rozhodovat o tom, zda vítězná (nejnižší) nabídka představuje nižší 

náklady než odhad, který vládě dodá ministerstvo životního prostředí a ministerstvo financí. 

Pokud tomu tak nebude, tendr jednoduše zruší bez jakýchkoli rizik, že dojde k soudním 

sporům. Nechápu, proč se stále někdo pokouší dosáhnout toho, abychom se o otevření obálek 

ani nepokusili. Tímto Václavovi Dolejšímu odpovídám na jeho dotaz. Dobrý hospodář se 

snaží hledat alternativy k systému, který je zdlouhavý, má větší korupční potenciál a vede k 

navyšování nákladů. Dobrý hospodář hledá cesty k minimalizaci nákladů daňových 

poplatníků. Vyplatí se počkat, s jakou nabídkou přijde vítězný uchazeč a zda peníze daňových 

poplatníků opravdu uspoří.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


 

(Jakub Haas, zástupce tiskového mluvčího, ministerstva financí)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s 

 

– 
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Obří hotel v polské části Krkonoš, který má téměř 900 pokojů, vyvolal nelibost u architektů i 

ekologů. Ministr kultury nařídil, že ho majitel musí snížit  

 

KRKONOŠE O dvě patra musí snížit jeden z nejbohatších Poláků Tadeusz Golebiewski svůj 

olbřímí hotel, který postavil na úpatí Sněžky ve vyhlášeném krkonošském středisku v 

Karpaczi. Hotel s 880 pokoji, několika bazény, saunami i plochou pro bruslení vzbuzuje od 

začátku nelibost u architektů, památkářů i ekologů.  

O snížení hotelu o čtyři a půl metru a výměně střešní krytiny, na niž použil stavitel plech 

místo břidlice, rozhodl polský ministr kultury Bogdan Zdrojewski před několika dny. 

Rozhodnutí je konečné, investor ho však může napadnout u soudu.  

"Horská krajina je příliš velkým bohatstvím, než aby ji narušovala taková stavba," uvedl pro 

deník Gazeta Wroclawska ministr Zdrojewski, který při svém rozhodování přihlédl k 

dlouhodobým snahám místních spolků, například Sdružení pro ochranu krajiny a architektury 

Sudet, která usilují o zachování krajinného rázu Krkonoš. Karpacz je totiž zapsán v rejstříku 

polských památek.  

Spor se táhne od poloviny loňského roku. Inspektor stavebního úřadu v Jelení Hoře Jacek 

Radwan zjistil, že má budova místo sedmi devět pater a na střeše není původně plánovaná 

břidlice. Stavba je podle něj v rozporu s územním plánem a její podoba se odchyluje od 

projektu. Tadeusz Gołębiewski tvrdí, že je hotel vyšší o pouhé desítky centimetrů a že od 

břidlicové střechy ustoupil kvůli bezpečnosti hostů. Na střechu velkou třicet tisíc metrů 

čtverečních ji nebylo možné kvůli váze použít. K rozhodnutí ministra říká: "Prozatím jsem 

žádné kroky neučinil, protože jsem od něj dopis nedostal. Záležitost prošetřují moji právníci." 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Hotel byl otevřen loni před Vánocemi, zatím má povolen provoz do konce roku 2011 ve 120 

pokojích. Do té doby musí odstranit závady.  

 

(Jan Šebelka)  

 

Foto: Ošklivý obr Místo povolené břidlice pokryl investor střechu hotelového komplexu 

plechem. Polský stát žádá nápravu.  

Foto: archiv  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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BRUSEL (Od naší zpravodajky) Evropský trh s povolením ke znečišťování vzduchu se 

zadrhl. Obchodování s emisními povolenkami napadli hackeři ve 14 zemích včetně Česka, a 

proto ho Evropská komise zastavila na "dobu neurčitou". Piráti svůj útok soustředili na 

registry, které se dají přirovnat k bankovním účtům, jen se místo peněz převádějí povolenky. 

Jenže v systému se objevila chyba a v ohrožení se tak mohly ocitnout povolenky až za 28 

milionů eur. "Ztrácím řeč, když vidím nedbalost některých zemí stran ochrany systému," řekl 

Jos Delbeke, expert na životní prostředí při Evropské komisi, která obchod s emisemi 

reguluje.  

Nikdo zatím neví, kolik hackeři ukradli, ani se neví, kdy se obchod znovu rozběhne, ale určitě 

ne před 26. lednem. Dnes má komise jednat s jednotlivými zeměmi o vylepšení bezpečnosti 

registrů.  

Navíc se rozběhlo pátrání po autorech útoku, mohl být jeden, ale nelze vyloučit ani 

organizovanou skupinu. "Není to sabotáž, pro nás je to v tuto chvíli krádež. Je možné, že jde o 

koordinovanou akci, protože poslední případy se odehrály během posledních pěti dní," řekla 

včera v Bruselu mluvčí Komise Maria Kokkonenová.  

Jako první zavřelo své "emisní" registry Rakousko, pak následovalo Česko. Tuzemský 

obchodník Blackstone Global Venture ve středu nahlásil zmizení 470 tisíc emisních 

povolenek v hodnotě téměř sedmi milionů eur (170 milionů korun). V reakci na zprávy z 

Prahy komise už ve středu večer pozastavila většinu transakcí třiceti národních registrů, což 

se dotklo Poláků, Řeků a Estonců.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Další jména na seznamu čtrnácti postižených zemí nechce Komise sdělit, aby hackerům 

nenahrála. Ví se jen, že mezi nimi chybí Německo, které podobný útok zažilo před pár týdny 

a svůj bezpečnostní systém zocelilo.  

Obchodování s emisemi, které má přejít v jeden evropský trh, je hlavní zbraní EU proti 

globálnímu oteplování. Obchoduje se s právy špinit vzduch oxidem uhličitým do určitých 

limitů a kromě 27 zemí EU se připojily i Island, Norsko a Lichtenštejnsko.  

 

(Kateřina Koubová)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

– 
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Vypínáte při odchodu z kanceláře počítače? Pokud ne, tak běží naprázdno i 120 hodin 

měsíčně. A to stojí zaměstnavatele celkem dost peněz.  

Za každou nevypnutou pracovní stanici může měsíčně zaplatit až 60 korun. Vyplývá to z 

průzkumu společnosti Sodatsw mezi dvěma tisíci českými malými a středními podniky.  

 

Audit používání firemních počítačů pomůže ušetřit tisíce  

Firma, která vlastní sto počítačů, může podle průzkumu správným vypínáním snížit náklady 

na elektrickou energii až o 5 760 korun za měsíc, pokud tedy za jednu pracovní stanici 120 W 

platí cenu čtyři koruny za kWh.  

"Tuzemské podniky zatím neovládají nástroje pro zefektivnění chodu svých kanceláří. Když 

chtějí ušetřit, nejčastěji sáhnou k personálním změnám. Snížit náklady je přitom možné i 

prostřednictvím auditu používání firemních počítačů," tvrdí ředitel Sodatsw Martin Hanzal.  

 

Rychlý přechod do úsporného režimu  

Podle Petra Kučery z ministerstva životního prostředí mají firmy několik možností, jak 

úsporná opatření v této oblasti řešit. "Mohou například využít rychlý přechod do úsporného 

režimu, odpojování počítačů ze sítě nebo nákup IT vybavení s ohledem na spotřebu energie," 

uvádí příklady Petr Kučera.  

Kromě poctivého vypínání počítačů lze dosáhnout významných úspor také šetrnými adaptéry. 

Například u notebooků, které firmy používají stále častěji, lze ušetřit až 85 procent energie v 

pohotovostním režimu.  

 

(ČTK)  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (hyf) Lukrativní zakázku na sběr a likvidaci staré elektroniky přidělilo ministerstvo 

životního prostředí před pěti lety v rozporu se zákonem.  

Tehdejší šéf resortu Libor Ambrozek (KDU-ČSL) vybral jako vítěze firmu Asekol, městský 

soud v Praze však nyní rozhodl, že při jejím výběru chyboval.  

Ambrozkovo rozhodnutí už před pěti lety napadl konkurent Asekolu, společnost Rema 

Systém, který tvrdil, že plnil kritéria soutěže lépe než vybraný rival. Právě její rozklad spustil 

pětiletou soudní bitvu, která skončila až nyní.  

Ministerstvo životního prostředí tak podle mluvčí Michaely Jendekové startuje nové správní 

řízení, které rozhodne o tom, kdo kontrakt na likvidaci staré elektroniky získá. Jde přitom o 

byznys, v němž se ročně protočí stovky milionů korun. Likvidaci elektrošrotu totiž ze zákona 

hradí spotřebitelé prostřednictvím recyklačního příplatku, který je součástí ceny nově 

kupovaných přístrojů. Kdo tedy získá tento kontrakt, má zajištěný byznys na několik let. 

Zjednodušeně řečeno – kdo bude vítězem nového správního řízení, bude likvidovat všechny 

vysloužilé elektronické přístroje, které byly vyrobeny do roku 2005. Recyklaci mladších 

výrobků už zajišťují dle zákona o odpadech z roku 2005 jejich výrobci prostřednictvím svých 

partnerů. Dle šéfa Remy Davida Beneše však bude poslední verdikt městského soudu s velkou 

pravděpodobností znamenat to, že elektrošrot bude moci zpracovávat více firem. "Nejde nám 

o to, abychom jen převzali monopol Asekolu," uvedl. Ten sice podal proti rozhodnutí kasační 

stížnost, ta ale nejspíš nebude mít odkladný účinek. Dle údajů ministerstva životního prostředí 

v roce 2009 lidé vrátili 56 645 tun elektroodpadu a rok předtím to bylo 43 795 tun. Čísla za 

loňský rok prozatím nejsou k dispozici, nicméně dle prvních odhadů by objem měl zůstat 

podobný jako v roce 2009. U Asekolu nyní končí zhruba třetina staré elektroniky.  

 

(hyf)  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Foto: Kolik elektrošrotu lidé Asekolu odevzdali  

Pozn.: údaje v tis. tun  

Pramen: Asekol  

5,8 2006  

9,2 2007  

13,0 2008  

17,2 2009  

16,6 2010  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Lidé čekají na dotace i přes rok a ještě je nedostali zaplacené. Další osud programu závisí na 

tom, kolik bude chyb v předchozích žádostech, a na cenách emisních kreditů.  

 

PRAHA Před měsícem stát poprvé připustil, že dotace z programu Zelená úsporám nemusí 

všem stačit.  

Včera dostaly desítky tisíc žadatelů o dotace na zateplení či ekologičtější topení ještě jasnější 

vzkaz: Dotace bude asi menší, než jste čekali. Ministerstvo životního prostředí včera poprvé 

připustilo, že to může být pravda. "V současné době ministerstvo vede jednání s kupci 

emisních kreditů, aby se aktuální průměrná výše podpory, která se pohybuje v rozmezí 60 až 

65 procent, mohla o něco snížit," uvedlo ministerstvo ve své zprávě. "O něco" je v překladu 

zatím zhruba patnáct procent. Podle informací MF DNES může být dotace snížena až o 

třetinu a jednou z variant je i částečné vrácení již zaplacených dotací. Ministerstvo životního 

prostředí včera tuto variantu nepotvrdilo. Zelené dotace dosud pokrývají přes šedesát procent 

nákladů, ve výjimečných případech i více.  

Důvod problémů Zelené úsporám je jednoduchý: stát přijal mnohem více žádostí, než na kolik 

má v tuto chvíli peníze.  

I proto není vůbec jasné, zda ještě někdy Zelenou úsporám otevře dalším žádostem. "O 

pokračování programu bude jasno v březnu až dubnu," uvedla náměstkyně ministra Rut 

Bízková.  

Ministerstvo včera slíbilo, že vyplatí peníze těm, kteří podali žádost do konce září. Ti, kteří ji 

ale podali v říjnu, kdy byla největší vlna zájmu, zatím neví, na čem jsou. Stát přitom 

vyplácení žádostí dobře nezvládá delší dobu. Někteří žadatelé čekají přes rok na peníze. 

"Zateplovali jsme bytový dům, hotovo bylo v listopadu 2009. Dotace stále nemáme," říká 

Alois Procházka z Rožnova pod Radhoštěm.  

O vinu za přečerpání rozpočtu se mezi sebou přou exministr Pavel Drobil a exředitel Státního 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


fondu životního prostředí Libor Michálek. Podle Drobila je to Michálkova chyba, Michálek 

naopak tvrdí, že Drobil trval na uzávěrce přihlášek po druhém kolem senátních voleb. "Pokyn 

měl dát pan Drobil. Nepřál si to však před ukončením druhého kola senátních voleb," tvrdí 

Michálek.  

"Velkou chybou bylo otevření programu i veřejným budovám," míní Roman Šubrt z 

poradenské firmy Energy Consulting. Takto velkoryse otevřela program úřednická vláda.  

Státní fond životního prostředí je zahlcený tolika žádostmi, že bude trvat ještě měsíce, než 

zjistí, kolik je skutečně potřeba peněz. Záleží také na tom, zda fond všechny žádosti se 

sebemenší chybou vyřadí. "Pokud řekneme, že právoplatné jsou pouze ty projekty, které jsou 

ve všech částech formálně a věcně v pořádku, tak peníze zbývají," tvrdí Bízková.  

Stát má ve hře ještě zhruba patnáct milionů emisních kreditů, které dosud neprodal. Podle 

bývalého šéfa fondu Petra Štěpánka však ceny kreditů výrazně klesly. "Tak dvě tři miliardy 

by ještě mohly vynést," odhaduje. Nanejvýš.  

Fond životního prostředí schválil zatím projekty za zhruba deset miliard korun. Jen za 

poslední týden podali lidé třikrát více žádostí než za celý rok 2009.  

Situaci kolem Zelené úsporám hodně sledují firmy zabývající se zateplováním. "Nejhorší ze 

všeho je nejistota, co vlastně bude. Mezi investory je víceméně panika, protože nevědí, co 

bude dál, víceméně všechny projekty se zastavily," říká Pavel Polanek ze Saint Gobain 

Weber-Terranova. "Zkrácení dotací by byla rozhodně lepší varianta, než je úplně škrtnout," 

dodává. Podle Šubrta se zájem o úspory energií vrátil na úroveň před Zelenou úsporám. 

Zateplování je však pro lidi výhodné i bez dotací, jen se tak výrazně prodlužuje návratnost 

samotné investice.  

 

(Jan Sůra, s přispěním Filipa Horáčka)  

 

---  

 

Zelená úsporám v číslech  

 

3 100 žádostí bylo do programu Zelená úsporám podáno v roce 2009  

 

75 000 žádostí program zpracoval v roce 2010  

 

10 425 žádostí podali zájemci v posledním říjnovém týdnu, než úředníci začali nové žadatele 

odmítat  

 

2,00 miliardy korun zatím žadatelé dostali z programu na dotacích  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Každý druhý obyvatel Česka je odkázán na zdroje podzemní vody. Té se třeba na Rakovnicku 

nebo v okolí Hradce Králové nedostává. Blíží se navíc suché období.  

 

S nedostatkem vody se ve Spáleném Poříčí nedaleko Plzně potýkají každé jen trochu sušší 

léto. "Třeba loni na začátku července, když se sjelo hodně chatařů, jsme museli vodu draze 

dovážet v cisternách," říká místostarosta dvouapůltisícového města Jindřich Jindřich.  

Rozhodně to není jen problém menších obcí. Bez "rezervy" je také například Hradec Králové, 

Pardubice a jejich okolí, kde žije kolem 300 000 obyvatel, a další česká města. Chybí tady 

stabilní a kvalitní vodní zdroj, aktuálně hrozí nedostatek vody. Blíží se totiž sušší období.  

"Musíme vodu dopravovat až z Chrudimska nebo Náchodska," říká zastupitelka Hradce 

Králové Pavla Finfrlová. Město teď spolupracuje s odborníky na plánu, jak blížícím se 

suchým létům čelit. Zvýšení cen vody se však obyvatelé Hradce naštěstí obávat nemusí. Tu 

totiž ovlivňují například investice do údržby sítě, nikoliv "vzácnost" vody samé. Její doprava 

se pak platí z jiných zdrojů.  

 

Začíná období sucha  

 

Obavy před suchem jsou podle odborníků právě teď na místě. Letos jsou na tom prameny po 

několika vlhčích letech sice lépe, podle hydrologů se však blíží suché období.  

Na podzemní vodě, které při něm bude podstatně méně, je přitom podle odhadů závislá 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


přibližně polovina obyvatel.  

"Sušší a vlhčí roky se cyklicky opakují, vychází to zpravidla tak, že v druhém, třetím a 

čtvrtém roce každého desetiletí jsou srážky na minimu," podotýká hydrolog Radek Vlnas. 

Pohled do statistik to potvrzuje: poslední velká sucha zasáhla Česko v letech 1983, 1992, 

2003 a 2004.  

Při posledním suchu třeba zcela vyschla říčka Pšovka u Mělníka nebo Blšanka na Žatecku. 

Právě Žatecko je jednou z oblastí, která se se suchem potýká dlouhodobě, leží totiž pod 

Krušnými horami, které většinu srážek zachytí. "Zranitelná oblast se ze Žatecka dál táhne 

kolem Rakovníka až k Berounce, poslední dobou se nám zdá, že zasahuje až do Brd a 

středního Povltaví," vyjmenovává hydrolog Radek Vlnas.  

Další podobné oblasti se pak podle odborníků, kteří vodní vrty zakládají, nacházejí v jižních 

Čechách a na jižní Moravě.  

 

Jasný plán chybí  

 

Údaje o zásobách vody jsou však dnes závislé jen na odhadech: poslední komplexní průzkum 

je více než dvacet let starý. Stát tak v příštích pěti letech z evropských dotací investuje 623 

milionů do projektu, který má zásoby zmapovat. Často navíc chybí strategie čerpání 

podzemní vody.  

"V některých oblastech kvůli tomu zanikají prameny nebo klesá průtok na tocích nebo 

vysychají chráněné biotopy," říká vedoucí projektu z České geologické služby Renata 

Kadlecová. "Jinde zase vodohospodáři tvrdí, že požadavky ekologů jsou přehnané a zbytečně 

omezují čerpání podzemních vod," dodává.  

Projekt však nezmapuje celé Česko, jen vybrané oblasti. "Do projektu jsme se bohužel 

nedostali," říká Alena Škoudlínová z radnice v Rakovníku, kterým protéká jen malý potok, v 

němž hladina vody často kolísá.  

 

Z podzemní vody si zásoby neuděláte  

 

Podle celoevropského srovnání Aquatest jsou české zásoby vody v přepočtu na obyvatele 

šesté nejmenší zásoby podzemní vody v celé Evropské unii. "Povodně nic neznamenají, voda 

při nich rychle odteče a nevsákne se. V posledních letech sice v Česku spadne vždy přibližně 

stejné množství srážek, problém je, že jsou v průběhu roku jinak rozložené," říká hydroložka 

Anna Hrabánková z Výzkumného ústavu vodohospodářského. Zatímco povrchová voda se dá 

zachycovat v přehradách, zásoby podzemní vody závisí čistě na počasí. Pro doplnění 

podzemních zdrojů jsou totiž důležité časté zimní srážky, v posledních letech přitom převažují 

spíš přívalové jarní a letní deště, které situaci příliš nezlepší.  

 

(Martin Vokáč)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Odkud bereme vodu  

 

Polovina obyvatel Česka spoléhá na povrchové zdroje (například na přehrady, jako je Želivka 

zásobující velkou část Prahy), ta druhá je odkázána na vodu podzemní (prameny, vrty nebo 

studny).  

 



Zatímco vodě v přehradách sucho výrazně neškodí, podzemní zdroje jsou odkázány na 

srážky. Prší stále přibližně stejně, v posledních letech jsou však častější prudké lijáky, při 

nichž se voda nestačí vsáknout. Už teď proto v některých částech Česka bojují zejména v létě 

s nedostatkem vody.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Tomáš Chalupa (ODS) se včera oficiálně ujal ministerstva životního prostředí, které 

bylo bez šéfa od poloviny prosince po rezignaci Pavla Drobila.  

Do úřadu Chalupu jmenoval prezident Václav Klaus a premiér Petr Nečas ho pak doprovodil 

přímo do budovy ministerstva v pražských Vršovicích, jejíž střechu příznačně pokrývají 

solární panely a má jedno z nejmenších parkovišť pro auta úředníků. "Tomáš Chalupa má 

velké zkušenosti z veřejné správy, dvanáct let se podílel na řízení jednoho z největších 

pražských obvodů, což je v podstatě stotisícové město," řekl o bývalém starostovi Prahy 6 

premiér.  

"Jsem přesvědčen, že bude uplatňovat především to, čemu já říkám politika zdravého rozumu. 

Neideologický, nedogmatický přístup," dodal Nečas.  

 

Čekání na konkrétní odpovědi  

 

ODS spoléhá na to, že Chalupa pomůže zlepšit obrázek ministerstva, kterému uškodil skandál 

s údajným vyváděním peněz ze Státního fondu životního prostředí, který stál místo Pavla 

Drobila. Chalupa je v Praze oblíbeným politikem – na podzim zahájil třetí volební období v 

křesle starosty Prahy 6 a i při velmi pošramocené pověsti pražské ODS získal ve svém obvodě 

přes 40 procent hlasů. To byl v Praze unikát. "Jen s obtížemi bychom hledali nějaký resort, 

který ve skutečnosti řeší problémy tak blízké občanům. Řešil jsem je už jako starosta," 

zdůraznil včera nový ministr svou předchozí kariéru, která s resortem životního prostředí 

souvisela jen velmi málo.  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Zaměřit se prý chce hlavně na protipovodňová opatření, ochranu ovzduší a projekt Zelená 

úsporám na zateplování domů.  

S konkrétnějšími plány chce ještě pár dní počkat. Na dotazy ohledně životního prostředí včera 

odpovídal velice obecně a bylo znát, že je v tomto oboru naprostým nováčkem.  

Nechtěl se vyjadřovat ani k otázkám, jež si klade mnoho obyvatel Česka a které je tradičně 

dělí na dva tábory.  

Třeba jestli v boji s povodněmi budovat přehrady, nebo vracet řeky do meandrů. Zda 

chráněné oblasti konzervovat, nebo je naopak více otevřít lidem například budováním 

lyžařských vleků či cyklostezek.  

"Moje zkušenost ukazuje, že mnoho problémů jsou problémy běžného života, ke kterým je 

potřeba zdravý rozum a odvahu.  

Zároveň je třeba naslouchat názorům ostatních, které nejsou módní nebo očekávané," vyhnul 

se odpovědím nový ministr.  

 

(Petr Švec)  

 

Foto: Klaus jmenoval Chalupu Nový ministr životního prostředí je prezidentu Václavu 

Klausovi velmi blízký, před lety mu dokonce dělal mluvčího. Po Pavlu Drobilovi tak přichází 

na ministerstvo muž, od kterého se nečeká, že bude fanouškem ekologických aktivistů.  

Foto: Dan Materna, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Téměř pětina lidí loni nakupovala více biopotravin než letos. Podle odborníků mnozí věří, že 

díky nim snáze zhubnou. To je však omyl.  

 

Nezatíží vás chemií. Budou vám líp chutnat. Ale neznamená to, že byste mohli denně sníst 

dvě kila biojablek a vaše váha zůstala beze změny. Ať už sníte jablko v biokvalitě, nebo je 

koupíte v supermarketu, do těla vám dodá přibližně stejné množství cukrů. To je potřeba si 

zapamatovat. Váš jídelníček "nezeštíhlí" jen samotný fakt, že si jej sestavíte z biopotravin – 

důležité je sestavit jej vhodně.  

Podle lékaře Pavla Kohouta z pražské Thomayerovy nemocnice je spousta lidí přesvědčená, 

že biopotraviny mají výhodnější složení pro dietní výživu. "Není to pravda. Biopotraviny jsou 

výhodné především v tom, že mají garantovaný nízký až nulový obsah xenobiotik, tedy 

přídatných látek užívaných pro konzervaci, úpravu chuti, vzhledu či konzistence potravin," 

popisuje lékař.  

Ovšem když si představíte salám, který obsahuje 50 procent tuků, je logické, že jej 

nepřítomnost konzervantů a dalších éček nemůže učinit výrazně zdravějším. Nálepka bio 

zákazníka informuje i o tom, že tento salám je vyroben z masa zvířat chovaných v souladu s 

pravidly ekologického zemědělství, zvířata by neměla trpět.  

To má podle některých studií vliv na chuť masa. Ale člověk snažící se zhubnout si uheráku 

může dopřát beztak jen pár gramů, bio nebio. Nicméně je pravda, že lidé nakupující 

biopotraviny jsou mnohdy štíhlejší. To však plyne hlavně z toho, že jde o jedince, kteří jsou 

zvyklí nad jídlem přemýšlet, nedostávají tak do sebe zbytečné cukry a tuky.  

 

Ani méně cukru, ani tuků  

 

Pavel Kohout zdůrazňuje, že biopotraviny nejsou zárukou, že je v nich nižší obsah 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


cholesterolu než v běžných potravinách. Neznamená to, že nemůže být, je však třeba číst si 

pořádně obaly a všímat si obsahu tuku. Nejsou také řešením pro diabetiky, nálepka bio 

nezaručuje, že obsahují méně sacharidů, kterým by se nemocní cukrovkou měli vyhýbat.  

Podle nedávného výzkumu společnosti STEM MARK se u nás v biokvalitě nejčastěji 

nakupují mléčné výrobky, nakupuje je dokonce čtvrtina lidí, kteří chtějí snížit množství 

chemie v jídle. Následuje zelenina a ovoce, dvanáct procent dotázaných nakupuje biomaso, 

osm procent pečivo. Milovníků bio životního stylu u nás pomalu přibývá, 17 procent 

účastníků výzkumu uvedlo, že loni nakupovali více biopotravin než předchozí rok. Průzkumu 

se účastnili pouze lidé z měst s více než 50 tisíci obyvateli, což má vliv na výsledek.  

Hlavním důvodem, proč biopotraviny a bioprodukty nenakupují více, dotázaní uvádějí 

vysokou cenu, stěžuje si na ni 40 procent z nich. Ceny nejprodávanějších jogurtů jsou přitom 

zhruba dvojnásobné, u masa se mnohdy vyšplhají mnohem výše. Problémem je také omezený 

výběr – ne všechno je možné vždy sehnat v biokvalitě. Když tedy biopotraviny nejsou méně 

kalorické, jsou alespoň zdravější? Odpověď není jednoduchá.  

Čtvrtina lidí je přesvědčená, že ano. Nepřítomnost chemických látek je určitě výrazným 

kladem, jejich množství se sice v běžných potravinách hlídá, ale je otázka, jaký vliv na lidské 

zdraví má jejich dlouhodobá vysoká konzumace.  

Některé studie potvrzují vyšší podíl vitaminů v biozelenině a ovoci, jiné však oponují a téměř 

označují celou biozáležitost za podvod – stejně jako dvě procenta Čechů. Podle Pavla 

Kohouta záleží množství vitaminů z velké míry na způsobu skladování, při nevhodném 

skladování mohou biopotraviny vitaminy rychle ztrácet.  

 

Bio nejvíce nakupují vysokoškolačky  

 

Kromě menší chemické zátěže a chutnosti mají biopotraviny ještě jeden benefit, byť ho ne 

každý vnímá. "Nákup bioproduktů nelze brát pouze tak, že si pořizujeme zdravější potravinu. 

Přinejmenším stejně významné je, že zároveň podporujeme celý systém šetrnější k životnímu 

prostředí," říká Jan Moudrý ze Zemědělské fakulty Jihočeské univerzity.  

Ostatně podle již citovaného výzkumu spolu ekologické uvědomění a nákup biopotravin 

souvisí: lidé, kteří nedodržují ekologické zásady (například třídění odpadu), se častěji staví k 

biopotravinám a bioproduktům negativně. Horší postoj mají muži a obecně lidé s nižším 

vzděláním.  

 

(Lucie Frydecká)  

 

---  

 

FAKTA  

Máme se bát plísní v biopotravinách?  

 

Odpůrci biopotravin namítají, že když se rostliny nechrání před škůdci chemickými přípravky, 

hrozí větší riziko, že se u nich vyskytnou škůdci nebo různé choroby, největším strašákem 

jsou plísně.  

Doposud publikované studie však podle Jana Moudrého z Jihočeské univerzity ukazují opak. 

Naopak rostliny pěstované ekologickým způsobem mají vyzrálejší pletiva a jsou odolnější 

vůči napadení houbami.  

 

---  

 

FAKTA  



Jak zhubnout a žít zdravě s MF DNES  

 

Po celý leden vám budeme v páteční příloze Zdraví a v pondělním magazínu Ona DNES 

přinášet informace a doporučení, jak žít zdravěji, shodit přebytečná kila, naučit se nakupovat 

vhodné potraviny. Co můžete čekat v nejbližších dnech? Ona DNES – pondělí 17. ledna Jak 

začít se sportem tak, aby to nebolelo a aby si pohyb zamilovali i největší gaučoví povaleči.  

Dozvíte se, jak, co a kdy jíst před sportem a po sportu + recepty na jídla pro dobrou kondici. 

Příloha Zdraví – pátek 21. ledna Jak se hubne při moderních sportech, co se při nich děje v 

těle.  

 

Foto: Ilustrační foto  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA (vdo) Ve vyhroceném a prestižním souboji premiéra Petra Nečase s Miroslavem 

Kalouskem hodlá ministr financí ustoupit. Podle informací MF DNES z vládních zdrojů je 

Kalousek připraven "odpískat" ohromnou zakázku až za 114 miliard na likvidaci starých 

ekologických škod, kterou vymyslel a je jejím obhájcem. "Rozhodně tu myšlenku nevzdávám. 

Já jsem také nikdy netvrdil, že se podaří vybrat vítěze. Když vítěz nebude, tak nezbývá než 

postupovat dosavadním způsobem likvidace, který nepokládám za ideální," říká 

místopředseda TOP 09. Jím navržený ekotendr, kdy má být likvidace znečištěných ploch v 

Česku součástí jediné zakázky, ostře odmítá premiér a šéf ODS Petr Nečas. Zakázku označuje 

za "neprůhlednou i zmanipulovanou". V případě jejího schválení vládou dokonce hrozí 

rezignací. Zřejmě se tak vyplní přání premiéra Nečase – vláda jen otevře obálky s nabídkami 

a pak celou soutěž zruší.  

 

Více na str. A2  

 

(vdo)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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PRAHA Ministr financí a první místopředseda TOP 09 Miroslav Kalousek vzdává boj za obří 

zakázku na likvidaci starých ekologických škod za desítky miliard korun. Vláda zřejmě jen 

otevře obálky s nabídkami a pak celý tendr zruší. MF DNES to anonymně potvrdily vládní 

zdroje z ODS i Věcí veřejných, ale také významní členové Kalouskovy TOP 09. Nyní se 

podle nich už jen hledá způsob prezentace, aby Miroslav Kalousek nevypadal jako hlavní 

poražený.  

Zakázka s garancemi v celkové výši až 114 miliard je totiž jedním z hlavních sporů ve vládní 

koalici – hlavně mezi Kalouskem a premiérem Petrem Nečasem z ODS.  

Sám ministr financí na přímou otázku odpovídá, že ekozakázku rozhodně nevzdal. "Také 

jsem ale nikdy netvrdil, že se podaří vybrat vítěze," dodává současně. "Je potřeba seznámit se 

s nabídkami a naprosto chladnokrevně si říci, zda leží, nebo neleží na stole nabídka, která 

dává záruku, že to bude lepší, rychlejší a především levnější, než je současný systém."  

 

Nečas hrozil rezignací  

 

Prestižní souboj o gigantickou zakázku vyhrotil premiér a šéf ODS.  

Petr Nečas dokonce pohrozil, že rezignuje, pokud bude přijata.  

"Považuji za vyloučené, že bych stál v čele vlády, která by na sobě měla cejch, že připustila 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


zakázku považovanou za neprůhlednou a případně zmanipulovanou," řekl Nečas v rozhovoru 

pro Lidové noviny. Miroslav Kalousek likvidaci starých ekologických škod v jednom balíku 

vymyslel ještě v Topolánkově vládě. Přesná cena neexistuje. Inspekce životního prostředí ji 

vyčíslila nejméně na 40miliard korun,ministerstvo mluvilo o garancích až 114 miliard. 

"Vždycky mě na tom zarážela až hysterická snaha některých skupin vůbec nedovolit, 

abychom se s těmi nabídkami seznámili, což bych samozřejmě pokládal za velkou škodu. 

Zřejmě si někdo přál, aby neexistovala alternativa likvidace škod," vysvětluje Kalousek.  

Nečas do střetu s ním původně posílal exministra životního prostředí Pavla Drobila, jenž 

musel rezignovat. Teď "zaříznutí" ekotendru a jeho rozdělení do několika menších zakázek 

žádá od nového ministra Tomáše Chalupy. "Obecně k ekotendru jen řeknu, že vláda se 

zavázala k tomu, že to bude úsporné a transparentní," tuší Chalupa.  

 

(Václav Dolejší, s přispěním Barbory Tachecí)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 



236 - 4714. Kalousek: raději ekolog, nebo dobrý hospodář?    

Skóre:  1.00  

Název:  Kalousek: raději ekolog, nebo dobrý hospodář?  

Zdroj:  Mladá fronta Dnes  

Datum:  14.01.2011  

Str.:  10  

Mutace:  

Brno; Hradecký; Jižní Čechy; Jižní Morava; Karlovarský; Liberecký; 

Moravskoslezský; Olomoucký; Pardubický; Plzeňský; Praha; Severní Čechy; 

Střední Čechy; Vysočina; Zlínský  

Pořadí:  3  

Zpracováno:  14.01.2011 02:52:38  

Náklad:  246620  

Ročník:  22  

Číslo:  11  

Rubrika:  názory  

Autor:  Václav Dolejší  

Odkaz:  http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp  

Jazyk:  cz  

Oblast:  Celostátní deníky  

Zkratka 

oblasti:  
DC  

Zkratka 

zdroje:  
DCMF  

Identifikace:  DCMF20110114110017  

Klíčová 

slova:  
ekologickou, životního, prostředí  

Miroslav Kalousek si ještě v Topolánkově vládě vymyslel obří ekologickou zakázku a dodnes 

je jejím hlavním obhájcem. Supertendr provází řada podezření. Nejčastější je, že jde o 

největší korupční zakázku století šitou na míru několika bohatým skupinám. Či neuvěřitelný 

rozptyl očekávané ceny: 40, ale možná taky 114 miliard. Těmihle argumenty je jistě snadné 

dopředu jakýkoliv záměr odstřelit. Mě osobně nejvíc přesvědčily protiargumenty od 

samotných ochránců přírody nebo od uznávaného šéfa Centra pro otázky životního prostředí 

Univerzity Karlovy Bedřicha Moldana, mimo jiné člena Kalouskovy TOP 09. Totiž že takto 

velkorysá akce je dvacet let po pádu socialismu často zbytečná. Za tu dobu si v mnoha 

případech se znečištěním musela poradit příroda sama. Proč tedy dnes ze staré skládky 

chemického odpadu, která je už dávno pokryta zemí, na níž vyrostly stromy, najednou bagry 

odvážet tuny "kontaminované" zeminy?! Nestačilo by ji dávno jednoduše a lacině třeba jen 

oplotit?  

Kalousek svůj nápad pomalu opouští, jako by pochopil dvě rizika: 1. V době šetření lze těžko 

před voliči obhájit tak ohromné výdaje. 2. Za jakýmkoliv pochybením včetně maličkostí typu 

ztracené lžíce od bagru by kritici vždy hledali jeho coby architekta tendru.  

 

(Václav Dolejší)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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Kandidát na ministra životního prostředí Tomáš Chalupa očima ekologů: Možná bude 

poctivý, ale nejspíš bude pokračovat v "odzeleňování" resortu.  

 

Každý den jezdím do práce jinudy, abych zkontroloval, jestli je všude uklizeno. Například 

tráva by měla být maximálně osmicentimetrová. Nosím s sebou pravítko a přeměřuji ji. Běda, 

když má dvanáct!  

Hned volám povolaným. Klidně i v sobotu." Takto popisoval starosta Prahy 6 Tomáš Chalupa 

před čtyřmi lety časopisu Xantypa svůj puntičkářský přístup.  

Dnes jako skoro ministr životního prostředí o svých představách v novém resortu moc mluvit 

nechce, dokud se se vším neseznámí. Ovšem příhoda z ranní cesty do úřadu může naznačit 

řešení ožehavého problému, jenž ho čeká – boj s kůrovcem na Šumavě. Spíše bude chtít těžit 

napadené stromy a vysazovat nové, než aby to nechal na divoké přírodě, jak si přejí 

ekologové.  

 

Pozor na ekoteroristy  

 

Svým slovníkem "ekoteroristé" by nezapřel svého politického otce Václava Klause. "Musíme 

zajistit, že to nebude Brusel, občanská sdružení či ekoteroristé, kteří budou rozhodovat o tom, 

jakým životním stylem budou Evropané žít," zní Chalupův nejcitovanější výrok z ideové 

konference ODS před pěti lety. Ve straně totiž vždy platil za experta na zahraniční politiku. 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Jen shodou náhod tento šestatřicetiletý muž, který si potrpí na kvalitní oblečení a péči o svůj 

vzhled, teď míří do čela ministerstva životního prostředí. Nastupuje sem po místopředsedovi 

ODS Pavlu Drobilovi, jenž musel resort opustit po skandálu jeho spolupracovníků, kteří na 

nahrávkách mluví o financování ODS a Drobilovy kariéry z peněz Státního fondu životního 

prostředí.  

Jaký tedy bude Tomáš Chalupa ministr? Stejně jako Drobil bude tento Klausův žák rozhodně 

dál směřovat v "ódéesáckém" kurzu, což od něj také čeká premiér Petr Nečas. "Chceme 

pokračovat v nedogmatickém, neideologickém přístupu," řekl včera Nečas. Pro pověst vlády, 

která se mimo jiné sama nazývá antikorupční, bude důležitější sledovat, jak se vyrovná s 

aférou po Drobilovi.  

"Přicházím do situace, se kterou nemám nic společného, což chápu jako výhodu. Nejsem 

aktérem žádných událostí ani sporů. Pověst ministerstva je otřesena, budu mu chtít vrátit 

důvěru veřejnosti," řekl včera Chalupa.  

Slova zní sice líbivě, ovšem plánované kroky tomu zatím neodpovídají. Především Chalupa 

moc nepočítá s tím, že by zpátky do čela fondu vzal Libora Michálka. Ředitele fondu, který 

na korupci upozornil a za trest byl odvolán.  

V paranoidní ODS je to zřejmě naprosto neprůchodné, ačkoliv Michálkův návrat žádají oba 

vládní partneři, TOP 09 i Věci veřejné. "Na post ředitele vyhlásíme standardní výběrové 

řízení," oznámil včera Chalupa. "Nedělám si totiž názor na lidi z médií. Zároveň se necítím 

zavázán minulými závazky.  

Na fondu chystám procesní, personální i forenzní audit." Ekologická sdružení vidí Tomáše 

Chalupu jako člověka, jenž bude důsledně pokračovat v "odzeleňování" ministerstva.  

"On je možná schopný úředník i nezkorumpovaný politik. Nicméně zřejmě plynule naváže na 

Pavla Drobila. Resort bude veden tak, aby nepřekážel průmyslu, zemědělství a dopravě a 

nedělal problémy," míní programový ředitel Greenpeace ČR Michal Komárek.  

 

(Václav Dolejší)  

 

---  

 

FAKTA  

Kdo je Tomáš Chalupa  

 

1974 – 3. června se v Praze narodil  

1992 – vstoupil do ODS  

1993 – redaktor Denního Telegrafu, dotáhl to na zástupce šéfredaktora  

1993–96 – studium žurnalistiky, politologie a historie na UK  

1994–2002 – studium práv na UK  

1997–98 – tiskový mluvčí vlády  

2002 – starosta MČ Praha 6  

2010 – poslanec Sněmovny  

 

---  

 

Video z představení Tomáš Chalupy na www.idnes.cz/chalupa  

 

Foto: Nebát se a nekrást Hesla prezidenta Masaryka by se měl držet Tomáš Chalupa na 

ministerstvu životního prostředí.  

Foto: Michal Sváček, MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  



– 
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Ministerstvo životního prostředí je pro každého člena ODS horká půda. Dokáže Tomáš 

Chalupa téměř nemožné? Vyřešit finanční skandál a vést resort? Do vysoké politiky se však 

rozhodně dostává muž s moderním stylem a čistou pověstí.  

 

Ministrem životního prostředí je tedy Tomáš Chalupa.  

Petr Nečas tvrdí, že to není řešení dočasné, že jím mladý pražský politik má být "po celý 

mandát vlády". Premiér tedy opustil to, co říkal ještě před Vánocemi: že pokud se Pavel 

Drobil očistí, může se vrátit. Nynější postoj je mnohem realističtější.  

Nedopadne ale Chalupa stejně jako Drobil? Jaké jsou jeho předpoklady vést složité 

ministerstvo? A je pravda to, že ODS skutečně nemá nikoho, kdo by byl kompetentní ve 

věcech životního prostředí? Opozice to tvrdí a určitě bude na Chalupu útočit.  

Jistě bude záležet i na tom, jak se Tomáš Chalupa vyrovná s následky skandálu, který smetl 

jeho předchůdce. Vzniklo totiž podezření, že ten chtěl prostřednictvím svého poradce 

financovat ze státních peněz svou stranickou kariéru.  

Jmenování Tomáše Chalupy nelze brát jen jako věc ministra pro životní prostředí. Jde 

především o politickou hru, která může být riskantní i pro premiéra Nečase.  

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp


Proč Chalupa?  

 

Dosavadní starosta Prahy 6 má pověst politického Mirka Dušína. Říká se o něm, že nejenže 

nekrade – jako starosta je prý navíc schopný a oblíbený. Chová se vlídně a bez obvyklé 

politické nadřazenosti. Je přirozeně vtipný a umí výborně mluvit. Jako bývalý novinář se 

dobře vyjadřuje i písemně (což nebývá u politiků zvykem), i když do jeho slohu už poněkud 

pronikla úředničina.  

Co je však politicky důležitější a proč asi dostal přednost před zkušenějšími kandidáty: Je to 

jeden z mála lidí, kteří jsou blízcí premiéru Nečasovi v pražské ODS. Pražská ODS je strana 

ve straně. Je prolezlá vzájemnou podezřívavostí a záští. Je poškozena aférou Opencard. 

Uzavřela proti vůli premiéra v Praze koalici se sociálními demokraty.  

I Tomáš Chalupa má se svými spolustraníky ostré spory, ale nikdo mu nemůže upřít solidní 

postavení. Je představitelem nových tváří, které mají být protiváhou starých matadorů až 

příliš spjatých s byznysem.  

Jmenováním Chalupy tak Nečas získává hned tři body: jednak uspokojuje pražskou ODS, 

která na posledním kongresu přišla o místo prvního místopředsedy a je ve straně v izolaci. 

Jednak zároveň dosazuje na ministerstvo "svého" člověka.  

V neposlední řadě je Chalupa novým, nezkorumpovaným politikem. Tedy tím, po čem volá 

veřejnost. I kdyby nakrásně nebyly jeho odborné znalosti dostatečné, může získat sympatie 

svým chováním a vystupováním. Ba je skoro jisté, že je získá, pokud neudělá zásadní chybu.  

 

Zelení a modří  

 

Tomáš Chalupa zatím nedal nijak najevo, že by se výrazněji staral o životní prostředí. 

Samozřejmě je to součást jeho starostování, ale stačí to na vedení ministerstva? Odpověď zní 

ano: politik může být velice úspěšným ministrem, i když nemá hluboké odborné základy. 

Potřebuje politický přehled, schopnost rozhodovat, inteligenci.  

Mnozí "odborníci" byli jako ministři neúspěšní, mnozí "neodborníci" úspěšní.  

Životní prostředí je však trochu zvláštní obor. Ministr má co do činění s poněkud zvláštní 

sortou lidí. Mnozí z nich lidský život považují za méně důležitý než život sviště a auta a 

silnice mají za čiré zlo.  

Ti mají k ODS nedůvěru přímo vžitou. Pavel Drobil, který chtěl ministerstvo řídit nikoliv 

zeleně, ale manažersky, vzbudil jejich nevoli. V ODS koluje báchorka, že jeho pád vlastně 

zapříčinili oni, když na něj nastražili Michálka. A mnozí modří jí věří. Dokonce možná i ten 

nejvýš postavený, který v nepříliš chytré slovní hříčce naznačil, že si prý Drobil nenadrobil 

sám, ale spíše někdo nadrobil jemu.  

Naopak ekologičtí fanatici náchylní věřit, že ODS chystá "podrazy" proti nim.  

 

Těžká mise  

 

Chalupa bude mít tedy relativně těžkou úlohu. Zelení na něj budou hledět nevraživě a budou 

mu dělat naschvály.  

Jeho domovská pražská organizace bude koukat, zda prosazuje její zájmy, nebo zda "zradí" a 

bude loajálním nečasovcem. Petr Nečas na něj bude mít nesmírně vysoké nároky. Za jeho 

jmenování je plně odpovědný. Průšvih na ministerstvu životního prostředí řešil až dosud 

nešikovně. Od slov, že se Drobil může vrátit, přes nepromyšlené prohlášení o tom, že uhájí 

policejního prezidenta, jehož hlavu žádal John, až po podivnou schůzku na Hradě. I v rámci 

koalice i v rámci ODS si potřebuje polepšit. A kdyby se Chalupa choval nešikovně, ba 

dokonce podezřele, premiér by opět oslabil.  

Přesto o politickém talentu nového ministra nepochybuji. Naskočil na ministerstvo relativně 



nezkušený a v těžké době. Může snadno naletět nebo udělat chybu. Vzhledem k tomu, v 

jakém je obklíčení, žádných sto dní hájení určitě nedostane.  

Dovolím si pro politického komentátora velmi riskantní věc: předpovídám, že Tomáš Chalupa 

bude dobrý ministr. Je z generace politiků, která ví, jaký je reálný (hrůzný) stav stranického a 

politického života. Je osobně dosti poctivý, pracovitý a normální. Touží po úspěchu ve své 

práci a nemá zapotřebí kvůli tomu absolutně pošlapat svou čest. Tak. A teď budu čekat, jestli 

mi předpověď vyjde.  

 

(Martin, Komárek)  

 

Foto: Martin Komárek komentátor MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
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PRAHA (vdo) Novým ministrem životního prostředí bude šestatřicetiletý starosta Prahy 6 

Tomáš Chalupa z ODS.  

Včera to oznámil premiér Petr Nečas, příští týden ho ještě musí jmenovat prezident Václav 

Klaus. "Věřím proto v pokračování nedogmatického a neideologického přístupu k řešení 

problémů," oznámil své zadání Nečas.  

Populární starosta nastupuje do čela resortu, který kvůli korupčnímu skandálu musel opustit 

místopředseda ODS Pavel Drobil.  

"Nedogmatický" přístup si ekologové překládají tak, že Chalupa bude pokračovat v "modrém 

kursu" – tak, aby ministerstvo nepřekáželo průmyslu nebo dopravě.  

 

Více na str. A3 a v sešitu B  

 

(vdo)  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 

 

 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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PRAHA (vdo) Praha 6, kde byl osm let starostou, patří jednoznačně k nejzelenějším částem 

hlavního města: spousta stromů, osázené záhony a na každém sloupu visí truhlík. Je to 

dostatečná kvalifikace na ministra životního prostředí? "Ono to není jenom o tom, že pověsíte 

kytky na sloupy nebo že posekáte trávu," říká Tomáš Chalupa. Tak o čem?  

Lze si těžko představit resort, který by měl blíž komunální politice, na níž jsem vyrostl a s níž 

jsem stále spojen. Koneckonců je to životní prostředí, co každý vidí kolem sebe, co dýchá, jak 

se kolem vás vyvíjí příroda.  

V 90. letech jste dělal mluvčího Václavu Klausovi, jaké dnes máte vztahy?  

Znám se s ním mnoho let, ještě z doby, kdy jsem s ním dělával rozhovory jako novinář. 

Samozřejmě jsme v kontaktu, vyměňujeme si názory na dění kolem sebe. Doporučoval vám 

prezident vstup do vlády?  

To jsou soukromé rozhovory a soukromými zůstanou.  

Četl jste jeho knihu Modrá, nikoliv zelená planeta?  

Četl a četl jsem také spoustu jiných vyjádření pana prezidenta.  

Stejně jako knihy dalších autorů. Pořád považujete ekology za ekoteroristy?  

Já jsem tento výrok neřekl takto přímo, ale jde o výrok ze stranické ideové konference. Byl to 

ideový projev. Ten je vždycky takový ostřejší a vyhraněnější. Ale musím říct, že asi budu mít 

problém s těmi, kteří stojí za svou pravdou a odmítají vzít názor kohokoliv jiného.  

 

(vdo)  

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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PRAHA (iDNES.cz, vdo) Nejvážnější kandidát na post ministra životního prostředí Tomáš 

Chalupa se může stát členem vlády už za několik dní. Podle neoficiálních informací ho chce 

premiér a šéf ODS Petr Nečas prezidentovi navrhnout ke jmenování už příští úterý. Termín 

ještě není úplně jistý, jméno by se však už měnit nemělo. Že bude ministrem Chalupa, včera 

MF DNES potvrdily tři zdroje z ODS. Starosta Prahy 6 a místopředseda pražské ODS 

Chalupa je podle ČTK už v kontaktu s vedením ministerstva. Pokud by byl skutečně 

jmenován už v úterý, ve středu by se mohl poprvé zúčastnit pravidelného jednání vlády. Bude 

to už sedmý šéf resortu během dvou let. Chalupa má nahradit Pavla Drobila, který musel 

odstoupit kvůli korupční aféře na Státním fondu životního prostředí, na kterou upozornila MF 

DNES.  

 

(iDNES.cz, vdo)  

 

Foto: Tomáš Chalupa  

Foto: MF DNES  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  

 

– 
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Nezastírám: namístě odstoupivšího Pavla Drobila by se mi líbila dáma. Paní ministryně. 

Vládě Petra Nečase by aspoň jedna žena slušela. Samozřejmě, žena erudovaná, zkušená. 

Zopakuji banální důvod: není normální, je-li ve společnosti polovina žen, ale ve vládě žádná.  

Nejspíš to však bude zase muž a nejspíš Tomáš Chalupa. Píše se o něm: je místopředsedou 

pražské ODS, premiér by si jeho nominací vylepšil stranické vztahy s "Pražáky". A má blízko 

k prezidentu Klausovi.  

I o dalším adeptovi, brněnském poslanci Václavu Menclovi, se psalo: jeho nominací by si 

premiér vylepšil stranické vztahy s "Brňáky". A má blízko k prezidentu Klausovi. O 

náměstkyni na životním prostředí, exministryni Rut Bízkové, se nepíše, že by měla blízko k 

prezidentu Klausovi. A není známo nic o možnosti vylepšit si skrz její nominaci stranické 

vztahy.  

Rut Bízková ministerské křeslo zřejmě nezíská. Tak to v politice chodí, "vztahy" a "blízkosti" 

se cení. Škoda. Rut Bízková je ta erudovaná a zkušená dáma, ministryní už ostatně byla. 

Pamatuji například jednu z debat znesvářených stran o budoucnosti Národního parku Šumava. 

Ministryně Bízková tehdy jejich vzájemný dialog pomohla obnovit. A debatující rivalové, 

ačkoli se neshodovali na mnohém, jednu větu vyslovovali unisono: chválili ministryni. Jako 

když se po zápase protihráči shodnou, že rozhodčí byl skvělý a pískal fér. A ministři k roli 

rozhodčích nemívají zas tak daleko.  

 

(Jana Bendová)  
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PRAHA (vdo) Novým ministrem životního prostředí s největší pravděpodobností bude Tomáš 

Chalupa, starosta Prahy 6 zvolený za ODS. Ve vládě nahradí místopředsedu občanských 

demokratů Pavla Drobila, který ji opustil po korupční kauze s pokusem tunelovat Státní fond 

životního prostředí.  

Premiér Petr Nečas dal Chalupovi přednost před jihomoravským poslancem Václavem 

Menclem a náměstkyní ministra životního prostředí Rut Bízkovou (oba jsou členové ODS). 

"Nebudu to komentovat. Řešení vidím v horizontu několika dnů," odmítl premiér informaci 

potvrdit. "Ale obecně platí, že Tomáše Chalupu považuji za vysoce kvalitního a schopného 

politika." Informaci přinesly Parlamentní listy. Šestatřicetiletého politika už dříve do funkce 

prosazovala pražská ODS, která nyní ve vedení strany nikoho nemá. "On je přesně tou tváří, 

kterou teď ODS potřebuje," míní europoslanec a stranický kolega z Prahy 6 Jan Zahradil.  

Tomáš Chalupa je ve svém obvodě docela oblíbený, před komunálními volbami ho podpořily 

známé osobnosti jako divadelník Jiří Suchý či zpěvačka Eva Pilarová. Vyhrál a získal 41 

procent hlasů. Absolvent tří vysokých škol (žurnalistika, politologie a práva) má též podporu 

Hradu, v 90. letech byl mluvčím Václava Klause.  

 

(vdo)  
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